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παντού σε περιβάλλον ραγδαίων αλλαγών & απειλών
Εκπρόσωποι κορυφαί-
ων φορέων, αρθρογρα-

φώντας στον «Σ.Ε.», 
υποδεικνύουν, ο καθέ-
νας από την δική του 

πλευρά, με ποιο τρόπο 
μπορούν να γίνουν 

πράξη οι απαραίτητες 
εκείνες συνέργειες, που 

θα οδηγήσουν στην 
Ανάπτυξη. 

Προαπαιτούμενα, να 
υπάρχει ένα ξεκάθα-

ρο πλαίσιο συνερ-
γασίας αλλά και να 
προταθεί το «εμείς» 

έναντι του «εγώ».

Με 21 εκδηλώσεις και με πάνω από 120 
ομιλητές, ανοίγει αύριο τις πύλες του στο 
ξενοδοχείο Αστήρ στην Πάτρα, το 26ο 
Forum Ανάπτυξης, που διοργανώνει ο 
«Σ.Ε», με κεντρική ενότητα (και αιτούμενό 
του) «Συνεργασίες παντού».
Αυτό το μήνυμα είναι επίκαιρο όσο ποτέ άλ-
λοτε. Σε ένα κόσμο που αλλάζει ραγδαία, σε 
μια εποχή τεράστιων μεταβολών και τρομα-
κτικών απειλών, κανείς πλέον δεν μπορεί 
να πορεύεται μόνος. 
Ζητούμενο η συνεργασία να γίνει προτεραι-
ότητα και της κοινωνίας μας, που μαζικά 
αναμένεται να συμμετάσχει και στις φετινές 
συνεδριακές και εκθεσιακές διαδικασίες του 
αρχαιότερου και κορυφαίου αναπτυξιακού 
θεσμού διαβούλευσης της περιοχής μας.

Αντιδράσεις
για το φορολογικό 
Κινητοποιήσεις ετοιμάζουν οι ελεύ-
θεροι επαγγελματίες της Πάτρας 
για το νέο φορολογικό νομοσχέ-
διο. Κλειστά και τα εμπορικά την 
επόμενη Τετάρτη.

Προσεισμικός 
έλεγχος κτιρίων
Πρωτοβάθμιος προσεισμικός 
έλεγχος, σε όλα τα σχολικά συ-
γκροτήματα και κτίρια δημοτι-
κών υπηρεσιών, ξεκινάει από 
τον Δήμο Πατρέων.

Οι εξαγωγές
της Αχαΐας
Ενδιαφέροντα τα συμπεράσματα 
της ημερίδας του Επιμελητηρίου 
Αχαΐας σχετικά με τις εξαγωγές, 
που συνδιοργάνωσε με τον Σύν-
δεσμο Εξαγωγέων Β. Ελλάδος.

Σελ. 5 Σελ. 6 Σελ. 7

> Για 26η συνεχή χρονιά το Forum Ανάπτυξης «κάτι νέο έχει να πει» στην κοινωνία

Αφιέρωμα σελ. 9-21

«Η Πάτρα
αλλάζει όψη»

Τα έργα που είναι σε εξέλιξη ή που 
προγραμματίζονται για το επόμε-
νο διάστημα παρουσιάστηκαν σε 
δημόσια διαβούλευση από τον 
Δήμο Πατρέων, την περασμένη 
Τετάρτη στον χώρο των «Παλαι-
ών Σφαγείων». Σύμφωνα με την 
Δημοτική Αρχή, οι συγκεκριμένες 
παρεμβάσεις θα συμβάλλουν στην 
τοπική, οικονομική και κοινωνι-
κή ανάπτυξη της περιοχής και θα 
βελτιώσουν τη ζωή των πολιτών.

Σελ. 3

50 χρόνια 
«Πολυτεχνείο»
Εκδηλώσεις και στην Πάτρα για 
την επέτειο της εξέγερσης των 
φοιτητών το 1973.

Σελ. 22

Δήμος Πατρέων
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Συνεργασίες παντού

Γράφουν στον «Σ.Ε.»
Νεκτάριος Φαρμάκης
Περιφερειάρχης Δυτικής Ελλάδας

Κωνσταντίνος Πελετίδης
Δήμαρχος Πατρέων

Αθανάσιος Παπαδόπουλος
Πρόεδρος ΠΕΔΕ
Δήμαρχος Καλαβρύτων

Θεόδωρος Μπαρής
Δήμαρχος Ερυμάνθου

Δημήτρης Καλογερόπουλος
Δήμαρχος Αιγίου

Ευστάθιος Καννής
νέος Δήμαρχος Πύργου 

Κλεομένης Μπάρλος
Πρόεδρος ΣΕΒΠΔΕ

Πλάτωνας Μαρλαφέκας
Πρόεδρος Επιμελητηρίου Αχαΐας

Κωνσταντίνος Νικολούτσος
Πρόεδρος Επιμελητηρίου Ηλείας

Δημήτρης Νικολακόπουλος
Πρόεδρος ΟΕΒΕΣΝΑ

Χρήστος Μπούρας
Πρύτανης Πανεπιστημίου Πατρών

Αθανάσιος Ζούπας
Πρόεδρος Δικηγορικού 
Συλλόγου Πατρών

Άννα Μαστοράκου
Πρόεδρος 
Ιατρικού Συλλόγου Πατρών 

Γιώργος Παππάς
Πρόεδρος Οικονομικού Επιμελητηρίου 
Τμ. Β/Δ Πελοποννήσου & Δυτ. Ελλάδος 

Γιώργος Βαγενάς
Πρόεδρος ΟΕΣΠ

Κωνσταντίνος Ζαφειρόπουλος
Πρόεδρος Εμπορικού 
και Εισαγωγικού Συλλόγου Πατρών
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Πρόγραμμα εκδηλώσεων του
Από τον σεβ. Μητροπολίτη Πατρών κ.κ. 
Χρυσόστομο

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
Α’ Μέρος - «Μετά το ΕΣΠΑ τί; Δημόσιες 
επενδύσεις και Εθνική Οικονομία» 
• Πλάτων Μαρλαφέκας, πρόεδρος Επιμε-
λητηρίου Αχαΐας, πρόεδρος Διαχειριστικής 
Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Πρόεδρος 
ΕΦΕΠΑΕ
• Δημήτριος Σκάλκος, γενικός γραμματέας 
Δημοσίων Επενδύσεων & ΕΣΠΑ, Υπουρ-
γείο Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών 
• Νεκτάριος Φαρμάκης, περιφερειάρχης 
Δυτικής Ελλάδας
Συντονίστρια εκδήλωσης: Μάγδα Πετρο-
πούλου, γενική δ/ντρια Διαχειριστικής Ευ-
ρωπαϊκών Προγραμμάτων/Εταίρος ΕΦΕ-
ΠΑΕ
Β’ Μέρος - «Project INTECMED 
(ENICBCMED 2014-2020): Ένα έργο-
καλή πρακτική»
ΧΑΙΡΕΤΙΣΜΟΙ
• Δρ. Γιωτόπουλος Κωνσταντίνος, τεχνι-
κός υπεύθυνος έργου INTECMED, Επιμε-
λητήριο Αχαΐας 
Θέμα: «Project INTECMED (ENICBCMED 
2014-2020): Ένα έργο-καλή πρακτική προς 
όφελος των startups»
• Δρ. Μούρτζης Δημήτριος, καθηγητής 
Πανεπιστημίου Πατρών, αντιπρόεδρος Ορ-
γανωτικής Επιτροπής PATRAS IQ
Θέμα: «Από την PATRAS IQ στο INTECMED 
και στη σύνδεση ακαδημαϊκής & επιχειρη-
ματικής κοινότητας»
• Πλάτων Μαρλαφέκας, πρόεδρος Επιμε-
λητηρίου Αχαΐας, Ελλάδα 
• Diana Truyol, εκπρόσωπος Ένωσης Επι-
μελητηρίων Μεσογείου (ASCAME) 
• Anne Furphy, εκπρόσωπος Επιμελητη-
ρίου Σεβίλλης, Ισπανία
• Moez Hassen, γενικός διευθυντής Επι-
μελητηρίου CapBon, Τυνησία 
• Dr Alaa Ezz, γενικός γραμματέας Συνομο-
σπονδίας Αιγυπτιακών-Ευρωπαϊκών Επι-
χειρηματικών Ενώσεων (CEEBA), Αίγυπτος
Θέμα: «Η εμπειρία της συνεργασίας 4 Μεσο-
γειακών χωρών μέσω του INTECMED»
ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ ΚΑΙΝΟΤΟΜΩΝ ΕΠΙΧΕΙ-
ΡΗΜΑΤΙΚΩΝ ΙΔΕΩΝ INTECMED
• Βίβιαν Τασοπούλου, σχεδιάστρια Υπη-
ρεσιών Κοινωνικής Καινοτομίας, Co2gether
Επιχειρηματική Ιδέα: «CO-SOLIDARITY 
PLATFORM»
• Δημήτριος Καραδήμας, CEO TerraPlus 
IKE - Επιχειρηματική Ιδέα: «TERRA+»

• Μιχαήλ Θεόδωρος, εκπρόσωπος Doctor 
Bot IKE
Επιχειρηματική Ιδέα: «Dr. Bot»
Συντονιστής εκδήλωσης: Αθανάσιος Κού-
στας, Δ/ντής Αναπτυξιακής Επιμελητηρίου 
Αχαΐας (ΑΧ.ΕΠ.ΑΝ.)

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Φωκίων Ζαΐμης, αντιπεριφερειάρχης 
Επιχειρηματικότητας, Έρευνας & Καινοτομί-
ας Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας
• Αλέξανδρος Κωστόπουλος, πρόεδρος 
Συνδέσμου Ελλήνων Οικονομικών Διευθυ-
ντών (Σ.Ε.Ο.Δ.)
• Πλάτων Μαρλαφέκας, πρόεδρος Επιμε-
λητηρίου Αχαΐας
• Πέτρος Μαντάς, πρόεδρος Πανελληνίου 
Συνδέσμου Επιχειρήσεων Βιομηχανικών 
Περιοχών (ΠΑ.Σ.Ε.ΒΙ.ΠΕ.)
• Θεόδωρος Δούρος, οικονομικός επό-
πτης Συνδέσμου Επιχειρήσεων Βιομηχα-
νιών Πελοποννήσου & Δυτικής Ελλάδος 
(Σ.Ε.Β.Π.Δ.Ε.), διευθύνων σύμβουλος DUR 
Α.Ε.
• Παναγιώτης Παπαδέας, ομ. καθηγητής 
Λογιστικής Πανεπιστημίου Δυτ. Αττικής - τ. 
πρόεδρος Επιτροπής Λογιστικής Τυποποίη-
σης & ελέγχων, Μέλος ΣΕΠ-ΕΑΠ
• Νίκος Γιαννακόπουλος, καθηγητής Οι-
κονομικών, Τμήμα Οικονομικών Επιστη-
μών του Πανεπιστημίου Πατρών
• Αριστείδης Ζέρβας, Chief M&A and 
Investment Officer - Kleemann Group

ΧΑΙΡΕΤΙΣΜΟΙ
• Νεκτάριος Φαρμάκης, περιφερειάρχης 
Δυτικής Ελλάδας και πρόεδρος ΔΣ ΠΤΑ-ΠΔΕ
• Νικήτας Κωνσταντέλλος, ICAP ADVI-
SORY AE, πρόεδρος και διευθύνων Σύμ-
βουλος
ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Αναστασία Ζαχαράκη, ICAP Advisory, 
Director
Θέμα: «Αποτίμηση και Συμπεράσματα από 
τη λειτουργία του Μηχανισμού Στήριξης 
Επιχειρηματικότητας της Π.Δ.Ε και ειδικό-
τερα στην Π. Ε. Αχαΐας» - α) Οριζόντιες και 
Εξατομικευμένες Υπηρεσίες, β) Παρατηρη-
τήριο επιχειρηματικότητας
• Δημήτριος Δρακούλης, TELESTO E.Π.Ε
Θέμα: «Εξ’ αποστάσεως ανοικτή διαδικτυα-

κή εκπαίδευση νέων και υφιστάμενων επι-
χειρηματιών»
• Σωτήριος Μιχαλόπουλος, γραμματέ-
ας Περιφερειακού Συμβουλίου Έρευνας και 
Καινοτομίας (ΠΣΕΚ) της Περιφέρειας Δυτι-
κής Ελλάδας
Θέμα: «Π.Σ.Ε.Κ και Σχέδιο Στρατηγικής για 
την Επιχειρηματικότητα» 
• Νίκος Θωμόπουλος, προϊστάμενος Μο-
νάδας Ά ΕΥΔΕΠ –ΠΔΕ
Θέμα: «Εθνικό Στρατηγικό Πλαίσιο για την 
Επιχειρηματικότητα και την Καινοτομία 
2021-2027»
• Εκπρόσωποι Ωφελούμενων Επιχειρή-
σεων
Θέμα: «Η υποστήριξη από τον ΜΣΕ»
• Σχόλια – Τοποθετήσεις – Συμπεράσματα
Συντονιστής εκδήλωσης: Ευστάθιος Πα-
παχριστόπουλος, προϊστάμενος Μονάδας 
Α΄ ΠΤΑ -ΠΔΕ 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Μιχάλης Παρασκευάς, καθ. Παν. Πελο-
ποννήσου, Α’ αντιπρόεδρος ΙΤΥΕ «ΔΙΟΦΑ-
ΝΤΟΣ», υπεύθυνος Εθνικού Οργανισμού 
Υποστήριξης eTwinning 
• Χρύσα Καπράλου, Διεύθυνση Υποδο-
μών και Δικτύων, ΙΤΥΕ «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ», 
αναπλ. υπεύθυνη Εθνικού Οργανισμού 
Υποστήριξης eTwinning 
Θέμα: «eTwinning: STEM Εκπαίδευση και 
Τεχνητή Νοημοσύνη για την Εκπαιδευτική 
Κοινότητα» 
• Δρ. Θεόδωρος Κομνηνός, διευθυντής 
Πληροφοριακών Συστημάτων, Εφαρμο-
γών και Κυβερνοασφάλειας, ΙΤΥΕ «ΔΙΟΦΑ-
ΝΤΟΣ»
Θέμα: «Καινοτομία στην κυβερνοασφάλεια: 
Ενισχύοντας την εμπιστοσύνη στην Κυβερ-
νοχώρο»
• Δρ. Βασίλειος Δελής, προϊστάμενος 
Τμήματος Πληροφοριακών Συστημάτων, 
Διεύθυνση Πληροφοριακών Συστημάτων, 
Εφαρμογών και Κυβερνοασφάλειας, ΙΤΥΕ 
«ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ»
Θέμα: «Σχεδιάζοντας ένα πλαίσιο σχολικού 
επαγγελματικού προσανατολισμού με τη 
χρήση μηχανικής μάθησης» 
• Δρ. Αριστείδης Βαγγελάτος, μηχ. Η/Υ 
και Πληροφορικής, Διεύθυνση Εκπαιδευ-

τικών Τεχνολογιών, Επιμόρφωσης και Πι-
στοποίησης, ΙΤΥΕ «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ» 
Θέμα: «Τα Κέντρα Καινοτομίας ως νέα δομή 
ανάπτυξης της Εκπαίδευσης» 
Συντονιστής εκδήλωσης: Δημήτριος Σερ-
πάνος, καθηγητής Παν. Πατρών, πρόεδρος 
ΙΤΥΕ «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ»

ΧΑΙΡΕΤΙΣΜΟΙ
• Κλεομένης Μπάρλος, ομότιμος καθηγη-
τής, πρόεδρος Δ.Σ. ΣΕΒΠΕ&ΔΕ
• Φωκίων Ζαΐμης, αντιπεριφερειάρχης 
Π.Δ.Ε.
ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Δρ. Βασίλειος Δρακόπουλος, διευθυ-
ντής Εφαρμογών ΙΕΧΜΗ/ΙΤΕ, επιστημονι-
κός υπεύθυνος ΕΚΕΠΕΚ ΑΕ 
Θέμα: «Τρισδιάστατη εκτύπωση και Υγεία: 
Μια δυναμική σχέση καινοτομίας» 
• Δρ. Σπύρος Δενάζης, καθηγητής Τμήμα-
τος Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Τεχνο-
λογίας Υπολογιστών, επιστημονικός υπεύ-
θυνος του Κέντρου Ικανοτήτων π-NET
Θέμα: «Ανοικτές Δικτυακές Υποδομές ως μέ-
σο έρευνας και καινοτομίας»
• Δρ. Σωτήρης Μακρής, εκτελεστι-
κός διευθυντής του Κέντρου Ικανοτήτων 
TEACHING FACTORY 
Θέμα: «Υγιεινή και ασφάλεια σε χώρους ερ-
γασίας με χρήση τεχνολογιών 4ης Βιομηχα-
νικής Επανάστασης» 
• Λυκούργος Σταυρουλόπουλος, οικονο-
μολόγος, υπεύθυνος Στρατηγικής Έξυπνης 
Εξειδίκευσης ΕΥΔ – ΠΔΕ, Μέλος Δ.Σ Επι-
στημονικού Πάρκου Πατρών 
Θέμα: «Στρατηγική έξυπνης εξειδίκευσης»: 
Το παρόν και το μέλλον της καινοτόμας επι-
χειρηματικότητας στην Δυτική Ελλάδα.
• Καθ. Χρυσόστομος Στύλιος, διευθυ-
ντής Ινστιτούτου Βιομηχανικών Συστημά-
των ΙΝΒΙΣ/ΕΚ ΑΘΗΝΑ
Θέμα: «Τεχνολογίες Αιχμής της 4ης Βιομη-
χανικής Επανάστασης και εφαρμογές στον 
τομέα της Υγείας»
Συντονίστρια εκδήλωσης: Δρ. Αρετή 
Μούρκα, Σύμβουλος Μεταφοράς Τεχνολο-
γίας, Δίκτυο ΠΡΑΞΗ | ΙΤΕ

Σάββατο 18 Νοεμβρίου 10:00-10:30

Αγιασμός - Εγκαίνια

Σάββατο 18 Νοεμβρίου 10:30-12:30

Αίθουσα Ι

Επιμελητήριο Αχαΐας

«Μετά το ΕΣΠΑ τί; Δημόσιες 
επενδύσεις και Εθνική Οικονομία»

«Project INTECMED (ENICBCMED 
2014-2020): Ένα έργο-καλή πρακτική»

Θ
ΕΜ

Α
ΤΑ

Σάββατο 18 Νοεμβρίου 13:00-15:00 

Αίθουσα Ι

Οικονομικό Επιμελητήριο-10ο Περιφερει-
ακό Τμήμα Βορειοδυτικής Πελοποννήσου 

και Δυτικής Ελλάδας
«Επιχειρηματικότητα και Ανάπτυξη 
σε μεταβαλλόμενο οικονομικό πε-
ριβάλλον - ο ρόλος των οικονομο-

λόγων και των λογιστών»

Θ
ΕΜ

Α

Σάββατο 18 Νοεμβρίου 18:00-20:30 

Αίθουσα Ι

Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας- Μηχανισμός 
Στήριξης Επιχειρηματικότητας ΠΔΕ

«Η επιχειρηματικότητα στην Περιφέ-
ρεια Δυτικής Ελλάδας: Μηχανισμός 

Στήριξης Επιχειρηματικότητας»Θ
ΕΜ

Α

Σάββατο 18 Νοεμβρίου 10:30-12:30 

Αίθουσα ΙΙ

ΙΤΥΕ «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ»

«ΙΤΥΕ «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ»: Η καινοτομία 
στην εκπαίδευση»Θ

ΕΜ
Α

Σάββατο 18 Νοεμβρίου 12:30-14:30 

Αίθουσα ΙΙ

Σύνδεσμος Επιχειρήσεων και Βιομηχανι-
ών Πελοποννήσου και Δυτικής Ελλάδας 

(Σ.Ε.Β.ΠΕ.&Δ.Ε.)

«Εργαστήριο smartHEALTH: Συνέρ-
γειες στην έρευνα και καινοτομία, 
ενδεικτικές εφαρμογές στις επιστή-

μες υγείας»

Θ
ΕΜ

Α
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ΧΑΙΡΕΤΙΣΜΟΣ
Καθηγητής Χρυσόστομος Στύλιος, διευ-
θυντής ΙΝ.ΒΙ.Σ./ ΕΚ ΑΘΗΝΑ
ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Δρ. Βασίλειος Θεοδώρου, Intracom 
Telecom A.E. 
Θέμα: «Ένα έξυπνο συνεχές από το υπολογι-
στικό νέφος (cloud computing) έως τις πα-
ρυφές (edge) του δικτύου για την υποστήρι-
ξη εφαρμογών νέας γενιάς»
• Δρ. Ιωάννης Χoχλιούρος, OTE A.E.
Θέμα: «Δράσεις προώθησης του 6G και της 
AI στον όμιλο εταιρειών OTE»
• Γεώργιος Οικονόμου, Juniper Hellas
Θέμα: «Οι τεχνολογικές εξελίξεις που οδη-
γούν την ανάπτυξη των σύγχρονων δικτύων 
κινητής τηλεφωνίας»
• Χρήστος Αντωνόπουλος, επίκουρος κα-
θηγητής, Τμ. Ηλεκτρολόγων Μηχανικών & 
Μηχανικών Υπολογιστών, Πανεπιστήμιο 
Πελοποννήσου
Θέμα: «Υποδομές, Εκπαίδευση, Έρευνα ως 
Μοχλοί Ανάπτυξης Δικτύων 6ης Γενιάς και 
ΑΙ Τεχνολογιών στα Πανεπιστήμια: Το πα-
ράδειγμα του ESDALAB και ΗΜΜΥ Παν. 
Πελοποννήσου»
• Δρ. Χρήστος Αλεξάκος, κύριος ερευνη-
τής, ΙΝΒΙΣ/ΕΚ ΑΘΗΝΑ
Θέμα: «Έξυπνα Δίκτυα 6ης γενιάς στην Βι-
ομηχανία 5.0: Εφαρμογές και Προκλήσεις»
Συντονιστής εκδήλωσης: αν. καθηγητής 
Χρήστος Βερυκούκης, Συνεργαζόμενο 
Μέλος Δ.Ε.Π. ΙΝΒΙΣ/ΕΚ ΑΘΗΝΑ

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Σπύρος N. Σκιαδαρέσης, επικεφαλής 
μείζονος αντιπολίτευσης Π.Δ.E.
Θέμα: «Τοπική Αυτοδιοίκηση: Προοπτικές 
Ισόρροπης Περιφερειακής Ανάπτυξης για 
μια βιώσιμη Ελλάδα στον 21ο αιώνα»
• Γεώργιος Παππάς, πρόεδρος Οικονομι-
κού Επιμελητηρίου Ελλάδος – 10ο ΠΤ B/Δ 
Πελοποννήσου και Δυτικής Ελλάδος 
Θέμα: «Φορολογία και Ανάπτυξη»
• Κωνσταντίνος Ζαφειρόπουλος, πρόε-
δρος Εμπορικού & Εισαγωγ. Συλλόγου Πα-
τρών 
Θέμα: «Συρρίκνωση η ανάπτυξη των μι-
κρών επιχειρήσεων»
Συντονιστής εκδήλωσης: Νικόλαος Μοί-
ραλης, γραμματέας Νομαρχιακής Επιτρο-
πής Αχαΐας ΠΑΣΟΚ 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Πάνος Αλεξανδρής, γενικός γραμματέας 
Υπουργείου Δικαιοσύνης 
• Δημήτρης Βερβεσός, πρόεδρος Ολομέ-
λειας των Προέδρων των Δικηγορικών Συλ-
λόγων Ελλάδος
• Παναγιώτης Δανιάς, πρόεδρος της Ένω-
σης Διοικητικών Δικαστών, εφέτης Δ.Δ. 
• Ευάγγελος Μπακέλας, πρόεδρος της 
Ένωσης Εισαγγελέων Ελλάδος, εισαγγελέ-
ας Εφετών 
Συντονιστής εκδήλωσης: Αθανάσιος Ζού-
πας, πρόεδρος Δικηγορικού Συλλόγου Πα-
τρών

ΧΑΙΡΕΤΙΣΜΟΙ
• Αντώνης Κουνάβης, πρόεδρος Δ.Ε.Ε.Π. 
Αχαΐας Νέας Δημοκρατίας 
• Βασίλης Αϊβαλής, πρόεδρος ΤΕΕ Δυτι-
κής Ελλάδος
• Ηλίας Θεοδωρόπουλος, οικονομολό-
γος, μέλος Δ.Σ 10ου ΠΤ Οικονομικού Επι-
μελητηρίου Ελλάδος 
ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΟΜΙΛΗΤΡΙΑ
• Αλεξάνδρα Σδούκου, υφυπουργός Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας 
Την εκδήλωση συντονίζει ο Γιάννης Σελί-
μης, τομεάρχης Υποδομών και Ενέργειας 
Δ.Ε.Ε.Π. Αχαΐας Νέας Δημοκρατίας - μέλος 
Δ.Σ ΤΕΕ Δυτικής Ελλάδος

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Ιωάννης Ηλιόπουλος, καθηγητής, Διευ-
θυντής Μ.Ε.Τ. Π.Π.
• Πένυ Θεολόγη-Γκούτη, υπεύθυνη 
Μ.Ε.Τ. Π.Π.
Θέμα: «Μουσείο Επιστημών και Τεχνολογί-
ας: Εκλαϊκεύοντας τις επιστήμες και την
τεχνολογία προς όφελος της αειφορίας»
• Γεωργία Πετροπούλου-Conan, διευθύ-
ντρια Γαλλικού Ινστιτούτου Πάτρας
Θέμα: «Ανακαλύπτοντας και αλληλεπιδρώ-
ντας με την Επιστήμη και τον πολιτισμό της
Γαλλίας μέσα από τις δράσεις του Μ.Ε.Τ. 
Π.Π.»
• Χρυσάνθη Βανταράκη, πρόεδρος Ένω-

σης Εικαστικών Πάτρας
Θέμα: «Επιστήμη και Τέχνη συνδιαλέγονται 
στο Μ.Ε.Τ. Π.Π.»
• Βασιλική Μαντζουράτου, υπεύθυνη Πο-
λιτιστικών Πρωτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
Αχαΐας
Θέμα: «Συνεργασία των Πολιτιστικών Τμη-
μάτων με το Μ.Ε.Τ. Π.Π.»
• Νικούλα Κουγιά, αρχαιολόγος, υποψή-
φια Δρ Πανεπιστημίου Πατρών, εθελόντρια
Μ.Ε.Τ. Π.Π.
Θέμα: «Η εκλαΐκευση της επιστημονικής 
έρευνας μέσα από τις δράσεις του Μ.Ε.Τ. 
Π.Π.»
• Μαρία Κωστούρου, νηπιαγωγός-μουσει-
ολόγος, εθελόντρια Μ.Ε.Τ. Π.Π.
Θέμα: «Έμπνευση και Πειρασμός στο Μ.Ε.Τ. 
Π.Π.»
• Εθελοντές φοιτητές μιλούν για την 
εμπειρία τους στο Μ.Ε.Τ. Π.Π.
• Νίκος Παπαγεωργίου, προϊστάμενος 
Οικονομικών και Διοικητικών Υποθέσεων 
της ΤΙΤΑΝ ΑΕ
Θέμα: «Χορηγός στο Μ.Ε.Τ.; Γιατί;»
Συντονίστρια εκδήλωσης: Ελένη Γκέκα, 
Οικονομολόγος, πρόεδρος Ομίλου «Δανι-
ηλίς», μέλος ΔΣ Συλλόγου Φίλων Μ.Ε.Τ. 
Π.Π.

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Δημήτριος Βαργιάμης, γενικός γραμμα-
τέας ΓΣΕΒΕΕ, πρόεδρος Ομοσπονδίας Βιο-
τεχνών Υδραυλικών Ελλάδας (ΟΒΥΕ)
Θέμα: «Η σημασία των συνεργασιών μι-
κρών επιχειρήσεων για την παραγωγική 
τους ενδυνάμωση»
• Αλέξιος Δ. Παυλόπουλος, πρόεδρος 
Πανελλήνιας Ομοσπονδίας Σωματείων Ερ-
γοληπτών Ηλεκτρολόγων Π.Ο.Σ.Ε.Η.
Θέμα: «Συνεργασίες παντού»
• Ιωάννης Διδάχος, Α’ αντιπρόεδρος Πα-
νελλήνιας Ομοσπονδίας Επισκευαστών 
Ε.Ο.Β.Ε.Α.Μ.Μ., αντιπρόεδρος Πανελλή-
νιου Συλλόγου Ι.Κ.Τ.Ε.Ο., αντιπρόεδρος 
Ο.Ε.Β.Ε.Σ.Ν.Α., μέλος Δ.Σ. Γ.Σ.Ε.Β.Ε.Ε., 
πρόεδρος Ι.Κ.Τ.Ε.Ο. Γλαύκου, ταμίας Συλ-
λόγου Μηχανικών Αυτοκινήτων Ν. Αχαΐας
Θέμα: «Συνεργασία για την ανάπτυξη των 
Μικρομεσαίων Επιχειρήσεων»
• Δημήτριος Λακασάς, CEO της OLYMPIA 
ELECTRONICS Α.Ε.
Θέμα: «OLYMPIA ELECTRONICS S. A.: 
Παράγει στην Ελλάδα και εξάγει σε 72 χώ-
ρες, με άξονα την καινοτομία, την εξωστρέ-
φεια και την 4η βιομηχανική επανάσταση»
Συντονιστής εκδήλωσης: Δημήτρης Νικο-
λακόπουλος, πρόεδρος Ο.Ε.Β.Ε.Σ.Ν.Α., 
μέλος Δ.Σ. ΓΣΕΒΕΕ και αντιπρόεδρος «Συν-
δέσμου Ηλεκτρολόγων Εγκαταστατών Νό-
μου Αχαΐας (ΒΑΤΤ)»

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Σοφία Ζαχαράκη, υπουργός Κοινωνικής 
Συνοχής και Οικογένειας 
• Δημήτριος Αβραμόπουλος, βουλευτής 
ΝΔ, πρ. ευρωπαίος επίτροπος και υπουργός 
• Σία Αναγνωστοπούλου, βουλευτής Αχα-
ΐας ΣΥΡΙΖΑ, τ. υπουργός 
• Δρ. Απόστολος Ευθυμιάδης, ηλεκτρ. 
μηχανολόγος, ενεργειακός σύμβουλος ΠΟ-
ΜΙΔΑ-UIPI. 
• Αθανάσιος Ζούπας, πρόεδρος Δικηγο-
ρικού Συλλόγου Πατρών. 
• Ιωάννα Συμεωνίδου-Μπονέλη, συμβο-
λαιογράφος, πρόεδρος Συμβολαιογράφων 
Πατρών και Δυτ. Στ. Ελλάδας. 
• Νίκος Παπάκος, δικηγόρος, τ. πρόεδρος 
Δικηγορικού Συλλόγου Πατρών 
• Κυριακή Αθανασιάδη, δικηγόρος, πρό-
εδρος Ένωσης Ιδιοκτητών Ακινήτων Αχαΐ-
ας -ΕΙΑΝΑ
Συντονιστής εκδήλωσης: Στράτος Παρα-
διάς, πρόεδρος Π.ΟΜ.ΙΔ.Α. και Διεθνούς 
Ενώσεως Ιδιοκτητών Ακινήτων (UIPI), δι-
κηγόρος Α.Π.

ΟΜΙΛΗΤΗΣ
• Νίκος Παππάς, Τομεάρχης Οικονομικών 
της Κ.Ο. του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συμμα-
χία, Βουλευτής Β3 Νοτίου Τομέα Αθηνών 
Συντονιστής εκδήλωσης: Θάνος Χριστα-
κόπουλος, δημοσιογράφος στο Ρ/Σ Στο 
Κόκκινο Πάτρας 107,7
Θα ακολουθήσουν παρεμβάσεις εκπροσώ-
πων των οικονομικών και παραγωγικών φο-
ρέων της περιοχής που θα έχουν τη δυνατό-
τητα να καταθέσουν τη θέση του φορέα τους. 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Χαράλαμπος Μπονάνος, ιατρός, αντιπε-
ριφερειάρχης Δυτικής Ελλάδας, Π.Ε. Αχαΐας 
• Ελένη Αλμπάνη, καθηγήτρια Πανεπιστη-
μίου, αντιπρύτανης Φοιτητικής Μέριμνας, 
Πανεπιστημίου Πατρών

26ου Forum Ανάπτυξης

Σάββατο 18 Νοεμβρίου 19:30-21:30 

Αίθουσα ΙΙ

Νομαρχιακή Επιτροπή Αχαΐας 
ΠΑΣΟΚ-Κίνημα Αλλαγής

«Αλλαγή παραδείγματος 
στην Οικονομία»Θ

ΕΜ
Α

Σάββατο 19 Νοεμβρίου 18:00-19:30 

Αίθουσα ΙΙ

Ινστιτούτο Βιομηχανικών Συστημάτων 
ΙΝΒΙΣ/ΕΚ ΑΘΗΝΑ

«Έξυπνα Δίκτυα 6ης γενιάς: ο ρό-
λος της Τεχνητής Νοημοσύνης και 

Καινοτόμες Εφαρμογές»Θ
ΕΜ

Α

Σάββατο 18 Νοεμβρίου 10:30-12:30 

Αίθουσα ΙΙΙ

Δικηγορικός Σύλλογος Πατρών 

«Η βελτίωση της απονομής της δικαιο-
σύνης μέσα από το δημόσιο διάλογο»Θ

ΕΜ
Α

Σάββατο 18 Νοεμβρίου 18:00-20:00 

Αίθουσα ΙΙΙ
Μουσείο Επιστημών και Τεχνολογίας 

Πανεπιστημίου Πατρών 

«Μουσείο Επιστημών και Τεχνολογίας: 
Αλληλεπιδρώντας με την κοινωνία»Θ

ΕΜ
Α

Σάββατο 18 Νοεμβρίου 12:30-13:30 

Αίθουσα ΙΙΙ
Διοικούσα Επιτροπή Εκλογικής 

Περιφέρειας Αχαΐας Νέας Δημοκρατίας 
(Δ.Ε.Ε.Π. Αχαΐας Ν.Δ.)

«Οικονομία και ΕΝΕΡΓΕΙΑ»

Θ
ΕΜ

Α

Σάββατο 18 Νοεμβρίου 20:00-22:00 

Αίθουσα ΙΙΙ

Ομοσπονδία Επαγγελματικών Βιοτεχνι-
κών Εμπορικών Σωματείων Νομού Αχαΐας 

(Ο.Ε.Β.Ε.Σ.Ν.Α.)
«Η συμβολή των συνεργασιών στην 
ανάπτυξη της Επιχειρηματικότητας- 

Καλές Πρακτικές»Θ
ΕΜ

Α

Κυριακή 19 Νοεμβρίου 12:00-14:00

Αίθουσα Ι

Π.ΟΜ.ΙΔ.Α. - Ένωση Ιδιοκτητών 
Ακινήτων Νομού Αχαΐας 

«Ακίνητη Ιδιοκτησία: Οικονομία 
και Κοινωνία»Θ

ΕΜ
Α

Κυριακή 19 Νοεμβρίου 20:00-22:00

Αίθουσα Ι

Πολυφωνική Χορωδία Πάτρας

«Συνεργασίες στον Πολιτισμό»

Θ
ΕΜ

Α

Κυριακή 19 Νοεμβρίου 18:00-20:00

Αίθουσα Ι

Νομαρχιακή Επιτροπή Αχαΐας του 
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συμμαχία 

Νέο φορολογικό νομοσχέδιο - Οι 
θέσεις του ΣΥΡΙΖΑ - ΠΣ - Με τους 

παραγωγικούς φορείς συνδιαμορ-
φώνουμε την απάντηση στην φο-

ροεπιδρομή της Κυβέρνησης»

Θ
ΕΜ

Α

Συνέχεια στη σελ. 12



12                                             ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ17 Νοεμβρίου 2023 26ο Forum Ανάπτυξης17 Νοεμβρίου 2023                                             ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ12

Πρόγραμμα εκδηλώσεων 26ου Forum Ανάπτυξης
• Θεόδωρος Λουλούδης, εκδότης-διευ-
θυντής του Ειδησεογραφικού Οργανισμού 
«Πελοπόννησος»
• Κώστας Σβόλης, ιατρός, δημοτικός σύμ-
βουλος Δήμου Πατρέων
• Πέτρος Ψωμάς, εκπαιδευτικός, σύμβου-
λος επιχειρήσεων, δημοτικός σύμβουλος 
Δήμου Πατρέων
• Γιάννης Κόττορος, τ. διευθυντής Λυκεί-
ου, πρόεδρος του Δ.Σ. της Πολυφωνικής 
Χορωδίας Πάτρας
Συντονιστής εκδήλωσης: Σταύρος Σολω-
μός, Καλλιτεχνικός Διευθυντής Πολυφωνι-
κής Χορωδίας Πάτρας.
Στο τέλος της συνεδρίας, το σολιστικό κουαρ-
τέτο νυκτών εγχόρδων «Vibrato» της Πολυ-
φωνικής Χορωδίας Πάτρας θα κλείσει μου-
σικά την όλη διαδικασία, τονίζοντας ιδιαίτερα 
το θέμα των συνεργασιών στον Πολιτισμό.

ΧΑΙΡΕΤΙΣΜΟΣ
• Παναγιώτης Φιλντίσης, αντιπρόεδρος 
Ένωσης Ελλήνων Φυσικών 
ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Δρ. Ανδρέας Κόρας, φυσικός, τεχνικός 
σύμβουλος ανάπτυξης έργων ΑΠΕ, καθη-
γητής αεροδυναμικής και ρευστοδυναμικής 
στην σχολή Ικάρων 
Θέμα: «Οι Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας ως 
Μοχλός Προστασίας του Περιβάλλοντος και 
Ανάπτυξης»
• Νικόλαος Παπαδημητρίου, φυσικός, 
μετεωρολόγος MSc 
Θέμα: «Πρόγνωση της παραγωγής ηλεκτρι-
κής ενέργειας από ΑΠΕ - σημείο κλειδί για 
την αξιοποίησή τους στα πλαίσια της βιώσι-
μης ανάπτυξης»
• Ιωάννης Νταβλούρος, Οικονομολόγος 
Θέμα: «Οι επιπτώσεις των ΑΠΕ στην ανά-
πτυξη της εθνικής οικονομίας»
• Θεόδωρος Φιλιππάκης, διδάκτωρ φυ-
σικής πρώην ΕΚΦΕ Αχαίας
Θέμα: Επίδειξη συσκευής μετατροπής βαρυ-
τικής ενέργειας σε ηλεκτρική ενέργεια . 
Η εκδήλωση θα ολοκληρωθεί με τιμητική 
αναφορά στον εκλιπόντα φυσικό Γιώργο 
Μποτσάκη και απονομή τιμητικής πλακέτας 
από την Ένωση Ελλήνων Φυσικών. 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Αλέξανδρος Κατσαούνης, καθηγητής 
Τμήματος Χημικών Μηχανικών
Θέμα: «Εκπαιδευτικά Προγράμματα συνερ-
γασίας στο πλαίσιο διεθνοποίησης του Πα-

νεπιστημίου Πατρών»
• Δημήτριος Μούρτζης, καθηγητής Τμή-
ματος Μηχανολόγων Μηχανικών και Αερο-
ναυπηγών
Θέμα: «Patras IQ: Από την γνώση στην επι-
χειρηματικότητα μέσω της καινοτομίας»
• Θανάσης Καραλής, καθηγητής Τμήματος 
Επιστημών της Εκπαίδευσης και της Αγω-
γής στην Προσχολική Ηλικία
Θέμα: «Δράσεις για την ποιοτική αναβάθμι-
ση της διδασκαλίας»
• Γεώργιος Κυριακού, καθηγητής Τμήμα-
τος Χημικών Μηχανικών 
Θέμα: «Διεθνείς Κατατάξεις ως ένα εργαλείο 
Διεθνοποίησης των Πανεπιστημίων»
• Παύλος Αβραμίδης, καθηγητής, αντι-
πρύτανης Έρευνας και Ανάπτυξης
Θέμα: «Welcome UP - Ένα περιφερειακό 
φθινοπωρινό φεστιβάλ υποδοχής φοιτη-
τών»
Συντονιστής εκδήλωσης: Παύλος Αβραμί-
δης, καθηγητής, αντιπρύτανης Έρευνας και 
Ανάπτυξης 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Διονύσης Καρατζάς, Ποιητής
• Μαρία Αργυροπούλου, ΕΔΙΠ, Τμήμα 
Διοίκησης Τουρισμού, Πανεπιστημίου Πα-
τρών
Συντονιστής εκδήλωσης: Παναγιώτης Γι-
αλένιος, Εκδότης «Συμβούλου Επιχειρή-
σεων»

ΠΡΟΕΔΡΕΙΟ
• Μαρία Καλπουζάνη, Δημοσιογράφος, 
Αχελώος TV
• Παναγιώτης Πλώτας, επ. καθηγητής Γε-

νικής Ιατρικής Σχολή Επιστημών Αποκατά-
στασης Υγείας Πανεπιστημίου Πατρών 
• Μαρία Κιούρτη, Μαία Πρόεδρος ΣΕΜΠ
ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Αρετή Τσερεμέ, Σοφία Γκάμαρη, Νίκη 
Μυλωνά, Ελένη Φωτεινοπούλου, μαί-
ες, Πιλοτικό Δίκτυο Π.Υ.Υ. Μαιών Νομού 
Ηλείας
Θέμα: «Συνεργασία του Δικτύου με την κοι-
νωνία και φορείς του Νομού Ηλείας για την 
ασφαλή μητρότητα και την υγεία των γυναι-
κών»
• Σοφία Γόνη, μαία, Ιατροκοινωνικό Κέ-
ντρο Αιγίου που υπάγεται στο Κέντρο Υγεί-
ας Ακράτας
Θέμα: «Έχει ώρα ο θηλασμός; Μαία κατ’ οί-
κον»
• Παρασκευή Δημοπούλου, μαία ΠΕ, MSc
Θέμα: «Μητέρα μονογονέας και θηλασμός. 
Στρατηγικές παρέμβασης στην εργασία»
• Ιωάννα Καγκελάρη, Μαία ΜSc, προϊ-
σταμένη Μ/Γ Κλινικής ΓΝΠ «Ο Άγιος Αν-
δρέας»
• Σοφία Γιαννέλου, μαία ΜSc, υπεύθυνη 
Μητρικού Θηλασμού, ΓΝΠ «Ο Άγιος Ανδρέας»
Θέμα: «Θηλάζω παντού και πάντα! Όταν η 
μητέρα χρειάζεται υποστήριξη στη δομή 
υγείας»
• Ηλίας Θεοδωρόπουλος, διοικητής ΓΝΠ 
«Άγιος Ανδρέας», οικονομολόγος MSc
Θέμα: «Η εμπειρία του νέου πατέρα με αυξη-
μένες επαγγελματικές υποχρεώσεις»
• Κωνσταντίνα Νούσια, Μαία MSc
Θέμα: «Μητρικός Θηλασμός και εξωσώματα»
• Αλεξάνδρα Κοσμαρίκου, παιδίατρος, 
μέλος Ελληνικής Εταιρείας Ομοιοπαθητικής 
Ιατρικής (Ε.Ε.Ο.Ι.)
Θέμα: «Μπορώ να θηλάσω»
• Δήμητρα Γκεζερλή, θηλάζουσα μητέρα, 
Πολιτικός Μηχανικός ΤΕ MSc
Θέμα: «Βιωματική εμπειρία - το ταξίδι της 
γονεικότητας μέσω του μητρικού θηλασμού»
• Ιωάννα Βασιλάκη, μαία, IBCLC, πρόε-
δρος ΕΑΜΕΕ, Σωματείο Σπίτι θηλασμού, 
γενική γραμματέας Ελληνικής / Ψυχοπρο-
φυλακτικής Εταιρείας
Θέμα: «Εθελοντική Υποστήριξη μητέρων και 
οικογενειών στο σπίτι θηλασμού» 
• Έρρικα Κοκκόση, Μαία, MSc, PhDc
Θέμα: «Αποθηλασμός- Παρουσίαση της 
εθελοντικής ομάδας υποστήριξης μητέρων 
«Αποθηλάζω με αγάπη!»»

ΧΑΙΡΕΤΙΣΜΟΣ
• Πλάτωνας Μαρλαφέκας, πρόεδρος Επι-
μελητηρίου Αχαΐας, πρόεδρος «Διαχειριστι-
κή Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων Δυτικής 
Ελλάδος-Πελοποννήσου - Ηπείρου - Ιονί-
ων Νήσων», πρόεδρος ΕΦΕΠΑΕ. 
ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Ελένη Κολοφωτιά, διευθύντρια Διεύ-
θυνσης Συνεπενδύσεων και Εγγυήσεων Ελ-
ληνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας-HDB
• Παναγιώτης Παπαγεωργίου, διευθυ-
ντής Διεύθυνσης Καινοτομίας Ελληνικής 
Αναπτυξιακής Τράπεζας-HDB
Θα ακολουθήσει συζήτηση και θα απαντη-
θούν ερωτήσεις των ενδιαφερόμενων συ-
νέδρων 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
• Ιωάννης Τούντας, πρόεδρος Επιστημο-
νικής Επιτροπής Ελληνικού Διαδημοτικού 
Δικτύου Υγιών Πόλεων - Προαγωγής Υγεί-
ας (ΕΔΔΥΠΠΥ)
• Ιωάννης Τριανταφυλλάκης, δήμαρχος 
Ξηρομέρου - μέλος του Δικτύου Υγιών Πό-
λεων
• Πέτρος Ψωμάς, επικεφαλής σπιράλ, δη-
μοτικός σύμβουλος Δήμου Πατρέων
Στην εκδήλωση θα τοποθετηθούν, δια ζώ-
σης ή διαδικτυακά, εκπρόσωποι Δήμων της 
χώρας που είναι μέλη του Δικτύου Υγιών 
Πόλεων.
Συντονίστρια: Μαρία Σιορώκου, εξειδι-
κευμένη σε θέματα υγείας

Κυριακή 19 Νοεμβρίου 10:00-12:00

Αίθουσα ΙΙΙ
Σύλλογος Επιστημόνων 

Μαιών Μαιευτών Πάτρας 
«Συνεργασίες-Μητρικός Θηλασμός-
Ενθάρρυνση στήριξη των οικογενει-

ών στο ταξίδι της γονεικότηταςΘ
ΕΜ

Α

Κυριακή 19 Νοεμβρίου 18:00-20:00

Αίθουσα ΙΙΙ

Δημοτική παράταξη «σπιράλ»

«Το Δίκτυο των Υγειών Πόλεων του 
Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας και η 

υλοποίησή του στην Ελλάδα»Θ
ΕΜ

Α

Κυριακή 19 Νοεμβρίου 12:00-14:00

Αίθουσα ΙΙΙ

Επιμελητήριο Αχαΐας, Διαχειριστική Ευρω-
παϊκών Προγραμμάτων Δυτικής Ελλάδος - 
Πελοποννήσου - Ηπείρου - Ιονίων Νήσων, 

Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα HDB

«Η συμβολή των προγραμμάτων 
της Ελληνικής Αναπτυξιακής Τρά-
πεζας στη χρηματοδότηση της μι-
κρομεσαίας επιχειρηματικότητας»

Θ
ΕΜ

Α

Κυριακή 19 Νοεμβρίου 10:00-12:00

Αίθουσα ΙΙΙ

Ένωση Ελλήνων Φυσικών

«H Φυσική ως μοχλός ανάπτυξης»

Θ
ΕΜ

Α

Κυριακή 19 Νοεμβρίου 18:00-20:00

Αίθουσα ΙΙΙ

ΕΛΕΥΘΕΡΟ ΒΗΜΑ

«Τέχνες και Κοινωνία- Πρόταση για 
δημιουργικές συναντήσεις ανθρώ-

πων των Τεχνών με ανθρώπους 
της Επιστήμης και της Εργασίας»

Θ
ΕΜ

Α

Κυριακή 19 Νοεμβρίου 12:00-14:00

Αίθουσα ΙΙΙ

Πανεπιστήμιο Πατρών

«Δράσεις διεθνοποίησης και 
εξωστρέφειας Πανεπιστημίου 
Πατρών: Εκπαιδευτικά Προ-

γράμματα, Διεθνείς Κατατάξεις, 
Patras IQ, Welcome UP»

Θ
ΕΜ

Α

Συνέχεια από τη σελ. 11
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Όταν μέσα από μεγάλη έρευνα καταλήξαμε πριν το Καλοκαίρι στην κεντρική θεματική 
ενότητα του φετινού Forum Ανάπτυξης «Συνεργασίες παντού» και την δημοσιοποιήσαμε 
είχαμε την αμφιβολία μήπως, παρά τα αρχικά θετικά μηνύματα, θα εστιάζαμε σε κάτι που 
για τους πολλούς αποτελεί κοινοτοπία.

Σήμερα, μετά από μήνες προεργασίας, εκατοντάδες επαφές με εκπροσώπους φορέων 
και προσωπικότητες από όλο το φάσμα της κοινωνίας μας και φυσικά ακτινογραφώντας 
το αναλυτικό πρόγραμμα του φετινού πολυσυνεδρίου, που δημοσιεύουμε στις επόμενες 
σελίδες δεν έχουμε πλέον καμία αμφιβολία.

Το μήνυμα «Συνεργασίες παντού» είναι επίκαιρο όσο ποτέ άλλοτε. Σε ένα κόσμο που 
αλλάζει ραγδαία, σε μια εποχή τεράστιων μεταβολών και τρομακτικών απειλών κανείς 
πλέον δεν μπορεί να πορεύεται μόνος. 

Και η διαπίστωση αυτή έρχεται κόντρα στους ύμνους του παρελθόντος για την αξία της 
μοναχικής πορείας, από σημαντικούς ανθρώπους... Μέχρι και για την «θρησκεία της μο-
ναχικότητας» μίλησαν κάποιοι κάποτε.

 Όμως πλέον από τις πιο μικρές κοινωνίες μέχρι την παγκόσμια σκηνή γίνεται φανε-
ρό ότι η ίδια η επιβίωση μας βρίσκεται σε κίνδυνο, κάτι που δεν επιτρέπει την πολυτέ-
λεια της μοναξιάς.

Οι παγκόσμιες βίαιες αναταράξεις, οι ακραίες φυσικές μεταβολές, η μείωση των πό-
ρων της γης, η ραγδαία εξαφάνιση εκατοντάδων ειδών της πανίδας και της χλωρίδας του 
πλανήτη, δημιουργούν ένα εκρηκτικό τοπίο σε όποιο μέρος και να βρίσκεται κάποιος.

Η φράση «όλα αυτά συμβαίνουν πολύ μακριά από εμάς» που στο παρελθόν έδειχνε να 
έχει σημασία σε πολλές περιπτώσεις σήμερα δεν ισχύει. Μόνο τα φαινόμενα της τελευ-
ταίας περιόδου στο κόσμο και το πώς επηρεάζουν παντού την καθημερινότητα των πολι-
τών το επιβεβαιώνουν.

Σε όλα τα παραπάνω έχουμε και τις ραγδαίες εξελίξεις στον τεχνολογικό τομέα που δι-
αμορφώνουν ένα εντελώς νέο τοπίο. Με τρομακτική ταχύτητα βλέπουμε για παράδειγμα 
την τεχνική νοημοσύνη (ΑΙ) να εισβάλλει στη ζωή μας, με τρόπο τέτοιο που ακόμη και 
πολλοί που στη ζωή τους ,στην δουλειά τους στην καθημερινότητά τους είχαν την αίσθη-
ση της υπεροχής, της ασφάλειας και της συνέχειας, να νοιώθουν τη γη να τρέμει κάτω 
από τα πόδια τους.

Σε όλα αυτά έρχεται να δώσει απαντήσεις με τη θεματολογία του το 26ο Fοrum Ανάπτυ-
ξης. Δεκάδες ομιλητές που θα κοσμήσουν τα βήματα των παράλληλων συνεδρίων του, 
αύριο και την Κυριακή, στο χώρο του ξενοδοχείου ΑΣΤΗΡ στην Πάτρα, έχουν συλλάβει 
το μήνυμα των οργανωτών και όπως μας προϊδεάζουν με τα θέματα που θα εισηγηθούν 
θα είναι πειστικός ό λόγος τους.

Άλλωστε σε όλους όσους απευθυνθήκαμε θέσαμε ένα αιτούμενο για τις παρεμβάσεις 
τους: Να κομίσουν σε όσους θα τους ακούσουν, δια ζώσης στις αίθουσες των συνεδριά-
σεων και μέσω του διαδικτύου, όσο το δυνατόν πιο χειροπιαστά παραδείγματα επιτυχη-
μένων συνεργασιών.

Με χαρά διαπιστώνουμε ότι προς αυτήν την κατεύθυνση έχει γίνει σημαντική δουλειά 
από όλους όσους ανταποκρίθηκαν στην πρόσκλησή μας και κοπίασαν για να δυναμώ-
σουν το μήνυμα της συνεργασίας.

Ένα μήνυμα που και σήμερα μέσα από τις στήλες του «Σ.Ε» εκπέμπεται από τα άρθρα 
συμαντικών θεσμικών μας εκπροσώπων.

Θέλουμε ως διοργανωτές αυτής της προσπάθειας να ευχαριστήσουμε όλους όσους συ-
νεργάστηκαν μαζί μας για να γίνει ένα ακόμη Forum Ανάπτυξης πραγματικότητα με μεστά 
μηνύματα και χρήσιμο περιεχόμενο για τον τόπο μας. Τους εκπροσώπους των φορέων 
που συντονίζουν τις δεκάδες εκδηλώσεις, τους υπεράνω των 120 ομιλητές, τους θεσμι-
κούς συνδιοργανωτές, του χορηγούς και υποστηρικτές μας και τους εκθέτες μας.

Στο φετινό μήνυμα «Συνεργασίες παντού» το ίδιο το Forum Ανάπτυξης είναι ένα σημα-
ντικό τέτοιο παράδειγμα. Που συσπειρώνει ευρύτερα και συμβάλλει με αξιοπιστία και συ-
νέπεια σε μια ανοικτή δημόσια διαβούλευση και σε δημιουργικές συνθέσεις. 

Το Forum Ανάπτυξης είναι 
ένα επιτυχημένο παράδειγμα 
συνεργασίας όλων

Παναγιώτης
Γιαλένιος
Εκδότης του
«Σύμβουλου 
Επιχειρήσεων»,
Συντονιστής Δικτύου
Forum Ανάπτυξης

Λέγεται ότι εμείς οι Έλληνες, εύκολα διχαζόμαστε και δύσκολα συνεργαζόμαστε. 
Προσωπικά, θεωρώ αυτή την άποψη έναν «αφορισμό» σε βάρος του λαού μας, ο οποί-

ος έχει αποδείξει πολλές φορές, ότι ξέρει και μπορεί να ενώνεται, όχι μόνο στις δύσκολες 
και κρίσιμες στιγμές, αλλά και κάθε φορά που έχει μπροστά του έναν ξεκάθαρο στόχο που 
μπορεί να εμπνεύσει και να κινητοποιήσει τις δυνάμεις μας.

Με αυτή την προσωπική πεποίθηση πορεύτηκα από την αρχή της θητείας μου και στην 
Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας, τονίζοντας πως η ανάπτυξη του τόπου μας προϋποθέτει τη 
συνεργασία και τη συνένωση δυνάμεων, αλλά και αποδεικνύοντας με κάθε ευκαιρία ότι οι 
εποχές και οι λογικές του «διαίρει και βασίλευε» δεν ανήκουν, ούτε στην δική μας εποχή, 
ούτε στη δική μας νοοτροπία.

Υπό αυτό το πρίσμα, η φετινή θεματική του Forum Ανάπτυξης, αγγίζει μία ευαίσθητη 
προσωπική χορδή, αλλά και ένα πολύ σημαντικό ζήτημα που έχει άμεση σχέση με την 
προσπάθεια που κάνουμε στην Περιφέρεια για να ζήσουμε όλοι σε έναν τόπο που, όπως 
πολλές φορές έχω πει, «θα αξίζει στον καθένα να ζει».

Μάλλον δεν υπάρχει τομέας δράσης της Περιφέρειας που να μην εδράζεται πάνω στην 
ανάγκη συνεργασιών. Τα έργα υποδομών, οι δράσεις οικονομικής και κοινωνικής ανάπτυ-
ξης, η προσπάθεια για αύξηση της ανθεκτικότητας και αειφορίας, απαιτούν τη συνεργα-
σία της ΠΔΕ με το σύνολο των φορέων του τόπου (Δήμοι, Επιμελητήρια, Επαγελματικοί 
και Κοινωνικοί Φορείς, κλπ), αλλά και με την ίδια την κοινωνία των πολιτών καθώς δεν 
πρέπει να ξεχνάμε ότι η αυτοδιοικητική δράση, πολλές φορές είναι «τοπική», αλλά με στό-
χευση που πάντα πρέπει να είναι υπερτοπική και διαδημοτική, καθώς η προσπάθειά μας 
αφορά την ανάπτυξη του συνόλου της Δυτικής Ελλάδας και όχι μόνο κάποιων περιοχών.

Ξεκινώντας λοιπόν την μεγάλη προσπάθεια ανάταξης της Δυτικής Ελλάδας το 2019, η Πε-
ριφερειακής μας Αρχή θεωρώ πως έχει ήδη δώσει πολλά και σαφή δείγματα συνεργειών.

• Με τους 19 Δήμους και των τριών Περιφερειακών Ενοτήτων τους οποίους υποστηρίζου-
με και από κοινού δρομολογούμε έργα και δράσεις προς όφελος των τοπικών κοινωνιών.

• Με τα Πανεπιστήμια και τα Ερευνητικά Ινστιτούτα με τα οποία συνεργαζόμαστε μέσω 
του Περιφερειακού Συμβουλίου έρευνας και Τεχνολογίας προκειμένου να αξιοποιήσου-
με τη γνώση. 

• Με τα Επιμελητήρια Αχαΐας, Αιτωλοακαρνανίας και Ηλείας για την ενίσχυση της επι-
χειρηματικότητας και την προώθηση των τοπικών προϊόντων.

• Με πλήθος πολιτιστικών και αθλητικών φορέων, συνδιοργανώνοντας και υποστηρί-
ζοντας δράσεις εξωστρέφειας και κοινωνικής ανάτασης.

• Με τις Μητροπόλεις της Δυτικής Ελλάδας, αποδίδοντας πολύ μεγάλη σημασία στην 
ενίσχυση του έργου τους και στην ανάδειξη των προσκυνηματικών και θρησκευτικών θη-
σαυρών του τόπου μας.

• Με την ανάπτυξη σχέσεων και την ανταλλαγή τεχνογνωσίας με άλλες ευρωπαϊκές πε-
ριφέρειες, αλλά και με την υιοθέτηση μίας σταθερής διεκδικητικής πολιτικής έναντι της κε-
ντρικής εξουσίας που εδράζεται στον διαρκή διάλογο και την πειθώ των επιχειρημάτων.

Δεν υπάρχει τομέας και επίπεδο στο οποίο δεν επιδιώξαμε τη συνεργασία, τις περισσό-
τερες φορές με επιτυχία, καθώς όπως εξ αρχής ανέφερα, αποδείχτηκε πως οι ξεκάθαροι 
στόχοι σε συνδυασμό με τις καλές μας προθέσεις, μπορούν να γίνουν ισχυρή αφετηρία 
συνένωσης δυνάμεων. 

Μέσα από αυτές τις συνέργειες, η Δυτική Ελλάδα προχώρησε πολλά βήματα μπροστά, 
σε 4 μόλις χρόνια. Και στις πρόσφατες περιφερειακές εκλογές, κάνοντας ένα ακόμα σημα-
ντικό κάλεσμα συνένωσης δυνάμεων, καταφέραμε μία μεγάλη διεύρυνση της περιφερεια-
κής μας παράταξης που έφερε και την ισχυρή εντολή των πολιτών της Δυτικής Ελλάδας να 
συνεχίσουμε την μεγάλη προσπάθεια, με την ίδια πάντοτε νοοτροπία. 

Αυτό ακριβώς και θα πράξουμε.
Το «όλοι μαζί» και το «μπροστά για όλους», δεν αποτελούν για εμάς απλά συνθήματα, 

αλλά τις δεσμεύσεις που έχουμε αναλάβει έναντι της κοινωνίας της Δυτικής Ελλάδας για 
τη νέα θητεία.

Συνεργασίες παντού, λοιπόν!
Μόνο έτσι θα κάνουμε τη Δυτική Ελλάδα έναν τόπο αντάξιο των δυνατοτήτων των πο-

λιτών της!

Οι συνέργειες 
και τα αποτελέσματα

Nεκτάριος 
Φαρμάκης
Περιφερειάρχης 
Δυτικής Ελλάδας
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Ενόψει του 26ου Forum Ανάπτυξης, που διοργανώνει άλλη μια χρονιά ο «Σύμβουλος 

Επιχειρήσεων», καλούμαστε να κάνουμε μια συζήτηση για την ανάπτυξη, για το αν και 

πώς οι συνεργασίες ανάμεσα σε διάφορους φορείς επιδρούν σ’ αυτή και ποιοι είναι οι 

στόχοι μας.

Η θέση της Δημοτικής Αρχής της Πάτρας είναι πια γενικά γνωστή, καθώς αυτή τη συζή-

τηση την έχουμε κάνει αρκετές φορές. Στο επίκεντρο από πλευράς μας, θέτουμε το ερώτη-

μα «ανάπτυξη για ποιον;», καθώς η εμπειρία έχει δείξει πια ποικιλοτρόπως ότι δεν συμ-

βιβάζονται τα κέρδη των επιχειρηματικών ομίλων με τα δικαιώματα των εργαζομένων, 

των επαγγελματιών, των αγροτών, γενικά της λαϊκής πλειοψηφίας.

Δεκαετίες τώρα, ακούμε για θυσίες που πρέπει να γίνουν στο όνομα της ανάπτυξης και 

οι οποίες θα οδηγήσουν σε ένα καλύτερο μέλλον για όλους. Όμως, αυτό που ζούμε επα-

νειλημμένα, είναι το ρεκόρ κερδών για κάποιους λίγους, σε αντίθεση με τη συνέχιση των 

θυσιών για τους πολλούς.

Σ’ αυτό το πλαίσιο, οι Κυβερνήσεις επιφυλάσσουν συγκεκριμένο ρόλο στους φορείς 

της Τοπικής Διοίκησης, ο οποίος μπορεί να συνοψιστεί στη διαμόρφωση του λεγόμενου 

«ευνοϊκού επιχειρηματικού περιβάλλοντος». Αυτό το περιβάλλον, γίνεται «ευνοϊκό» με 

συγκεκριμένους τρόπους. Αφενός, με την απελευθέρωση της αγοράς εργασίας, που με-

ταφράζεται σε καταστρατήγηση των εργασιακών δικαιωμάτων των εργαζομένων και την 

ενίσχυση της εργασιακής «ζούγκλας». Με τις σκανδαλώδεις φοροαπαλλαγές για τους με-

γάλους επιχειρηματικούς ομίλους, την ώρα που ο λαός βάζει όλο και πιο βαθιά το χέρι 

στην τσέπη. Με κίνητρα, επιδοτήσεις και διευκολύνσεις, με χρήματα που οι ίδιοι οι φο-

ρολογούμενοι έχουν πληρώσει. Αλλά και με προσαρμογή, ακόμα και των κανόνων πο-

λεοδόμησης και χωροταξίας για τις ανάγκες των επιχειρηματικών κολοσσών, εις βάρος 

των αναγκών του λαού (αναψυχή, αθλητισμός, πολιτισμός) αλλά και της προστασίας του 

περιβάλλοντος –πρακτική που τη βλέπουμε κατά κόρον να συμβαίνει σε όλη την Ελλάδα, 

την ώρα που στην Πάτρα αντιστεκόμαστε σθεναρά.

Γι’ αυτό και κάθε άλλο παρά τυχαίοι είναι οι νόμοι που διαδοχικά έχουν περάσει τα τε-

λευταία χρόνια, «Καποδίστριας» (ΝΔ), «Καλλικράτης» (ΠΑΣΟΚ), «Κλεισθένης» (ΣΥΡΙΖΑ 

- ΑΝΕΛ), καθώς και οι πρόσφατοι των Υπουργών της ΝΔ, Βορίδη και Θεοδωρικάκου, 

οι οποίοι διαμόρφωσαν ένα νέο πλαίσιο λειτουργίας των Δήμων και των Περιφερειών.

Επί της ουσίας, λοιπόν, δεν μιλάμε πλέον για αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθμού, αλλά για 

κρατική διοίκηση εχθρική απέναντι στο λαό, έναν μηχανισμό της Κυβέρνησης και των 

Υπουργείων, που παίζει το ρόλο γραφείου διασύνδεσης των επιχειρηματικών συμφερό-

ντων, με αποφάσεις που στόχος είναι να λαμβάνονται έξω και πέρα από τα αιρετά σώμα-

τα που έχουν ψηφίσει οι πολίτες.

Η Δημοτική της Πάτρας, λαμβάνοντας υπ’ όψιν όλα τα παραπάνω, βάζει στο επίκεντρο 

τις λαϊκές ανάγκες, σε αντιπαράθεση με την ανάπτυξη των λίγων. Αξιοποίησε και θα 

συνεχίσει να αξιοποιεί κάθε εργαλείο και «χαραμάδα», ώστε να υλοποιούνται έργα που 

αφορούν τις λαϊκές ανάγκες. Μαζί με τους εργαζόμενους του Δήμου, τις Υπηρεσίες και το 

προσωπικό, θα συνεχίσουν να προχωρούν μελέτες και έργα, είτε με ιδίους πόρους, είτε 

μέσω προγραμμάτων που θα δίνουν ανάσες ανακούφισης στον πατραϊκό λαό. Είναι εκα-

τοντάδες τα έργα που έχουν υλοποιηθεί, που είναι σε εξέλιξη, προς δημοπράτηση ή και 

σε αναμονή ένταξης σε χρηματοδοτικό πρόγραμμα σε όλο το Δήμο Πατρέων, και που κό-

ντρα σε γραφειοκρατικές καθυστερήσεις του κρατικού μηχανισμού και ελλείψεις σε προ-

σωπικό και υποδομές, προχωρούν και θα προχωρήσουν.

Για να το καταφέρουμε αυτό, είναι αναγκαία οι συνεργασία του Δήμου με όλους τους 

φορείς, τις μαζικές οργανώσεις, τους Συλλόγους, που αγωνιούν για το μέλλον της πόλης 

μας και των ανθρώπων της.

Ανάπτυξη για τους πολίτες 
και όχι για τα συμφέροντα»

Κώστας 
Πελετίδης
Δήμαρχος Πατρέων

Ο ρόλος της Τοπικής Αυτοδιοίκησης είναι εξ ορισμού ρόλος συνθετικός και συνεργα-
τικός. Η Αυτοδιοίκηση αντλεί δύναμη, διαμορφώνει τη φυσιογνωμία της και ενισχύει το 
αναπτυξιακό της εκτόπισμα μέσα από τις συμπλεύσεις, τις συνεργασίες, τις κοινές στοχεύ-
σεις και επιδιώξεις.

Συμπλεύσεις, συνθέσεις και συνεργασίες τόσο σ’ επίπεδο κοινωνικής και πολιτικής δρά-
σης και έκφρασης όσο και σ’ επίπεδο συνεννόησης και συνοδοιπορίας με άλλους φορείς, 
αρχές και συλλογικότητες, σε τοπικό, διαδημοτικό και περιφερειακό επίπεδο. 

Η πρόοδος, η αποτελεσματικότερη εξυπηρέτηση των αναγκών και των συμφερόντων των 
τοπικών κοινωνιών, η τοπική ανάπτυξη έρχονται μέσα από πολιτικές που ευνοούν τις συ-
γκλίσεις, πολιτικές ανοικτών οριζόντων που υπερβαίνουν και παραμερίζουν τις όποιες δι-
αφορές όταν πρόκειται για ευρύτερους στόχους και κρίσιμες αναπτυξιακές προτεραιότητες. 

Αυτή είναι και η φιλοσοφία που διακρίνει σήμερα τη λειτουργία της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης στη Δυτική Ελλάδα σήμερα. 

Η Τοπική Αυτοδιοίκηση διατηρεί μεν την αυτονομία της, μάχεται διαρκώς και ανυποχώ-
ρητα για όσα τής ανήκουν, έχει στην προμετωπίδα της την ανάγκη νέων θεσμικών κατα-
κτήσεων, διεκδικεί πόρους που θα χρηματοδοτήσουν την τοπική ανάπτυξη και αρμοδιότη-
τες που με ορθολογικό τρόπο θα υπηρετήσουν την πραγματική αποκέντρωση, ωστόσο δεν 
παύει να προτάσσει τον συναινετικό και συνεργατικό πνεύμα της σε έργα, πρωτοβουλίες, 
δράσεις, στόχους και σχεδιασμούς με ισχυρό αναπτυξιακό, παραγωγικό, πολιτιστικό και 
κοινωνικό αντίκτυπο.

Θέλω, λοιπόν, να συγχαρώ την εφημερίδα «Σύμβουλος Επιχειρήσεων» που αποφάσισε 
το φετινό 26ο Forum Ανάπτυξης να είναι προσανατολισμένο στο θέμα «Συνεργασίες Πα-
ντού». 

Ο τίτλος δεν είναι καθόλου γενικόλογος ή αόριστος. Είναι πολύ σαφής και συγκεκριμέ-
νος κι εκτιμώ ότι επελέγη ακριβώς για να υπογραμμίσει τον ιδιαίτερα επίκαιρο, χρήσιμο και 
απολύτως αναγκαίο ρόλο των συνεργασιών σε κάθε έκφανση και λειτουργία της διακυβέρ-
νησης, σε κάθε βαθμίδα και επίπεδο.

Σε μια εποχή σημαντικών προκλήσεων, όπως αυτή που διανύουμε, η συνεργασία των 
Δήμων μεταξύ τους, οι διαδημοτικές συνεργασίες δηλαδή, η συνεργασία Δήμων και Περι-
φερειών, η συνεργασία Δήμων και κυβέρνησης σ’ ένα πλαίσιο σεβασμού και ισοτιμίας, εί-
ναι θεμελιώδεις όροι για την ενίσχυση της τοπικής και περιφερειακής ανάπτυξης. 

Οι Δήμοι έχουν στον πυρήνα του καταστατικού τους ρόλου την έννοια της συνεργασίας. 
Παρ’ ότι στην Ελλάδα η Τοπική Αυτοδιοίκηση, σε σημαντικό βαθμό, δεν έχει την οικονομι-
κή και διοικητική αυτονομία που θα έπρεπε ή αν θέλετε έχει υψηλό βαθμό εξάρτησης απ’ 
την κεντρική διοίκηση -έναν απ’ τους υψηλότερους στην Ευρώπη- παραμένει εν τούτοις ο 
βαθμός διοίκησης που εκφράζει αποτελεσματικότερα, αμεσότερα και ακριβέστερα τον πο-
λίτη. Όχι μόνο γιατί είναι πλησιέστερα στον πολίτη αλλά και γιατί είναι διαρκώς δίπλα του.

Και για τον επιπλέον λόγο ότι ο πολίτης έχει άμεση και αδιαμεσολάβητη αντίληψη και 
εικόνα για τον βαθμό αντίδρασης, για τα αντανακλαστικά και την εν γένει φιλοσοφία, απο-
τελεσματικότητα και ποιότητα των υπηρεσιών ενός Δήμου. 

Παρ’ όλα αυτά η κεντρική διοίκηση όχι σπάνια αντιμετωπίζει με όρους αναχρονιστικούς 
την Αυτοδιοίκηση. Δεν προχωρά σε θαρραλέες μεταρρυθμίσεις, δεν ενισχύει την ουσιαστι-
κή και διοικητική αυτοτέλεια της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, δεν δημιουργεί ένα περιβάλλον 
ξεκάθαρης χειραφέτησης της. Ακόμα και η συνεργασία ανάμεσα στις βαθμίδες διοίκησης 
εξακολουθεί να παραμένει, σ’ ορισμένες περιπτώσεις και με όρους αρμοδιοτήτων, νεφελώ-
δης με αποτέλεσμα επικαλύψεις συγκρούσεις, κενά κ.λπ. 

Είναι σαφές ότι η έννοια της συνεργασίας, το «Συνεργασίες παντού» του φετινού Forum 
Ανάπτυξης, περνά αναγκαστικά μέσα από προβλέψεις και μεταρρυθμίσεις όπως αυτές που 
αναφέρθηκαν και οι οποίες αν δρομολογηθούν άμεσα είναι βέβαιο ότι θα δώσουν νέα 
πνοή και νέους ορίζοντες στην τοπική και περιφερειακή ανάπτυξη και άρα πολλά περισσό-
τερα οφέλη στους πολίτες και στις τοπικές κοινωνίες. 

Ο εξ ορισμού συνθετικός 
και συνεργατικός ρόλος 
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης 

Θανάσης
Παπαδόπουλος
Πρόεδρος
Περιφερειακής 
Ένωσης Δήμων 
Δυτικής Ελλάδας 
(Π.Ε.Δ.Δ.Ε.) και
Δήμαρχος
Καλαβρύτων
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Σ’ ένα συνεχές μεταβαλλόμενο περιβάλλον, στο οποίο ο ρυθμός προσαρμογής της 

Τοπικής Αυτοδιοίκησης καθορίζει το μέλλον των τοπικών μας κοινωνιών, οφείλουμε 

να εφαρμόσουμε επιθετικές πολιτικές προκειμένου να εναρμονιστούμε στις σύγχρονες 

συνθήκες. Πολιτικές που η αποτελεσματικότητά τους εξαρτάται από τις συνεργασίες, οι 

οποίες διαχρονικά έχει αποδειχτεί ότι έχουν πολλαπλασιαστική αξία και πως αποτε-

λούν βασικό πυλώνα ανάπτυξης και προόδου.

Άλλωστε δεν πρέπει να ξεχνάμε πως η σημερινή παγκόσμια κοινωνία χαρακτηρίζε-

ται από διασύνδεση και αλληλεξάρτηση, καθώς και από εξαιρετικά σύνθετες και σημα-

ντικές αλλαγές.

Με δεδομένο ότι τη νέα δημοτική περίοδο οι Δήμοι θα κληθούν να απαντήσουν σε 

νέες προκλήσεις, αλλά και ευκαιρίες, υιοθετώντας βέλτιστες πρακτικές για την αποτελε-

σματική διαχείριση και διακυβέρνηση των τοπικών κοινωνιών, αλλά και αξιοποιώντας 

σύγχρονες τεχνικές και εργαλεία που μπορούν να ενισχύσουν τη διαφάνεια, την οικο-

νομική σταθερότητα και τη βιωσιμότητά τους, η Τοπική Αυτοδιοίκηση οφείλει να ενι-

σχύσει τον ρόλο της, αναλαμβάνοντας μεταξύ άλλων, τον συντονισμό καίριων συνεργα-

σιών με πολλαπλά κοινωνικά και οικονομικά οφέλη.

Άλλωστε, οι αρμοδιότητες των Οργανισμών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΟΤΑ), συγκλί-

νουν προς αυτή την κατεύθυνση, εστιάζοντας πρωτίστως στη συνεργασία με την Κοι-

νωνία των Πολιτών, η οποία αποτελεί μια σημαντική αναγκαιότητα με κοινούς στόχους 

σε πολλούς τομείς όπως είναι η δημόσια υγεία, το περιβάλλον, η ενίσχυση του κράτους 

πρόνοιας, η εκπαίδευση, η ανάπτυξη, κ.α.

Η Τοπική Αυτοδιοίκηση οφείλει να ενθαρρύνει, να στηρίζει και να επιταχύνει τη 

συνεργασία φορέων, πολιτών, ομάδων και οργανισμών, εξασφαλίζοντας συνεργατι-

κές λύσεις στα πιεστικά προβλήματα, αλλά και ανοίγοντας νέους δρόμους στη βιώσιμη 

ανάπτυξη.

Θυμίζω ότι, το πεδίο των συνεργασιών για την Τοπική Αυτοδιοίκηση δεν είναι και-

νούριο. Θυμίζω τις πρωτοβουλίες που έχουν αναληφθεί στο επίπεδο εδραίωσης των 

διαδημοτικών συνεργασιών, αλλά και τις συνέργειες μεταξύ του Πρώτου και του Δεύ-

τερου Βαθμού Τοπικής Αυτοδιοίκησης σε θέματα που σχετίζονται με την κλιματική αλ-

λαγή, τις έξυπνες και προσβάσιμες πόλεις, την κυκλική οικονομία και την ηλεκτροκί-

νηση, κ.ά.

Πιστεύοντας στη δύναμη της συνεργασίας, η οποία μπορεί να αλλάξει τις ζωές μας 

προς το καλύτερο και έχοντας στο επίκεντρο τον άνθρωπο, οφείλουμε να εστιάσουμε τις 

δράσεις μας στην ενθάρρυνση των συνεργασιών, όχι ουτοπικά κι αόριστα, αλλά μέσω 

ενός στρατηγικού σχεδιασμού που θα καλύπτει όλο το εύρος των αρμοδιοτήτων μας.

Στο πλαίσιο αυτό, θέλω να συγχαρώ τον διοργανωτή του Forum Ανάπτυξης, «Σύμ-

βουλο Επιχειρήσεων» και τον Παναγιώτη Γιαλένιο για την επιλογή του φετινού θέματος 

«ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΕΣ ΠΑΝΤΟΥ», καθώς πιστεύω ότι μέσα από τις εργασίες του πολυσυνε-

δρίου θα ανοίξει ο διάλογος και θα αναδειχτεί το πλαίσιο των κοινών θέσεων και προ-

τάσεων που μπορούμε να αξιοποιήσουμε για να πάμε τον τόπο μας μπροστά. Προσω-

πικά είμαι της άποψης ότι η επιτυχία της συνεργασίας εξαρτάται και κρίνεται από την 

ίδια την κοινωνία, της οποίας αποτελούμε όλοι αναπόσπαστο μέρος της.

Είμαι βέβαιος ότι μέσα από τις εργασίες θα αναδειχτεί επίσης, η ανάγκη της συνερ-

γασίας με όλους τους δήμους χωρίς διακρίσεις, αλλά και της ισότιμης συνεργασία με 

την κεντρική εξουσία με υπέρβαση ρόλων, ενίσχυση θεσμών, γενναιότητα και στρατη-

γική αντίληψη.

Οι συνεργασίες είναι μονόδρομος για την βιώσιμη ανάπτυξη και οριοθετούν το μέλ-

λον των τοπικών μας κοινωνιών. 

Θεόδωρος 
Μπαρής
Δήμαρχος 
Ερυμάνθου

Οι συλλογικές προσπάθειες πάντα έχει αποδειχτεί στην Ιστορία ότι αποδίδουν. Επομέ-

νως είναι μονόδρομος η συλλογικότητα και αυτό δημιουργεί τα καλύτερα αποτελέσματα. 

Βέβαια, για να γίνει αυτό πρέπει να υπάρχει υποδομή της αλληλοκατανόησης ώστε ο καθέ-

νας, στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων του και αντιλαμβανόμενος τι πεδίο υπάρχει, να προ-

χωράει. Ενδιάμεσος φορέας μεταξύ κυβέρνησης και πολίτη είναι η Τοπική Αυτοδιοίκηση 

και συνεπώς πρέπει να προκύπτουν αυτές οι συνεργασίες. 

Εμείς ως Δήμος Αιγίου, τείναμε χέρι συνεργασίας για να υπάρχει μια χάραξη ενός κοι-

νού δρόμου για να υπάρξουν οφέλη για την τοπική κοινωνία αλλά και την χώρα μας. 

Επίσης, ως Πρόεδρος του ΕΣΠΑ στην επιτροπή της Κεντρικής Ένωσης Δήμων Ελλάδος, 

θεωρώ ότι το ΕΣΠΑ θα παίξει ιδιαίτερα σημαντικό ρόλο. Όλα τα προγράμματα της Ευρω-

παϊκής Ένωσης παίζουν σημαντικό ρόλο. Ενισχύουν την Εθνική Οικονομία και συνάμα 

τους φορείς που χρηματοδοτούνται που είναι οι Δήμοι. 

Είναι σημαντικό να εκμεταλλευτούμε τις δυνατότητες που δίνουν όλες οι χρηματοδοτικές 

πηγές που δεν έχουν σχέση με τα ταμεία του κράτους. Πρέπει να εισρέει χρήμα και ένα ση-

μαντικό ποσό για έργα εντός της χώρας καθώς έχουμε διπλή οφελιμότητα και σε επίπεδο 

εθνικής οικονομίας αλλά και την τοπική ανάπτυξη της οικονομίας. 

Το ΕΣΠΑ ήταν το σημαντικότερο εργαλείο όμως παράλληλα και το Ταμείο Ανάκαμψης 

έχει διπλάσια πιστοληπτική δυνατότητα. Τα δύο αυτά ταμεία θα είναι οι μοχλοί ανάπτυξης 

της χώρας, όμως υπάρχουν πολλά εμπόδια με κυριότερο τη γραφειοκρατία και τις αλλε-

πάλληλες υπογραφές, κυρίως τυπικού χαρακτήρα που απαιτούνται για την απορρόφηση 

των κονδυλίων. Για λόγους εθνικής ωφελιμότητας πρέπει να προβλεφτεί η ανάλογη νομο-

θέτηση, ώστε να υπάρχει εξειδίκευση των ευθυνών όσων βάζουν υπογραφή για την υπο-

βολή των προγραμμάτων και την απορρόφηση των κονδυλίων, δηλαδή για τις διαπιστω-

τικές πράξεις των έργων που γίνονται.

Επομένως, πρέπει να λειτουργήσει συντονισμένα ένα σύστημα για την πάταξη της γρα-

φειοκρατίας και ένα σύστημα που θα εξειδικεύει την ευθύνη του καθενός, στο πλαίσιο της 

διαδρομής που ξεκινάει από την υποβολή του προγράμματος για χρηματοδότηση μέχρι 

την απορρόφηση της αντίστοιχης πίστωσης. 

Το σημαντικότερο στοιχείο είναι ο χρόνος βάση του οποίου απορροφώνται τα κονδύλια, 

κυρίως από την Ευρωπαϊκή Ένωση γιατί παίζει πολύ μεγάλο ρόλο πότε γίνεται τι. Δηλαδή 

προϊόντος του χρόνου απαξιώνεται ένα έργο ή μια πίστωση. Παράδειγμα γι’ αυτό που ανα-

φέρω είναι η λέξη «γέφυρα», που είναι μια λέξη που είναι ψευδεπίγραφη. Γέφυρα λέγεται 

όταν χάνεται ένα πρόγραμμα και γίνεται «γέφυρα» για το επόμενο. 

Δεν είναι ακριβώς έτσι διότι δεν σημαίνει ότι δεν χάνεται η πίστωση. Χάνεται από το 

πρώτο πρόγραμμα και εντάσσεται στο δεύτερο. Αν είχε αξιοποιηθεί σε χρόνους το πρώτο 

πρόγραμμα θα ήμασταν κερδισμένοι δύο φορές στο δεύτερο πρόγραμμα. 

Επομένως εκείνο που διατυμπανίζω προς όλες τις πλευρές και κυρίως στην κυβερνητι-

κή πλευρά είναι να υπάρξει νομοθετική πρωτοβουλία σύμφωνα με τις εισηγήσεις που έχει 

και η ΚΕΔΕ ώστε να καταπολεμήσουμε τη γραφειοκρατία, που είναι η μέγγενη και η κάνου-

λα που δυστυχώς κλείνει τη βρύση της χρηματοροής προς την χώρα μας.

Συντονισμένα να πατάξουμε 
τη γραφειοκρατία 
που κρατάει αγκυλωμένα τα έργα

Οι συνεργασίες μονόδρομος 
για τις νέες προκλήσεις 

Δημήτρης
Καλογερόπουλος
Δήμαρχος Αιγίου, 
Πρόεδρος Επιτροπής 
ΕΣΠΑ της ΚΕΔΕ
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Όλοι μαζί «Μπορούμε» να τα καταφέρουμε. Είναι μία έκφραση που το τελευταίο διά-

στημα ακούγεται όλο και περισσότερο, οριοθετώντας την κατεύθυνση προς την οποία θα 

πρέπει να προσανατολιστούν οι κοινωνίες για να κάνουν βήματα μπροστά.

Ακολουθώντας ευρωπαϊκά μοντέλα συνεργασίας μεταξύ της κεντρικής και της αποκε-

ντρωμένης διοίκησης της χώρας, οι δήμοι μπορεί να επεξεργαστούν μια συνολική τοπική 

πολιτική, μέσω ενός Ολοκληρωμένου Σχεδίου Δράσης βασισμένοι στη χαρτογράφηση 

των αναγκών του πληθυσμού τους. Στο ίδιο πλαίσιο, τους δίνεται η δυνατότητα να προ-

τεραιοποιήσουν τις πολιτικές και τις δράσεις τους, να τις κοστολογήσουν και να τις αξιο-

λογήσουν, με κύριο στόχο τη βελτίωση της καθημερινότητας των πολιτών και ουσιαστικά 

να διευρύνουν την αναπτυξιακή προοπτική των τοπικών κοινωνιών.

Μία σημαντική αναγκαιότητα, με πολλά κοινά πεδία δράσης και κοινούς στόχους όπως 

η εκπαίδευση, η δημόσια υγεία, το περιβάλλον, η ενίσχυση του κράτους πρόνοιας, η ανά-

πτυξη νέων οικονομικών τομέων, η βελτίωση της ποιότητας ζωής των τοπικών πληθυ-

σμών, η ενίσχυση των κοινωνικών δεσμών και της κοινωνικής συνοχής, η τόνωση της 

δημιουργικότητας και της καινοτομίας, είναι η συνεργασία της Κοινωνίας των Πολιτών 

και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Μέχρι σήμερα παρατηρείται ένα ιδιαίτερα σημαντικό έλλειμα επικοινωνίας μεταξύ 

αστικού διοικητικού κέντρου και περιφέρειας, γεγονός που έχει ως αποτέλεσμα οι ανά-

γκες των κατοίκων ιδίως των κοινοτήτων και των μικρών δήμων να μπαίνουν σε δεύ-

τερη μοίρα.

Όσον αφορά στον Δήμο Πύργου, απόρροια της πραγματικότητας αυτής είναι για παρά-

δειγμα η απώλεια των πανεπιστημιακών σχολών, στερώντας έτσι από την τοπική κοινω-

νία τη διάχυση της επιστημονικής γνώσης που είναι βασικός πυλώνας για την ανάπτυξη 

της καινοτομίας.

Επίσης, η έλλειψη οδικών υποδομών που θα μειώσουν το χρόνο πρόσβασης στα με-

γάλα αστικά κέντρα καθώς και η νηπιακής μορφής μέριμνα για τον πρωτογενή τομέα που 

αποτελεί τη βασική οικονομική δραστηριότητα της περιοχής. 

Άμεση συνέπεια της κατάστασης που επικρατεί στη περιοχή λόγω αυτών των συγκεκρι-

μένων δεδομένων, τα οποία αποτελούν ανασταλτικό παράγοντα για την ανάπτυξη επεν-

δυτικών δραστηριοτήτων, είναι η διαρροή του νεαρού κυρίως πληθυσμού προς αναζήτη-

ση εργασίας για να επιβιώσουν.

Επομένως, η παραδοχή της σημαντικότητας της αποτελεσματικής συνεργασίας και της 

ουσιαστικής επικοινωνίας σε όλα τα επίπεδα αποτελεί το βασικό όπλο στον αγώνα για 

την εγκαθίδρυση της αναπτυξιακής προοπτικής των τοπικών κοινωνιών με καθορισμέ-

νο χρονικό ορίζοντα. 

Είναι γεγονός πως η διαμόρφωση ενός πλαισίου συνεργασιών που εμπεριέχει αυτά τα 

στοιχεία, συμβάλλει στην τοπική ανάπτυξη, στην ενίσχυση των τοπικών θεσμών, στην 

αξιοποίηση διαφόρων πόρων, στην εξεύρεση καινοτόμων εργαλείων και πρακτικών για 

την ικανοποίηση των προσδοκιών κάθε τοπικής κοινωνίας.

Κινητοποιεί και αξιοποιεί την εθελοντική εργασία με αποτέλεσμα τη μείωση του κό-

στους των δραστηριοτήτων για το κοινωνικό σύνολο και αναπτύσσονται σχέσεις εμπι-

στοσύνης μεταξύ διοίκησης και τοπικού πληθυσμού. Επίσης συμβάλλει στην προώθη-

ση της καινοτομίας, μέσω της εξεύρεσης καινοτομικών εργαλείων και πρακτικών για την 

επίτευξη των στόχων του. 

Έχοντας, λοιπόν, ως γνώμονα της δράσης μας τις παραπάνω αρχές προσδοκούμε ότι 

θα καταφέρουμε να βελτιώσουμε την κατάσταση των κρίσιμων τομέων του Δήμου Πύρ-

γου προς όφελος των συνδημοτών μας που αποτελούν τους τελικούς αποδέκτες κάθε πο-

λιτικής δράσης. Και κάτι τέτοιο μπορεί να επιτευχθεί μόνο με τη συνεργασία όλων. 

Όλοι μαζί «Μπορούμε…» 
να τα καταφέρουμε

Στάθης
Καννής
νέος
Δήμαρχος 
Πύργου

Κάθε κρίση συνιστά και ευκαιρία αναθεώρησης. Εν προκειμένω, συνιστά ευκαιρία να δι-

ορθώσουμε χρόνιες παθογένειες της οικονομίας και να κτίσουμε μια οικονομία σε στέρεες 

βάσεις, μια οικονομία εξωστρεφή, παραγωγική, καινοτόμα, εξαγωγική, που δίνει προοπτι-

κές καριέρας για τους νέους και διασφαλίζει διατηρήσιμη βιωσιμότητα στα δημόσια έσοδα 

και ασφαλιστικά ταμεία, μια οικονομία λιγότερο ευάλωτη σε επόμενες κρίσεις και που μπο-

ρεί να συμμετέχει πλήρως και ενεργά στις τεχνολογικές εξελίξεις και στην 4η Βιομηχανική 

Επανάσταση. 

Έχοντας επίγνωση ότι η οικονομία σε εθνικό και παγκόσμιο επίπεδο θα έχει διαφορετικά 

χαρακτηριστικά την επόμενη ημέρα, η στρατηγική πρέπει επίσης να βασίζεται σε μια ολική 

θεώρηση του εγχειρήματος της ανασυγκρότησης της οικονομίας και της διάστασης της βιο-

μηχανίας σε αυτήν. Μεγάλο όμως ζητούμενο παραμένουν οι συνέργειες. 

Κάτι που αν δεν το αντιληφθούμε, δεν θα μπορέσουμε να κάνουμε τα επόμενα ουσιαστι-

κά βήματα για το μέλλον και την ανάπτυξη. Σε αυτήν την κατεύθυνση βασική προτεραιότη-

τα αποτελεί η επιχειρηματικότητα που θα πρέπει να συνδέεται άρρηκτα με την έρευνα και 

την καινοτομία που αναπτύσσεται στα Πανεπιστήμια και τα Ινστιτούτα της περιοχής μας. 

Επίσης δεν είναι δυνατόν να υπάρξει ανάπτυξη παραγωγικών δραστηριοτήτων χωρίς 

βασικά έργα υποδομής. 

Τα μεγάλα έργα που είναι αναγκαία και ουσιώδους σημασίας για να ξεπεράσει ο Δυτικός 

Άξονας την στασιμότητα που βρίσκεται τώρα, έχουν καθυστερήσει υπερβολικά ή βρίσκο-

νται σε αδράνεια. Θα εξαιρούσα τον οδικό άξονα της Πατρών- Πύργου, για τον οποίο τα 

μηνύματα στην παρούσα φάση είναι αισιόδοξα και όλα δείχνουν ότι το έργο θα παραδοθεί 

στο χρονοδιάγραμμα που έχει τεθεί.

Όλα τα παραπάνω και πολλά ακόμη, θα δημιουργήσουν τις συνθήκες εκείνες για την 

ίδρυση και λειτουργία νέων επιχειρηματικών Δραστηριοτήτων στην Περιφέρεια Δυτικής 

Ελλάδος και θα κάνει περισσότερο ελκυστική την περιοχή μας για σχεδιασμό και υλοποίη-

ση νέων επενδύσεων και να δημιουργήσουν πολλές και καλά αμειβόμενες θέσεις εργασίας. 

Σε αυτό το πλαίσιο δεν θα μπορούσε να απουσιάζει και η βιομηχανική παραγωγή, που 

αποτελεί ένα σημαντικό κομμάτι της οικονομικής δραστηριότητας. Οι εταιρείες από την 

πλευρά τους διαβλέπουν το επόμενο διάστημα ένα τοπίο νεφελώδες και σε αυτό παίζουν 

ρόλο το ενεργειακό κόστος και η αύξηση του κόστους των πρώτων υλών. 

Ωστόσο για να μην είμαστε απαισιόδοξοι, οφείλουμε να επισημάνουμε ότι η Πάτρα και 

γενικότερα η περιοχή μας, κατέχει πλεονεκτική θέση στην ανατολική Μεσόγειο και θα πρέ-

πει, η ανάληψη πρωτοβουλιών από την πλευρά όλων, να αποτελέσει την αφετηρία για την 

υλοποίηση ενός συνόλου παρεμβάσεων και έργων που θα έπρεπε να είχαν ολοκληρωθεί 

πριν από πολλά χρόνια, αλλά ποτέ δεν είναι αργά. 

Οι εξελίξεις πάντως τρέχουν με καταιγιστικούς ρυθμούς και οφείλουμε να τις ακολουθή-

σουμε. Αλλιώς θα μας ξεπεράσουν και το τρένο της ανάπτυξης θα χαθεί.

Το μέλλον 
και η κρίση του σήμερα 

Κλεομένης 
Μπάρλος
Πρόεδρος 
ΣΕΒΠΔΕ
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Το Forum Ανάπτυξης έχει δοκιμαστεί στον χρόνο και έχει γίνει πλέον ένας πολύ ση-
μαντικός θεσμός για την περιοχή της Δυτικής Ελλάδος. Το πλέον σημαντικό είναι πως 
παρέχεται η δυνατότητα σε πλήθος επιχειρηματικών αλλά και κοινωνικών φορέων να 
παρουσιάσουν το έργο τους, να καταθέσουν προτάσεις και να αναπτύξουν συνέργειες. 

Ιδιαίτερα οι συνεργασίες που αναπτύσσονται και παρουσιάζονται έχουν σημαντικό 
ενδιαφέρον καθώς είναι βέβαιο πως παράγουν αποτέλεσμα που είναι και το μεγάλο 
ζητούμενο από την κοινωνία. Και στον τομέα αυτό έχουν πολύ σημαντικό ρόλο οι φο-
ρείς της τοπικής αυτοδιοίκησης, οι παραγωγικοί και τεχνολογικοί φορείς και βεβαίως 
τα Πανεπιστήμια.

Είναι αλήθεια πως πριν μερικά χρόνια, οι δρόμοι ήταν μοναχικοί καθώς επικρατού-
σαν άλλες λογικές, αν και πολύ συχνά κατά τα παρελθόν είχαμε σημαντικά επιτεύγματα 
ως αποτέλεσμα συνεργασιών.

Ένα από αυτά, που θα αναφέρω ιδιαίτερα, είναι η έκθεση καινοτομίας και μεταφοράς 
τεχνογνωσίας PATRAS IQ. Που αποτέλεσε μία πρωτοβουλία του Επιμελητηρίου Αχαϊας 
και του Πανεπιστημίου Πατρών. 

Τίποτα δεν ήταν εύκολο στην αρχή, όμως σταδιακά και με πολύ προσπάθεια, έγινε 
ένας σημαντικός θεσμός για την σύνδεση της έρευνας με τον παραγωγικό τομέα κυρίως 
και πλαισιώθηκε με προγραμματική σύμβαση από τους σημαντικότερους φορείς της πε-
ριοχής. Σήμερα δε βρίσκεται σα φάση ωρίμανσης, ώστε να αποκτήσει νομική οντότητα 
που θα δώσει πλέον άλλες δυνατότητες.

Η Διαχειριστική Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων είναι ένα άλλο σημαντικό παράδειγμα 
συνεργασιών. Τα δεκαέξι Επιμελητήρια των περιοχών της Δυτικής Ελλάδος, της Ηπεί-
ρου, των Ιονίων Νήσων και της Πελοποννήσου συνένωσαν τις δυνάμεις τους και ίδρυ-
σαν ένα φορέα που έχει αναπτύξει σπουδαία δράση καθώς διαχειρίζεται τα Εθνικά και 
Περιφερειακή προγράμματα ΕΣΠΑ που αφορούν την ενίσχυση και στήριξη των μικρο-
μεσαίων κυρίως επιχειρήσεων.

Θα αναφερθώ ιδιαίτερα πως στις 21 δράσεις του ΕΠΑνΕΚ–ΕΣΠΑ 2014-2020 –Επι-
χειρησιακό Πρόγραμμα «Ανταγωνιστικότητα, Επιχειρηματικότητα, Καινοτομία», στην 
Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδος εντάχθηκαν 5684 επιχειρήσεις με δημόσια δαπάνη 118 
εκατομμύρια ευρώ.Στα δε προγράμματα της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδος, τα λεγόμενα 
ΠΕΠ Δυτικής Ελλάδος, εντάχθηκαν 406 επιχειρήσεις με δημόσια δαπάνη 72 εκατομ-
μύρια ευρώ σε θεματικές ενότητες που αφορούν τις πράσινες επιχειρήσεις, την σύγ-
χρονη μεταποίηση, τους φορείς κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονομίας και τις επιχει-
ρήσεις τεχνολογιών πληροφορικής. 

Επίσης από τα προγράμματα της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδος εντάχθηκαν 6244 
επιχειρήσεις στις ενισχύσεις λόγω COVIDμε δημόσια δαπάνη 50 εκατομμύρια ευ-
ρώ. Η πρωτοβουλία για τα προγράμματα ενίσχυσης των επιχειρήσεων λόγω COVID 
επέτρεψαν σε πλήθος επιχειρήσεων να παραμείνουν βιώσιμες κατά την διάρκεια της 
υγειονομικής κρίσης και να συνεχίσουν απρόσκοπτα την επιχειρηματική του δραστη-
ριότητα στηρίζοντας σε απόλυτο βαθμό και την απασχόληση.Επίσης πρότυπο συνερ-
γασιών είναι τα Ευρωπαϊκά –διακρατικά προγράμματα στα οποία συμμετέχει το Επι-
μελητήριο Αχαϊας.

Η επιτυχία τους στην κατεύθυνση ανάπτυξης των μικρών επιχειρήσεων αλλά και 
στην ενίσχυση της απασχόλησης μέσω της στήριξης νέων ώστε να γίνουν επιχειρημα-
τίες κυρίως καινοτόμοι, οφείλεται στην συνεργασία του Επιμελητηρίου με την Περιφέ-
ρεια Δυτικής Ελλάδος, το Πανεπιστήμιο Πατρών, άλλα Επιμελητήρια αλλά και με φο-
ρείς της Ιταλίας, Ισπανίας, Αιγύπτου, Τυνησίας κ.ά.

Το συμπέρασμα είναι πως για να επιτευχθούν οι στόχοι ενός φορέα, θα πρέπει να 
συνεργάζεται σε πολλά πεδία με άλλους φορείς, ώστε να παράγεται χρήσιμο αποτέλε-
σμα και απευθύνω ένα κάλεσμα κυρίως στους φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης να 
μάθουν να συνεργάζονται ισότιμα, αποτελεσματικά χωρίς προαπαιτούμενα και ιδεο-
ληψίες.

Πλάτωνας 
Μαρλαφέκας
Πρόεδρος 
Επιμελητηρίου 
Αχαΐας

Η επιχειρηματικότητα χαρακτηρίζεται αναμφίβολα ως η κινητήρια δύναμη πίσω από 

την οικονομική ανάπτυξη και την καινοτομία στη σημερινή παγκόσμια οικονομία, αποτε-

λεί ωστόσο παράλληλα μια άσκηση επιμονής και υπομονής, καθότι οι κίνδυνοι που ελλο-

χεύουν, στο σύγχρονο, διεθνικό κι εξόχως ανταγωνιστικό οικονομικό περιβάλλον, είναι 

πολλοί κι αστάθμητοι. 

Ως εκ τούτου οι μεμονωμένοι επιχειρηματίες δεν καταφέρνουν πάντοτε να ανταποκρι-

θούν στις παραπάνω προκλήσεις, καθότι διαθέτουν μεν το όραμα και την ιδέα, όχι ωστό-

σο πάντοτε και τα απαραίτητα εφόδια κι εργαλεία.

Για το λόγο αυτό, ενώ πολλά άτομα ξεκινούν επιχειρήσεις ως μεμονωμένοι επιχειρημα-

τίες, στην πορεία ενώνουν τις δυνάμεις τους για την, από κοινού, δημιουργία, την ανάπτυ-

ξη ή τη διαχείριση ενός επιχειρηματικού εγχειρήματος. Αυτές οι συνεργασίες καταλήγουν 

να διαδραματίζουν σημαντικό ρόλο στη διαμόρφωση του επιχειρηματικού τοπίου, έχουν 

βαθύ αντίκτυπο στην ανάπτυξη και την επιτυχία των επιχειρήσεων και συμβάλουν στη συ-

νολική οικονομική ανάπτυξη της περιοχής που δραστηριοποιούνται.

Η δημιουργία ενός συνεργατικού επιχειρηματικού πλαισίου, με την συμμετοχή και συμ-

βολή όλων των εμπλεκόμενων φορέων, θα μας οδηγήσει με μαθηματική ακρίβεια στην 

καλλιέργεια ενός νέου, βιώσιμου και πιο ανθεκτικού μοντέλου επιχειρηματικότητας, το 

οποίο θα βασίζεται στην αναβάθμιση των υφιστάμενων και στην εισαγωγή νέων προτύ-

πων ασφαλείας, στην υιοθέτηση καινοτόμων πρακτικών, αλλά και στην ενσωμάτωση τε-

χνολογίας και ψηφιοποίησης στις παρεχόμενες υπηρεσίες. 

Επιπροσθέτως, η δημιουργία συστάδων επιχειρήσεων (clusters) που δραστηριοποι-

ούνται στην ίδια γεωγραφική περιοχή, μπορεί να βοηθήσει στη διάχυση της γνώσης, να 

συμβάλλει στη μείωση του κόστους των συναλλαγών, να βελτιώσει τη λειτουργική αποδο-

τικότητα αλλά και να δημιουργήσει ευνοϊκές συνθήκες για Έρευνα και Ανάπτυξη (R&D), 

μέσω της οποίας θα ενισχυθεί η καινοτομία και, μακροπρόθεσμα, η εξωστρέφεια των επι-

χειρήσεων. 

Απαραίτητη προϋπόθεση για την επίτευξη των ανωτέρω στόχων είναι η επέκταση των 

έργων υποδομών, τα οποία θα ενισχύσουν αποφασιστικά την εφοδιαστική αλυσίδα / 

logistics και την εξαγωγική δυναμική της χώρας, αλλά και θα δημιουργήσουν πολλαπλα-

σιαστικά οφέλη για την τοπική και εθνική οικονομία.

Το Επιμελητήριο Ηλείας, στηρίζει μέσω της υλοποίησης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων 

σχετικών με την αγροδιατροφή, τον πολιτισμό και την καινοτομία, αλλά και μέσω της συ-

νεργασίας με ευρωπαϊκούς και διεθνείς φορείς, τις επιχειρήσεις, την κοινωνία και την 

οικονομία του νομού, υλοποιώντας ενέργειες δικτύωσης των τοπικών επιχειρηματιών, 

αναζητώντας και οικοδομώντας συνέργειες, αλλά και προχωρώντας σε στοχευμένες πα-

ρεμβάσεις σε κυβερνητικούς και πολιτικούς φορείς σε τοπικό, περιφερειακό και διεθνές 

επίπεδο, για την ανάδειξη των αιτημάτων και των αναγκών των επιχειρήσεων της περι-

οχής.

Με γνώμονα λοιπόν την αξιοποίηση των αναπτυξιακών προοπτικών της Ηλείας και την 

καλλιέργεια των κατάλληλων προϋποθέσεων για συνέργειες σε όλο το φάσμα της αλυσίδας 

αξίας, το Επιμελητήριο Ηλείας θα συνεχίσει να εργάζεται σκληρά για τη δημιουργία των 

κατάλληλων συνθηκών για την ανάπτυξη ενός βιώσιμου οικοσυστήματος, με επίκεντρο 

την πράσινη ανάπτυξη, την καινοτομία, την περιβαλλοντική τεχνολογία και την ασφάλεια, 

που θα επιτρέψει στην επιχειρηματικότητα της Ηλείας να ατενίσει το μέλλον με περισσό-

τερη αισιοδοξία.

Οι προϋποθέσεις για να 
δημιουργήσουμε ανθεκτικά 
πλαίσια επιχειρηματικότητας

Η ισότιμη συνεργασία είναι αυτή 
που παράγει αποτελέσματα

Κώστας
Νικολούτσος
Πρόεδρος 
Επιμελητηρίου 
Ηλείας
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Στο κόσμο μας οι μοναχικές πορείες δεν μας πάνε μακριά γιατί ζούμε σε ένα πολύπλοκο 
και πολυπαραμετρικό περιβάλλον με μεγάλες εξαρτήσεις που επηρεάζουν τις αποφάσεις 
μας και τις ενέργειες μας. Είναι στρατηγική επιλογή του Πανεπιστημίου Πατρών οι Συνέρ-
γειες και οι Συνεργασίες σε ισότιμη βάση με όλους τους φορείς, δημόσιους και ιδιωτικούς. 

Στο πλαίσιο αυτά πρώτο το Πανεπιστήμιο Πατρών στη χώρα σχεδίασε και υλοποίησε τα 
Βιομηχανικά Διδακτορικά σε συνεργασία με το Σύνδεσμο Ελληνικών Βιομηχανιών – Δυ-
τικής Ελλάδας, τα οποία τρέχουν με επιτυχία. Επίσης ιστορία επιτυχίας είναι το καλωσό-
ρισμα των πρωτοετών φοιτητών, το Welcome UP, όπου η Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας, 
οι Δήμοι Πατρών, Ι. Π. Μεσολογγίου και Αγρινίου, το Επιμελητήριο Αχαΐας και το Πα-
νεπιστήμιο Πατρών συνεργάσθηκαν με την στήριξη χορηγών από τον ιδιωτικό τομέα και 
υλοποίησαν το όλο εγχείρημα. 

Από 01.09.2020 έως και σήμερα το Πανεπιστήμιο Πατρών έχει ολοκληρώσει τη διαδι-
κασία για τη σύναψη Μνημονίων Συνεργασίας με 74 ελληνικούς φορείς και 25 ξένα ιδρύ-
ματα/φορείς. Σημαντική είναι η συνεργασία με το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας με το οποίο 
υλοποιούνται 2 Μεταπτυχιακά Προγράμματα Σπουδών εξ Αποστάσεως, θα ξεκινήσουν 
τέσσερα νέα το 2024 και σχεδιάζονται άλλα δύο. Σημαντικές επίσης είναι οι συνέργειες με 
τους Δήμους Αρχαίας Ολυμπίας και Αιγιάλειας για την υλοποίηση Μεταπτυχιακών Προ-
γραμμάτων Σπουδών εξ αποστάσεως. Μεγάλες συνεργασίες επίσης υπάρχουν με:

Κίνα
1) Ίδρυση και λειτουργία αγγλόφωνου προπτυχιακού προγράμματος στην Χημική Μη-

χανική & Τεχνολογία με το Liaoning University of Technology για εκπαίδευση Κινέζων 
φοιτητών στην Κίνα. Μοναδικό μοντέλο για τα πανεπιστημιακά δεδομένα της χώρας που 
βασίζεται στις διατάξεις του ν.4957/2022 και σε βελτιωτικές διατάξεις του ν.5029/2023. 
Έγκριση από την ΓΣ του τμήματος Χημικών Μηχανικών και θετική εισήγηση στην Σύγκλη-
το. Έναρξη λειτουργίας 2023-24.

2) Έναρξη λειτουργίας διετούς αγγλόφωνου μεταπτυχιακού προγράμματος μεταξύ του 
τμήματος Φιλοσοφίας και του Southwest University.

3) Συμμετοχή ως εταίρος στην ίδρυση του Κέντρου Μελέτης Αρχαίου Ελληνικού & Κι-
νεζικού Πολιτισμού (ΚΕΛΚΙΠ, Φεβρουάριος 2023).

4) Συνεργασία της Σχολής Ανθρωπιστικών & Κοινωνικών Επιστημών με το Xi’an 
International Studies University για την υποδοχή τριτοετών Κινέζων φοιτητών δυνάμε-
νων να σπουδάσουν μέχρι ένα έτος στην Πάτρα.

5) Καθοριστική συμβολή στην αδελφοποίηση της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας με την 
Επαρχία Fujian (Ιούλιος 2023).

Αίγυπτο
Υπογραφή μνημονίου συνεργασίας (Σεπτέμβριος 2023) με την Ελληνική Κοινότητα 

Αλεξάνδρειας (ΕΚΑ) με απώτερο στόχο την ίδρυση παραρτήματος του πανεπιστημίου 
στην Αλεξάνδρεια βάσει των διατάξεων του ν.4957/2022. Στην παρούσα φάση, λαμβά-
νουν χώρα προπαρασκευαστικές δράσεις σε συνεργασία με Αιγυπτιακή νομική εταιρία. 
Το εγχείρημα τελεί υπό την αιγίδα της Βουλής των Ελλήνων με την συμπαράσταση του 
Υπουργείου Εξωτερικών και της Πρεσβείας στο Κάιρο.

Β. Αμερική και Ευρώπη
1) Υπογραφή μνημονίου συνεργασίας με το πανεπιστήμιο Purdue και διερευνητικές 

επαφές με πανεπιστήμια όπως το Columbia, απόρροια της ενεργού συμμετοχής του πανε-
πιστημίου στο Pharos Summit (Νοέμβριος 2023) και στο Study in Greece.

2) Διερεύνηση συνεργασίας του τμήματος Ηλεκτρολόγων Μηχανικών & Τεχνολογί-
ας Υπολογιστών με το τμήμα Electrical & Electronic Engineering του Imperial College 
London (ICL), για την εκπόνηση του 5ου έτους φοιτητών του πανεπιστημίου σε πρόγραμ-
μα μεταπτυχιακών σπουδών του ICL, με προοπτική την απονομή δύο τίτλων σπουδών 
(δίπλωμα πανεπιστημίου και μεταπτυχιακό από ICL). Το μοντέλο προσομοιάζει αυτό του 
ΕΜΠ με το πανεπιστήμιο Columbia, ενώ αναμένεται η ανταπόκριση της Βρετανικής πλευ-
ράς. Οι επαφές πραγματοποιούνται απευθείας αλλά και με την συνδρομή του Βρετανικού 
Συμβουλίου.

Τέλος είναι πολύ σημαντικό να ενισχυθούν οι συνεργασίες με το Δήμο Πατρέων σε σει-
ρά από ανοιχτά ζητήματα για τα οποία το Πανεπιστήμιο Πατρών έχει καταθέσει προτάσεις. 

Ο δρόμος της Επιτυχίας περνά 
από Συνεργασίες και Συνέργειες

Χρήστος 
Μπούρας
Πρύτανης
Πανεπιστημίου
Πατρών

Η ανάγκη για δικαιοσύνη υπάρχει σε όλους τους ανθρώπους και σε όλες τις κοινωνίες, 

αφού είναι απαραίτητη προϋπόθεση ειρηνικής συνύπαρξης.

Σύμφωνα με τον Αριστοτέλη, η δικαιοσύνη αποτελεί την ύψιστη αρετή σε έναν άνθρω-

πο η οποία τον κάνει να συνυπάρχει αρμονικά με τους συνανθρώπους του και να διαβιώ-

νει σε ένα κράτος που έχει θεσπίσει δίκαιους νόμους (ευνομία) και να υπακούει σε αυτούς.

 Η δικαιοσύνη όταν εκφεύγει από το Σύνταγμα και τους Νόμους σηματοδοτεί την παρακ-

μή της πολιτικής ζωής ενός τόπου καθώς και της Δημοκρατίας με ολέθριες συνέπειες για 

τους πολίτες της. Πρέπει και να αυτοπροστατεύεται και να επιτυγχάνει την σταθερότητα και 

τη βεβαιότητα των κανόνων δικαίου, πράγμα που πρέπει να υπάρχει σε ένα κράτος δικαίου.

 Ειδικά για έναν κατηγορούμενο σε μία ποινική δίκη, η ανάγκη για μια δίκαιη δίκη απο-

τελεί θεμελιώδες δικαίωμα για τον ίδιο, το οποίο σύμφωνα με τους δικονομικούς κανόνες 

οφείλει να του διασφαλίσει μια αποτελεσματική δικαστική προστασία, αποτρέποντάς την 

από μια άδικη καταδίκη ή από μια υπερβολικά αυστηρή ποινή, επειδή οι δικαστές μπορεί 

τυχόν να επηρεαστούν από την ατμόσφαιρα του δικαστηρίου ή της κοινής γνώμης ή των 

μέσων ενημέρωσης και εκδώσουν απόφαση βάσει άλλων κριτηρίων.

 Η θέση του δικηγόρου στην απονομή της Δικαιοσύνης ως συλλειτουργού της είναι θε-

μελιώδης, ισότιμη, ανεξάρτητη και αναγκαία για την απονομή της. Είναι ο συμπαραστάτης 

και του απλού πολίτη σε ένα Κράτος Δικαίου, είναι ο κατ’ εξοχήν προασπιστής των δικαι-

ωμάτων και συμφερόντων του ανθρώπου. Κι αυτός ο αγώνας είναι ένας αγώνας συνεχής, 

επίμονος και επίπονος με πολλές αντιπαραθέσεις.

 Ο Δικηγόρος είναι ο συνεκτικός δεσμός μεταξύ του λαού και των συντεταγμένων λειτουρ-

γιών της Πολιτείας. Είναι ο ρυθμιστής της ορθής απονομής της Δικαιοσύνης, ο φρουρός 

και προασπιστής της έννοιας του Δικαίου. Γιατί ο δικηγόρος είναι μαζί με τους δικαστές ο 

θεματοφύλακας των θεμελιωδών ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

 Κατά τον Εισαγγελέα του ΑΠ Ευάγγελο Κρουσταλλάκη : «Ο ιδανικός δικηγόρος – και κατά 

προέκταση ο άξιος της αποστολής του Δικηγορικός Σύλλογος – οφείλουν να μετατρέπονται 

σε επαναστάτες κατ’ επάγγελμα, κάθε φορά που διαπιστώνουν τη φαλκίδευση των αρχών 

του κράτους δικαίου ή την παραβίαση των ατομικών ελευθεριών και των κοινωνικών δι-

καιωμάτων των πολιτών, κάθε φορά που βλέπουν την απονομή της Δικαιοσύνης να χω-

λαίνει και την εφαρμογή των κανόνων του ουσιαστικού δικαίου να μη ανταποκρίνεται στις 

κοινωνικές ανάγκες».

 Στις μέρες μας μιλάμε για επιτάχυνση της Δικαιοσύνης και όλες οι συζητήσεις και συ-

νεργασίες περιστρέφονται γύρω από αυτή. Δεν νομίζω ότι υπάρχει κάποιος εμπλεκόμενος 

φορέας ο οποίος δεν θέλει την ταχεία διεξαγωγή μιας δίκης, η οποία αποτελεί και στοιχείο 

της δίκαιης δίκης. Όταν συνεργαζόμαστε όμως και πρέπει να συνεργαζόμαστε για την επιτά-

χυνση της Δικαιοσύνης, πάντα ομιλούμε για μία επιτάχυνση με ποιότητα και όχι εις βάρος 

της ποιότητας και της αξιοπιστίας της Δικαιοσύνης, πάντα αναφερόμαστε σε μία επιτάχυν-

ση με τις εγγυήσεις του Κράτους Δικαίου και δεν μπορεί η επιτάχυνση να λειτουργεί εις βά-

ρος των συνταγματικά κατοχυρωμένων δικαιωμάτων των πολιτών εις βάρος του τεκμηρίου 

αθωότητας και εις βάρος των συνταγματικά επιβεβλημένων ή ανεκτών ορίων παραγραφής. 

Μια τέτοια επιτάχυνση θα θεμελιώσει και οικοδομήσει σταθερά την ανάπτυξη.

H συνεργασία προαπαιτούμενο για
την επιτάχυνση της Δικαιοσύνης

Αθανάσιος
Ζούπας
Πρόεδρος
Δικηγορικού
Συλλόγου
Πατρών
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Η χώρα βρίσκεται υπό το καθεστώς διαδοχικών κρίσεων. Είναι επιτακτική η ανάγκη για 

βιώσιμη συνεργασία με στόχο την αντιμετώπιση των κοινών προκλήσεων. Από το στόχα-

στρο της κρίσης (οικονομική, υγειονομική, ενεργειακή, πληθωριστική) δεν ξέφυγε ούτε η 

μικρομεσαία επιχειρηματικότητα η οποία πλήττεται όσο ποτέ. Βιώνουμε δύσκολες στιγμές 

και οι μικρές επιχειρήσεις αδυνατούν να ανταπεξέλθουν. Η θέσπιση αρμονικών συμμα-

χιών-συνεργασιών είναι ένας μονόδρομος και αμφίδρομος μηχανισμός όσο αφορά την 

ανταγωνιστικότητα της ΜμΕ και αποτελεί έναν από τους βασικούς πυλώνες ανάπτυξης της. 

Εξάλλου η ικανότητα που έχουμε να επιλύουμε προβλήματα μαζί, σε ομάδες, αποτέλε-

σε θεμελιώδες στοιχείο για την επιβίωση του ανθρώπινου είδους. Όπως αναφέρει και ο 

Στρατηγός Μακρυγιάννης στα απομνημονεύματά του οι Έλληνες μεγαλουργούν όταν εργά-

ζονται από κοινού. Προτρέπει να «είμαστε εις το εμείς και όχι εις το εγώ». Αυτό είναι και 

το επιστέγασμα της συλλογικότητας και της συνεργασίας, η κοινή πορεία για την επίτευξη 

στόχων. 

Η Ο.Ε.ΕΣ.Π., αποτελώντας τη μεγαλύτερη ομοσπονδία της ΕΣΕΕ και έχοντας ως μέλη 

της 46 εμπορικούς και κλαδικούς Συλλόγους σε 10 νομούς στις Περιφέρειες Πελοποννή-

σου, Δυτικής Ελλάδας και Ιονίων Νήσων, θα σταθεί αρωγός σε κάθε πρωτοβουλία που θα 

έχει ως γνώμονα την ανάπτυξη της μικρομεσαίας επιχειρηματικότητας.

Στην κατεύθυνση αυτή ζητά την πλήρη κατάργηση του τέλους επιτηδεύματος και την 

άμεση θεσμοθέτηση ειδικού ακατάσχετου επαγγελματικού λογαριασμού, ο οποίος θα τρο-

φοδοτεί τις βασικές λειτουργίες της επιχείρησης και τους προμηθευτές της. Επιβεβλημένη 

είναι και η θέσπιση αφορολόγητου ορίου στα 12.000 ευρώ για όλους τους ελεύθερους 

επαγγελματίες, αυτοαπασχολούμενους, κατ’ αναλογία όσων ισχύουν για τα φυσικά πρό-

σωπα καθώς και η θέσπιση μίας ενιαίας ρύθμισης των 120-240 δόσεων για όλα τα χρέη 

των επιχειρήσεων, τόσο προς την Εφορία όσο και στα Ασφαλιστικά ταμεία, με αφαίρεση 

των προσαυξήσεων και των πανωτοκίων. 

Επιπροσθέτως αιτείται τη βελτίωση των όρων του τραπεζικού συστήματος για πρόσβα-

ση των μικρομεσαίων επιχειρήσεων σε προγράμματα χρηματοδότησης και χορήγησης 

δανείων και τη διευκόλυνσή τους για την πρόσβαση σε προγράμματα του ΕΣΠΑ και του 

Ταμείου Ανάκαμψης. Όσο αφορά τη βιωσιμότητα των μικρομεσαίων επιχειρήσεων σημα-

ντικός είναι ο σχεδιασμός προγραμμάτων απασχόλησης με βάση τις ανάγκες ανά Περιφέ-

ρεια της χώρας και πληρωμή των δικαιούχων εργαζομένων με απευθείας πίστωση στον 

τραπεζικό λογαριασμό τους από τη ΔΥΠΑ. 

Τέλος, η άμεση επαναφορά της χορήγησης του 13ου και 14ου μισθού στους εργαζό-

μενους του Δημοσίου θα οδηγήσει σε αύξηση των αποδοχών τους και κατά συνέπεια θα 

αυξηθεί και η αγοραστική δύναμη και συνεπώς η κατανάλωση και η ρευστότητα των επι-

χειρήσεων.

Ως Πρόεδρος της Ο.Ε.ΕΣ.Π. δεσμεύομαι ότι η Ομοσπονδία μας θα είναι συνοδοιπόρος 

σε κάθε προσπάθεια συνεργασίας και θα συνεχίσει να καταθέτει εμπεριστατωμένες προτά-

σεις διατηρώντας ανοιχτούς διαύλους επικοινωνίας με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς 

λήψης αποφάσεων.

Έτσι θα διασωθεί η 
μικρομεσαία επιχειρηματικότητα

Γιώργος
Βαγενάς
Πρόεδρος
Ομοσπονδίας 
Εμπορικών 
Συλλόγων 
Πελοποννήσου 
και Ιονίων Νήσων

Παρόλο που αναμφισβήτητα οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις αποτελούν τη ραχοκοκαλιά 

της ελληνικής οικονομίας, αντιμετωπίζουν εμπόδια και έρχονται αντιμέτωπες με σημαντι-

κές πιέσεις και ανταγωνισμό λόγω του μικρού μεγέθους τους και της τοπικότητας που σχε-

τίζεται με την παραγωγή και διάθεση των προϊόντων τους. Η ανάγκη των μικρομεσαίων 

επιχειρήσεων να ανταποκριθούν αποτελεσματικότερα στις συνεχώς μεταβαλλόμενες συν-

θήκες της αγοράς, όπως αυτές επηρεάζονται τόσο από τις τεχνολογικές εξελίξεις όσο και 

από τις διεθνείς γεωπολιτικές και γεωοικονομικές συνθήκες, δημιούργησε τα συνεργατι-

κά σχήματα ή αλλιώς τις συστάδες επιχειρήσεων (clusters). Τα συνεργατικά αυτά σχήματα 

αποτελούν χαρακτηριστικό παράδειγμα πολιτικής για την ανάπτυξη της καινοτομίας, της 

εξωστρέφειας και την ενίσχυση της επιχειρηματικότητας καθώς δύναται να αποτελέσουν 

το όχημα για αύξηση της παραγωγικότητας της εργασίας, για ενδυνάμωση των επαγγελμα-

τικών δικτύων μέσω της συγκέντρωσης των απαραίτητων (ανά περίπτωση) πληροφοριών 

και για μείωση της εργασιακής επισφάλειας των αυτοαπασχολούμενων. 

Σημαντικές είναι οι προκλήσεις που καλούνται να αντιμετωπίσουν οι μικρομεσαίες επι-

χειρήσεις αναφορικά με την απουσία ή αδυναμία πρόσβασης σε χρηματοοικονομικά ερ-

γαλεία και την παράλληλη αύξηση λειτουργικών εξόδων των επιχειρήσεων όπως λόγω 

των υψηλών ενοικίων στην επαγγελματική στέγη ενώ ταυτόχρονα σημαντικά θέματα που 

χρήζουν άμεσης αντιμετώπισης αποτελούν η ψηφιοποίηση και οι επενδύσεις στην πράσι-

νη μετάβαση. Ωστόσο, εξίσου σημαντικά είναι και τα οφέλη από τη δημιουργία και τη συμ-

μετοχή σε μια συστάδα επιχειρήσεων. Η επιχείρηση που θα ενταχθεί σε ένα συνεργατικό 

σχήμα δύναται να επωφεληθεί από τη μείωση του μέσου κόστους παραγωγής των προϊό-

ντων, την αμεσότερη πρόσβαση των προϊόντων στην αγορά και την αύξηση της ανταγω-

νιστικότητας. Σύμφωνα με μελέτη της οποίας το συντονισμό και την εποπτεία είχε το ΙΜΕ 

ΓΣΕΒΕΕ (2015)1 απαραίτητη προϋπόθεση για την επιτυχή έκβαση ενός συνεργατικού 

σχήματος είναι η εξασφάλιση χρηματοδότησης η οποία εξαρτάται από τον βαθμό εταιρικό-

τητας που αναπτύσσεται ανάμεσα στις εμπλεκόμενες επιχειρήσεις, τον βαθμό εμπιστοσύ-

νης και αμοιβαιότητας που διαμορφώνεται ανάμεσά τους αλλά και τη διάχυση της πληρο-

φορίας στα μέλη του συνεργατικού σχηματισμού. Στον αντίποδα, ο πιο σημαντικός λόγος 

αποτυχίας ενός δικτύου επιχειρήσεων είναι η ελλιπής έρευνα αγοράς για τον εντοπισμό 

«κενών» στην αγορά και η ελλιπής καταγραφή των τάσεων της αγοράς που επιλέγει να κα-

λύψει το συνεργατικό σχήμα κατά την πρώτη φάση λειτουργίας του. 

Υπό αυτό το πρίσμα και προκειμένου να ενισχυθεί ο βαθμός συνεργατικότητας μεταξύ 

των επιχειρήσεων χρειάζεται να επιμείνουμε σε έναν πολύ-επίπεδο και αποτελεσματικό-

τερο σχεδιασμό στρατηγικών υποστήριξης των συνεργατικών σχημάτων, ενεργοποιώντας 

στοχευμένες δράσεις και πολιτικές αντιμετώπισης θεσμικών, ρυθμιστικών και φορολο-

γικών αντικινήτρων. Επιπροσθέτως, στο πλαίσιο ενίσχυσης των ικανοτήτων και δεξιο-

τήτων των υφιστάμενων αλλά και των νεοφυών συνεργατικών σχημάτων ως προς την 

επιχειρηματική τους ανάπτυξη κρίνεται απαραίτητη η κατάρτιση και επανακατάρτιση των 

αυτοαπασχολούμενων σε θέματα ενίσχυσης/ανάπτυξης της καινοτομικής ικανότητας των 

μικρών και μεσαίων επιχειρήσεων και σε θέματα εξωστρέφειας. Τέλος, χρειάζεται να ενι-

σχυθούν δράσεις ευαισθητοποίησης και ενημέρωσης για τα τρέχοντα χρηματοδοτικά προ-

γράμματα και εργαλεία και να γίνουν ενέργειες διάχυσης του θετικού αντίκτυπου της συ-

νεργατικότητας προκειμένου ο/η αυτοαπασχολούμενος/η να αναγνωρίσει τα οφέλη που 

θα αποκομίσει από τη συμμετοχή του/της σε μια συστάδα επιχειρήσεων. 

Συνεργατικά σχήματα 
και μικρομεσαίες επιχειρήσεις

Δημήτρης
Νικολακόπουλος
Πρόεδρος 
ΟΕΒΕΣΝΑ
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Οι αγαστές συνεργασίες μεταξύ διαφορετικών φορέων, μπορούν να επηρεάσουν θετικά στην 
ανάπτυξη σε πολλούς τομείς, προωθώντας την οικονομική ανάπτυξη, την εκπαίδευση, την έρευ-
να, την κοινωνική ανάπτυξη, την υγεία, τον πλουραλισμό και την πολιτική σταθερότητα.

Οι συνεργασίες μπορούν να ενισχύσουν την ανάπτυξη σε οικονομικό επίπεδο μέσω της δη-
μιουργίας θέσεων εργασίας, της αύξησης της παραγωγικότητας και της ανάπτυξης νέων αγο-
ρών. Συνεργασίες μεταξύ επιχειρήσεων μπορούν να οδηγήσουν σε κοινές επενδύσεις και τη 
δημιουργία καινοτόμων προϊόντων και υπηρεσιών, βελτιώνοντας έτσι την ανταγωνιστικότητα 
των εταιρειών και των εθνικών οικονομιών.

Στον τομέα της εκπαίδευσης, οι συνεργασίες μεταξύ εκπαιδευτικών ιδρυμάτων και της βιο-
μηχανίας μπορούν να συμβάλλουν στην ανάπτυξη εκπαιδευτικών προγραμμάτων που αντα-
ποκρίνονται στις ανάγκες της αγοράς εργασίας. Επίσης, η διεθνής συνεργασία στον τομέα της 
εκπαίδευσης μπορεί να ενισχύσει την κινητικότητα των φοιτητών και των επιστημόνων, προω-
θώντας τη διεθνή κατανόηση και την ανάπτυξη διεθνών δεξιοτήτων.

Στον τομέα της έρευνας, οι συνεργασίες μεταξύ επιστημόνων και ερευνητικών οργανισμών 
από διάφορες χώρες μπορούν να οδηγήσουν στη δημιουργία νέων τεχνολογιών και επιστημο-
νικών ανακαλύψεων. Η ανταλλαγή ιδεών και τεχνογνωσίας μεταξύ διαφορετικών κοινοτήτων 
ερευνητών μπορεί να επιταχύνει την πρόοδο σε πολλούς τομείς, όπως η υγεία, η ενέργεια, η πε-
ριβαλλοντική προστασία και η τεχνολογία.

Στον τομέα της κοινωνικής ανάπτυξης, οι συνεργασίες μεταξύ κυβερνήσεων, φορέων τοπι-
κής αυτοδιοίκησης και κοινωνικών φορέων μπορούν να συμβάλλουν στην επίλυση κοινωνι-
κών προβλημάτων, όπως η φτώχεια, η κοινωνική ανισότητα, η ανεργία και η ανισότητα στην 
παροχή υπηρεσιών υγείας και εκπαίδευσης. 

Στον πολιτικό τομέα, οι διακομματικές συνεργασίες και οι συμπράξεις μεταξύ χωρών μπο-
ρούν να συμβάλλουν στην πρόληψη συγκρούσεων, στην προώθηση της διπλωματίας και στην 
επίλυση εθνικών ή διεθνών ζητημάτων, όπως η αλλαγή του κλίματος, οι μεταναστευτικές ρο-
ές και η ανθρώπινη ασφάλεια. Οι διασυνοριακές και διαπολιτισμικές συνεργασίες μπορούν να 
οδηγήσουν σε ευημερούσα κοινωνία, εάν υλοποιηθούν με στρατηγική και σεβασμό προς τις 
αξίες και τις ανάγκες όλων των ενδιαφερομένων μερών.

Οι συνεργασίες μπορούν να έχουν σημαντική θετική επίδραση στην ανάπτυξη της υγείας σε 
πολλούς τρόπους. Αυτή η ανάπτυξη μπορεί να αφορά τη βελτίωση της πρόσβασης στην υγει-
ονομική περίθαλψη, την αύξηση της ποιότητας των υπηρεσιών υγείας, την ενίσχυση της υγεί-
ας του πληθυσμού και την αντιμετώπιση των παγκόσμιων προκλήσεων στον τομέα της υγείας:

• Οι συνεργασίες μεταξύ κυβερνήσεων, διεθνών οργανισμών, και ιδιωτικών επιχειρήσεων 
μπορούν να οδηγήσουν στην ανάπτυξη κοινών υγειονομικών πόρων και υποδομών, όπως νο-
σοκομεία, κλινικές και εργαστήρια. Η δημιουργία αυτών των υγειονομικών υποδομών ενισχύει 
την πρόσβαση στην περίθαλψη, ιδίως σε απομακρυσμένες περιοχές και αναπτυσσόμενες χώ-
ρες. Διάφοροι επαγγελματίες υγείας, επιστήμονες και ερευνητές μπορούν να συνεργαστούν για 
την πρόσβαση στη γνώση και εμπειρία. Αυτό μπορεί να περιλαμβάνει την εκπαίδευση ιατρικού 
και υγειονομικού προσωπικού, την ανταλλαγή βέλτιστων πρακτικών και την ανάπτυξη νέων τε-
χνολογιών και θεραπειών.

• Οι συνεργασίες αποδείχτηκαν κρίσιμες για την αντιμετώπιση πανδημιών όπως ο 
COVID-19. Διεθνείς οργανισμοί, όπως ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας (ΠΟΥ), και διάφορες 
χώρες συνεργάζονται διαρκώς για την ανάπτυξη και διανομή εμβολίων, την παρακολούθηση 
της εξάπλωσης του ιού και την ανταλλαγή πληροφοριών για την αντιμετώπιση της πανδημίας.

• Οι συνεργασίες στον τομέα της υγείας επιδρούν θετικά στην οικονομική ανάπτυξη, καθώς 
η υγεία του πληθυσμού αποτελεί κρίσιμο παράγοντα για την παραγωγικότητα και την εργατική 
δύναμη. Ένας υγιής πληθυσμός είναι πιο αποδοτικός και λιγότερο επιρρεπής σε ασθένειες, ενώ 
μπορεί να συμβάλει στην ανάπτυξη του ανθρώπινου κεφαλαίου.

• Οι συνεργασίες μπορούν να ενισχύσουν την κοινωνική αλληλεγγύη και την αντιμετώπιση 
της ανισότητας στον τομέα της υγείας. Μέσω διεθνών προγραμμάτων και πρωτοβουλιών, μπο-
ρούν να παρέχονται υγειονομικές υπηρεσίες και φάρμακα σε φτωχές και ευάλωτες κοινότητες.

Τέλος, οι συνεργασίες μπορούν να ενισχύσουν την ανάπτυξη μέσω της προώθησης των αξιών 
της διαφορετικότητας, της συμπερίληψης και του αμοιβαίου σεβασμού των θέσεων της εκάστοτε 
κοινότητας. Η συνεργασία μεταξύ διαφορετικών κοινοτήτων και πολιτισμών μπορεί να ενισχύσει 
τον πολιτισμικό πλούτο και να προωθήσει την ειρήνη και την κατανόηση μεταξύ των ανθρώπων.

Oι συνεργασίες και πώς μπορούν 
να βελτιώσουν την Υγεία 

Άννα 
Μαστοράκου
Πρόεδρος 
Ιατρικού Συλλόγου
Πατρών

Μπορεί σε μια πρώτη ανάγνωση οι έννοιες της ανταγωνιστικότητας και της συνεργα-
σίας στην οικονομία να μοιάζουν ασύμβατες και να συγκρούονται. Όμως μια πιο σύγ-
χρονη και πιο προσεκτική εμβάθυνση δείχνει πως είναι έννοιες αλληλένδετες.

Πλέον η συνεργασία είναι απαραίτητη προϋπόθεση στην ελληνική επιχειρηματικό-
τητα για να επιτευχθεί η ανταγωνιστικότητα, η εξωστρέφεια και σε τελική ανάλυση και 
η ανάπτυξη.

Τα αριθμητικά δεδομένα στον παγκόσμιο καταμερισμό εργασίας και παραγωγής 
πλούτου διαμορφώνουν μια αμείλικτη πραγματικότητα, την οποία δεν μπορούμε να 
αγνοούμε και να προσποιούμαστε ότι δεν τη βλέπουμε.

Το παγκόσμιο ΑΕΠ κυμαίνεται στα 100 τρις. δολάρια, εκ των οποίων το 40% παρά-
γουν αθροιστικά οι ΗΠΑ και η Κίνα. Αυτό σημαίνει ότι τόσο οι αμερικανικές όσο και 
οι κινεζικές επιχειρήσεις πρωταγωνιστούν στην ανάπτυξη και στη δημιουργία θέσεων 
εργασίας.

Είναι προφανές ότι κανένα ευρωπαϊκό κράτος δεν προσεγγίζει αυτούς τους αριθμούς. 
Το πρόβλημα είναι ακόμα και η Ευρωπαϊκή Ένωση, ως ενιαία οικονομική οντότητα εμ-
φανίζει μειωμένο ποσοστό συνεισφοράς στον παγκόσμιο πλούτο, αφού κυμαίνεται στο 
18% από 25% το 2008. Οι προβλέψεις για το μέλλον φέρνουν την Κίνα και την Ινδία 
σε κυρίαρχο ρόλο, αφού θα αντιπροσωπεύουν το 2037 το ένα τρίτο του παγκόσμιου 
ΑΕΠ, ενώ το μερίδιο της Ευρώπης στην παγκόσμια οικονομία θα έχει συρρικνωθεί σε 
ποσοστό αρκετά κάτω από το 20%. 

Αναφέρω αυτά τα δεδομένα για να καταδείξω την ανάγκη συγκρότησης ισχυρών επι-
χειρηματικών σχημάτων στην Ελλάδα, τα οποία θα προκύψουν μέσα από συνέργει-
ες και διαμόρφωση μεγάλης κλίμακας παραγωγής και παρεχόμενων υπηρεσιών. Δεν 
μπορούμε να προχωρήσουμε με τον κατακερματισμό. 

Αν δούμε τι συμβαίνει στην περιοχή μας, θα διαπιστώσουμε ότι υπάρχουν ανισότη-
τες και εμπόδια που σχετίζονται με το μικρό μέγεθος των τοπικών μονάδων. Άρα πρέ-
πει να εμπεδωθεί η αντίληψη ότι η συνεργασία σημαίνει ισχύς και δύναμη. Η αύξηση 
των επιχειρηματικών μεγεθών θα είναι πολλαπλά ωφέλιμη διότι θα βελτιώσει την πρό-
σβαση στη χρηματοδότηση και τη ρευστότητα, θα αυξήσει τη διαπραγματευτική ισχύ 
στις διαπραγματεύσεις, θα δημιουργήσει οικονομίες κλίμακας και θα μειώσει το κόστος 
λειτουργίας, μετατρέποντας έτσι την επιχειρηματικότητα σε υπολογίσιμο παίκτη στην 
εγχώρια και τη διεθνή αγορά. 

Η έννοια της συνεργασίας όμως δεν περιορίζεται στο επιχειρηματικό πεδίο. Η σύγ-
χρονη και προοδευτική αντίληψη έχει ως απαραίτητη προϋπόθεση τη σύνδεση με την 
πανεπιστημιακή κοινότητα και γενικότερα το ακαδημαϊκό περιβάλλον. Μετά την παν-
δημία και την ταχεία ψηφιακή εξέλιξη και στην Ελλάδα, διαμορφώνονται ευνοϊκότερες 
συνθήκες για μια στενή και αποτελεσματική συνεργασία του επιχειρείν με τα ανώτατα 
εκπαιδευτικά ιδρύματα.

Μια τέτοια εξέλιξη θα προκαλέσει έκρηξη στην καινοτομία και την ανάπτυξη, διότι 
αφενός θα δώσει στις επιχειρήσεις πρόσβαση σε σύγχρονη γνώση και υψηλού επιπέ-
δου επιστημονικό δυναμικό και αφετέρου θα προσφέρει σε νέους επιστήμονες ελκυστι-
κή επαγγελματική αποκατάσταση και πόρους για έρευνα και περαιτέρω εξέλιξη.

Με αυτή τη συνεργασία λοιπόν, θα συγκρατήσουμε τη δημογραφική μας «αιμορρα-
γία» στο εξωτερικό, θα δημιουργήσουμε βιώσιμες και καλά αμειβόμενες θέσεις εργασί-
ας, διαμορφώνοντας προοπτικές υψηλής ποιότητας ζωής για τους συμπολίτες μας και 
ιδιαίτερα τους νέους επιστήμονες και παροχής μοντέρνων υπηρεσιών και προϊόντων 
στο καταναλωτικό κοινό της ελληνικής περιφέρειας. 

Ο θεσμός του Οικονομικού Επιμελητηρίου Δυτικής Ελλάδας και Βορειοδυτικής Ελ-
λάδας πρωταγωνιστεί σε αυτές τις εξελίξεις, καθώς είναι πυλώνας συνεργασίας, καινο-
τομίας και παραγωγής σύγχρονης γνώσης, καθώς στελεχώνεται από επιστήμονες άρτια 
καταρτισμένους. Στόχος μας είναι να διευρύνουμε στην πράξη τη συνεργασία σε κάθε 
επίπεδο για να συμβάλουμε στη βιώσιμη ανάπτυξη, που θα μειώνει τις ανισότητες, θα 
περιορίζει τη δημογραφική συρρίκνωση και θα μετατρέψει τη Δυτική Ελλάδα σε τόπο 
ευημερίας και παραγωγικότητας. 

Γιώργος 
Παππάς
Πρόεδρος
Οικονομικού
Επιμελητηρίου
Τμήμα
Β/Δ Πελοποννήσου 
& Δυτ. Ελλάδος

Η αναγκαιότητα και 
η προοπτική των συνεργασιών 
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Όταν λέμε ότι συνεργαζόμαστε, εννοούμε ότι δουλεύουμε όλοι μαζί, ότι αγωνιζόμαστε για τον 
ίδιο σκοπό, προχωράμε μαζί, συμμετέχουμε μαζί με άλλους για να πετύχουμε έναν κοινό στόχο. 

Τι σημαίνει συνεργασία και πως «χτίζονται» οι κατάλληλες συνθήκες για την επίτευξή της σε 
ένα οργανωμένο σχολείο!!!

Η Συνεργασία Είναι Εύκολη Και Δύσκολη Συγχρόνως…
 Από πολύ μικρά, τα παιδιά μας αρχίζουν να συνεργάζονται στο σπίτι, στον παιδικό σταθμό και 

στο νηπιαγωγείο, απ’ τη στιγμή που αντιλαμβάνονται ότι πρέπει να μοιραστούν πράγματα για να 
περάσουν απ’ το στάδιο του «παίζω πλάι στον άλλο» στο στάδιο «παίζω με τον άλλο».

Όταν λέμε ότι συνεργαζόμαστε, εννοούμε ότι δουλεύουμε όλοι μαζί, ότι αγωνιζόμαστε για τον 
ίδιο σκοπό, προχωράμε μαζί, συμμετέχουμε μαζί με άλλους για να πετύχουμε έναν κοινό στόχο.

Προϋπόθεση γι’ αυτή την αξία είναι να συμπαθούμε τον άλλο, να υπάρχει μια καλή σχέση με 

όσους συνεργαζόμαστε, αλλιώς μιλάμε για απλή βοήθεια. Η βοήθεια είναι μονόδρομος: κάποιος 
βοηθάει και κάποιος βοηθιέται. Η συνεργασία είναι πάντα αμφίδρομη: εγώ βοηθώ τους άλλους 
και οι άλλοι βοηθούν εμένα.

Οι προσπάθειες, ωστόσο, των γονιών και των εκπαιδευτικών είναι πολύ βασικές για να ανα-
πτυχθεί σωστά αυτή η συνήθεια, γιατί η διαδικασία για την εκμάθηση της συνεργασίας είναι με-
γάλη και επίπονη: απ ’τη μια ο άνθρωπος έχει την έμφυτη τάση να κοινωνικοποιείται, αλλά απ’ 
την άλλη τείνει να βγάζει συχνά προς τα έξω έναν μοναχικό και εγωκεντρικό εαυτό, αφού ο εγω-
ισμός είναι μια πτυχή της ανθρώπινης φύσης

Η εισαγωγή ήταν απαραίτητη για να καταλάβουμε πως τα στοιχεία που παίρνουμε από μικρή 
ηλικία συντελούν στο να διαμορφώσουμε το μετέπειτα συνεργατικό μας πνεύμα .

Στο δύσκολο και απαιτητικό επιχειρηματικό κόσμο έχουμε δει μεγάλες επιχειρηματικές συνερ-
γασίες που δημιούργησαν πετυχημένα μοντέλα με διπλό όφελος .

Στον δικό μας μικρόκοσμο η λέξη συνεργασία-συνεταιρισμός δεν ταιριάζει απόλυτα στην ιδι-
οσυγκρασία του Ελληνα, απόρροια αυτού κάποιες αποτυχημένες κινήσεις που δεν είναι του πα-
ρόντος να τις αναλύσουμε .

Στην δύσκολη από κάθε άποψη περίοδο που ζούμε είναι μονόδρομος .
Βλέπουμε τρανταχτά παραδείγματα: επιχειρήσεις να μην εκμεταλλεύονται την πλούσια γνώση 

που τους παρέχει το καταξιωμένο διεθνώς Πανεπιστήμιό μας και να τραβούν μοναχικές πορεί-
ες. Βλέπουμε συνδικαλιστές που δεν μπορούν να ομονοήσουν για τα κοινά τους προβλήματα, Α΄ 
βαθμού αυτοδιοικητικές υπηρεσίες με Β΄ βαθμού, επιχειρηματίες που δεν μπορούν να συνεργα-
στούν με σκοπό το αμοιβαίο όφελος για προμήθεια ομοειδών ειδών και πολλά άλλα!

Η Ευρωπαϊκή ενωση μια “συνεργασία” λαών, αρχών, πολιτισμών, οικονομίας, συνόρων από 
διαφορετικές αφετηρίες και τρόπων σκέψης. Ας δούμε λοιπόν τα καλά παραδείγματα σαν πυξίδα 
που θα μας οδηγήσει σε συνεργασίες σε όλους τους τομείς.

Συνεργασίες μεταξύ πανεπιστημίων, περιφερειών άλλα και επιχειρηματιών, ιατρών με σκόπο 
την ανακάλυψη φαρμάκων, επιχειρήσεις που αλληλοσυμπληρώνονται αλλά και οι start-up επι-
χειρήσεις είναι μερικά συνεργατικά παραδείγματα.

Στον συνεχώς μεταβαλλόμενο κλάδο του εμπορίου οι συνεργασίες είναι απαραίτητες χωρίς να 
μπαίνει απαραίτητα και ο όρος συνεταιρισμός.

Για όλα αυτά χρειάζεται αλλαγή νοοτροπίας προς τις συνεργασίες, αρκεί να δείξεις εμπιστοσύ-
νη στον συνεργάτη σου, αλλά και ξεκάθαρους και αδιάβλητους ορούς για όλη την συνεργασία.

Άλλωστε όλη η ζωή είναι μια συνεργασία “με βοηθάς σε βοηθάω” ας το προσπαθήσουμε και 
στο επιχειρείν αν θέλουμε την πολυπόθητη ανάπτυξη.

Κώστας
Ζαφειρόπουλος
Πρόεδρος 
Εμπορικού και 
Εισαγωγικού
Συλλόγου
Πατρών

Σύμπραξη με κοινό στόχο: 
την Ανάπτυξη

ΠΡΟΚΗΡΥΞΗ
Ο Ειδικός Λογαριασμός Κονδυλίων Έρευνας του Πανεπιστημίου Πατρών προκηρύσσει Ανοι-
κτή Ηλεκτρονική Διαδικασία Σύναψης Σύμβασης Κάτω των Ορίων για την Προμήθεια αναλωσί-
μων με αρ. διακ. 21/2023, μέσω του ΕΣΗΔΗΣ, σύμφωνα με τις διατάξεις του Ν. 4412/2016 (ΦΕΚ 
147/08.08.2016 τεύχος Α’) Δημόσιες Συμβάσεις Έργων, Προμηθειών και Υπηρεσιών (προσαρμογή 
στις Οδηγίες 2014/24/ΕΕ), όπως έχει τροποποιηθεί και ισχύει.
Αναθέτουσα Αρχή / Αρμόδια Υπηρεσία Διεξαγωγής του Διαγωνισμού: Πανεπιστήμιο Πατρών, 
Ειδικός Λογαριασμός Κονδυλίων Έρευνας (Ν.Π.Δ.Δ.), Ταχυδρομική Διεύθυνση: Πανεπιστημιούπο-
λη, Τ.Κ. 26504 Ρίο Πάτρας, Ελλάδα, Τηλ: +30 2610969657, 2610997226.
Σημείο επαφής – Διάθεση εγγράφων διαγωνισμού – Τόπος υποβολής προσφορών: www.
promitheus.gov.gr του Ε.Σ.Η.Δ.Η.Σ. και http://research.upatras.gr/ του Πανεπιστημίου Πατρών, από 
τις 14/11/2023 με Α/Α Συστήματος 261192.
Καταληκτική Ημερομηνία υποβολής των προσφορών: 30/11/2023, ημέρα Πέμπτη και ώρα 23:59.
Ημερομηνία και ώρα αποσφράγισης των προσφορών: 05/12/2023, ημέρα Τρίτη και ώρα 12:00 μ.μ.
Γλώσσα προσφορών: Ελληνική Γλώσσα.
Τρόπος σύναψης της σύμβασης - Αντικείμενο: Ανοικτή Ηλεκτρονική Διαδικασία Σύναψης Σύμβασης 
Κάτω των Ορίων για την προμήθεια αναλωσίμων.
Προϋπολογισμός: Σαράντα τέσσερις χιλιάδες, τρακόσια είκοσι εννιά ευρώ και είκοσι επτά λεπτά 
(44.329,27 €) μη συμπεριλαμβανομένου Φ.Π.Α. 

Κριτήριο κατακύρωσης: Η πλέον συμφέρουσα από οικονομική άποψη προσφορά βάσει τιμής.
Διάρκεια Σύμβασης: Έξι (6) μήνες από την ανάρτησή της στο ΚΗΜΔΗΣ..
Ταξινόμηση κατά CPV: 24000000-4 Χημικά προϊόντα, 33696300-8 Χημικά αντιδραστήρια, 33696500-
0 Χημικά Αντιδραστήρια, 33793000-5 Γυάλινα είδη εργαστηρίου, 19520000-7 Πλαστικά προϊόντα.
Χρόνος ισχύος προσφορών: Διακόσιες δέκα (210) ημέρες από την επόμενη της καταληκτικής 
ημερομηνίας υποβολής προσφορών. 
Εναλλακτικές προσφορές: Δεν γίνονται δεκτές.
Απαιτούμενη Εγγύηση Συμμετοχής: Ύψους 2% επί της συνολικής προϋπολογισθείσας δαπάνης μη 
συμπεριλαμβανομένου του Φ.Π.Α.
Χρηματοδότηση: H παρούσα σύμβαση πραγματοποιείται στο πλαίσιο υλοποίησης του έργου: 
«[POMEGRANATE]_Βιώσιμες τεχνολογίες μετατροπής των υπολειμμάτων της βιομηχανίας του ρο-
διού σε βιοκαύσιμα και βιοδραστικά συστατικά» κωδικό έργου 82353 που χρηματοδοτείται από το 
«ΠΡΑΣΙΝΟ ΤΑΜΕΙΟ-Χρηματοδοτικό Πρόγραμμα «ΦΥΣΙΚΟ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ & ΚΑΙΝΟΤΟΜΕΣ ΔΡΑΣΕΙΣ 
2022»/Άξονας Προτεραιότητας 3 «ΕΡΕΥΝΑ ΚΑΙ ΕΦΑΡΜΟΓΗ». 
Πληρωμή: Τμηματικά μετά την οριστική ποσοτική και ποιοτική παραλαβή των προς προμήθεια 
αναλωσίμων.
Ημερομηνία δημοσίευσης της Προκήρυξης - Διακήρυξης: Η προκήρυξη στον ιστότοπο του Προ-
γράμματος «Διαύγεια» στις 09/11/2023, στις ημερήσιες εφημερίδες «Ημερήσιος της Αχαΐας» και 
«Πρώτη της Αιγιαλείας» στις 14/11/2023 και στην εβδομαδιαία εφημερίδα «Σύμβουλος Επιχειρή-
σεων» στις 17/11/2023.
Η Διακήρυξη στον ιστότοπο του Κεντρικού Ηλεκτρονικού Μητρώου Δημοσίων Συμβάσεων 
(Κ.Η.Μ.Δ.Η.Σ) στις 14/11/2023.
Η δαπάνη των δημοσιεύσεων στον Ελληνικό Τύπο βαρύνει αποκλειστικά τον Ανάδοχο, βάσει του 
ν.3548/2007 (ΦΕΚ Α 68/20.3.2007), όπως τροποποιήθηκε με το άρθρο 46 του ν.3801/2009 (ΦΕΚ Α 
163/4.9.2009,του άρθρου 77 παρ. 5 ν. 4270/2014, τα άρθρα 1 παρ. 3 & 4 παρ. 3 ν. 3548/2007, σε 
συνδυασμό με τα άρθρα 377 παρ. 1 περ. 35 & 379 παρ. 12 ν. 4412/2016.

Ο Αντιπρύτανης Έρευνας και Ανάπτυξης
Καθ. Παύλος Αβραμίδης

ΜΟΝΑΔΑ ΟιΚΟΝΟΜιΚΗΣ & ΔιΟιΚΗτιΚΗΣ ΥΠΟΣτΗΡιΞΗΣ 
ΕιΔιΚΟΥ ΛΟΓΑΡιΑΣΜΟΥ ΚΟΝΔΥΛιωΝ ΕΡΕΥΝΑΣ 
https://reseArch.upAtrAs.gr
τΜΗΜΑ ΠΡΟΜΗΘΕιωΝ
elketeNder@upAtrAs.gr

ΕΛΛΗΝιΚΗ ΔΗΜΟΚΡΑτιΑ ΑΔΑ: ΨΘΜ5469Β7Θ-Η19

ΠΑτΡΑ, 10/11/2023
ΑΡιΘΜ. ΠΡωτΟΚΟΛΛΟΥ: 120480

ΠΕΡιΛΗΨΗ ΔιΑΚΗΡΥΞΗΣ ΜΕ ΑΡιΘ. 55/23
Το Πανεπιστήμιο Πατρών προκηρύσσει Ανοικτή Ηλεκτρονική Διαδικασία Σύναψης Σύμβασης Άνω 
των Ορίων για την «Υπηρεσία για οικοδομικές και ηλεκτρομηχανολογικές αποκαταστάσεις στα 
κτίρια του Τμήματος Διοικητικής Επιστήμης και Τεχνολογίας (ΔΕΤ) του Πανεπιστημίου Πατρών 
στο Κουκούλι» με κριτήριο κατακύρωσης την πλέον συμφέρουσα από οικονομικής απόψεως 
προσφορά μόνο βάσει της τιμής.
Αντικείμενο της σύμβασης είναι η ανάδειξη αναδόχου για τις οικοδομικές και ηλεκτρομηχανολογικές 
αποκαταστάσεις στα κτίρια του Τμήματος Διοικητικής Επιστήμης και Τεχνολογίας (ΔΕΤ) του Πανεπι-
στημίου Πατρών στο Κουκούλι.
Σύμφωνα με τον Κανονισμό 213/2008 της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, περί κοινού λεξιλογίου για τις 
δημόσιες συμβάσεις (CPV), η ανωτέρω υπηρεσία ταξινομείται με CPV υπό τους αριθμητικούς κω-
δικούς: 50700000-2. 
Η εκτιμώμενη αξία της σύμβασης ανέρχεται στο ποσό των είκοσι επτά χιλιάδων εννιακοσίων 
πενήντα έξι ευρώ και εβδομήντα τριών λεπτών (27.956,73€) συμπεριλαμβανομένου του ανα-
λογούντος Φ.Π.Α. (24%).
Προϋπολογισμός άνευ Φ.Π.Α.: είκοσι δύο χιλιάδες πεντακόσια σαράντα πέντε ευρώ και εβδομή-
ντα πέντε λεπτά (22.545,75 €).
Φ.Π.Α.: Πέντε χιλιάδες τετρακόσια δέκα ευρώ και ενενήντα οκτώ λεπτά (5.410,98 €).
Η χρηματοδότηση θα βαρύνει τον Τακτικό Προϋπολογισμό του Πανεπιστημίου Πατρών έτους 2023 
και συγκεκριμένα τον ΚΑΕ 0863Α.
Η παρούσα σύμβαση εμπίπτει στις διατάξεις του Ν. 4412/2016, όπως αυτές αντικαταστάθηκαν με τις 
αντίστοιχες του Ν. 4782/2021.
Η Ανοικτή Ηλεκτρονική Διαδικασία Σύναψης Σύμβασης Άνω των Ορίων θα διεξαχθεί με χρήση 
της πλατφόρμας του Εθνικού Συστήματος Ηλεκτρονικών Δημοσίων Συμβάσεων (ΟΠΣ Ε.Σ.Η.ΔΗ.Σ.) 
μέσω της διαδικτυακής πύλης www.promitheus.gov.gr του ως άνω συστήματος (Α/Α Ε.Σ.Η.ΔΗ.Σ: 
255228) με καταληκτική ημερομηνία υποβολής προσφορών την 5η Ιανουαρίου 2024, ημέρα Πα-
ρασκευή και ώρα 20:00.
Για την έγκυρη συμμετοχή στη διαδικασία σύναψης της παρούσας σύμβασης, κατατίθεται από τους 
συμμετέχοντες οικονομικούς φορείς (προσφέροντες), Εγγύηση Συμμετοχής της οποίας το ποσό θα 
πρέπει να καλύπτει σε ευρώ (€) ποσοστό 2% επί της προϋπολογισθείσας αξίας του διαγωνισμού. 
Η πρωτότυπη εγγύηση συμμετοχής, πλην των περιπτώσεων που αυτή εκδίδεται ηλεκτρονικά, θα 
πρέπει να προσκομιστεί σε κλειστό φάκελο με ευθύνη του οικονομικού φορέα, το αργότερο πριν 
από την ημερομηνία και ώρα διενέργειας του διαγωνισμού, ήτοι 11 Ιανουαρίου 2024, ημέρα Πέ-
μπτη και ώρα 11:00 π.μ.
Για την υπογραφή της σύμβασης (του συμφωνητικού) απαιτείται η παροχή Εγγύησης Καλής Εκτέ-
λεσης το ύψος της οποίας ανέρχεται σε ποσοστό 4% επί της προϋπολογισθείσας αξίας του διαγω-
νισμού άνευ Φ.Π.Α, και κατατίθεται πριν ή κατά την υπογραφή αυτής (αυτού).
Η διάρκεια υλοποίησης του αντικειμένου της σύμβασης (του συμφωνητικού) ορίζεται σε σαράντα 
(40) ημερολογιακές ημέρες από την ημερομηνία ανάρτησης αυτής (αυτού) στο Κ.Η.Μ.ΔΗ.Σ.
Τα έγγραφα της σύμβασης είναι διαθέσιμα στο δικτυακό τόπο του συγκεκριμένου Διαγωνισμού 
μέσω της Διαδικτυακής πύλης www.promitheus.gov.gr του Ε.Σ.Η.ΔΗ.Σ. στον οποίο υποβάλλονται 
ηλεκτρονικά αιτήματα για συμπληρωματικές πληροφορίες/ διευκρινίσεις. Τα εν λόγω αιτήματα πα-
ροχής συμπληρωματικών πληροφοριών/ διευκρινήσεων υποβάλλονται από εγγεγραμμένους στο 
σύστημα οικονομικούς φορείς, δηλ. αυτούς που διαθέτουν σχετικά διαπιστευτήρια που τους έχουν 
χορηγηθεί (όνομα χρήστη και κωδικός πρόσβασης) και φέρουν εγκεκριμένη ψηφιακή υπογραφή.
Οι δαπάνες δημοσίευσης, καταβάλλονται από τον φορέα που έδωσε την εντολή καταχώρισης στην 
εφημερίδα, εντός των προθεσμιών του άρθρου 69Ζ του ν. 4270/2014 (Α’ 143). Σε περίπτωση ανα-
κήρυξης αναδόχου της δημοσιευόμενης διαδικασίας, οι ως άνω δαπάνες παρακρατούνται από τον 
φορέα και αφαιρούνται από το τίμημα που οφείλει στον ανάδοχο για την υπηρεσία.

Ο Αντιπρύτανης Οικονομικών, Μελετών,
Έργων & Τεχνολογιών Πληροφορικής

Βασίλειος Σπ. Βασιλειάδης

ΓΕΝ. Δ/ΝΣΗ ΟιΚΟΝΟΜιΚωΝ ΥΠΗΡΕΣιωΝ & ΦΟιτΗτιΚΗΣ ΜΕΡιΜΝΑΣ 
Δ/ΝΣΗ ΟιΚΟΝΟΜιΚωΝ ΥΠΗΡΕΣιωΝ 
τΜΗΜΑ ΠΡΟΜΗΘΕιωΝ, ΠΕΡιΟΥΣιΑΣ & ΚΛΗΡΟΔΟτΗΜΑτωΝ

ΕΛΛΗΝιΚΗ ΔΗΜΟΚΡΑτιΑ

Αρμόδια για πληροφορίες: Σούλη – Μπαϊντή Μηλιά Τηλ.: 2610 969652
Ηλεκτρ. Ταχυδρομείο: oikonomiki@upatras.gr URL: http://www.upatras.gr

> Με πλατφόρμα Τεχνητής Νοημοσύνης και Περιβάλλον Εικονικής Πραγματικότητας

To IRIbeyond συμμετέχει στο 
26ο Forum Ανάπτυξης – 18 
και 19 Νοεμβρίου 2023, με 
ένα εντυπωσιακό περίπτε-
ρο που θα συνδυάζει Τεχνη-
τή Νοημοσύνη και Εικονική 
Πραγματικότητα
Ένα καινοτόμο εργαλείο που 

υπόσχεται να εξοικειώσει 
τους καταναλωτές με την Τε-
χνητή Νοημοσύνη και την 
Εικονική Πραγματικότη-
τα θα παρουσιαστεί από τον 
αναπληρωτή καθηγητή Βιο-
χημείας του Πανεπιστημίου 
Πατρών, Κωνσταντίνο Που-

λά, και την εξειδικευμένη 
ομάδα του.
Η νέα AI πλατφόρμα, υπο-
στηριζόμενη από την προ-
ηγμένη τεχνητή νοημοσύνη, 
σχεδιάστηκε για να απαντά 
σε ερωτήματα σχετικά με την 
υγεία και να παρέχει εξατομι-
κευμένες συμβουλές σχετι-
κά με τη διατροφή, τη χρήση 
συμπληρωμάτων κλπ.
Ο καθηγητής Κ. Πουλάς δή-
λωσε: “Με βάση την εκτετα-
μένη έρευνά μας στον τομέα 
της βιοχημείας, δημιουργή-
σαμε αυτήν την πλατφόρμα 

για να διασφαλίσουμε πως 
οι καταναλωτές λαμβάνουν 
ακριβείς και εξατομικευμέ-
νες πληροφορίες”
Εκτός από την πλατφόρμα 
Τεχνητής Νοημοσύνης θα 
παρουσιαστεί και το περι-
βάλλον Εικονικής Πραγμα-
τικότητας (Virtual Reality). 
Οι επισκέπτες φορώντας τα 
κατάλληλα “γυαλιά” θα μετα-
φερθούν στον τρισδιάστατο 
κόσμο και θα περιηγηθούν 
σε εκθεσιακούς χώρους και 
περιβάλλοντα τεχνητής νοη-
μοσύνης.

To IRI Beyond στο 26ο Forum Ανάπτυξης
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Κ
όσμος, πολύς και εκλεκτός. Στις αίθουσες των 
παράλληλων συνεδριάσεων αλλά και στον εκθε-
σιακό χώρο του Forum Ανάπτυξης, που επί 26 
χρόνια λειτουργεί και σαν μια νοητή «πλατεία δι-

αλόγου και δημιουργικών συναντήσεων» όπως σημειώσα-
με και στο χαιρετισμό των καλεσμένων μας, στον Αγιασμό 
από τον Μητροπολίτη μας κ.κ. Χρυσόστομο και στα εγκαί-
νια του πολυσυνεδρίου. 
Στην ιστορία λοιπόν ένα ακόμη δημιουργικό διήμερο Forum 
Ανάπτυξης. Ήταν όλοι εκεί. Σημαντικοί εκπρόσωποι της Κυ-
βέρνησης, των κομμάτων, της Αυτοδιοίκησης, του επιχει-

ρηματικού κόσμου, των ακαδημαϊκών και ερευνητικών μας 
ιδρυμάτων, των επιστημονικών, κοινωνικών και πολιτιστι-
κών φορέων. Μίλησαν για το θεσμό του Forum Ανάπτυξης 
και τη συμβολή του στον τόπο μας. Επί ένα διήμερο εκατο-
ντάδες ομιλητές και χιλιάδες σύνεδροι, διαβουλεύτηκαν για 
ποικίλα επίκαιρα θέματα διατηρώντας στις συζητήσεις τη 
στόχευση να αναδειχθεί το μήνυμα της συνεργασίας, που 
ήταν η λέξη-κλειδί του 26ου Forum Ανάπτυξης.
Αν κρίνουμε από τον απόηχο, από όσα μας μεταφέρουν 
καθημερινά όσοι βιώσαν το διήμερο των εκδηλώσεων, ο 
στόχος επετεύχθη. Το 26ο Forum Ανάπτυξης είχε πράγματι 
κάτι χρήσιμο να πει στην κοινωνία και αυτό έγινε με μεγάλη 
επιτυχία. Σχεδόν όλη σήμερα η εφημερίδα μεταφέρει τον 
παλμό του διημέρου σε ένα μεγάλο αφιέρωμα-ντοκουμέντο 
του 26ου Forum Ανάπτυξης, κάτι για το οποίο φρόντισε 
η πολυπληθής και έμπειρη δημοσιογραφική ομάδα μας. 
Λόγω χώρου ορισμένες εκδηλώσεις θα παρουσιαστούν 
στην επόμενη έκδοση.
Ολόκληρο το διήμερο γεγονός, με τα πλήρη στοιχεία της 
διοργάνωσης και όλα τα video των υβριδικών εκδηλώσε-
ων, έτσι όπως αυτά μεταδόθηκαν live είναι αναρτημένα στο 
επίσημο site της διοργάνωσης www.forumanaptixis.gr. 
Την ποιότητά τους εγγυώνται οι κορυφαίοι συνεργάτες μας, 
η Istros Production και το Ionian tv, το ΔΙΗΧΟ, η PIKEI 
New Technologies, η φωτογραφική ομάδα του Γιάννη Πε-
φάνη και η Unitype. Φυσικά και οι στενοί συνεργάτες μας 
στο «Σύμβουλο Επιχειρήσεων» που επί μήνες όλοι μαζί κο-
πιάζουμε για την επιτυχία του διημέρου.
Τέλος αξίζει να αναφέρουμε για μια ακόμη φορά ότι το 
Forum Ανάπτυξης είναι από μόνο του ένα διαχρονικό πα-
ράδειγμα συνεργασίας όλων. Που πέραν όλων των άλλων 
«σπέρνει» διαρκώς ιδέες και παρακινεί και άλλους να κινη-
τοποιούνται σε παρόμοιες δράσεις. Ευχόμαστε το αποτέλε-

σμα αυτής της διαρκούς σποράς να γεννά όλο και περισσό-
τερους νέους «γραφείς» και όλο λιγότερους «αντιγραφείς».
Θέλουμε και από αυτήν τη στήλη να ευχαριστήσουμε θερμά 
όλους όσους ως συνδιοργανωτές εκδηλώσεων κοπίασαν για 
την επιτυχία τους. Και βεβαίως όλους όσους μας στήριξαν 
που αξίζει για μια ακόμη φορά η ονομαστική τους αναφορά:
Το 26ο Forum Ανάπτυξης συνδιοργανώθηκε με την Πε-
ριφέρεια Δυτικής Ελλάδος, το Επιμελητήριο Αχαΐας, τον 
Σύνδεσμο Επιχειρήσεων και Βιομηχανιών Πελοποννήσου 
και Δυτικής Ελλάδας (Σ.Ε.Β.ΠΕ.Δ.Ε.), την Περιφερειακή 
Ένωση Δήμων Δυτικής Ελλάδας, το Πανεπιστήμιο Πατρών 
και την Ομοσπονδία Επαγγελματιών Βιοτεχνικών Εμπορι-
κών Σωματείων Νομού Αχαΐας (Ο.Ε.Β.Ε.Σ.Ν.Α.).
Χορηγοί ήταν οι: ΛΟΥΞ Α.Ε., ΟΛΥΜΠΙΑ ΟΔΟΣ Α.Ε., ΤΙ-
ΤΑΝ Α.Ε., Οργανισμός Λιμένος Πατρών Α.Ε. (Ο.Λ.ΠΑ.), 
DR PRINOY, s/m Ανδρικόπουλος και Aplopolis.
Πραγματοποιήθηκε με την υποστήριξη της Διαχειριστικής 
Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, του Ινστιτούτου Τεχνολογίας 
Υπολογιστών και Εκδόσεων «Διόφαντος» (ΙΤΥΕ), του Ιδρύ-
ματος Τεχνολογίας και Έρευνας/Ινστιτούτο Επιστημών Χη-
μικής Μηχανικής (ΙΤΕ/ΙΕΧΜΗ), του Ελληνικού Ανοικτού 
Πανεπιστημίου, του PATRAS IQ, του Επιστημονικού Πάρκου 
Πατρών, του Συνδέσμου Προστασίας και Ορθολογικής Ανά-
πτυξης του Κορινθιακού Κόλπου (Σ.Π.Ο.Α.Κ.) «Ο Αρίων», 
της ΑΧΑΪΑ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΗ Α.Ε., του Ινστιτούτου Βιομηχα-
νικών Συστημάτων (ΙΝΒΙΣ), του Οικονομικού Επιμελητηρί-
ου-10ο Περιφερειακό Τμήμα Βορειοδυτικής Πελοποννήσου 
και Δυτικής Ελλάδας, του Ινστιτούτου Έρευνας και Καινοτομί-
ας IRI beyond και της UNITYPE Β και Μ. Σουβαλιώτης.
Χορηγοί επικοινωνίας ήταν το Ionian Channel, η εφημερί-
δα «ΓΝΩΜΗ», το spoudaZO.gr και η ενημερωτική ιστοσε-
λίδα symboulos.gr. 
Οργανωτής είναι η εφημερίδα «Σύμβουλος Επιχειρήσεων».

ολοΓραφία
Του Παναγιώτη Γιαλένιου

Κάτι σημαντικό είχε τελικά να πει 
στην κοινωνία το 26ο Forum Ανάπτυξης

Η Eβδομαδιαία Oικονομική Eφημερίδα της Aχαΐας

Aρ. Φύλλου 1329 | Παρασκευή 24 Νοεμβρίου 2023 | Τιμή φύλλου 1€

IΔIOKTHΣIA: ΣYMBOYΛOΣ ΕΤΕΡΟΡΡΥΘΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ
Μέτοχος-Διαχειριστής: Παναγιώτης Γιαλένιος
Mαιζώνος 94 | 262 21 ΠATPA | 2610 620574
e-mail:symboulo@otenet.gr
Hλεκτρονική έκδοση: www.symboulos.gr
Eκδότης - Διευθυντής - Διευθυντής Σύνταξης: Παναγιώτης Γιαλένιος
Αρχισυντάκτης: Γιώργος Ηλιόπουλος

Eκτύπωση: 
Λιθογραφικό Eργαστήρι | Παναγιωτόπουλος Tηλ. 2610 643492

ΣYNΔPOMEΣ: Eτήσια (50 τεύχη) 40,00 € 
Oργανισμοί - Tράπεζες - Δήμοι - Aν. Eταιρείες 50,00 € 

O «Σύμβουλος Επιχειρήσεων» είναι μέλος 
της Ένωσης Ιδιοκτητών Επαρχιακού Τύπου (ΕΙΕΤ)

Αριθμός ΜΕΤ: 230165
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Στιγμιότυπo από το περίπτερο του Επιμελητηρίου Αχαΐας

Στιγμιότυπo από το περίπτερο της MPDO

Το περίπτερο του Ινστιτούτου Έρευνας και Καινοτομίας IRI 
BEYOND και του εργαστηρίου Μοριακής Βιολογίας και Ανοσο-
λογίας του Πανεπιστημίου Πατρών

Το περίπτερο της Ένωσης Ελλήνων Φυσικών

Στιγμιότυπο από το περίπτερο του Ινστιτούτου Τεχνολογίας Υπο-
λογιστών και Εκδόσεων «Διόφαντος» (ΙΤΥΕ)

Το περίπτερο της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας

Το περίπτερο του Ιδρύματος Τεχνολογίας και Έρευνας/Ινστιτούτο 
Επιστημών Χημικής Μηχανικής (ΙΤΕ/ΙΕΧΜΗ)

Στιγμιότυπο από το περίπτερο του Συλλόγου Επιστημών Μαιών 
Μαιευτών Εφετείου Πατρών

Στιγμιότυπα από το περίπτερο του Pelops Racing Team

Στιγμιότυπο από το stand υποδοχής της DR PRINOY

Στιγμιότυπο από το περίπτερο του Πανεπιστημίου Πατρών

Στιγμιότυπo από το περίπτερο του PRAXI Network

Στιγμιότυπο από το περίπτερο Συνδέσμου Εργοληπτών Ηλεκτρο-
λόγων Ν. Αχαΐας «Ο ΒΑΤΤ»

Το περίπτερο του Ινστιτούτου Βιομηχανικών Συστημάτων ΙΝΒΙΣ/
ΕΚ ΑΘΗΝΑ

Στιγμιότυπο από το περίπτερο της 3D EXHIBITION, της νέας δρα-
στηριότητας του Δικτύου Forum Ανάπτυξης
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Α Φ Ι Ε Ρ Ω Μ Α

«Συνεργασίες παντού» όχι ως ανά-
γκη, αλλά πρωτίστως ως επιλογή με 
σκοπό την εφαρμογή καλών πρα-
κτικών που θα δώσουν αναπτυξια-
κή ώθηση στην περιοχή ήταν το θέ-
μα του 26ου Forum Ανάπτυξης, το 
οποίο πραγματοποιήθηκε με επιτυ-
χία το Σαββατοκύριακο 18 και 19 
Νοεμβρίου στο ξενοδοχείο «Αστήρ».
Οι εργασίες του πολυσυνεδρίου ξε-
κίνησαν το πρωί του Σαββάτου με 
την τέλεση του καθιερωμένου αγια-
σμού από τον Σεβασμιώτατο Μητρο-
πολίτη Πατρών, κ.κ. Χρυσόστομο, 
ο οποίος αφού συνεχάρη τους διορ-
γανωτές επεσήμανε πως οι συνεργα-
σίες είναι απαραίτητες στην εποχή 
μας και μετέφερε τα λόγια του Αγίου 
Ιγνατίου «να είστε ενωμένοι σαν τις 
χορδές της κιθάρας. Το έχει ανάγκη 
ο τόπος μας».
Στη συνέχεια το λόγο πήρε ο υπεύ-
θυνος της διοργάνωσης, εκδότης της 
εφημερίδας «Σύμβουλος Επιχειρή-
σεων», Παναγιώτης Γιαλένιος, ο 
οποίος επεσήμανε πως σε αυτό το πε-
ριβάλλον των ραγδαίων αλλαγών και 
απειλών είναι επιτακτικό και αναλ-
λοίωτο το μήνυμα των συνεργασιών. 
«Επιδιώκουμε να μετουσιώσουμε τις 
θεωρίες σε πράξη, υιοθετώντας κα-
λές πρακτικές, όπως άλλωστε είναι 
και το Forum Ανάπτυξης, το οποίο 
αντακλά εδώ και 26 χρόνια στην κοι-
νωνία, δίνοντας απαντήσεις σε καίρια 
ζητήματα. Οι εκδηλώσεις του Forum 
Ανάπτυξης αποτελούν εργαστήρια δι-
αλόγου, συνθέσεων και διαβούλευ-
σης, γι’ αυτό και ο ρόλος του έχει 
αναγνωριστεί από την τοπική κοινω-
νία και τους φορείς που στηρίζουν δι-
αχρονικά τη διοργάνωση. Άλλωστε το 
Forum αποτελεί παράδειγμα καλής 
πρακτικής σε επίπεδο συνεργασιών 
και όχι μόνο».

«Με συνεργασίες 
προχωρούν τα έργα» 
Χαιρετισμό στην τελετή των εγκαινί-
ων έκανε η υφυπουργός Υποδομών 
και Μεταφορών, Χριστίνα Αλεξο-
πούλου, η οποία αφού υπενθύμι-
σε πως παρακολουθεί το Forum 
Aνάπτυξης απ’ όταν ήταν φοιτήτρια 
έφερε ως παράδειγμα συνεργασί-
ας την πρόοδο των εργασιών στην 
Πατρών- Πύργου, ανακοινώνοντας 
πως ήδη έχει το φυσικό αντικείμε-
νο του έργου έχει φθάσει στο 26% 
από το 18% που ήταν όταν ανέλα-
βε η νέα πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου. «Το 2025 θα μπορούμε να 
χρησιμοποιούμε έναν ασφαλή και 
σύγχρονο αυτοκινητόδρομο, ενώ το 
στοίχημα του Πρωθυπουργού μας 

είναι να μην έχουμε κανέναν νεκρό 
από τροχαίο. Η περιοχή μας χρει-
άζεται να κοιτά μπροστά. Να αξιο-
ποιήσουμε όλες τις ευκαιρίες, αλλά 
και τις δυνατότητες που έχουμε μέ-
σω του Πανεπιστημίου, των ερευ-
νητικών και επιστημονικών μας 
κέντρων, για να κρατήσουμε τους 
νέους επιστήμονες στον τόπο μας», 
τόνισε και εστίασε στην ηλεκτροκί-
νηση, επισημαίνοντας πως η Αχα-
ΐα και η Πάτρα μπορούν να διαδρα-
ματίσουν πρωταγωνιστικό ρόλο στη 
νέα εποχή.

«Οι συνεργασίες είναι στη 
φύση της Αυτοδιοίκησης»
Ακολούθησε ο χαιρετισμός του Πε-
ριφερειάρχη Δυτικής Ελλάδος, Νε-
κτάριου Φαρμάκη, ο οποίος με-
ταξύ άλλων τόνισε πως «το Forum 
Aνάπτυξης αποτελεί ένα χρήσιμο 
και ζωντανό εργαστήριο διαλόγου 
και παραγωγής ιδεών που δεν πρέ-
πει όμως να μένουν ιδέες, αλλά να 
γίνονται πράξη. Η συνεργασία είναι 
στο DNA της Αυτοδιοίκησης κι αυ-
τό αποδεικνύεται από τη συνεργασία 
της Περιφέρειας με τους 19 Δήμους 
της Δυτικής Ελλάδος, με την κεντρι-
κή εξουσία, με τα ακαδημαϊκά και 
επιστημονικά ιδρύματα, με τα Επιμε-
λητήρια και με όλους όσοι προάγουν 
αναπτυξιακές δράσεις. Αυτό όμως 
που είναι ιδιαίτερα κρίσιμο και 
οφείλουμε να απαντήσουμε υπεύθυ-
να είναι αν οι συνεργασίες πρέπει να 
αποτελούν ανάγκη ή επιλογή». 

Οι συνεργασίες στη δικαιοσύνη
Στη συνέχεια τον λόγο πήρε ο γενι-
κός γραμματέας του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, Πάνος Αλεξανδρής, ο 
οποίος αναφέρθηκε στις συνεργασί-
ες στη δικαιοσύνη, λέγοντας πως «η 
δικαιοσύνη πρέπει να γρηγορεί και 
να συμβιβάζεται με το αίσθημα του 
κόσμου για να βρει το δίκιο του όσο 
πιο γρήγορα και ποιοτικά γίνεται. Η 
χώρα μας έχει αλλάξει προς το κα-
λύτερο και στοχεύει να είναι πρωτα-

γωνιστικός εταίρος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης». 

«Σταθερά βήματα μπροστά»
Χαιρετισμό απηύθυνε και ο γενι-
κός γραμματέας Δημοσίων Επενδύ-
σεων και ΕΣΠΑ, Δημήτρης Σκάλ-
κος, ο οποίος τόνισε πως «έχοντας 
πολύ καλή εικόνα του επιχειρημα-
τικού κόσμου της Αχαΐας μπορώ 
να σας διαβεβαιώσω πως η περιο-
χή έχει πληθώρα υγιών και δυναμι-
κών επιχειρήσεων». Ο κ. Σκάλκος 
παραδέχτηκε ότι υπάρχουν ελλεί-
ψεις σε επίπεδο υποδομών και χρη-
ματοδοτήσεων, ωστόσο, επεσήμανε 
πως τα τελευταία χρόνια έχει βελτι-
ωθεί η ρευστότητα των επιχειρήσε-
ων, οι ρυθμοί διάθεσης των πόρων 
στους δικαιούχους και ανακοίνωσε 
πως σύντομα θα «τρέξει» ένα νέο σύ-
στημα επίσπευσης των διαδικασιών 
χρηματοδότησης.

Οι Βουλευτές Αχαΐας
Ακολούθησαν σύντομοι χαιρετισμοί 
από τους βουλευτές Αχαΐας. Ο Αν-
δρέας Κατσανιώτης τόνισε πως 
«οποιαδήποτε πλάνο δεν έχει δράση 
είναι απλά μία ευχή. Γι’ αυτό οφεί-
λουμε να συνεργαστούμε να κάνου-
με κάθε ευχή μας πράξη για να έχου-
με την Αχαΐα που μας αξίζει», ενώ 
ο Ιάσονας Φωτήλας χαρακτήρισε 
σημαντικές τις συνεργασίες για την 
ανάπτυξη της περιοχής μας, η οποία 
όπως είπε, έχει ξεκινήσει.
Τέλος, ο Ανδρέας Παναγιωτόπου-
λος ανέφερε πως το Forum Ανά-
πτυξης έχει δημιουργήσει τις προϋ-
ποθέσεις συνεργασίας και ευχήθηκε 
τα θεωρητικά εργαλεία να χρησιμεύ-
σουν για να γίνουν ενέργειες προς 
όφελος των πολιτών.

«Θέλουμε αποτελεσματικές 
συνεργασίες»
Ο Δήμαρχος Πατρέων, Κώστας Πε-
λετίδης, ζήτησε τη συνεργασία του 
Υπουργείου Υποδομών για την υπο-
γειοποίηση του τρένου, ενώ επεσή-

μανε πως οι συνεργασίες πρέπει 
να έχουν αποτέλεσμα για το πατρα-
ϊκό λαό και έφερε ως παράδειγμα το 
Open Mall που ολοκληρώνεται, λέ-
γοντας πως «το θέμα δεν είναι να κά-
νουμε κάτι για να τρέφονται κάποιοι 
και να καταστρέφονται άλλοι…».

Το Πανεπιστήμιο πρωτοπορεί 
και στις συνέργειες
Ο πρύτανης του Πανεπιστημίου 
Πατρών, Χρήστος Μπούρας ανα-
φέρθηκε σε τέσσερις σημαντικές 
δράσεις που αποτελούν προϊόν συ-
νεργασίες του Ιδρύματος στην Ελλά-
δα και στο εξωτερικό. Συγκεκριμένα, 
ο κ. Μπούρας αναφέρθηκε στο μεγά-
λο Φεστιβάλ Καλωσορίσματος των 
νέων φοιτητών (Welcome to Up), 
στην σύμπραξη Καινοτομίας και 
Επιχειρηματικότητας «ΥΠΑΤΙΑ», στη 
δημιουργία παραρτήματος του Πανε-
πιστημίου Πατρών (του πρώτου ελ-
ληνικού πανεπιστημίου) στην Αλε-
ξάνδρεια υπό την αιγίδα της Βουλής 
των Ελλήνων και στη λειτουργία του 
πρώτου κοινού προπτυχιακού προ-
γράμματος ελληνικού πανεπιστημίου 
στην Κίνα.

Ο δρόμος των συνεργασιών
Τον κύκλο των χαιρετισμών έκλει-
σε ο πρόεδρος του Επιμελητηρί-
ου Αχαΐας, πρόεδρος του ΕΦΕ-
ΠΑΕ, Πλάτωνας Μαρλαφέκας, ο 
οποίος δήλωσε πως η περιοχή μας 

πρωτοστατεί σε συνεργασίες, ωστό-
σο, απαιτείται όπως είπε, να γίνει η 
υπέρβαση. Μάλιστα, έφερε ως πα-
ράδειγμα επιτυχημένης συνεργασίας 
το Patras IQ, την πρώτη έκθεση με-
ταφοράς τεχνογνωσίας στην Ελλάδα. 

Ποιοι παρέστησαν
Μεταξύ άλλων, στην τελετή των 
εγκαινίων παρέστησαν ο πρόεδρος 
του ΕΑΠ, Ιωάννης Καλαβρουζι-
ώτης, ο αντιπεριφερειάρχης Τά-
κης Παπαδόπουλος, ο δήμαρχος 
Ερυμάνθου, Θεόδωρος Μπαρής, 
ο πρόεδρος της ΔΕΕΠ Ν.Δ. Αχαΐας, 
Αντώνης Κουνάβης, ο πρόεδρος 
του ΤΕΕ Δυτ. Ελλάδος, Βασίλης Αϊ-
βαλής, ο πρόεδρος του Εμπορικού 
Συλλόγου Πατρών, Κώστας Ζαφει-
ρόπουλος, οι πολιτευτές, Ε. Γιαννιά, 
Γ. Τσίρης και Ολ. Λόη, ο πρόεδρος 
της Ένωσης Διοικητικών Δικαστι-
κών, Παναγιώτης Δανιάς, ο επικε-
φαλής της περιφερειακής παράταξης 
«Νέα Δυτική Ελλάδα», Σπύρος Σκι-
αδαρέσης, ο πρόεδρος του Δικηγο-
ρικού Συλλόγου Πατρών, Αθανάσι-
ος Ζούπας, ο διοικητής του ΠΓΝΠ, 
Δημήτρης Μπάκος, ο πρόεδρος 
της ΟΕΒΕΣΝΑ, Δημήτρης Νικο-
λακόπουλος, πρόεδροι επιστημο-
νικών και ερευνητικών ινστιτούτων, 
καθηγητές του Πανεπιστημίου Πα-
τρών, εκπρόσωποι παραγωγικών 
και κοινωνικών φορέων καθώς και 
πλήθους κόσμου.

Συνεργασίες... «παράθυρο» στο μέλλον
> Με λαμπρότητα τα εγκαίνια του 26ου Forum Ανάπτυξης στο ξενοδοχείο «Αστήρ» στην Πάτρα
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Στο δεύτερο μέρος της εκδή-
λωσης παρουσιάστηκε το ευ-
ρωπαϊκό έργο INTECMED 
ως καλή πρακτική γιατί κατά-
φερε να ικανοποιήσει τις προ-
τεραιότητες που είχαν τεθεί 
από την Διαχειριστική Αρχή 
του έργου και κατ’ επέκταση 
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
«Το INTECMED, που ηγή-
θηκε και συντόνισε το Επιμε-
λητήριο Αχαΐας από τον Σε-
πτέμβριο του 2020, είχε πηγή 
έμπνευσης τη διοργάνωση 
της PATRAS IQ και τη διεθνο-
ποίησή της. Αποτέλεσε κοινή 
και συντονισμένη ενέργεια με-
ταξύ του Επιμελητηρίου Αχαί-
ας και του Πανεπιστημίου 
Πατρών. Το έργο που υλοποι-
ήθηκε σε 38 μήνες, έλαβε θε-
τικές κριτικές από την Τεχνική 
Γραμματεία του Προγράμμα-
τος και αποτελεί ένα Στρατηγι-
κό έργο που πήρε το «πράσινο 
φώς» να υποβληθεί η συνέ-

χειά του στο επόμενο πρό-
γραμμα NEXT MED» ανέφερε 
μεταξύ άλλων στην εισαγωγι-
κή του τοποθέτηση ο γενικός 
γραμματέας του Επιμελητηρί-
ου Αχαΐας Θόδωρος Τσού-
μπελης, στην ενότητα που 
συντόνισε η Δρ Δανάη Κα-
τσαντά, στέλεχος της Αναπτυ-
ξιακής Επιχείρησης του Επι-

μελητήριου Αχαΐας.
Το INTECMED -ως βαρυσή-
μαντο έργο με χαρακτηριστι-
κά καινοτομίας, διαφορετικής 
κουλτούρας, ετερογένειας, κα-
τάφερε να φέρει κοντά Έλλη-
νες, Τυνήσιους, Ισπανούς και 
Αιγύπτιους. Το Επιμελητή-
ριο Αχαΐας, για πρώτη φο-
ρά συντόνισε και υλοποιήσε 

έργο χρηματοδοτούμενο από 
το Πρόγραμμα ENICBCMED 
όπως και για πρώτη φορά δι-
εύρυνε τη συνεργασία του με 
χώρες που δεν είχε στο πα-
ρελθόν προσεγγίσει. 
Τον περασμένο Μάιο, φιλοξε-
νήθηκε πολυπληθής αποστο-
λή 60 ατόμων από τις χώρες 
υλοποίησης, σε ένα 4ήμερο 

παράλληλων δράσεων και 
εκδηλώσεων, με τη συμμετο-
χή όχι μόνο των εταίρων αλ-
λά και επιχειρήσεων, startups 
και επενδυτών από τις 4 χώ-
ρες αλλά και από Αμερική. 
Η καλή συνεργασία, επισφρα-
γίστηκε με την υπογραφή ενός 
συμφώνου συνεργασίας για 
επιχειρηματικές συνεργασίες-
στην διαδικασία των οποίων 
εργαζόμαστε ήδη-με το Επιμε-
λητήριο της CapBon στην Τυ-
νησία, αλλά και την υπογρα-
φή Συμφώνων συνεργασίας 
(MoU) με το εταιρικό σχήμα, 
με άλλες εκθέσεις μεταφοράς 
τεχνογνωσίας με την PATRAS 
IQ σε Μεσογειακό επίπεδο 
αλλά και σε τοπικό επίπεδο, 
με το Πανεπιστήμιο Πατρών 
και την Περιφέρεια Δυτικής 
Ελλάδας.
Χαιρετισμό στην εκδήλωση 
απεύθυνε ο Δρ. Δημήτριος 
Μούρτζης, καθηγητής Πανε-

πιστημίου Πατρών, αντιπρό-
εδρος Οργανωτικής Επιτρο-
πής PATRAS IQ τονίζοντας το 
όφελος της ύπαρξης ισχυρών 
δεσμών μεταξύ ερευνητικής-
ακαδημαϊκής και επιχειρημα-
τικής κοινότητας.
Επίσης, ο Δρ. Κωνσταντίνος 
Γιωτόπουλος, τεχνικός υπεύ-
θυνος έργου INTECMED 
παρουσίασε το περιεχόμε-
νο του έργου INTECMED 
(ENICBCMED 2014-2020) 
ως ένα έργο-καλή πρακτική 
προς όφελος των startups. 
Όπως είπε ο βασικός του στό-
χος είναι να μπορέσει να δη-
μιουργήσει ένα οικοσύστημα 
το οποίο θα αναπτύξει θερ-
μοκοιτίδες για τη μεταφορά 
καινοτομίας και τεχνολογίας 
στη Μεσόγειο. Το έργο βασί-
ζεται στην καλή πρακτική της 
PATRAS IQ. Μέσω του προ-
γράμματος συγκεντρώθηκαν 
συνολικά 48 επιχειρηματικά 

Σύμπραξη Επιμελητηρίου Αχαΐας και Πανεπιστημίου 
> Παρουσιάστηκαν οι λεπτομέρειες της πολύ σημαντικής προσπάθειας των δύο φορέων

Η καλύτερη δυνατή αξιοποίηση 
των πόρων της νέας προγραμμα-
τικής περιόδου 2021-27, αλλά 
και ένα νέο ΕΣΠΑ την περίοδο 
2028-2035 θα ακολουθήσει για 
να ενισχύσει περαιτέρω την πολι-
τική συνοχής στην Ευρώπη απα-
σχολούν την επιχειρηματική κοι-
νότητα. 
Οι κατευθύνσεις και οι προβλη-
ματισμοί τέθηκαν από τον γενικό 
γραμματέα Δημοσίων Επενδύσε-
ων και ΕΣΠΑ Δημήτρη Σκάλ-
κο μιλώντας στην κεντρική εκδή-
λωση του Επιμελητηρίου Αχαΐας, 
με τίτλο: «Μετά το ΕΣΠΑ τί; Δη-
μόσιες επενδύσεις και Εθνική Οι-
κονομία», που πραγματοποιήθηκε 
στο πλαίσιο του 26ου Forum Ανά-
πτυξης στην Πάτρα. «Το 2028-
2035 θα έχουμε ένα νέο ΕΣΠΑ, 
το οποίο, επί του παρόντος, δεν 
γνωρίζουμε τί μορφή θα έχει, ποι-
ες δράσεις θα χρηματοδοτεί, ποι-
οι θα είναι οι φορείς διαχείρισης. 
Τέλος του έτους η χώρα θα παρου-
σιάσει τις θέσεις της με προοπτι-
κή τον Μάρτιο 2024 η Ευρωπαϊ-
κή Επιτροπή να δώσει τις πρώτες 
κατευθύνσεις» ανέφερε ο κ. Σκάλ-
κος μιλώντας στην συνεδριακή 
εκδήλωση, τονίζοντας ωστόσο την 
ανάγκη να τρέξει με τις καλύτε-
ρες δυνατές προϋποθέσεις η προ-
γραμματική περίοδος 2021-2027, 
αλλά και μέσα από αναγκαίες με-

ταρρυθμίσεις να τροποποιηθεί το 
παραγωγικό μοντέλο της χώρας. 
Σε ό,τι αφορά την προγραμματι-
κή περίοδο 2014-2020, όπως 
είπε ο κ. Σκάλκος, και τα 13 πε-
ριφερειακά προγράμματα κλεί-
νουν τέλος του χρόνου με απορ-
ρόφηση σχεδόν 100%. «Είχαμε 
όμως να διανύσουμε μεγάλο δρό-
μο για να επιτύχουμε υψηλά πο-
σοστό απορρόφησης» σημείωσε, 
εξηγώντας ότι χρειάστηκε σκλη-
ρή δουλειά και υψηλές ταχύτητες. 
Για τις υψηλές απορροφήσεις ο 
Γενικός απέδωσε τα εύσημα στον 
ΕΦΕΠΑΕ, που θα είναι και ο βα-

σικός -σχεδόν αποκλειστικός- εν-
διάμεσος φορέας διαχείρισης των 
κρατικών ενισχύσεων του ΕΣΠΑ 
στη νέα προγραμματική περίοδο 
2021-2027.
«Οι επιδόσεις που μέχρι σήμερα 
έχουμε καταφέρει με κάνουν να 
αισθάνομαι βέβαιος ότι θα κατα-
φέρουμε να απορροφήσουμε και 
τους υπόλοιπους πόρους της νέ-
ας προγραμματικής περιόδου που 
είναι πολλαπλάσιοι» τόνισε ο κ. 
Σκάλκος. Χαρακτηριστικά ανέφε-
ρε ότι οι πόροι που θα εισρεύ-
σουν στη χώρα ανέρχονται σε 77 
δις συνυπολογίζοντας και το Τα-

μείο Ανάκαμψης. «Είναι 2,5 φο-
ρές πάνω από τη χρηματοδότηση 
της Ελλάδας για την ανόρθωση 
της κατεστραμμένης μεταπολεμι-
κής οικονομίας με το σχέδιο Μάρ-
σαλ. Δεν ξέρουμε αν θα έχουμε 
ξανά αντίστοιχο πρόγραμμα» ση-
μείωσε ο κ. Σκάλκος για να επι-
σημάνει «δείτε το ως παράθυρο 
κι ευκαιρίας» και επέμεινε ότι οι 
πόροι θα πρέπει να αξιοποιού-
νται στοχεύοντας σε μεγαλύτερη 
προστιθέμενη αξία. Ως παράδειγ-
μα έφερε ορισμένα διλήμματα: 
«Καλή η ανάπλαση πλατείας μή-
πως όμως θα ήταν οφελημοτερο 

οι πόροι να κατευθυνθούν στην 
ψηφιακή αναβάθμιση επιχειρήσε-
ων; Αναγκαία η αγροτική οδοποι-
ία για ένα απομακρυσμένο χωριό, 
μήπως γι αυτό το χωριό οι πόροι 
θα μπορούσαν να αξιοποιηθούν 
σε άλλη κατεύθυνση; Χρειάζεται 
να σκεφτόμαστε μέσα από αυτό το 
φίλτρο, της υψηλότερης προστιθέ-
μενης αξίας» επέμεινε. 
Ακόμη, πρόσθεσε ότι η Κυβέρνη-
ση έχει ξεκινήσει τις προσπάθει-
ες ώστε να ενισχύσει τυχόν αδύ-
ναμους δικαιούχους, οι οποίοι 
μπορεί να είναι περίπου οι μισοί 
Δήμοι και ορισμένοι φορείς του 
Δημοσίου, ώστε να μπορέσουν να 
επιτύχουν καλύτερα αποτελέσμα-
τα ως προς την ωρίμαση και υλο-
ποίηση των έργων. 
Αναφερόμενος στη σημαντικότη-
τα των ευρωπαϊκών πόρων, ο κ. 
Σκάλκος επικαλέστηκε τα στοι-

«Ανάσα» στην Οικονομία και
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σχέδια, 12 από κάθε χώρα, 
τα οποία μπήκαν στη διαδι-
κασία να ωριμάσουν, να ανα-
πτυχθούν και να υποβοηθη-
θούν μέσα από το μηχανισμό 
του έργου. Πέρασαν από εκ-
παιδευτική διαδικασία και 
εν τέλει χρηματοδοτήθηκαν 
σε 12 επιχειρηματικά πλά-
να 3 σε κάθε χώρα. Το πρώ-

το βραβείο ήταν 30.000€ το 
δεύτερο 20.000€ και το τρίτο 
10.000€. Τα χρήματα απο-
δόθηκαν στις καινούργιες 
πλέον επιχειρήσεις να υλο-
ποιήσουν το επιχειρηματικό 
του σχέδιο.
Διαδικτυακά συμμετείχαν εκ-
πρόσωποι των επιχειρηματι-
κών εταίρων από Ισπανία, Τυ-

νησία και Αίγυπτο οι οποίοι 
μετέφεραν την εμπειρία τους 
από τη συνεργασία τους. Συ-
γκεκριμένα μίλησαν οι Diana 
Truyol, εκπρόσωπος Ένωσης 
Επιμελητηρίων Μεσογείου 
(ASCAME), Anne Furphy, 
εκπρόσωπος Επιμελητηρί-
ου Σεβίλλης, Ισπανία, Moez 
Hassen, γενικός διευθυντής 

Επιμελητηρίου CapBon, Τυ-
νησία, Dr Alaa Ezz, γενικός 
γραμματέας Συνομοσπονδίας 
Αιγυπτιακών - Ευρωπαϊκών 
Επιχειρηματικών Ενώσεων 
(CEEBA), Αίγυπτος.
Επίσης μίλησαν εκπρόσωποι 
από startups οι οποίοι ωρί-
μασαν και εξελίχθηκαν μέσω 
των επιχορηγήσεων που δό-
θηκαν από το INTECMED. 
Η Βίβιαν Τασοπούλου, 
Σχεδιάστρια Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Καινοτομίας, 
Co2gether αναφέρθηκε στην 
επιχειρηματική Ιδέα: «CO-
SOLIDARITY PLATFORM». 
Μέσα από την ηλεκτρονι-
κή πλατφόρμα solidarity.
co2gether.gr κοινωνικοί φο-
ρείς, ΟΤΑ και ευπαθείς ομά-
δες έχουν πρόσβαση σε 
υγειονομικό υλικό, όπως: 
Αποστειρωμένο υγειονομικό 
υλικό (π.χ. γάζες, σετ για λα-
παροτομία, σετ χειρουργείου, 

σετ μαιευτικής, σετ αναισθη-
σίας) Είδη Ατομικής Υγιεινής 
& Προσωπικής Φροντίδας 
(π.χ. μάσκες, γάντια, βοηθή-
ματα ακράτειας, οξύμετρα, με-
τριτές σακχάρου, Εξοπλισμό 
για κατ’οίκον νοσηλεία, Βοη-
θήματα βάδισης, μετακίνησης 
και μεταφοράς 
Ο Δημήτριος Καραδήμας, 
CEO TerraPlus IKE μίλησε 
για την επιχειρηματική Ιδέα: 
«TERRA+». Η πλατφόρμα 
TERRA+ ενισχύει την ιχνη-
λασιμότητα και τη διαφά-
νεια της εφοδιαστικής αλυ-
σίδας των κρασιών και κατ 
επέκταση αγροδιατροφικών 
προϊόντων, να προστατέψει 
τον καταναλωτή από πιθα-
νές τακτικές που λειτουργούν 
εις βάρος της ποιότητας των 
προϊόντων και να προσφέρει 
στον παραγωγό τη δυνατότη-
τα να συλλέγει και να παρέ-
χει πληροφορίες για το προ-

ϊόν του σε όλα τα στάδια της 
ζωής του, από την παραγω-
γή έως το σημείο διάθεσης, 
μειώνοντας παράλληλα το 
κόστος παραγωγής και γρα-
φειοκρατίας. Το σύνολο των 
δεδομένων (ψηφιακό προ-
φίλ προϊόντος) μπορεί να 
ανακτηθεί σαρώνοντας απλά 
ένα QR code.
Ο Θεόδωρος Μιχαήλ, εκ-
πρόσωπος Doctor Bot IK πε-
ριέγραψε την επιχειρηματική 
Ιδέα: «Dr. Bot». Κατασκευά-
ζει έναν εικονικό βοηθό που 
«παντρεύει» την τεχνολογία 
με την ιατρική και μπορεί μέ-
σα από έναν απλό διάλογο να 
διαγνώσει μια πάθηση. Πρό-
κειται για έναν εικονικό για-
τρό που αξιοποιώντας την τε-
χνητή νοημοσύνη μέσα από 
τη συνομιλία του με το χρή-
στη, προσπαθεί με ερωτήσεις 
να συλλέξει πολύτιμα ιατρικά 
δεδομένα. 

Πατρών στο ευρωπαϊκό έργο INTECMED

χεία της μελέτης του ΙΟΒΕ, 
σύμφωνα με τα οποία χάρη 
στους κοινοτικούς πόρους 
απετράπη απώλεια περαι-
τέρω εισοδήματος ς μέσα 
στην πανδημία ύψους 33 
δις ευρώ. Όπως ο ίδιος εί-
πε μέσω ΕΣΠΑ στην Αχαΐα 
υλοποιούνται έργα της τά-
ξης των 3,2 δις ευρώ και 
υπολόγισε τις άμεσες ενι-
σχύσεις σε επιχειρήσεις πε-
ρίπου στα 365 εκατ ευρώ, 
το μεγαλύτερο μέρος των 
οποίων προέρχεται από 
ΠΕΠ Δυτικής Ελλάδας. 

Ν. Φαρμάκης: 
Μεγαλύτερη ευελιξία
Συνεχίζοντας ο Περιφερει-
άρχης Δυτικής Ελλάδας Νε-
κτάριος Φαρμάκης, αφού 
εισέπραξε τα εύσημα για τη 

μέχρι σήμερα απορρόφηση 
και διαχείριση του Περιφε-
ρειακού Προγράμματος, τό-
νισε την ανάγκη να δοθεί 
μεγαλύτερη εμπιστοσύνη 
στους φορείς διαχείρισης 
ώστε να έχουν την ευχέρεια 
επιλογής ως προς την κα-
τεύθυνση των πόρων ανά 
τομέα
«Θα πρέπει να υπάρχουν πε-
ρισσότερες επιλογές κατεύ-
θυνσης των πόρων. Μπορεί 
να έχουμε πόρους για την 
Παιδεία, αλλά δεν έχουμε τη 
δυνατότητα να τους κατευθύ-
νουμε πάντα εκεί που είναι 
πραγματικά απαραίτητοι. 
Θα πρέπει λοιπόν να έχου-
με ένα καλύτερο ΕΣΠΑ με 
περισσότερη εμπιστοσύνη 
στους φορείς διαχείρισης 
για την κρίση τους, ώστε να 

μπορούμε να έχουν νόη-
μα οι διαβουλεύσεις και οι 
bottom up πολιτικές» παρα-
τήρησε και πρόσθεσε: «Δεν 
ζητάμε μόνο λεφτά, ζητά-
με ελευθερία στον τρόπο να 
αποφασίζουμε και μια πραγ-
ματική περιφερειακή διακυ-
βέρνηση που θα μας επιτρέ-
ψει να γίνουμε ακόμη πιο 
παραγωγικοί». 
Μεταξύ άλλων, ο κ. Φαρ-
μάκης ζήτησε απλοποίηση 
και επιτάχυνση των γραφει-
οκρατικών διαδικασιών, με 
παράλληλη ενίσχυση της 
ευελιξίας όλων των χρημα-
τοδοτικών προγραμμάτων. 
«Για να επιτευχθεί η πραγ-
ματική αποκέντρωση και 
η δημιουργία «bottom up» 
στρατηγικών, τότε πρέπει 
κάθε Περιφέρεια να μπο-
ρεί να διαμορφώνει τη δική 
της «συνταγή», με βάση τις 
τοπικές ανάγκες, όχι βέβαια 
ανεξέλεγκτα και όχι χωρίς 
επαρκή δικαιολόγηση, πέ-
ρα και πάνω από τους εθνι-
κούς στόχους, οι οποίοι πά-
ντως πρέπει να αποτελούν 
την κεντρική συνισταμένη 
των τοπικών συνιστωσών» 
πρότεινε. 
Καταλήγοντας ο Περιφερει-
άρχης έθεσε εκ νέου το ζή-

τημα της Περιφερειακής Δι-
ακυβέρνησης τονίζοντας ότι 
εν αναμονή του νέου νομο-
σχεδίου για την Αυτοδιοί-
κηση χρειάζεται να γίνουν 
βήματα προόδου και συνό-
ψισε: «Αν πρέπει να απα-
ντήσουμε στο ερώτημα, με-
τά το ΕΣΠΑ τί; Θα πω ένα 
καλύτερο ΕΣΠΑ, ένα πιο 
ελεύθερο για τις τοπικές 
αυτοδιοικήσεις ΕΣΠΑ και 
μία πραγματική Περιφερει-
ακή Διακυβέρνηση. Στέκο-
μαι σε σε αυτό απατώντας 
τον πυρήνα του ερωτήματος 
και νομίζω το πρόβλημα το 
οποίο έχουμε όχι ως προς 
τη διαχείριση αλλά ως προς 
την ελευθερία επιλογών». 

Π. Μαρλαφέκας: 
4,2 δις σε επιχιερήσεις
Ενδιαφέροντα στοιχεία για 
χρηματοδοτήσεις σε επιχει-
ρήσεις κατά την προγραμμα-
τική περίοδο 2014 -2020 
παρουσίασε ο πρόεδρος 
του ΕΦΕΠΑΕ και του Επι-
μελητηρίου Αχαΐας Πλά-
των Μαρλαφέκας. «Πάνω 
από 185. 000 επιχειρήσεις, 
κατέθεσαν επιχειρηματι-
κά σχέδια ύψους 6 δισ., κι 
έτυχαν δημόσιας χρηματο-
δότησης ύψους 4,2 δις ευ-

ρώ» ανέφερε τονίζοντας ότι 
κυρίως πρόκειται για μικρές 
επιχειρήσεις με χρηματοδο-
τήσεις κατά μέσο όρο της 
τάξης των 20.000 ευρώ. 
Σε σχέση με τη νέα προ-
γραμματική περίοδο, ο κ. 
Μαρλαφέκας, φρόντισε να 
επισημάνει: «Με απασχο-
λεί έντονα καιρό, το γεγο-
νός ότι διανύουμε την 5η 
προγραμματική περίοδο και 
το ΕΣΠΑ 2021-2027 θα εί-
ναι το τελευταίο, τουλάχι-
στον με τη διάρθρωση και 
τα χαρακτηριστικά που γνω-
ρίζουμε ως σήμερα. Πρα-
κτικά αυτό σημαίνει ότι οι 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις 
θα πρέπει άμεσα να σχε-
διάσουν το μεσοπρόθεσμο 
και μακροπρόθεσμο επαγ-
γελματικό τους μέλλον. Εί-
ναι χρήσιμο επίσης να γνω-
ρίζουν ότι στην περίπτωση 
που απαιτείται κάποιου εί-
δους χρηματοδοτικό ερ-
γαλείο και αυτό μπορεί να 
γίνει μέσα από τα προγράμ-
ματα του ΕΣΠΑ, η επένδυση 
θα πρέπει να έχει υλοποιη-
θεί και ολοκληρωθεί μέχρι 
το 2027».
Ο Πρόεδρος του ΕΦΕΠΑΕ 
σε ό,τι αφορά τις συζητή-
σεις που έχουν ανοίξει για 

το επόμενο ΕΣΠΑ παρατή-
ρησε ότι «είναι απαραίτη-
το να σχεδιαστεί με όρους 
πραγματικής οικονομίας με 
όρους αξιοποίησης των συ-
γκριτικών πλεονεκτημάτων 
κάθε περιοχής, με έμφαση 
στην επιχειρηματικότητας 
τομέα που παράγει επιπλέ-
ον πλούτο και εξασφαλίζει 
τις συνθήκες οικονομικής 
και κοινωνικής βιωσιμότη-
τας». 
Τόνισε ιδιαίτερα ότι πως εί-
ναι σημαντικό να αναπτυ-
χθεί η παραγωγή βάση κατά 
τόπους και μέσα από νέ-
ες επενδύσεις να αποτραπεί 
περαιτέρω η συρρίκνωση 
του πληθυσμού κι επεσή-
μανε: «Οι μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις της ελληνικής 
περιφέρειας παίζουν απο-
φασιστικό ρόλο στη συ-
γκράτηση πληθυσμού και 
στη δημιουργία θέσεων ερ-
γασίας παράμετρι που θα 
πρέπει να συνυπολογίζο-
νται και για την αντιμετώπι-
ση του δημογραφικού» σχο-
λίασε ο κ Μαρλαφέκας. 
Την συνεδριακή εκδήλω-
ση συντόνισε η γενική διευ-
θύντρια της Διαχειριστικής 
Ευρωπαϊκών Προγραμμά-
των Μάγδα Πετροπούλου.

την αγορά με το νέο ΕΣΠΑ
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Σημαντική ανταπόκριση από τις 
τοπικές επιχειρήσεις βρίσκει ο 
Μηχανισμό Στήριξης Επιχειρη-
ματικότητας της Περιφέρειας Δυτι-
κής Ελλάδας που διατηρεί γραφείς 
και στις τρεις Περιφερειακές ενό-
τητες Αχαΐας, Αιτωλοακαρνανίας, 
Ηλείας παρέχοντας δωρεάν υπο-
στηρικτικές και συμβουλευτικές 
υπηρεσίες σε μικρομεσαίες επιχει-
ρήσεις.
Τα μέχρι σήμερα αποτελέσματα 
παρουσιάστηκαν στη συνεδριακή 
ημερίδα με θέμα «Η επιχειρημα-
τικότητα στην Περιφέρεια Δυτικής 
Ελλάδας: Μηχανισμός Στήριξης 
Επιχειρηματικότητας» που πραγ-
ματοποιήθηκε στο πλαίσιο του 
26ου Forum Ανάπτυξης με κεντρι-
κό συντονιστή τον Προϊστάμενο 
της Μονάδας Α’ ΠΤΑ-ΠΔΕ, Ευ-
στάθιο Παπαχριστόπουλο. 
Όπως εισαγωγικά ανέφερε η δρά-
ση ξεκίνησε πριν δυόμιση χρό-
νια έχοντας εντοπίσει τις αδυναμί-
ες της αγοράς. Παρέχει οριζόντιες, 
εξατομικευμένες υπηρεσίες και πε-
ριλαμβάνει παρατηρητήριο επιχει-
ρηματικότητας, εργαλείο που κατα-
γράφει τις εξελίξεις στο χώρο της 
επιχειρηματικότητας στη Δυτική 
Ελλάδα.
«Σήμερα κλείνει σημαντικό έρ-
γο για την Περιφέρειά μας. Ένα 
καινοτόμο εργαλείο που σε συν-
δυασμό με άλλες δράσεις μας για 
την ενίσχυση της επιχειρηματι-
κότητας φέρνουν διαρκώς θετι-
κά αποτελέσματα στην Περιφέ-
ρεια Δυτικής Ελλάδας» ανέφερε 
στον χαιρετισμό του ο αντιπερι-
φερειάρχης Επιχειρηματικότητας 
Έρευνας και Καινοτομίας Φωκί-
ωνας Ζαϊμης και πρόσθεσε: «Η 
Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας από 
το 2019 διαμορφώνει ένα φιλο-
επιχειρηματικό προφίλ με αναδι-
άρθρωση διαδικασιών που διευ-
κολύνουν τον επιχειρηματία και 
μειώνει την γραφειοκρατία, αλλά 
και τους απαιτούμενους χρόνους. 
Δεν έχουμε φυσικά λύσει όλα τα 
προβλήματα, όμως, δουλεύουμε 
και βελτιωνόμαστε. Έτσι, φτάσα-
με σήμερα να είμαστε μία από τις 
τέσσερις Περιφέρειες με τα χαμη-
λότερα ποσοστά ανεργίας και βρί-
σκεται κάτω από το μέσο όρο της 
χώρας». 
Συνεχίζοντας μεταξύ άλλων, ο 
Αντιπεριφερειάρχης τόνισε: «Με-
τά από τέσσερα μνημόνια, μετά 
από μια πανδημία, αλλά και από 
μια ενεργειακή κρίση η πλειοψη-
φία του ελληνικού λαού έχει κα-

ταλάβει ότι για να έχουμε ισχυρό 
κοινωνικό κράτος που όλοι το θέ-
λουμε, πρέπει να έχουμε ισχυρή 
επιχειρηματικότητα. Σε αυτήν την 
κατεύθυνση δουλεύουμε. 
Η προσπάθεια μας να στηρίξουμε 
την επιχειρηματικότητα, συνδέεται 
και με την ανάγκη να στηρίξουμε 
το κοινωνικό κράτος γιατί η Περι-
φέρεια Δυτικής Ελλάδας έχει ένα 
βαθιά κοινωνικό πρόσημο γι αυ-
τό και προσανατολίζεται να στηρί-
ξει το στο πολίτη με μια σειρά από 
κοινωνικές δομές». Πρόσθεσε ότι 
η Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας 
εξακολουθεί να έχει ανοιχτές δι-
εκδικήσεις από το Ταμείο Ανάκαμ-
ψης, αλλά και που αλλά ανταγω-
νιστικά ευρωπαϊκά προγράμματα, 
αρκετά σημαντικά ποσά, τα οποία 
προσανατολίζονται κυρίως στην 
επιχειρηματικότητα, όπως επίσης 
στη διασύνδεση της επιχειρηματι-
κότητας με την ερευνητική κοινό-
τητα. 
Ακολούθησε χαιρετισμός από τον 
Νικήτα Κωνσταντέλλο, ICAP 
ADVISORY AE, πρόεδρος και 
Διευθύνων Σύμβουλος ο οποίος 
σχολίασε ότι οι ρυθμοί ανάπτυ-
ξης της Περιφέρειας Δυτικής Ελ-
λάδας καταγράφονται και παρου-
σιάζουν εξαιρετικό ενδιαφέρον. 
Είναι πολύ σημαντικό ότι στην πε-
ριοχή αυτή που ήταν πρωταθλή-
τρια στην ανεργία, έχει καταφέρει 
να μειώσει σημαντικά τους αρνη-
τικούς δείκτες». Μιλώντας για την 
οικονομική ανάπτυξη στην Ελλά-
δα και σε συνδυασμό με την επι-
χιερηματικότητα, επικαλέστηκε 
τη βάση δεδομένων της ICAP με 
15.000 εταιρειών που δημοσιεύ-
ουν ισολογισμούς. Όπως είπε και 
το 21 και το 22 η ανάπτυξη που 
είχανε στον τζίρο τους, τα έσοδά 
τους ήταν της τάξης του 40%, ενώ 
τα καθαρά κέρδη ανήλθαν σε 60 
δις κι εκτίμησε ότι το 23 θα είναι 
ακόμα καλύτερο.
Στη συνέχεια, η διευθύντρια της 

αναδόχου εταιρείας ICAP Advisory 
Αναστασία Ζαχαράκη, παρουσί-
ασε λεπτομερώς τη δρ’αση η οποία 
είπε όμως υλοποιείται για πρώτη 
φορά από Περιφέρεια. 
«Αποτελεί μια καινοτόμο πρω-
τοβουλία της Περιφέρειας Δυτι-
κής Ελλάδας που εντάσσεται στην 
ευρύτερη Στρατηγική της Περι-
φέρειας για την ανάπτυξη της 
επιχειρηματικότητας και της και-
νοτομίας. Αντικείμενο: η υποστή-
ριξη των επιχειρήσεων με σκο-
πό τη βελτίωση της λειτουργίας 
τους, την ανάπτυξή τους και την 
ενίσχυση της ανταγωνιστικότητάς 
τους» περιέγραψε. Κάνοντας την 
αποτίμηση και δίνοντας χρήσι-
μα συμπεράσματα από την μέχρι 
σήμερα λειτουργία του Μηχανι-
σμού Στήριξης Επιχειρηματικότη-
τας, είπε πως 1.539 επιχειρήσεις 
έλαβαν κάποιας μορφής υποστή-
ριξη (οριζόντιες ή εξατομικευμέ-
νες υπηρεσίες). 
Από αυτές 439 επιχειρήσεις έχουν 
λάβει εξατομικευμένη συμβουλευ-
τική, που αφορά σε μία ή περισσό-
τερες συμβουλευτικές υπηρεσίες, 
ενώ άλλες 1.100 επιχειρήσεις και 
δυνητικοί επιχειρηματίες έλαβαν 
μόνο πληροφόρηση (οριζόντιες 
υπηρεσίες). Ο Μηχανισμός δια-
θέτει βάση δεδομένων για 6.500 
επιχειρήσεις της Δυτικής Ελλάδας 
κι εμπλουτίζεται καθημερινά και 
με ισολογισμούς των τελευταίων 
έξι ετών. Συνεχίζοντας, απαρίθμη-
σε το έργο που μέχρι σήμερα έχει 
παραχθεί και είναι: 
• 316 business plan απολύτως 
στοχευμένα στην κάθε επιχείρηση. 
Αποτυπώνουν την υφιστάμενη κα-
τάσταση, αξιολογούν την επιχείρη-
ση και καταλήγουν στην πρόβλεψή 
και στις στόχευση που κάθε επι-
χείρηση έκθεσε σε συνεργασία με 
το σύμβουλο. 
• 135 marketing plan
• 50 μελέτες αγοράς είναι στοχευ-
μένες, για την κάθε επιχείρηση 

στην περιοχή που δραστηριοποι-
είται. 
• 31 συμβουλευτικές για δικτύω-
ση κάποιοι από αυτούς συμμετεί-
χαν και σε εκθέσεις
• 14 εκθέσεις κοστολόγησης υπη-
ρεσιών
• 14 εκθέσεις αναζήτηση χρηματο-
δότησης 
Ακολούθησαν οι τοποθετήσεις 
του γραμματέα του Περιφερειακού 
Συμβουλίου Έρευνας και Καινοτο-
μίας της ΠΔΕ, Σωτήρη Μιχαλό-
πουλου, ο οποίος αναφέρθηκε 
στο ρόλο του ΠΣΕΚ και στο Σχέ-
διο Στρατηγικής για την Επιχειρη-
ματικότητα. Τονισε ότι ΠΣΕΚ με τις 
δράσεις και τις πρωτοβουλίες του, 
αλλά και με την συμμετοχή των με-
λών του στο Σύστημα Διακυβέρ-
νησης της RIS3/ΠΔΕ, έρχεται να 
συνδράμει, σε βάση καλής συνερ-
γασίας τον Μηχανισμό Στήριξης 
της Επιχειρηματικότητας, την κα-
λύτερη οργάνωση της τοπικής δρά-
σης και την ανάδειξη των ιδιαίτε-
ρων ποιοτικών χαρακτηριστικών. 
Καταλήγοντας, επεσήμανε ότι η 
Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας, έχει 
ξεκάθαρο όραμα για την αύξηση 
της παραγωγής νέας γνώσης, τη 
διάχυση και την αποτελεσματική 
αξιοποίησή της, την ενσωμάτωση 
καινοτόμων μεθόδων παραγωγής 
και νέων τεχνολογιών και σε αυ-
τό, συνεπικουρείται από το ΠΣΕΚ 
Δυτικής Ελλάδας, αναδεικνύοντας 
παράλληλα και τον ρόλο του και 
την εθελοντική συνεισφορά των 
μελών του.
Ο εκπρόσωπος της TELESTO 
Ε.Π.Ε, Δημήτρης Δρακουλής, 
αναφέρθηκε στην εξ΄ αποστάσεως 
ανοιχτή διαδικτυακή εκπαίδευση 
νέων και υφιστάμενων επιχειρη-
ματιών. Κύριος στόχος του έργου 
είναι ο σχεδιασμός, η παραγωγή 
και διάθεση μαζικών ανοικτών δι-
αδικτυακών μαθημάτων (MOOC) 
προς το ευρύ κοινό και ιδιαίτερα 
σε άτομα τα οποία συμμετέχουν 

ενεργά στο φάσμα της επιχειρημα-
τικότητας (νέες, υφιστάμενες επι-
χειρήσεις, ΚΑΛΟ, κ.α.).
Ο προϊστάμενος Μονάδας Ά ΕΥ-
ΔΕΠ –ΠΔΕ, Νίκος Θωμόπου-
λος, αναφέρθηκε με την σειρά του 
στο Εθνικό Στρατηγικό Πλαίσιο 
για την Επιχειρηματικότητα και 
την Καινοτομία 2021-2027. Περι-
έγραψε το όραμα για την Περιφέ-
ρειας Δυτικής Ελλάδας και όπως 
είπε είναι «ο μετασχηματισμός σε 
μία δίκαιη, έξυπνη και αποτελε-
σματική ευρωπαϊκή Περιφέρεια, 
που θα αποτελεί υπερτοπικό κόμ-
βο τεχνολογίας, καινοτομίας, έρευ-
νας και δημιουργικότητας, υπό-
δειγμα κοινωνικής αλληλεγγύης 
και συνοχής, τόπο ανάδειξης ολυ-
μπισμού, εθελοντισμού και πολιτι-
σμού».
Αναφερόμενος στην επόμενη 
επταετία, ο κ. Θωμόπουλο είπε ότι 
η Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας 
έχει να διαχειριστεί 628 εκατομ-
μύρια συνολική χρηματοδότηση 
είναι περίπου 15% περισσότερο 
από την τρέχουσα προγραμματι-
κή περίοδο που κλείνει τέλος του 
χρόνου. «Ειδικά για την επιχει-
ρηματικότητα, ο προϋπολογισμός 
είναι περίπου στα 70 εκατομμύ-
ρια ευρώ από 628 εκ. ευρω. Πε-
ρίπου 17 εκατ θα χρηματοδοτή-
σουν δράσεις για την έρευνα και 
καινοτομία και τη σύνδεση των 
επιχειρήσεων, 8 εκατ για δράσεις 
ψηφιακού μετασχηματισμού των 
επιχειρήσεων κι ένα μεγάλο πο-
σό 45,5 εκατ ευρώ αφοορύν την 
ανάπτυξη της παραγωγικότητας 
και της εξωστρέφειας» .εξήγησε ο 
κ. Θωμόπουλος.
Στην εκδήλωση παρευρέθηκαν 
στελέχη ωφελούμενων επιχειρή-
σεων και στελέχη του Μηχανι-
σμού Στήριξης Επιχειρηματικότη-
τας. Μετά το πέρας των ομιλιών 
έγιναν τοποθετήσεις από συμμετέ-
χοντες, καθώς και καίριες ερωτή-
σεις προς τους ομιλητές.

Στήριξη στις επιχειρήσεις για
διασφάλιση ενός βιώσιμου μέλλοντος

> Σημαντική η προσφορά του Μηχανισμού Στήριξης της Επιχειρηματικότητας
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«Οικονομία και Ενέργεια ήταν» το 
θέμα της εκδήλωσης που πραγμα-
τοποίησε η Δ.Ε.Ε.Π Αχαΐας της 
ΝΔ στο πλαίσιο του 26ου Forum 
Ανάπτυξης 2023 με κεντρική ομι-
λήτρια την υφυπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας Αλεξάνδρα 
Σδούκου.
Στη διάρκεια της εκδήλωσης η 
Υφυπουργός αναφέρθηκε στα μέ-
τρα για το ενεργειακό κόστος και 
την ανακούφιση των καταναλω-
τών, στον ενεργειακό μετασχημα-
τισμό, στις πρωτοβουλίες και τους 
στόχους σχετικά με την ενεργειακή 
αυτονομία της χώρας, ενώ εξέφρα-
σε την πεποίθηση ότι η Πάτρα και 
η Αχαΐα μπορούν να παίξουν ένα 
ζωτικό ρόλο στην ανάπτυξη των 
Υπεράκτιων Αιολικών Πάρκων.
«Μας ενδιαφέρει να πρωτοπορή-
σουμε σε αυτό, όχι για να έρθει 
απλά ένας μεγάλος επενδυτής και 
να φτιάξει ένα πάρκο. Η Ελλάδα 
και η Πάτρα μπορεί να παίξει ένα 
ζωτικό ρόλο στην ανάπτυξη των 
θαλάσσιων αιολικών πάρκων, γι-
ατί θα χρειαστούν λιμενικές εγκα-
ταστάσεις, ναυτιλιακές, τεχνικές 
υπηρεσίες. Είναι μια ολόκληρη 
αγορά η ανάπτυξή τους και η Αχα-
ΐα μπορεί να πρωταγωνιστήσει 
και να προσελκύσει επενδύσεις».
Εξήγησε ότι «θέλουμε ως χώρα να 
βγούμε μπροστά, να αναπτύξουμε 
θαλάσσια πάρκα μέχρι το 2030, 
γιατί πιστεύουμε ότι αυτό θα δη-
μιουργήσει τεράστια εγχώρια προ-
στιθέμενη αξία».
Υπογράμμισε ότι στόχος είναι μέ-
χρι το 2030 το 80% της παραγόμε-
νης ενέργειας στην Ελλάδα να προ-
έρχεται από ΑΠΕ και η ταξινόμηση 
460.000 ηλεκτρικών οχημάτων ως 
το 2030. Επανέλαβε ότι θα ανοί-
ξει ένα νέο πρόγραμμα «Εξοικονο-
μώ» για επιχειρήσεις. «Τα 100 εκ 
θα αφορούν τουριστικές επιχειρή-
σεις που θέλουν να αναβαθμίσουν 
τα καταλύματά τους ενεργειακά και 
τα υπόλοιπα 100 εκ. επιχειρήσεις 
τριτογενούς τομέα».
 
«Η χώρα έχει αλλάξει 
πίστα στο ενεργειακό»
Η Υφυπουργός υποστήριξε ότι η 
χώρα παρά τις δυσκολίες στον το-
μέα της ενέργειας έχει αλλάξει πί-
στα στο ενεργειακό τοπίο χάρη και 
«σε μια νέα κουλτούρα συνεργασι-
ών που έχουμε στην Ελλάδα και 
στο εξωτερικό και αυτό μας βοή-
θησε και να αφήσουμε λίγο τα χει-
ρότερα πίσω αλλά και να έχουμε 
πολύ στέρεες βάσεις για να κάνου-

με πράξη αυτό που λέμε ενεργεια-
κός μετασχηματισμός».
Επίσης παραδέχτηκε ότι οι δια-
στάσεις της ενεργειακής κρίσης 
ήταν αποκαλυπτικές και ταρακού-
νησαν όλους. 
Παραδέχτηκε ότι «πολλά προηγού-
μενα χρόνια ξεχάσαμε να επενδύ-
σουμε σε νέες υποδομές, σε έργα 
φυσικού αερίου που έπρεπε να 
έχουν γίνει. Συμφωνώ, είναι δυ-
νατόν μια ολόκληρη περιοχή εδώ 
να μην έχει πρόσβαση στο φυσικό 
αέριο, στις ΑΠΕ και να περιμένου-
με πότε θα τελειώσουν οι γραμμές 
υψηλής τάσης του ΑΔΜΗΕ για να 
μπορέσει ο κόσμος, μια επιχείρη-
ση να βάλει ένα φωτοβολταϊκό; 
Μείναμε πίσω στα δίκτυα, στην 
ψηφιοποίηση στην εγκατάσταση 
έξυπνων μετρητών».
Σύμφωνα με την κ. Σδούκου «στο 
Υπουργείο έχουμε μια σημαντική 
προτεραιότητα να συνεχίσουμε να 
προστατεύουμε τους καταναλωτές 
και να έχουμε τη λεγόμενη ασφά-
λεια του ενεργειακού εφοδιασμού. 
Για τις οριζόντιες επιδοτήσεις του 
ρεύματος, οι οποίες πλησιάζουν στο 
τέλος τους «τα τελευταία 2 σχεδόν 
χρόνια δαπανήθηκαν κοντά στα 10 
και πλέον δισ. Μακάρι να μπορού-
σαμε να συνεχίζαμε να το κάναμε».
Επιθυμία του υπουργείου όπως εί-
πε είναι «η ομαλή μετάβαση των 
νοικοκυριών στο νέο τοπίο που θα 
υπάρχει στις αγορές ηλεκτρισμού 
από τον Ιανουάριο του 2024». 
Μιλώντας για τις πρωτοβουλίες 
που ελήφθησαν χαρακτήρισε κομ-
βική την πρωτοβουλία να ζητή-
σουν από όλους του παρόχους να 
εφαρμόσουν, ένα ειδικό τιμολόγιο 
το «πράσινο» και το οποίο «θα εί-
ναι εύκολα συγκρίσιμο», ώστε να 
βοηθήσει τους καταναλωτές. 

Ενεργειακή ασφάλεια
Δεδομένου του πολέμου στην Ου-
κρανία και τη Μέση Ανατολή είπε 
ότι «υποχρεούμαστε να είμαστε σε 

υψηλή επιφυλακή. Η Ελλάδα αλ-
λά θα έλεγα και η Ευρώπη, είναι 
καλύτερα προετοιμασμένη για την 
ενεργειακή της ασφάλεια αυτόν 
τον χειμώνα».
Για το στοίχημα μέχρι το 2030 
το 80% της παραγωγής ενέργειας 
στην Ελλάδα να προέρχεται από 
ΑΠΕ εκτίμησε ότι μπορεί να επι-
τευχθεί ενδεχομένως και νωρίτερα 
από αυτό τον χρονικό ορίζοντα. 
Για τον εξηλεκτρισμό των μεταφο-
ρών είπε ότι υπάρχει ακόμα πο-
λύς δρόμος μπροστά μας και διευ-
κρίνισε ότι «ο στόχος που έχει τεθεί 
κι από την Ευρώπη, είναι να έχου-
με περίπου 460.000 ταξινομημένα 
ηλεκτρικά οχήματα μέχρι το 2030, 
από τα 30 κάτι που έχουμε σήμερα». 

Εξοικονομώ και Προγράμματα 
ενεργειακής αναβάθμισης
Υπογράμμισε παράλληλα ότι «θα 
εμείνουμε πάρα πολύ σε δράσεις 
εξοικονόμησης ενέργειας. Τα γνω-
στά προγράμματα Εξοικονομώ. 
Κλείσαμε προχθές το τελευταίο 
Εξοικονομώ 2023. Ήταν σχεδόν 
3.000 οι αιτήσεις που έγιναν από 
τη Δυτική Ελλάδα». Παράλληλα, 
αυτή τη στιγμή είναι ανοικτό από 
το Υπουργείο το πρόγραμμα «Ηλέ-
κτρα», είναι 650 εκ ευρώ, για την 
ενεργειακή αναβάθμιση Δημοσί-
ων Κτιρίων.

Σε τοπικό επίπεδο
Σε άλλο σημείο της ομιλίας της 
ανέφερε πως έχει όλη τη διάθεση 
«να είμαι εδώ να βοηθήσω την πε-
ριοχή μέσα από το ενεργειακό και 
περιβαλλοντικό κομμάτι, να εξελί-
ξουμε τα σημεία αυτά που σήμε-
ρα έχουν ένα τέλμα, όπως για πα-
ράδειγμα αυτό που αναφέρθηκε, η 
έλλειψη του ηλεκτρικού χώρου».
Yπενθύμισε τη δήλωση του Πρω-
θυπουργού ότι θέλει η Πάτρα να 
γίνει η πρωταγωνίστρια της ανά-
πτυξης την επόμενη δεκαετία «άρα 
εδώ υπάρχει πεδίο δόξης λαμπρό 

με πολλές προκλήσεις και στο 
κομμάτι του φυσικού αερίου».

Πρόγραμμα «Απόλλων»
«Κλείνω με μια ακόμα πρωτοβου-
λία που έχει αξία μεγάλη. Τη συ-
ζητούσα και με τον Περιφερειάρχη 
Νεκτάριο Φαρμάκη, που οφείλω 
να τον συγχαρώ δημόσια, στο πώς 
θα μπορέσουνε οι ΟΤΑ, οι ευάλω-
τοι συμπολίτες μας να επωφελη-
θούν από τις ΑΠΕ. Ήταν μια συ-
ζήτηση που την είχαμε ξεκινήσει 
πάνω από ένα χρόνο. Στο πώς θα 
φτιαχτεί μια ενεργειακή κοινότη-
τα και πώς θα επωφεληθεί από τη 
μείωση του ενεργειακού της κό-
στους», επισήμανε .

Χαιρετισμοί- παρεμβάσεις
Στην αρχή της εκδήλωσης έγιναν 
χαιρετισμοί ενώ μετά την ομιλία 
της Υφυπουργού ακολούθησε γό-
νιμος διάλογος με ερωτήσεις και 
απαντήσεις.
Ο Αντώνης Κουνάβης πρόεδρος 
της ΔΕΕΠ Αχαΐας της ΝΔ στη δι-
άρκεια του χαιρετισμού του τόνισε 
πως «η κυβέρνηση της ΝΔ στάθη-
κε εμπράκτως στο πλευρό της κοι-
νωνίας στηρίζοντας νοικοκυριά 
και επιχειρήσεις, ώστε να αντιμε-
τωπίσουν τις επιπτώσεις της ενερ-
γειακής κρίσης, με την επιδότηση 
των τιμολογίων του ηλεκτρικού 
ρεύματος».
Ο πρόεδρος του ΤΕΕ Δυτικής Ελ-

λάδας Βασίλης Αϊβαλής από την 
πλευρά του υπογράμμισε ότι η πε-
ριοχή στο κομμάτι της ενέργειας 
πάσχει κυρίαρχα και διαχρονικά 
και έθεσε κάποια ζητήματα. «Εί-
μαστε μια περιοχή η οποία δεν 
έχει δυνατότητα διασύνδεσης με 
φθηνό αέριο καύσιμο και από την 
άλλη πλευρά τα δίκτυά μας είναι 
κορεσμένα. Έρχεται ένας επιχει-
ρηματίας να επενδύσει και να ικα-
νοποιήσει τις ανάγκες του είτε σε 
ρεύμα, είτε σε αέριο καύσιμο».
Ο Ηλίας Θεοδωρόπουλος μέλος 
Δ.Σ 10ου ΠΤ Οικονομικού Επιμε-
λητηρίου Ελλάδος και Διοικητής 
του ΓΚΝΠ Άγιος Ανδρέας υπο-
γράμμισε την ανάγκη να γίνου-
με αυτάρκεις στο ενεργειακό πε-
ριβάλλον και έθεσε το ζήτημα της 
απαγκίστρωσης των νοσοκομείων 
από την ηλεκτρική ενέργεια.
Ο βουλευτής Αχαΐας της ΝΔ Ιά-
σωνας Φωτήλας στη σύντο-
μη παρέμβασή του τόνισε ότι «το 
Υπουργείο έχει στηρίξει νοικοκυ-
ριά και επιχειρήσεις στο πλαίσιο 
των δημοσιονομικών δυνατοτή-
των και θα συνεχίσει να τη δίνει 
όταν και όποτε χρειάζεται προκει-
μένου να στηρίξουμε, ιδιαίτερα 
τους πιο ευάλωτους».
Την εκδήλωση συντόνισε ο Γιάν-
νης Σελίμης, Τομεάρχης Υποδο-
μών και Ενέργειας Δ.Ε.Ε.Π. Αχαΐ-
ας Νέας Δημοκρατίας - Μέλος Δ.Σ 
ΤΕΕ Δυτικής Ελλάδος

Προστασία των καταναλωτών 
και τη νέα χρονιά

> Δήλωσε η υφυπουργός Περιβάλλοντος & Ενέργειας Αλεξάνδρα Σδούκου σε εκδήλωση της ΔΕΕΠ Αχαΐας
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Οι αρμοδιότητες οικονομι-
κών διευθυντών και διευθυ-
νόντων συμβούλων, τα νέα 
ψηφιακά μέσα, η τεχνητή νο-
ημοσύνη και η σχέση τους με 
το επάγγελμα των οικονομο-
λόγων προκάλεσαν ζωηρή 
συζήτηση και αποκάλυψαν 
ενδιαφέρουσες εξελίξεις στη 
συνεδριακή εκδήλωση που 
οργάνωσε το Οικονομικό 
Επιμελητήριο-10ο Περιφε-
ρειακό Τμήμα Βορειοδυτικής 
Πελοποννήσου και Δυτικής 
Ελλάδας με θέμα «Επιχει-
ρηματικότητα και Ανάπτυξη 
σε μεταβαλλόμενο οικονομι-
κό περιβάλλον - ο ρόλος των 
οικονομολόγων και των λο-
γιστών».
Ο πρόεδρος του Τμήματος 
Γιώργος Παππάς στην ει-
σαγωγική του τοποθέτηση, 
αναφέρθηκε στα νέα δεδο-
μένα που απασχολούν τον 
κλάδο και μεταβάλλουν το 
επαγγελματικό περιβάλλον. 
«Η αλματώδης αύξηση των 
ηλεκτρονικών συναλλαγών, 
η ψηφιοποίηση της δημόσι-
ας διοίκηση και η γενικότερη 
ανάπτυξη στις ηλεκτρονικές 
πλατφόρμες απαιτεί να αφιε-
ρώνουμε μέρος του λιγοστού 
προσωπικού μας χρόνου. 
Ταυτόχρονα, καλούμαστε να 
επωμιστούμε τις συνέπειες 
της πολυνομίας και της πο-
λυπλοκότητας της Δημόσιας 
Διοίκησης» τόνισε.
Την έκδοση νέων προ-
σκλήσεων που θα αφορούν 
ενισχύσεις για επιχειρή-
σεις μέσω του νέου ΕΣΠΑ 
ανακοίνωσε ο αντιπερι-
φερειάρχης Επιχειρηματι-
κότητας Έρευνας και Και-
νοτομίας Φωκίων Ζαϊμης 
προσδιορίζοντας χρονικά ότι 
θα βγουν μέσα στους επόμε-
νους μήνες. «Έχουμε αλλά-
ξει κατηγορία ως Περιφέρεια 
και αυτό φαίνεται πρώτα απ 
όλα από δείκτες ανεργίας 
που έχουν σημαντικά διορ-
θωθεί» τόνισε και ίδιος και 
παρατήρησε ότι τα τελευταία 
χρόνια έχει σταματήσει η φυ-
γή ανθρώπινου δυναμικού 
στο εξωτερικό, ακριβώς γιατί 
πλέον δημιουργούνται νέες 
ευκαιρίες. Επίσης ανακοίνω-
σε ότι η Περιφέρεια Δυτικής 
Ελλάδας προχωράει σε σύμ-
φωνο συνεργασίας με το Οι-

κονομικό Επιμελητήριο, το 
πλαίσιο του οποίου θα τεθεί 
προς έγκριση το επόμενο δι-
άστημα από το Περιφερειακό 
Συμβούλιο. 
Οι εισηγητές έθεσαν ενδια-
φέρουσες προεκτάσεις σχετι-
κά με τις τάσεις εξέλιξης του 
επαγγέλματος, αλλά και για 
τον τρόπο λειτουργίας των 
επιχειρήσεων που διαρκώς 
εξελίσσεται και απαιτεί εξει-
δικευμένη γνώση. Επίσης, η 
δυσκολία πρόσβαση των επι-
χειρήσεων σε χρηματοδοτή-
σεις αλλά και οι δυσκολίες 
που ανακύπτουν στο επιχει-
ρηματικό περιβάλλον ήταν 
ορισμένα ζητήματα που τέθη-
καν από την πλευρά εκπρο-
σώπων επιχειρήσεων που 
συμμετείχαν στη συνεδρία. 
Το πορτρέτο του Οικονομι-
κού Διευθυντή σκιαγράφησε 
στην τοποθέτησή σου ο Αλέ-
ξανδρος Κωστόπουλος, 
πρόεδρος Συνδέσμου Ελλή-
νων Οικονομικών Διευθυ-
ντών (Σ.Ε.Ο.Δ.), που μετα-
ξύ άλλων ανέφερε: «Ο ρόλος 
του είναι πλέον στρατηγικός, 
η οικονομική παράμετρος 
αποτελεί την πεμπτουσία κά-
θε επιχειρηματικής του από-
φασης, είναι αυτός που φέρει 
την ευθύνη της διασφάλισης 
της βιωσιμότητας και προο-
πτικής της Εταιρείας».
Τις θέσεις και τους προ-
βληματισμούς της επιχει-
ρηματικότητας στο μετα-
βαλλόμενο περιβάλλον που 
διανύουμε ανέπτυξε ο Πέ-
τρος Μαντάς, Πρόεδρος 
Πανελληνίου Συνδέσμου 
Επιχειρήσεων Βιομηχανι-
κών Περιοχών (ΠΑ.Σ.Ε.ΒΙ.
ΠΕ.), ο οποίος συνοψίζο-
ντας τα σοβαρότερα ζητή-

ματα που αντιμετωπίζουν οι 
βιομηχανίες, προσδιόρισε: 
«Στην Ελλάδα, σύμφωνα με 
αρκετές πρόσφατες έρευνες 
βιομηχανικών φορέων, δεν 
υπάρχει ακόμα για αναγκαία 
εξειδίκευση της βιομηχανι-
κής πολιτικής, ώστε να αρ-
θούν τα μεγάλα προσκόμμα-
τα στη λειτουργία και στην 
ανταγωνιστικότητα της ελλη-
νικής βιομηχανίας. Συγκε-
κριμένα, τομείς που έχουμε 
σημαντικές ελλείψεις είναι 
η αναντιστοιχία προσφοράς 
και ζήτησης εργαζομένων με 
δεξιότητες. Εξακολουθεί να 
αποτελεί σοβαρό πρόβλημα 
για τις βιομηχανίες ή εύρε-
ση προσωπικού. Δυστυχώς 
αυτό το έλλειμμα αρχίζει από 
επίπεδο εργατών και φτάνει 
σχεδόν σε όλες τις ειδικότη-
τες. Το δεύτερο θέμα είναι το 
λειτουργικό κόστος, το οποίο 
έχει αυξηθεί λόγω αυξήσεων 
των πρώτων υλών. Το φο-
ρολογικό και ασφαλιστικό 
κόστος, οι αγκυλώσεις που 
διατηρούνται παραμένουν 
κι επίσης το ενεργειακό κό-
στος που απειλεί ευθέως την 
ανταγωνιστικότητα, ενώ, πα-
ρότι παρατηρείται σημαντική 
πρόοδος, η αξιοποίηση των 
ανανεώσιμων πηγών ενέρ-
γειας στη βιομηχανία παρα-
μένει ισχνή». 
Ο Θεόδωρος Δούρος, οικο-
νομικός επόπτης Συνδέσμου 
Επιχειρήσεων Βιομηχανι-
ών Πελοποννήσου & Δυτι-
κής Ελλάδος (Σ.Ε.Β.Π.Δ.Ε.), 
Διευθύνων Σύμβουλος DUR 
Α.Ε. τόνισε την ανάγκη να 
πάψουν οι επιχειρηματίες να 
θεωρούνται «μπαταχτσήδες», 
να γίνει ευκολότερη η πρό-
σβαση σε χρηματοδοτήσεις 

και να λειτουργήσει ο εξωδι-
καστικός μηχανισμός. «Με-
τά από 10 χρόνια οικονομι-
κής κρίσης οι επιχειρήσεις 
απώλεσαν το 50% του τζίρου 
τους, έπειτα με την πανδημία 
έχασαν το υπόλοιπο 50%. 
Ακολούθησαν ενεργειακή 
κρίση και πόλεμοι. Το γεγο-
νός ότι έμειναν επιχειρήσεις 
όρθιες μετά από 14 χρόνια 
κρίσεων είναι θαύμα» επε-
σήμανε και τόνισε ότι για να 
επιτευχθεί οικονομική ανά-
καμψη χρειάζονται κεφάλαια.
Ο Παναγιώτης Παπαδέας, 
ομ. καθηγητής Λογιστικής 
Πανεπιστημίου Δυτ. Αττι-
κής – τ. πρόεδρος Επιτροπής 
Λογιστικής Τυποποίησης & 
ελέγχων, μέλος ΣΕΠ-ΕΑΠ 
στην άκρως ενδιαφέρουσα 
εισήγησή του επιχείρησε να 
διασυνδέσει την τεχνητή νο-
ημοσύνη με το ρόλο του ελε-
γκτή – λογιστή. Εκτίμησε ότι 
ο ρόλος του λογιστή – κατα-
χωρητή φθίνει, καθώς ένα 
μεγάλο μέρος της διαδικα-
σίας καταχωρήσεων πλέ-
ον έχει αυτοματοποιηθεί και 
επεσήμανε ότι πλέον ο λο-
γιστής είναι απαραίτητο να 
έχει «χτίσει» υπόβαθρο ώστε 
να αναπτύξει κριτική σκέψη 
στη λογιστική, αλλά και την 
ανάλυση ισολογισμών και 
να μπορεί να χρησιμοποι-
εί συνδυαστικά εφαρμογές 
ακόμη και τεχνητής νοημο-
σύνης. 
Ο Νίκος Γιαννακόπουλος, 
καθηγητής Οικονομικών, 
Τμήμα Οικονομικών Επιστη-
μών του Πανεπιστημίου Πα-
τρών παρατήρησε ότι οι οι-
κονομολόγοι έχουν πλέον να 
διαχειριστούν πλήθος απο-
φάσεων και δεδομένων που 

είναι απαραίτητο να αξιολο-
γήσουν. Οι αναλύσεις δεδο-
μένων, οι ψηφιακές δεξιότη-
τες, η κριτική σκέψη αλλά και 
η ικανότητα συνθέσεων φαί-
νεται να παίζουν σημαντικό 
ρόλο και να οδηγούν σε οι-
κονομικές εκτιμήσεις χρήσι-
μες για το οικονομικό περι-
βάλλον κάθε επιχείρησης.
Ενδιαφέρουσα υπήρξε και 
η τοποθέτηση του Αριστεί-
δη Ζέρβα, Chief M&A 
and Investment Officer – 
Kleemann Group της ελλη-
νικής πολυεθνικής που ανα-
πτύσσει των ασανσέρ που 
σήμερα απασχολεί 1700 
άτομα προσωπικό σε όλο 
τον κόσμο. Ο κ. Ζέρβας πε-
ριέγραψε τον τομέα του που 
είναι οι εξαγορές, συγχωνεύ-
σεις, επενδύσεις της εταιρίας 
ανά τον κόσμο, για τις οποίες 
εισηγείται έπειτα από διαρκή 
έρευνα και το μεγάλο στοίχη-
μα είναι όχι μόνο να υλοποι-
ηθούν οι προτάσεις του, αλ-
λά να είναι και επιτυχημένες. 
Εκτίμησε ότι οι οικονομολό-
γοι οδεύουν σε πολύ εξειδι-
κευμένα αντικείμενα σε συν-
δυασμό με νέα εργαλεία και 
σταδιακά εξελίσσονται σε 
πολύτιμους συμβούλους που 
είναι πιθανό να έχουν μεγα-
λύτερη ζήτηση ως εξωτερι-
κοί συνεργάτες ως οικονο-
μικά πιο συμφέρουσα λύση 
από ένα ολοκληρωμένο τμή-
μα σε μια επιχείρηση. 
Συνοψίζοντας για τις εξελί-
ξεις στον κλάδο, ο πρόεδρος 
του τμήματος Γ. Παππάς, τό-
νισε: «Το συνοπτικό μου συ-
μπέρασμα από αυτήν την πυ-
κνή σε γεγονότα και εξελίξεις 
τριετία είναι πως οι σύγχρο-
νοι Λογιστές και Οικονομο-

λόγοι οφείλουν να επενδύ-
ουν διαρκώς στη γνώση, στη 
διαρκή εκπαίδευση και κα-
τάρτιση, προκειμένου να 
αντεπεξέλθουν στον αντα-
γωνισμό και στις αυξημένες 
ανάγκες και απαιτήσεις των 
πολιτών και των επιχειρήσε-
ων για έγκυρες επιστημονι-
κές συμβουλές. 
Η αλματώδης αύξηση των 
ηλεκτρονικών συναλλαγών, 
η ψηφιοποίηση της δημόσι-
ας διοίκηση και η γενικότερη 
ανάπτυξη στις ηλεκτρονικές 
πλατφόρμες απαιτεί να αφιε-
ρώνουμε μέρος του λιγοστού 
προσωπικού μας χρόνου. 
Ταυτόχρονα, καλούμαστε να 
επωμιστούμε τις συνέπειες 
της πολυνομίας και της πο-
λυλοκότητας της Δημόσιας 
Διοίκησης.
Το κρίσιμο διακύβευμα, που 
ενδεχομένως δεν έχουν αντι-
ληφθεί οι εκπρόσωποι της 
επιχειρηματικότητας σήμε-
ρα, είναι ότι πλέον αγοράζουν 
χρόνο και τεχνογνωσία από 
τον σύγχρονο λογιστή και 
οικονομολόγο, διότι λαμβά-
νουν έτοιμη την πληροφορία.
Είναι σαφές λοιπόν ότι θα 
πρέπει τόσο ο δημόσιος όσο 
και ο ιδιωτικός τομέας να 
αντιληφθούν πόσο καθορι-
στική είναι η ισότιμη μετα-
χείριση και αντιμετώπιση 
του κλάδου μας, για να βρε-
θούν στην πρώτη γραμμή 
της ανάπτυξης στο σημερινό 
οικονομικό περιβάλλον.
Ο Θεσμός του Οικονομικού 
Επιμελητηρίου είναι πρωτα-
γωνιστής σε αυτήν την προ-
σπάθεια με τις δεκάδες δρά-
σεις και πρωτοβουλίες του. 
Στόχος μας είναι να συνεχί-
σουμε τον ίδιο ζήλο».

Η ψηφιοποίηση του επαγγέλματος 
των οικονομολόγων και το μέλλον

> Παρουσιάστηκαν κατά την εκδήλωση του 10ου Περιφερειακού Τμήματος του Οικονομικού Επιμελητηρίου
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Οι δράσεις διεθνοποίη-
σης και εξωστρέφειας που 
αναπτύσσει το Πανεπιστή-
μιο Πατρών, τα Εκπαιδευτι-
κά Προγράμματα που υλο-
ποιεί, αλλά και οι Διεθνείς 
Κατατάξεις, όπως επίσης οι 
συμμετοχές σε Patras IQ και 
Welcome UP παρουσιάστη-
καν εκτενώς στη συνεδριακή 
εκδήλωση που πραγματοποί-
ησε το Πανεπιστήμιο Πα-
τρών στο πλαίσιο του Forum 
Ανάπτυξης.
Ο Αλέξανδρος Κατσαού-
νης, καθηγητής Τμήματος 
Χημικών Μηχανικών μίλησε 
για τις πρωτοποριακές δρά-
σεις που υλοποιεί το Πανε-
πιστήμιο Πατρών για τις συ-
νεργασίες που συνάπτει σε 
Βόρεια Αμερική, Ευρώπη, 
Αίγυπτο, Κίνα και είπε πως 
είναι μοναδικό Πανεπιστήμιο 
που ιδρύει προγράμματα στο 
εξωτερικό. 
Στο πλαίσιο αυτό ανακοίνω-
σε τη λειτουργία αγγλόφωνου 
προπτυχιακού στη χημική 
μηχανική που θα λειτουρ-
γεί στην Κίνα, θα απευθύνε-
ται αποκλειστικά σε Κινέζους 
φοιτητές και το 30% της εκ-
παίδευσης τους θα γίνεται 
από Έλληνες καθηγητές. 
Παρουσιάζοντας τη δυναμική 
του είπε ότι πρόκειται για το 
τρίτο σε μέγεθος Πανεπιστή-
μιο στην Ελλάδα, που εκτεί-
νεται σε τρεις πόλεις: Πάτρα, 
Αγρίνιο, Μεσολόγγι, διαθέ-
τει τέσσερις Πανεπιστημιακές 
εκτάσεις. Έχει αναπτυγμένο 
σε 31 τμήματα180 εργαστή-
ρια, 17 κλινικές, με 31.000 
προπτυχιακούς φοιτητές, 
1.800 μεταπτυχιακούς και 
2.000 υποψήφιους διδάκτο-
ρες. Ιδρύει προγράμματα στο 
εξωτερικό και αναπτύσσει 
νέα αντικείμενα προκειμένου 
να δημιουργήσει νέες πηγές 
χρηματοδότησης.
«Patras IQ: Από την γνώση 
στην επιχειρηματικότητα μέ-
σω της καινοτομίας»είναι το 
θέμα που ανέπτυξε ο Δημή-
τριος Μούρτζης, καθηγη-
τής Τμήματος Μηχανολόγων 
Μηχανικών και Αεροναυπη-
γών, αντιπρόεδρος Επιτρο-
πής Ερευνών και επιστημονι-
κά υπεύθυνος PatrasIQ. 
Όπως ανέφερε, η Έκθεση 
Καινοτομίας & Μεταφοράς 

Τεχνογνωσίας «Patras IQ» 
διοργανώνεται από το 2012. 
Στόχο έχει τη διασύνδεση 
κορυφαίων ερευνητικών/τε-
χνολογικών επιτευγμάτων 
της ακαδημαϊκής και ερευνη-
τικής κοινότητας με τον πα-
ραγωγικό τομέα . Φέτος θα 
πραγματοποιηθεί η 8η Έκ-
θεση και φέτος θα διεξαχθεί 
το διάστημα 25-27 Νοεμβρί-
ου 2023, στο Συνεδριακό 
και Πολιτιστικό Κέντρο του 
Πανεπιστημίου Πατρών. Ο 
κ. Μούρτζης τόνισε ότι η έκ-
θεση αφορά τον καθένα και 
σημείωσε ότι πριν την παν-
δημία του κοβιντ η επισκεψι-
μότητα έφτασε τους 5000 και 
χαρακτηρίζεται υψηλή για 
μια έκθεση τεχνολογίας που 
δεν διεξάγεται στο κέντρο της 
χώρας. Επόμενος στόχος εί-
ναι η έκθεση να αποκτήσει 
νομική οντότητα και να διε-
θνοποιηθεί. 
Στους εκθέτες η Patras IQ 
προσφέρει τη δυνατότητα πα-
ρουσίασης νέων προϊόντων 
και υπηρεσιών, τεχνολογιών 
και νέων συνεργασιών στους 
παραγωγικούς φορείς και σε 
εκπροσώπους φορέων, επεν-
δυτών, επιχειρηματιών και 
ιδιωτών για τη διερεύνηση 
των δυνατοτήτων συνεργασί-
ας με στόχο την αξιοποίηση 
ώριμων ερευνητικών απο-
τελεσμάτων και καινοτόμων 
ιδεών, αλλά και την αναζήτη-
ση των κατάλληλων χρηματο-
δοτικών εργαλείων και επεν-
δυτικών funds. 
Αντιστοίχως, οι επισκέπτες 
έρχονται σε επαφή με το 
ερευνητικό δυναμικό της χώ-
ρας, ενημερώνονται και γνω-
ρίζουν από κοντά καινοτόμες 
προσεγγίσεις 

Ο Θανάσης Καραλής, κα-
θηγητής Τμήματος Επιστη-
μών της Εκπαίδευσης και της 
Αγωγής στην Προσχολική 
Ηλικία, αναφέρθηκε σε δρά-
σεις για την ποιοτική αναβάθ-
μιση της διδασκαλίας σε όλες 
τις σχολές και τα τμήματά του. 
«Τα τελευταία χρόνια τριπλα-
σιάστηκε η φοίτηση στην τρι-
τοβάθμια εκπαίδευση δόθη-
κε βαρύτητα τί διδάσκουμε 
σε ποιον το διδάσκουμε και 
αξιολογούμαστε κατά πόσο 
λειτουργούμε φοιτοπαιδαγω-
γικά» είπε. Παρατήρησε πως 
εκδηλώνεται διαφοροποίη-
ση του φοιτητικού δυναμικού 
καθώς εισέρχεται στα Πανε-
πιστήμια το 70% των μαθη-
τών του Λυκείου και όχι μό-
νο οι υψηλόβαθμοι.Από το 
2010 το Πανεπιστήμιο Πα-
τρών καταγραφεί τις αξιολο-
γήσεις φοιτητών για το εκπαι-
δευτικό προσωπικό, η οποία 
βρίσκεται σε υψηλά επίπεδα. 
Μιλώντας ειδικότερα για το 
Κέντρο Υποστήριξης Διδα-
σκαλίας και Μάθησης ανέ-
φερε ότι δημιουργήθηκε το 
2016 και ήταν το πρώτο σε 
ελληνικό πανεπιστήμιο και 
μέχρι σήμερα έχει εκπαιδεύ-
σει το 15% του διδακτικού 
προσωπικού. Αποστολή του 
είναι Το Κέντρο Υποστήριξης 
Διδασκαλίας και Μάθησης 
(ΚΕΔΙΜΑ) του Πανεπιστη-
μίου Πατρών στοχεύει στη 
αναβάθμιση του δημόσιου 
αγαθού της εκπαίδευσης σε 
προπτυχιακό και μεταπτυχι-
ακό επίπεδο και την παροχή 
υψηλού επιπέδου μόρφωσης 
στις φοιτήτριες και τους φοι-
τητές του Ιδρύματος μέσω της 
διαρκούς ενδυνάμωσης και 
συνεργασίας του διδακτικού 

του προσωπικού.
Ο κ. Καραλής πρόσθεσε πως 
το ΚΕΔΙΜΑ στοχεύει στη δη-
μιουργία μιας κοινότητας μά-
θησης όλων των μελών του 
διδακτικού προσωπικού που 
θα είναι σε θέση να υποστη-
ρίξει καινοτόμες, μετασχη-
ματιστικές και συμπεριλη-
πτικές διδακτικές πρακτικές, 
να προάγει διεπιστημονικές 
συνεργασίες και προσεγγί-
σεις και να εγκαθιδρύσει μια 
κουλτούρα που να ανταπο-
κρίνεται στα υψηλά ιδανικά 
της εκπαίδευσης και τις διαρ-
κώς μεταβαλλόμενες ανάγκες 
των επιστημονικών πεδίων 
που υπηρετούν τα μέλη της 
κοινότητας του Πανεπιστημί-
ου Πατρών
Ο Γεώργιος Κυριακού, κα-
θηγητής Τμήματος Χημικών 
Μηχανικών αναφέρθηκε στις 
διεθνείς Κατατάξεις ως ένα 
εργαλείο Διεθνοποίησης των 
Πανεπιστημίων. Ουσιαστι-
κά πρόκειται για συστήματα 
αξιολόγησης των Πανεπιστη-
μίων ως προς την ποσότητα 
διδασκαλίας, παραγόμενης 
έρευνας, τη συχνότητα δημο-
σιεύσεων κ.ά. 
«Είναι κινέζικο προϊόν και η 
πρώτη κατάταξη δημιουργή-
θηκε το 2003. Αρχικά εξέ-
τασε 1200 πανεπιστημιακά 
ιδρύματα και δημοσίευση την 
κατάξη των 500 καλύτερων» 
είπε κι εξήγησε ότι η γνώση 
και η έρευνα έχουν σημασία 
στην διεθνή ανταγωνιστικό-
τητα. Ο κ. Κυριακού, αναφε-
ρόμενος στο Πανεπιστήμιο 
Πατρών τόνισε: «Παίρνουμε 
τις διεθνείς κατατάξεις πολύ 
σοβαρά. Έχουμε το προφιλ 
ισχυρού Πανεπιστημίου. Το 
Πανεπιστήμιο Πατρών πα-

ρουσιάζει ανοδικές τάσεις. 
Βρισκόμαστε στα 1000 πρώ-
τα πανεπιστήμια διεθνώς στις 
σημαντικότερες λίστες του 
κόσμου, αλλά πάντα υπάρχει 
χώρος για βελτίωση. Λαμ-
βάνουμε υπηρεσίες συμβου-
λευτικής υλοποιούμε δράσεις 
που ενισχύουν την ανταγωνι-
στικότητά μας διεθνώς. Γιατί 
η διεθνοποίηση είναι επιτα-
κτική ανάγκη για την εξέλιξή 
των Πανεπιστημίων και την 
επιβίωσή τους» κατέληξε 
Ο Παύλος Αβραμίδης, κα-
θηγητής Αντιπρύτανης Έρευ-
νας και Ανάπτυξης παρου-
σίασε τα αποτελέσματα του 
«Welcome UP του περιφε-
ρειακό φθινοπωρινό φεστι-
βάλ υποδοχής φοιτητών που 
ήταν πρωτοποριακό για τα ελ-
ληνικά δεδομένα. Ξεκίνησε 
για ένα τριήμερο το 2022 και 
εξελίχθηκε σε πενθήμερη γι-
ορτή που εξελίχθηκε σε, 2 νο-
μούς, 3 πόλεις, με 7 συναυ-
λίες. Απευθύνθηκε σε 5.385 
πρωτοετείς φοιτητές, 30.237 
φοιτητές όλων των κύκλων 
σπουδών, χιλιάδες πολίτες – 
επισκέπτες και φίλοι του Πα-
νεπιστημίου Πατρών. 
Στόχος της διοργάνωσης εί-
ναι η θερμή υποδοχή των 
πρωτοετών φοιτητών του Πα-
νεπιστημίου Πατρών και ενη-
μέρωσή τους για την φοιτητι-
κή τους ζωή εντός και εκτός 
της πανεπιστημιούπολης, η 
γεφύρωση του Πανεπιστη-
μίου Πατρών με την κοινω-
νία, η ενίσχυση των σχέσε-
ων συνεργασίας εκατέρωθεν 
μεταξύ του Πανεπιστημίου 
και της ΠόληςΠεριφέρειας, η 
ανάπτυξη πρωτότυπων δρά-
σεων για την υποδοχή των 
νεοεισερχόμενων φοιτητών, 

η ενημέρωση της πανεπι-
στημιακής κοινότητας αλλά 
και των πολιτών της πόλης 
και όχι μόνο αναφορικά με 
το ακαδημαϊκό, πολιτιστικό, 
κοινωνικό, εθελοντικό έργο 
που παράγεται στο Ίδρυμα. 
Ο κ. Αβραμίδης αναφερόμε-
νος στο επόμενο βήμα είναι 
να εξελιχθεί σε πανελλαδι-
κό πολιτιστικής εμβέλειας μι-
ας εβδομάδας που η πόλη θα 
κεφαλαιοποιήσει ως ευρύτε-
ρο πολιτιστικό γεγονός. 

60 χρόνια 
Πανεπιστήμιο Πατρών
Με σημαντικές διοργανώσεις 
το Πανεπιστήμιο Πατρών θα 
τιμήσει το 2024 τα 60 χρό-
νια από την ίδρυσή του. Οι 
ανακοινώσεις, στο πλαίσιο 
της εκδήλωσης, έγιναν από 
τον πρύτανη του Πανεπιστη-
μίου Πατρών Χρήστο Μπού-
ρα, οποίος όπως ανέλυσε τον 
προγραμματισμό για το 2024. 
Όπως είπε σε συνεργασία με 
τον κ. Κυριακού προετοιμάζε-
ται συνέδριο για τις διεθνείς 
κατατάξεις με συμμετοχή πα-
νεπιστημίων από Ελλάδα και 
το εξωτερικό κι εταιρίες αξι-
ολόγησης. Τον Ιανουάριο θα 
πραγματοποιηθεί η Μεγάλη 
Γιορτή Γραμμάτων κι Επιστη-
μών με απονομές βραβεύ-
σεων και υποτροφίες που α 
δοθούν σε φοιτητές του Πα-
νεπιστημίου. Τον ερχόμενο 
Ιούνιο θα φιλοξενηθεί στην 
Πάτρα η Σύνοδος των Πρυτά-
νεων και το Νοέμβριο 2024 
με την ευκαιρία συμπλήρω-
σης 60 χρόνων για το Πανε-
πιστήμιο Πατρών θα διεξα-
χθεί μεγάλο συνέδριο για το 
αποτύπωμα του στην πόλη 
στην Περιφέρειας τον κόσμο.

Tα βήματα της εξωστρέφειας 
του Πανεπιστημίου Πατρών

> Τέθηκαν στην διάρκεια εκδήλωσης που πραγματοποίησε το ίδρυμα στο 26ο Forum Ανάπτυξης 
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«Σε ένα διεθνές κοινωνικό 
και οικονομικό περιβάλλον 
που πλήττεται από δραματι-
κές πολεμικές συγκρούσεις 
και παράλληλα μαστίζεται από 
ακραία καιρικά φαινόμενα, η 
αγορά των ακινήτων στην Ελ-
λάδα, ώ του θαύματος (!) κα-
ταγράφει και μέσα στο 2023 
ανοδική πορεία. Όμως κανείς 
δεν μπορεί, ούτε θα πρέπει να 
εφησυχάσει, αφού ναι μεν τα 
ακίνητα έχουν επιδείξει αντο-
χή και αργή αντίδραση στις 
μεταβολές των συνθηκών, 
σε καμία περίπτωση όμως 
δεν μπορούν να θεωρηθούν 
άτρωτα», ανέφερε στην εισα-
γωγική της ομιλία η πρόε-
δρος της Ένωσης Ιδιοκτητών 

Ακινήτων Ν. Αχαΐας, δικηγό-
ρος, Κυριακή Δημ. Αθανα-
σιάδη.
Σκιαγράφησε την σημερινή 
κατάσταση επισημαίνοντας τα 
εξής: «Η ασίγαστη ενεργεια-
κή κρίση που οδήγησε στην 
εξωφρενική αύξηση των οι-
κοδομικών υλικών και του 
κόστους της ενέργειας, το τε-
ράστιο άλμα του πληθωρι-
σμού, η ανελέητη άνοδος των 
επιτοκίων, η γάγγραινα της 
γραφειοκρατίας, οι καθυστε-
ρήσεις στην απονομή Δικαι-
οσύνης, η δυσλειτουργία του 
κτηματολογίου, η υψηλή φο-
ρολογία, η μείωση της αγορα-
στικής δύναμης των πολιτών, 
αποτελούν κάποιους από τους 

σοβαρούς κινδύνους ανατρο-
πής του θετικού κλίματος που 
επικρατεί στην αγορά των ακι-
νήτων σήμερα. Ο συνεχιζόμε-
νος πόλεμος στην Ουκρανία, 
και ο πόλεμος στο Ισραήλ και 
την Παλαιστίνη, που επηρε-

άζουν τις χώρες της Ανατολι-
κής Μεσογείου, αλλά και όλο 
τον κόσμο, κανείς δεν είναι σε 
θέση να προβλέψει, το μέγε-
θος και το είδος των τριγμών, 
που θα προκαλέσει στην ελ-
ληνική κτηματαγορά.

Τα ακραία καιρικά φαινόμε-
να και οι ανείπωτες φυσικές 
καταστροφές που πλήττουν 
τον πλανήτη μας από άκρη 
σε άκρη και που έπληξαν τη 
χώρα μας εφέτος, αλλά και τα 
προηγούμενα χρόνια, αφή-
νουν έντονα το αρνητικό τους 
αποτύπωμα στην ελληνική 
κοινωνία και την οικονομία 
και κατ’ επέκταση στην αγορά 
των ακινήτων.
Ένα ακόμα αγκάθι που έχει 
πρόσφατα κάνει έντονη την 
αρνητική του παρουσία στη 
χώρα μας, είναι το πεπαλαιω-
μένο απόθεμα ακινήτων που 
μένει ανεκμετάλλευτο και αφε-
νός μεν δεν μπορεί να διοχε-
τευτεί στην αγορά, αφετέρου 

δεν είναι δυνατή ούτε η ανα-
βάθμισή του από τους ίδιους 
τους ιδιοκτήτες του. Αυτό το 
ανενεργές απόθεμα ακινήτων 
αυξάνεται και από το μεγάλο 
αριθμό τέτοιων ακινήτων που 
έχουν περιέλθει σε τράπεζες 
ή σε funds, μέσω των πλει-
στηριασμών, ή έχουν περάσει 
στο δημόσιο λόγω αποποιή-
σεων κληρονομιάς. Και αυτά 
τα ακίνητα παραμένουν κλει-
στά και αδιάθετα».
Υπογράμμισε ότι απαιτούνται 
καίριες παρεμβάσεις και λή-
ψη τολμηρών, πλην όμως δί-
καιων και αποτελεσματικών 
μέτρων.
«Το κράτος αρχικά οφείλει να 
προβεί στην ριζική αναμόρ-

«Είναι απαραίτητη μια ριζική αναμόρφωση για την 
> Αγωνία των ιδιοκτητών ακινήτων για τα μεγάλα οικονομικά βάρη που επωμίζονται

Στην πρώτη παρέμβαση για το άνοιγ-
μα των κλειστών διαμερισμάτων 
προχωρά η κυβέρνηση καθώς εντός 
του Δεκεμβρίου θα ανοίξει η πρό-
σκληση για το πρόγραμμα «Ανακαι-
νίζω-Ενοικιάζω», θέμα που «καίει» 
τους ιδιοκτήτες που έχουν ανενεργά 
ακίνητα.
Την ανακοίνωση έκανε η υπουργός 
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένει-
ας Σοφία Ζαχαράκη από το βήμα 
του 26ου Forum Ανάπτυξης, χαιρε-
τίζοντας τις εργασίες της ημερίδας της 
ΠΟΜΙΔΑ και της Ένωσης Ιδιοκτη-
τών Νομού Αχαΐας το μεσημέρι της 
Κυριακής στην κατάμεστη αίθουσα 
του ξενοδοχείου «Αστήρ».
Η Υπουργός παρουσίασε την κυβερ-
νητική πολιτική για τη στέγαση ενώ 
χαιρετισμό απηύθυνε ο Δημήτριος 
Αβραμόπουλος, βουλευτής ΝΔ, πρ. 
Ευρωπαίος Επίτροπος, Υπουργός & 
ενώ βρέθηκαν στο επίκεντρο από 
τους εισηγητές οι τελευταίες φορο-
λογικές εξελίξεις σε σχέση με τα ακί-
νητα, οι αλλαγές στη στεγαστική πο-
λιτική, τις μισθώσεις, μεταβιβάσεις 
και την λειτουργική - ενεργειακή ανα-
βάθμιση.
Ειδικότερα, η κα Ζαχαράκη γνωστο-
ποίησε ότι ως το τέλος Δεκεμβρίου 
θα δημοσιευθεί η πρόσκληση για το 
πρόγραμμα «Ανακαινίζω – Ενοικιά-
ζω», προϋπολογισμού 50 εκατ. ευ-
ρώ, με χρηματοδότηση από το Πρό-
γραμμα Δημοσίων Επενδύσεων, 
μέσω του οποίου επιδοτείται το 40% 
των δαπανών έως 10.000 ευρώ για 
αναβάθμιση κλειστών κατοικιών τα 
οποία θα διατεθούν για μίσθωση 
πρώτης κατοικίας. 
«Είναι η πρώτη φορά που γίνεται πα-

ρέμβαση για το άνοιγμα κλειστών δι-
αμερισμάτων», ανέφερε η κα Ζαχα-
ράκη. 
Σχετικά με το πρόγραμμα «Σπίτι μου» 
για την επιδότηση επιτοκίου στεγα-
στικών δανείων για νέους ανέφερε 
ότι έχουν ήδη εκταμιευθεί 1.290 δά-
νεια και υπάρχουν 1.900 εγκεκριμέ-
νες αιτήσεις ενώ εκτίμησε ότι έως το 
τέλος του 2024 πάνω από 18.000 
άνθρωποι θα αποκτήσουν ιδιόκτητη 
στέγη μέσω του προγράμματος αυτού. 
Η κα Ζαχαράκη παρουσίασε το πλέγ-
μα των δράσεων που συνθέτουν την 
στεγαστική πολιτική της κυβέρνησης 
συνολικού προϋπολογισμού 2,2 δισ 
εκ. ευρώ, οι οποίες περιλαμβάνουν 
πέρα από τα προγράμματα «Ανακαινί-
ζω – Ενοικιάζω» και «Σπίτι μου», τα 
προγράμματα κοινωνικής στέγασης, 
«Στέγαση και Εργασία», το πρόγραμμα 
«Κάλυψη» μέσω του οποίου το Δημό-
σιο θα καταβάλλει το ενοίκιο για ευά-

λωτες οικογένειες σε 44 Δήμους της 
χώρας (η Πάτρα δεν συγκαταλέγεται) 
καθώς και την αξιοποίηση ακινήτων 
του Δημοσίου μέσω του προγράμμα-
τος «Κοινωνικής αντιπαροχής». 
Δεσμεύτηκε εξάλλου ότι θα μεταφέ-
ρει στην κυβέρνηση τις προτάσεις 
της ΠΟΜΙΔΑ για τη φορολογία προ-
κειμένου να εξεταστούν στο πλαίσιο 
του εφικτού και των δυνατοτήτων του 
προϋπολογισμού.

Ελκυστική η Ελλάδα
για επενδύσεις σε ακίνητα
Ο πρ. Ευρωπαίος Επίτροπος Δημή-
τριος Αβραμόπουλος στον χαιρε-
τισμό του ανέφερεότι η Ελλάδα σή-
μερα είναι ελκυστικός προορισμός 
για επενδύσεις σε ακίνητα, γεγονός 
που έχει εκτινάξει στα ύψη τις τι-
μές των ακινήτων. Έφερε ως παρά-
δειγμα το γεγονός ότι στις Κυκλάδες 
15.000 Ισραηλινοί έχουν εκδηλώσει 

ενδιαφέρονμε στόχο την απόκτηση 
Golden Visa.
Ανέφερε πως η κυβέρνηση καταγρά-
φει την κατάσταση της αγοράς ακινή-
των, τις ανάγκες και τα αιτήματα και 
λαμβάνει αποφάσεις, χαιρετίζοντας 
το γεγονός ότι για πρώτη φορά συ-
στάθηκε ένα Υπουργείο με εξειδικευ-
μένο αντικείμενο. 
«Υπάρχει κίνδυνος οι νέες γενιές 
να αρχίσουν να εκποιούν αυτά που 
παίρνουν από τους γονείς και τους 
παππούδες επειδή δεν μπορούν να 
αντέξουν τα φορολογικά βάση. Η 
ιδιοκτησία προστατεύεται διεθνώς 
και από το ελληνικό Σύνταγμα, συ-
χνά αποτελεί και εύκολο στόχο ως 
πηγή χρηματοδότηση. Η Πολιτεία 
τα συνεκτιμά όλα αυτά και παίρνει τα 
απαραίτητα μέτρα», τόνισε ο κ. Αβρα-
μόπουλος ο οποίος εξήρε ακόμη τον 
ρόλο της ΠΟΜΙΔΑ ως συμβούλου 
της Πολιτείας.

Πρόταση για φορολογική 
απαλλαγή των ιδιοκτητών
Ο πρόεδρος της ΠΟΜΙΔΑ και της 
UIPI Στράτος Παραδιάς έθεσε επί 
τάπητος θέσεις και προτάσεις τονίζο-
ντας πως κλειδί για να ανοίξουν τα 
διαμερίσματα στην χώρα μας είναι η 
μείωση της φορολογίας.
Ειδικότερα, εστίασε στα παρακάτω 
ζητήματα, αναφέροντας τα εξής:
1. Η μείωση της προσφοράς κατοικι-
ών για εκμίσθωση κύριας κατοικίας 
οφείλεται στην παλαίωση του κτιρι-
ακού δυναμικού, στο υψηλό κόστος 
της αναβάθμισής του, στην ατιμώρη-
τη παραβατική συμπεριφορά μερί-
δας δήθεν «ενοικιαστών», αλλά κατά 
μέγα μέρος και στην υπέρμετρη φο-
ρολογία των ενοικίων, σε συνδυα-
σμό και με τον ΕΝΦΙΑ, που οδηγεί 
στην πλήρη αδυναμία εκμίσθωσής 
τους ή τη φυγή προς τη βραχυχρόνια 
μίσθωση. «Είναι πανευρωπαϊκό φαι-
νόμενο η αποθάρρυνση των ιδιοκτη-
τών να νοικιάσουν τα σπίτια τους το 
οποίο πρέπει να ανατραπεί», ανέφε-
ρε ο κ. Παραδιάς.
Συνεχίζοντας ανέφερε τα εξής: «Τα 
μέτρα της κυβέρνησης για το στεγα-
στικό κινούνται προς τη σωστή κα-
τεύθυνση που είναι η δημιουργία 
προγραμμάτων απόκτησης και ανα-
καίνισης κατοικιών και όχι η επιβο-
λή ενοικιοστασιακών δεσμεύσεων 
που θα «έβαζε λουκέτο» στα διαθέ-
σιμα σπίτια, αφού το μήνυμα προς 
τους ιδιοκτήτες θα ήταν «Αν το νοικι-
άσεις, θα το χάσεις»!
-Μια άμεση τολμηρή μεταβατική φο-
ρολογική παρέμβαση, που θα φέρει 
δεκάδες χιλιάδες σπίτια στην αγο-
ρά, είναι απόλυτα αναγκαία μέχρι να 

Τον Δεκέμβριο ανοίγει το
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φωση της φορολογίας των 
ακινήτων, όχι μόνο προς την 
κατεύθυνση της μείωσης των 
φόρων, αλλά κυρίως της στα-
θερότητας, της προβλεψιμό-
τητας, της σαφήνειας και της 
απλούστευσης του ισχύοντος 

πλαισίου. 
Η ελληνική αγορά σήμερα, 
περισσότερο από ποτέ, χρειά-
ζεται ένα σταθερό επενδυτικό 
περιβάλλον,ώστε να μπορέσει 
να ανταποκριθεί στις ανάγκες 
της σε εθνικό επίπεδο, αλλά 

και να ξεπεράσει, στο μέτρο 
του δυνατού, τις απειλές που 
προέρχονται από την διεθνή 
συγκυρία.
Ωστόσο, σε εσωτερικό πε-
δίο, η λήψη μέτρων για την 
συγκράτηση των επιτοκίων 
των τραπεζών, σε συνδυασμό 
με την συνέχιση και επέκτα-
ση στην χορήγηση επιδοτού-
μενων δανείων, είναι επιβε-
βλημένη, καθότι, αφενός μεν 
όλο και περισσότεροι δανειο-
λήπτες καθίστανται αφερέγγυ-
οι, αφετέρου δε παρατηρείται 
κλιμακούμενη μείωση στη ζή-
τηση στεγαστικών δανείων. 
Το άνοιγμα της στρόφιγγας 
στη χορήγηση δανείων, σε 
συνδυασμό με τη μείωση του 

ενεργειακού κόστους και του 
κόστους των οικοδομικών 
υλικών, είναι βέβαιο ότι θα 
οδηγήσει στην αύξηση της 
ήδη περιορισμένης οικοδο-
μικής δραστηριότητας, αλλά 
κυρίως στην αναβάθμιση και 
αξιοποίηση του πεπαλαιωμέ-
νου και ανεκμετάλλευτου στό-
λου των ακινήτων.
Η απλούστευση και η ψηφιο-
ποίηση της διαδικασίας που 
ακολουθείται για τη σύνταξη 
των συμβολαίων, θα πρέπει 
να αποτελέσει το πρωταρχι-
κό μέλημα της κυβέρνησης, 
ώστε να γίνει πραγματικότη-
τα η περίφημη «πάταξη της 
γραφειοκρατίας» που ευαγ-
γελίζονται δεκάδες κυβερνή-

σεις ανά τους αιώνες. Από 
την προσοχή μας όμως δεν 
μπορεί να διαφεύγει ο τουρι-
σμός που είναι η κινητήριος 
δύναμη της Ελληνικής οικο-
νομίας, αλλά και της Ελληνι-
κής κτηματαγοράς. Θα πρέπει 
όμως η ανάπτυξη του τουρι-
σμού να γίνει με σύνεση και 
με θεσμικό πλαίσιο τέτοιο 
που να στηριχτούν οι επιχει-
ρηματικές επενδύσεις και να 
δοθούν δυνατότητες αξιοποί-
ησης και εκσυγχρονισμού τό-
σο των ιδιωτικών, όσο και 
των ακινήτων του Δημοσίου. 
Για την επίτευξη του σκοπού 
αυτού, θα πρέπει να προχω-
ρήσουν τα μεγάλα και σημα-
ντικά έργα υποδομών, όπως 

αεροδρόμια, λιμάνια, αυτο-
κινητόδρομοι, νοσοκομεία, 
κ.λπ., ξεκινώντας πρώτα βέ-
βαια από την πλήρη αποκατά-
σταση των πυρόπληκτων και 
των πλημμυροπαθών περιο-
χών της Ελλάδας».
Κλείνοντας, τόνισε ότι «η ελ-
ληνική αγορά ακινήτων, φαί-
νεται ότι μπορεί να συνεχίσει 
να διατηρεί την ελκυστικότητά 
της σε σχέση με τις υπόλοιπες 
αγορές ακινήτων της Ευρώ-
πης, και να πρωταγωνιστήσει 
στην πορεία ανάκαμψης της 
ελληνικής οικονομίας, αρκεί 
να πάψει να αντιμετωπίζεται 
ως εύκολη λύση για την κάλυ-
ψη των αδυναμιών του κρά-
τους».

φορολογία των ακινήτων στην Ελλάδα»

αποδώσουν τα μέτρα αυτά.
Υπενθυμίζουμε ότι με παρό-
μοια ρύθμιση που προτάθηκε 
από την ΠΟΜΙΔΑ και υιοθε-
τήθηκε από την τότε κυβέρνη-
ση του ΠΑΣΟΚ για το 15μηνο 
διάστημα Οκτωβρίου 1999 
– Δεκεμβρίου 2000, λύθηκε 
«εν μια νυκτί» κυριολεκτικά 
το στεγαστικό πρόβλημα που 
προέκυψε από το σεισμό της 
Πάρνηθας στις 7.9.1999. 
2. Η υποχρεωτική ενεργεια-
κή αναβάθμιση των υφιστα-
μένων κτιρίων είναι η με-
γαλύτερη πρόκληση και ο 
μεγαλύτερος κίνδυνος πλή-
ρους απαξίωσής τους. Η νέα 
διάταξη για επιστροφή φόρου 
από τις δαπάνες για ενεργεια-
κή, λειτουργική και αισθητική 
αναβάθμιση κτιρίων είναι μέ-
τρο που μπορεί να βοηθήσει 
ουσιαστικά την κοινωνία εκεί 
που πονάει: στην ανακαίνιση 
των υπαρχόντων ακινήτων. Η 
οπισθοδρόμηση και η εκ νέου 
ουσιαστική «ακύρωσή» του, 
όπως δυστυχώς μαθαίνουμε, 
θα ήταν καίριο πλήγμα σε κά-

θε προσπάθεια της κοινωνίας 
να ακολουθήσει…
3. Στις βραχυχρόνιες μισθώ-
σεις είναι θετικό το ότι δεν 
μειώνονται οι συνολικές ημέ-
ρες εκμίσθωσης, κάτι που θα 
μετέτρεπε τους επιτυχημένους 
σε αναγκαστικούς φοροφυγά-
δες. Όμως βλέπουμε να επι-
βάλλεται τόσο τέλος διαμονής 
παρεπιδημούντων, 0,5 % επί 
των εσόδων, αλλά και υπέρο-
γκα αυξημένο ημερήσιο τέλος 
έως και δέκα ευρώ (10 ευρώ) 
σε μονοκατοικίες άνω των 
ογδόντα (80) τ.μ. που θα προ-
βληματίσουν τόσο τους ιδιο-
κτήτες, όσο και τους φιλοξε-
νούμενους. 
4. Μια ακόμη άδικη μεταχεί-
ριση σε βάρος των ιδιοκτητών 
ακινήτων είναι ότι στο φορο-
λογικό νομοσχέδιο τα μισθώ-
ματα δεν συγκαταλέγονται με-
ταξύ των πηγών εισοδήματος 
που μειώνουν το νέο τεκμή-
ριο των επαγγελματιών. Αυτό 
πρέπει να διορθωθεί άμεσα, 
με την αυτονόητη προσθήκη 
στη σχετική διάταξη και των 

μισθωμάτων, που είναι νόμι-
μη και βαρειά φορολογούμε-
νη πηγή εισοδήματος.
5. Νέες αντικειμενικές αξί-
ες: Αχαρτογράφητα νερά! Στο 
φορολογικό νομοσχέδιο προ-
βλέπεται σύσταση και τήρηση 
Βάσης Δεδομένων στοιχείων 
ακινήτων και αξιών, αλλά και 
τήρηση Ολοκληρωμένου Γε-
ωπληροφοριακού Συστήμα-
τος Μαζικής Εκτίμησης Αξίας 
Ακινήτων. 
6. Κτηματολόγιο – Συμβόλαια 
Ακινήτων. Πολύ θετικές οι 
ρυθμίσεις του χθεσινού νομο-
σχεδίου για την παράταση της 
προθεσμίας διόρθωσης ανα-
κριβών εγγραφών και «αγνώ-
στου ιδιοκτήτη», την κατάργη-
ση του πιστοποιητικού ΤΑΠ, 
τον εκσυγχρονισμό του συστή-
ματος μεταγραφών των συμ-
βολαίων και άλλες χρήσιμες 
παρεμβάσεις – πρωτοβουλί-
ες του Υφυπουργού Ψηφιακής 
Διακυβέρνησης Κ. Κυρανάκη. 
Υπάρχουν όμως πολλά ακόμη 
που πρέπει να γίνουν για τη 
δυνατότητα διόρθωσης συμ-
βολαίων και οριζοντίων ιδιο-
κτησιών ώστε να μην μπλοκά-
ρονται οι περιουσίες».
7. Δημοτικά τέλη. Όμως για 
να έχει πρακτικό αντίκρισμα 
στους πολίτες η κατάργηση 
του πιστοποιητικού ΤΑΠ, πρέ-
πει επί τέλους να σταματήσει η 
παγίδευση τους με τη νομοθέ-
τηση της αυτόματης διακοπής 
χρέωσης δημοτικών τελών 
καθαριότητας και φωτισμού 

όταν διακόπτεται η ρευματο-
δότηση των ακινήτων τους.
8. Το ποσοστό έκπτωσης 10% 
στον ΕΝΦΙΑ λόγω ασφάλισης 
κατοικίας είναι σωστό μέτρο 
αλλά δεν είναι αρκετό να πα-
ρακινήσει τη μεγάλη μάζα των 
ιδιοκτητών να ασφαλιστούν.
9. Πολεοδομική νομοθεσία. 
Εκκρεμεί τόσο η επίλυση του 
προβλήματος της εκτός σχεδί-
ου νόμιμης δόμησης, όσο και 
των προβλημάτων που δη-
μιουργεί η ταυτότητα κτιρίου 
στις πολυκατοικίες, όπου δι-
εκδικούμε τη δυνατότητα μο-
νομερούς διόρθωσης όλων 
των λαθών στους ιδιοκτησι-
ακούς τίτλους και τροποποί-
ησης των συστάσεων οριζο-
ντίων ιδιοκτησιών, ώστε να 
ανταποκρίνονται στη διαμορ-
φωμένη και νομιμοποιημένη 
πραγματικότητα».

Οριστική λύση για τα 
εκτός σχεδίου δόμησης
Ο πρόεδρος του Δικηγορικού 
Συλλόγου Πατρών Αθανάσι-
ος Ζούπας έθεσε το κυρίαρ-
χο θέμα για χιλιάδες ιδιοκτή-
τες οικοπέδων που αφορά στα 
εκτός σχεδίου δόμησης ακί-
νητα. Όπως είπε, «η κυβέρ-
νηση στην προσπάθειά της να 
βάλει μια τάξη στην άναρχη 
δόμηση κατέληξε στην ολο-
σχερή σχεδόν αδυναμία των 
μικροϊδιοκτητών να αξιοποι-
ήσουν τα ακίνητά τους εκτός 
σχεδίου».
Αναφέρθηκε σε απόφαση του 

Συμβουλίου της Επικρατεί-
ας, που ακύρωσε τον περα-
σμένο Φεβρουάριο οικοδο-
μική άδεια δόμησης που είχε 
εκδοθεί σε γήπεδο που εί-
χε πρόσωπο σε δουλεία διό-
δου. «Ακολούθησαν δύο ακό-
μα αποφάσεις της Ολομέλειας 
του ΣτΕ στην ίδια κατεύθυν-
ση, με αποτέλεσμα να επέλ-
θει ουσιαστικά «ταφόπλακα» 
στην εκτός δόμηση για χιλιά-
δες ιδιοκτήτες οικοπέδων αλ-
λά και να παγώσουν επενδύ-
σεις που είχαν υπαχθεί στον 
αναπτυξιακό νόμο και πλέον 
δεν μπορούν να εκδώσουν οι-
κοδομική άδεια προκειμένου 
να ολοκληρωθούν» συνέχισε 
ο κ. Ζούπας, σημειώνοντας 
πως «ο χαρακτηρισμός μιας 
οδού ως κοινόχρηστης αποτε-
λεί προϋπόθεση για τη δόμη-
ση σε εκτός σχεδίου περιοχές. 
Ως σήμερα, δεν αναγνωρίζο-
νται ως κοινόχρηστοι οι οδοί 
που έχουν κατασκευαστεί από 
τους δήμους καθώς σύμφωνα 
με τη νομολογία του ΣτΕ, θε-
ωρούνται ιδιωτικές και απα-
γορεύεται η οικοδόμηση οικο-
πέδων που έχουν «πρόσωπο» 
σε αυτές».
Τόνισε πως «πρέπει να δοθεί 
μια μόνιμη και οριστική λύ-
ση ώστε ο κάθε ιδιοκτήτης να 
γνωρίζει την αξία και τις δυνα-
τότητες του κάθε γηπέδου του 
και όχι από την μία μέρα στην 
άλλη να εκμηδενίζεται η αξία 
του και μέχρι εκείνη την ημέ-
ρα να έχει πληρώσει φόρους 

ως γήπεδο άρτιο και οικοδο-
μήσιμο δηλαδή για αξία δε-
καπλάσια από την πραγματι-
κή του».
Κλείνοντας ευχήθηκε να ολο-
κληρωθεί ο Πολεοδομικός 
Σχεδιασμός (Τοπικά και Ειδι-
κά Πολεοδομικά Σχέδια) ώστε 
ο πολίτης να γνωρίζει ποια η 
αξία και η δυνατότητα δόμη-
σης του ακινήτου και να πάψει 
να ζει με την αβεβαιότητα

Ειδικά θέματα 
Για την ενεργειακή αναβάθ-
μιση των ακινήτων μίλησε ο 
δρ. Απόστολος Ευθυμιά-
δης, Ηλεκτρ. Μηχανολόγος, 
Ενεργειακός Σύμβουλος ΠΟ-
ΜΙΔΑ-UIPI . 
Στην σημασία της αξίας της 
καθολικής ασφάλισης των 
ακινήτων κυρίως λόγω των 
ακραίων καιρικών φαινομέ-
νων και της κλιματικής κρίσης 
ο σύμβουλος ασφαλίσεων 
και υπεύθυνος ανάπτυξης του 
Προγράμματος Ασφάλισης 
Κτιρίων των Μελών της ΠΟ-
ΜΙΔΑ Νίκος Κεχαγιάογλου 
ενώ ζητήματα που αφορούν 
την αξία των ακινήτων έθεσε 
ο πρώην πρόεδρος του Σώ-
ματος Ορκωτών Εκτιμητών 
και του Ελληνικού Ινστιτούτου 
Εκτιμητικής Μπάμπης Χα-
ραλαμπόπουλος.
Παρόντες στην εκδήλωση 
ήταν ο βουλευτής της Νέας 
Δημοκρατίας Ιάσων Φωτή-
λας, δικηγόροι και δεκάδες 
ιδιοκτήτες ακινήτων.

 «Ανακαινίζω-Ενοικιάζω»
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Περισσότερα από 45.000 
δάνεια ύψους άνω των 9 
δις. ευρώ έχει χορηγήσει μέ-
σα στην τελευταία 4ετία η Ελ-
ληνική Αναπτυξιακή Τράπε-
ζα (HDB) ενισχύοντας κατά 
κύριο λόγο (75%) πολύ μι-
κρές επιχειρήσεις που απα-
σχολούν έως 10 άτομα προ-
σωπικό. Αυτό ήταν ένα από 
τα στοιχεία που παρουσιά-
στηκαν στην εκδήλωση του 
Επιμελητηρίου Αχαΐας, Δι-
αχειριστικής Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων Δυτικής Ελ-
λάδος-Πελοποννήσου -Ηπεί-
ρου-Ιονίων Νήσων στο 
πλαίσιο του 26ου Forum 
Ανάπτυξης, καταδεικνύοντας 
στον σημαντικό ρόλο της Ελ-
ληνικής Αναπτυξιακής Τρά-
πεζας στη χρηματοδότηση της 
μικρομεσαίας επιχειρηματι-
κότητας, η οποία «απειλείται» 
από την έλλειψη ρευστότητας.
Την εκδήλωση χαιρέτισε 
ο Πλάτωνας Μαρλαφέ-
κας, πρόεδρος Επιμελητη-
ρίου Αχαΐας, Πρόεδρος «Δι-
αχειριστική Ευρωπαϊκών 
Προγραμμάτων Δυτικής Ελλά-
δος - Πελοποννήσου - Ηπεί-
ρου - Ιονίων Νήσων», πρό-
εδρος ΕΦΕΠΑΕ, ο οποίος 
μεταξύ άλλων επεσήμανε πως 
«με αυτή την εκδήλωση εγκαι-
νιάζουμε έναν δίαυλο επι-
κοινωνίας με την Ελληνική 
Αναπτυξιακή Τράπεζα, προκει-
μένου να βοηθήσουμε τα μέλη 
του Επιμελητηρίου να ενημε-
ρωθούν για τα χρηματοδοτικά 
προγράμματα που προσφέρει 
η HDB, η οποία επί της ουσίας 
αποτελεί τον συνδετικό κρίκο 
μεταξύ των επιχειρήσεων και 
των τραπεζών. 
Επιδίωξη του Επιμελητηρί-
ου είναι να αναζητά τρόπους 
και ευέλικτα εργαλεία που θα 
ανταποκρίνονται στις ανάγκες 
της αγοράς, ενισχύοντας τις 
επιχειρήσεις είτε με επενδυτι-
κά κεφάλαια, είτε με κεφάλαια 
κίνησης».
Πρώτη εισηγήτρια ήταν η δι-
ευθύντρια Συνεπενδύσεων και 
Εγγυήσεων Ελληνικής Ανα-
πτυξιακής Τράπεζας-HDB, 
Ελένη Κολοφωτιά, η οποία 
τόνισε πως αποστολή της HDB 
είναι η διευκόλυνση χρηματο-
δότησης των επιχειρήσεων, 
καλύπτοντας τα κενά της αγο-
ράς, δημιουργώντας αξία για 

την κοινωνία και συμβάλλο-
ντας στην ανάπτυξη με οικονο-
μικά, κοινωνικά και περιβαλ-
λοντικά οφέλη.
«Η Ελληνική Αναπτυξιακή 
Τράπεζα ενισχύει την πρόσβα-
ση των μικρομεσαίων επιχει-
ρήσεων στη χρηματοδότηση 
με δύο τρόπους, είτε με χρη-
ματοδοτική στήριξη (Εγγυή-
σεις Δανείων / Χαρτοφυλα-
κίων, Συγχρηματοδότηση: 
Άτοκη χρηματοδότηση μέρους 
του δανείου, Επιχορηγήσεις: 
Επιδότηση Επιτοκίου, Capital 
Rebates, Συν-επενδύσεις: 
Επένδυση σε επιχειρηματικά 
Κεφάλαια), είτε με μη χρημα-
τοδοτική στήριξη (απλοποίη-
ση διαδικασιών, δια-λειτουρ-
γικότητα για άμεση άντληση 
στοιχείων επιχειρήσεων / δι-
αφάνεια/ ταχύτητα, διάχυση - 
διαχείριση γνώσης, διασύνδε-
ση επιχειρήσεων – επενδυτών 
μέσω διαδικτυακών πλατφορ-
μών και pitch event).
Στη συνέχεια η κα Κολοφωτιά 
παρουσίασε αναλυτικά τα χρη-
ματοδοτικά προϊόντα και υπη-
ρεσίες που προσφέρει η Ελλη-
νική Αναπτυξιακή Τράπεζα, η 
οποία τα τελευταία τρία χρόνια 
και ενώ βρισκόταν σε εξέλιξη 
η αναδιάρθρωσή της διαχειρί-
στηκε είτε από το ΕΣΠΑ, είτε 
από το πρόγραμμα Δημοσίων 
Επενδύσεων 4,5 δις, παραδί-
δοντας με μόχλευση στην αγο-
ρά 12,3 δις ευρώ.
Πρόκειται για το ΤΕΠΙΧ ΙΙ, 
το Ταμείο Μικρών Δανείων 
Αγροτικών Επιχειρήσεων, 
τα Δάνεια Ρευστότητας Επι-
χειρήσεων, τα Πράσινα Συγ-
χρηματοδοτούμενα Δάνεια, 
τα Δάνεια Ψηφιακής Ανα-
βάθμισης, το Ταμείο Εγγυο-

δοσίας ΕΑΤ-ΤΜΕΔΕ, το Τα-
μείο Εγγυοδοσίας Παραγωγής 
Οπτικοακουστικών Έργων, το 
Ταμείο Εγγυοδοσίας Καινοτο-
μίας και το Development Law 
Financial instrument (DELFi).

Βοήθεια στην πράξη
Μόνο από το Ταμείο Επιχει-
ρηματικότητας ΙΙ εγκρίθη-
καν 20.798 δάνεια ύψους € 
2,38 δισ. (800 εκ. από το Τα-
μείο και 145 εκ. κόστος επι-
δότησης επιτοκίου), από τα 
οποία έχουν ήδη εκταμιευτεί 
τα € 2,29 δισ., ενώ όπως εί-
πε αξιοσημείωτη είναι η συ-
νεισφορά του Ταμείου κατά τη 
διάρκεια αντιμετώπισης της 
πανδημίας Covid-19, όπου σε 
διάστημα 3 μηνών εκταμιεύτη-
κε πάνω από 1 δισ. ευρώ σε 
δάνεια.
Αντίστοιχα, από το Ταμείο Μι-
κρών Δανείων Αγροτικών 
Επιχειρήσεων, το οποίο υλο-
ποιείται σε συνεργασία με το 
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίμων με σκοπό τη 
στήριξη των ΜΜΕ που δρα-
στηριοποιούνται στον αγρο-
τικό και μεταποιητικό κλάδο 
έχουν λάβει έγκριση 1.533 αι-
τήματα δανειοδότησης ύψους 
35,46 εκ. ευρώ καλύπτο-
ντας το σύνολο του διαθέσι-
μου προϋπολογισμού, ενώ το 
Υπουργείο έχει ήδη ανακοινώ-
σει πρόσθετους πόρους ύψους 
€ 40 εκ. για την κάλυψη της 
αυξημένης ζήτησης που πα-
ρουσίασε το πρόγραμμα. 
Οι επιχειρήσεις από το συγκε-
κριμένο πρόγραμμα έχουν ιδι-
αίτερο όφελος, καθώς επιδο-
τείται 100% το επιτόκιο για 
τα δύο πρώτα έτη, ενώ για τα 
υπόλοιπα είναι μειωμένο κα-

τά 50% λόγω της συμμετοχής 
της HDB.
Ακόμη αναφέρθηκε στη δυ-
νατότητα του συνδυασμού 
εθνικής χρηματοδότησης και 
με πόρους της Ευρωπαϊκής 
Τράπεζας Επενδύσεων (EIB) 
η οποία προσφέρει τρία νέα 
Χρηματοδοτικά Εργαλεία που 
θα δημιουργήσουν χαρτοφυ-
λάκιο δανείων τουλάχιστον 
€2,0 δις. (Ά Φάση €1,3 δις) 
χορηγώντας φθηνά, επενδυ-
τικά Δάνεια και για «πράσινη» 
και «ψηφιακή» αναβάθμιση 
των ΜμΕ και εφάλαια Κίνη-
σης για τη στήριξη του συναλ-
λακτικού Κύκλου και των κα-
θημερινών αναγκών τους.
Η κα Κολοφωτιά παρουσίασε 
επίσης την πλατφόρμα Know 
your Customer που λειτουρ-
γεί η HDB από τον περασμέ-
νο Ιανουάριο δίνοντας τη δυ-
νατότητα στις επιχειρήσεις να 
υποβάλουν άμεσα αίτηση με 
ταχύτητα και διαφάνεια (ήδη 
26.500 επιχειρήσεις έχουν 
κάνει χρήση της πλατφόρμας). 
Κλείνοντας την εισήγησή της 
η κα Κολοφωτιά ανακοίνωσε 
τα πέντε νέα χρηματοδοτικά 
εργαλεία της Ελληνικής Ανα-
πτυξιακής Τράπεζας που θα εί-
ναι διαθέσιμα από το 2024 για 
την περαιτέρω διευκόλυνση 
της πρόσβασης των ΜμΕ στη 
χρηματοδότηση. Αναφέρθηκε 
μεταξύ άλλων στο ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ 
το οποίο θα χρηματοδοτηθεί 
από το νέο ΕΣΠΑ με 300 εκατ. 
ευρώ που στην αγορά θα «με-
ταφραστούν» σε 1,6 δις. ευρώ. 
Τα νέα αυτά Χρηματοδοτικά 
Μέσα θα χορηγήσουν φθηνά:
• Επενδυτικά Δάνεια για τη 
ανάπτυξη των ΜμΕ επιχειρή-
σεων 

• Κεφάλαια Κίνησης για τη 
στήριξη του συναλλακτικού 
κύκλου και των καθημερινών 
αναγκών τους .
• Μικροπιστώσεις για την στή-
ριξη των πολύ μικρών επιχει-
ρήσεων 
• Υβριδικά μέσα για την ανά-
πτυξη των νεοφυών καινοτό-
μων επιχειρήσεων 
• Χρηματοδοτική Πίστωση 
(Leasing).
Τέλος η κα Κολοφωτιά ανα-
κοίνωσε πως στα μέσα Δεκεμ-
βρίου αναμένονται οι πρώτες 
εγκρίσεις υπαγωγής στο νέο 
Αναπτυξιακό Νόμο.

Καινοτόμες δράσεις
Ακολούθησε η εισήγηση του 
Διευθυντή Καινοτομίας Ελλη-
νικής Αναπτυξιακής Τράπεζας-
HDB Παναγιώτη Παπαγε-
ωργίου, ο οποίος παρουσίασε 
τα χρηματοδοτικά εργαλεία για 
τις νεοφυείς επιχειρήσεις οι 
οποίες μπορούν να λάβουν 
δάνειο έως 400.000 ευρώ και 
στην περίπτωση που έχουν τη-
ρήσει τα κριτήρια επιλεξιμότη-
τας και τους δείκτες επίτευξης 
στόχου, τότε συνολικά έχουν 
κέρδος έως και το 20% με αυ-
τόματη μείωση του κεφαλαίου.
Παράλληλα, ο κ. Παπαγεωρ-
γίου παρουσίασε την πλατ-
φόρμα InnoAgora μέσω της 
οποίας οι επιχειρήσεις έχουν 
πρόσβαση σε υποστηρικτι-
κούς μηχανισμούς αναζητώ-
ντας επενδυτικά κεφάλαια από 
τη δύση, αλλά και την Κίνα. 
Ήδη συμμετέχουν 71 ελληνι-
κές επιχειρήσεις με συνολικό 
κεφάλαιο 180 εκατ. ευρώ. 
Επίσης, ενημέρωσε για τη λει-
τουργία του πρώτου Εθνικού 
Παρατηρητηρίου ESG για τις 

Μικρομεσαίες Επιχειρήσεις 
(ΜΜΕ), στο οποίο μπορούν 
να δημιουργήσουν δωρεάν 
online profile αποκτώντας τη 
δυνατότητα σε μετρήσεις επί-
δοσης και απόδοσής τους, πα-
ρακολουθώντας με αυτό τον 
τρόπο την εξέλιξη της προό-
δου τους. 
Τέλος, ενημέρωσε και για 
το Innovation Scorecard, το 
οποίο έρχεται να καλύψει ένα 
σημαντικό κενό που υπάρχει 
για τις νεοφυείς επιχειρήσεις. 
Συγκεκριμένα, τα χρηματοπι-
στωτικά ιδρύματα βασίζουν 
την πιστοληπτική αξιολόγη-
ση κυρίως σε ιστορικά εταιρι-
κά στοιχεία και οι καινοτόμες 
νεοφυείς/νεοσύστατες χω-
ρίς ιστορικότητα και θετικό 
EBITDA δεν βρίσκουν πρό-
σβαση σε χρηματοδότηση. 
Έτσι δημιουργήθηκε αυ-
τή η εναλλακτική σκορο-
κάρτα που υιοθετεί forward 
looking KPIs μη βασιζόμενα 
μόνο σε χρηματοοικονομι-
κούς δείκτες. Στόχος του είναι 
το remodeling των ποιοτικών 
δεικτών σε ποσοτικοποιη-
μένες μετρήσεις, η δημιουρ-
γία αλγορίθμων αξιολόγησης 
για καινοτόμα επιχειρηματικά 
σχέδια που φέρουν ικανές πι-
θανότητες επιτυχίας και επε-
κτασιμότητας, η δημιουργία 
μιας forward looking σκορο-
κάρτας άμεσα συνδεδεμένη 
και με τους αλγορίθμους υπο-
λογισμού αποστροφής κινδύ-
νου που χρησιμοποιούν τα 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα.
Την εκδήλωση συντόνισε η 
Μάγδα Πετροπούλου, γε-
νική διευθύντρια της Διαχει-
ριστικής Ευρωπαϊκών Προ-
γραμμάτων.

Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα: 
Ρευστότητα σε χιλιάδες επιχειρήσεις

> Στην εκδήλωση του Επιμελητηρίου Αχαΐας και της Διαχειριστικής Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων
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Οι συνέργειες στην έρευνα 
και καινοτομία με ενδεικτικές 
εφαρμογές στις επιστήμες υγεί-
ας ήταν το θέμα της συνεδρίας 
που διοργάνωσε στο πλαίσιο 
του 26ου Forum Aνάπτυξης ο 
Σύνδεσμος Επιχειρήσεων και 
Βιομηχανικών Πελοποννήσου 
και Δυτικής Ελλάδος, ο οποί-
ος συμμετέχει στο Ευρωπαϊκό 
Κόμβο Ψηφιακής Καινοτομί-
ας για την Ευφυή Υγεία: Ιατρι-
κή Ακριβείας και Καινοτόμες 
Υπηρεσίες Ηλεκτρονικής Υγεί-
ας (smartHEALTH).
Χαιρετισμό στην εκδήλωση 
απηύθυνε ο πρόεδρος του 
Δ.Σ. του ΣΕΒ Π.Ε.&Δ.Ε., ομό-
τιμος καθηγητής, Κλεομένης 
Μπάρλος ο οποίος ανέφερε 
με νόημα πως «αναρωτιέμαι 
άραγε πως θα είναι η χώρα 
μας μετά από 10-15 χρόνια, 
όταν θα έχουμε ένα τσιπάκι 
που θα ελέγχει και θα προ-
βλέπει 24 ώρες το 24ωρο την 
υγεία μας και ανάλογα θα μας 
συμβουλεύει σε πραγματικό 
χρόνο τι πρέπει να κάνουμε» 
και ευχαρίστησε για τη συμμε-
τοχή τους όλους τους ομιλητές.
Από την πλευρά του, ο αντιπε-
ριφερειάρχης, Φωκίων Ζα-
ΐμης επεσήμανε πως «είναι 
σημαντικό να συμμετέχουμε 
σε οραματικά συνέδρια, γιατί 
η καινοτομία είναι παντού, σε 
όλες τις δραστηριότητες κι αν 
δεν την ακολουθήσουμε τό-
τε απαξιώνουμε την προσπά-
θεια μας» και προσέθεσε πως 
«έχουμε ολοκληρώσει τη μελέ-
τη για την ίδρυση νέου Ερευ-
νητικού Κέντρου με τρία επι-
μέρους Ινστιτούτα, το ένα για 
την αγροτοδιατροφή, το άλλο 
για την τεχνολογία στην ιατρι-
κή και το τρίτο, για την πολιτι-
κή στην τεχνολογία. 
Όσον αφορά στην τεχνολο-
γία στην ιατρική με δεδομένο 
το έργο που ολοκληρώσαμε με 
την παράδοση drones στα Σώ-
ματα Ασφαλείας, επιδιώκου-
με τη συνέχιση του προγράμ-
ματος για τη χρήση drones για 
τη μεταφορά φαρμάκων και 
ιατροφαρμακευτικού εξοπλι-
σμού». 

Το μέλλον 
στη Βιοεκτύπωση
Εξαιρετικό ενδιαφέρον πα-
ρουσίασε η εισήγηση του κ. 
Βασίλη Δρακόπουλου, δι-
ευθυντή εφαρμογών ΙΕΧΜΗ/

ΙΤΕ, επιστημονικά υπεύθυνου 
της ΕΚΕΠΕΚ ΑΕ, ο οποίος 
αναφέρθηκε στην βιοεκτύπω-
ση, εκφράζοντας την πεποίθη-
ση πως στο μέλλον θα εκτυ-
πώνουμε ανθρώπινα όργανα 
για μεταμοσχεύσεις. 
«Σήμερα μπορούμε να εκτυ-
πώνουμε ιστούς για να δοκιμά-
ζουμε φάρμακα. Μετά από με-
ρικά χρόνια θα μπορούμε να 
εκτυπώνουμε πιο περίπλοκα 
όργανα. Το μεγάλο μας πλεο-
νέκτημα είναι ότι η βιοεκτύπω-
ση συνδέεται με την προσωπο-
ποιημένη ιατρική», τόνισε. 
Ακόμη αναφέρθηκε στην ΕΚΕ-
ΠΕΚ ΑΕ λέγοντας πως το έναυ-
σμα για την ίδρυσή της ήταν 
η διαπίστωση πως ο τομέας 
της Προσθετικής Κατασκευ-
ής (Additive Manufacturing) 
αποτελεί μια μετασχηματιστική 
προσέγγιση στη βιομηχανική 
παραγωγή, η οποία επιτρέπει 
την ταχύτατη και ευέλικτη πα-
ραγωγή εξαρτημάτων, ανταλ-
λακτικών και συστημάτων με 
επιθυμητές ιδιότητες, κυρίως 
με την τεχνολογία που είναι 
γνωστή με τον όρο τρισδιάστα-
τη εκτύπωση (3D Printing). 
«Η ΕΚΕΠΕΚ ΑΕ φιλοδοξεί να 
αποτελέσει ένα μοναδικό one 
stop shop στην Νοτιοανατολι-
κή (ΝΑ) Ευρώπη, παρέχοντας 
ολοκληρωμένες υπηρεσίες 
και τεχνολογικές λύσεις, έρευ-
να, κατάρτιση και εκπαίδευση 
προς όλους τους ενδιαφερό-
μενους στον τομέα της Προ-
σθετικής Κατασκευής (ΠΚ), 
επιτρέποντας την ενσωμάτω-
ση πρωτοπόρων προσεγγίσε-
ων και τεχνολογιών από πλή-
θος καινοτόμων εταιρειών που 
δραστηριοποιούνται εντός και 
εκτός Ελλάδας. Μεταξύ άλ-
λων, στόχος μας είναι η εκπαί-
δευση νέων επιστημόνων και 
στελεχών επιχειρήσεων, δίνο-

ντας τους τις κατάλληλες γνώ-
σεις, εμπειρία και τεχνογνωσία 
για να στελεχώσουν με επιτυ-
χία επιχειρήσεις διαφορετικών 
κλάδων που μπορούν να επω-
φεληθούν από τις Προσθετικές 
Κατασκευές και η πολλαπλή 
ενίσχυση της Ελληνικής οικο-
νομίας μέσω της εδραίωσης 
της ως σημαντικού πυλώνα 
αριστείας σε 3D τεχνολογίες».

Κέντρο ικανοτήτων π-ΝΕΤ
Στη συνέχεια ο Δρ Σπύρος 
Δενάζης καθηγητής του τμή-
ματος Ηλεκτρολόγων Μηχα-
νικών και Τεχνολογίας Υπο-
λογιστών και Επιστημονικά 
υπεύθυνος του Κέντρου Ικανο-
τήτων π-ΝΕΤ αναφέρθηκε στις 
ανοικτές διαδικτυακές υποδο-
μές ως μέσο έρευνας και και-
νοτομίας, στη λειτουργία των 
δικτύων 5G και στο οικοσύ-
στημα διαχείρισης. Εκτίμησε 
ακόμη πως μέσα στο 2023 θα 
έχουμε την ανάπτυξη ενός πιο 
αξιόπιστου δικτύου 5G. «Το π-
NET φιλοδοξεί να εξελιχθεί σε 
ένα διεθνές Κέντρο Έρευνας 
και Καινοτομίας (Ε&Κ) σε θέ-
ματα αναδυόμενων Έξυπνων 
Δικτύων και Υπηρεσιών για 
την υποστήριξη Κάθετων Αλυ-
σίδων Αξίας (Verticals). 
Στόχος του είναι να αποτελέ-
σει ένα κοινό πόρο και μια φι-
λόξενη υποδομή που θα προ-
σφέρει καθολική πρόσβαση 
στη γνώση και την καινοτο-
μία και θα προσελκύει ταλέ-
ντα, ενώ αποστολή του είναι η 
ανάπτυξη τεχνολογικών λύσε-
ων και καινοτόμων παρεμβά-
σεων που οδηγούν σε εξαγώ-
γιμα προϊόντα και υπηρεσίες 
υψηλής προστιθέμενης αξί-
ας, αξιοποιώντας κατάλληλα 
τα πλεονεκτήματα και τις δυ-
νατότητες του ελληνικού οικο-
συστήματος ΤΠΕ. Επιδίωξη 

του Κέντρου είναι η ανάπτυξη 
συνεργειών μεταξύ της βιομη-
χανίας, της ακαδημαϊκής κοι-
νότητας, του δημοσίου, και της 
κοινωνίας των πολιτών για τη 
δημιουργία κοινωνικών, τε-
χνολογικών, οικονομικών και 
περιβαλλοντικών παρεμβά-
σεων με θετικό αποτύπωμα», 
επεσήμανε μεταξύ άλλων.

Κέντρο Teaching Factory
Ακολούθησε η εισήγηση του 
εκτελεστικού διευθυντή του 
Κέντρου Ικανοτήτων Teaching 
Factory, Σωτήρη Μακρή, ο 
οποίος αναφέρθηκε στην υγι-
εινή και στην ασφάλεια στους 
χώρους εργασίας, επισημαίνο-
ντας πως προσφέρονται δύο 
τύποι υπηρεσιών, οι πρώτες 
βοήθειες και η ανάπτυξη τε-
χνολογιών για τη βελτίωση 
των συνθηκών εργασίας. Ακό-
μη, ο κ. Μακρής αναφερόμε-
νος στο Teaching Factory, ανέ-
φερε πως είναι ένα μοντέλο 
που αποτελεί αποτελεσματικό 
τρόπο σύνδεσης πανεπιστημι-
ακών/εκπαιδευτικών ιδρυμά-
των με τη βιομηχανική και την 
επιχειρηματική πράξη. Παράλ-
ληλα, είναι ένας νέος τρόπος 
σκέψης της εκπαιδευτικής δια-
δικασίας, αλλά και προσπάθει-
ας επίλυσης πραγματικών βιο-
μηχανικών προβλημάτων. «Οι 
τεχνολογικές περιοχές κατάρ-
τισης του Κέντρου Ικανοτήτων 
Teaching Factory προέκυψαν 
από τις ανάγκες και τις προ-
κλήσεις της εθνικής μεταποιη-
τικής βιομηχανίας, σε συνδυ-
ασμό με ένα σύνολο λύσεων 
που βασίζονται σε τεχνολογίες 
της 4ης Βιομηχανικής Επανά-
στασης, όπως η Τεχνητή Νοη-
μοσύνη, η Ρομποτική, το Ψη-
φιακό Δίδυμο και το Internet 
of Things (IoT)», ανέφερε. Να 
σημειωθεί πως το Teaching 

Factory είναι ένας από τους 
δύο φορείς που εκπροσω-
πούν την Ελλάδα στο έργο ΑΙ 
– MATTERS.

Καινοτόμα 
επιχειρηματικότητα
Στη συνέχεια τον λόγο πήρε 
ο οικονομολόγος, υπεύθυνος 
στρατηγικής Έξυπνης Εξειδί-
κευσης ΕΥΔ-ΠΔΕ, Λυκούρ-
γος Σταυρουλόπουλος ο 
οποίος αναφέρθηκε στον πα-
ρόν και στο μέλλον της και-
νοτόμας επιχειρηματικότητας 
στη Δυτική Ελλάδα παρου-
σιάζοντας και συγκεκριμένα 
χρηματοδοτικά εργαλεία και 
προγράμματα. Ειδικότερα ανα-
φέρθηκε στο πρόγραμμα RIS3 
& Ε.Π. Δυτική Ελλάδα 2014-
2020 με προϋπολογισμό 13,4 
εκ. € το οποίο στόχευσε σε 
τρεις περιοχές: Τουρισμός – 
Πολιτισμός, Γεωργία, κτηνο-
τροφία, ιχθυοκαλλιέργειες και 
τρόφιμα-ποτά και Προηγμένα 
υλικά και Μικροηλεκτρονική, 
ενώ εστίασε στις προκλήσεις 
για το RIS3 2021-2027 λέγο-
ντας πως απαιτείται ενδυνά-
μωση και ενίσχυση της Διακυ-
βέρνησης, στενή συνεργασία 
με ΠΣΕΚ, απλοποίηση της 
ΔΕΑ και συμπερίληψη της τέ-
ταρτης συνιστώσας της έλικας 
καινοτομίας που είναι οι κοι-
νωνικοί φορείς.
«Το όραμά μας, είναι η Δυτι-
κή Ελλάδα να αποτελέσει πε-
ριφερειακό πόλο έρευνας και 
καινοτομίας για νέους επιστή-
μονες, ερευνητές και επιχειρή-
σεις, αξιοποιώντας την γεω-
γραφική της θέση αλλά και το 
πλήθος των καινοτομικών πε-
ριουσιακών της στοιχείων που 
την χαρακτηρίζουν, με κυριό-
τερο τις σημαντικές εκπαιδευ-
τικές και ερευνητικές υποδο-
μές που έχουν ως αποτέλεσμα 

την διαρκή παραγωγή νέων 
επιστημόνων και ερευνητών», 
τόνισε.

Η ΤΝ «μεταμορφώνει» 
την περίθαλψη
Τελευταίος εισηγητής ήταν ο 
διευθυντής του ΙΝΒΙΣ/ΑΘΗ-
ΝΑ, καθηγητής Χρυσόστο-
μος Στύλιος, ο οποίος μίλησε 
για τις τεχνολογίες αιχμής της 
4ης Βιομηχανικής Επανάστα-
σης και εφαρμογής στον τομέα 
της υγείας με τη χρήση της τε-
χνητής νοημοσύνης. «Η τεχνη-
τή νοημοσύνη μεταμορφώνει 
την υγειονομική περίθαλψη, 
βελτιώνοντας τη διάγνωση, τη 
θεραπεία και τη συνολική υγει-
ονομική περίθαλψη. Οι κορυ-
φαίοι τομείς εφαρμογής είναι 
η διάγνωση με ιατρική απεικό-
νιση, η ανάλυση ιατρικών ει-
κόνων που βοηθά στον εντο-
πισμό δυσδιάκριτων μοτίβων 
και ανωμαλιών, η βελτιωμένη 
Ακτινολογία, η αλληλουχία γο-
νιδιώματος που συμβάλει στην 
ανάπτυξη νέων φαρμάκων και 
θεραπειών και η προγνωστι-
κή ανάλυση», ανέφερε και πα-
ρουσίασε και τα Big Data στον 
τομέα της υγείας, τα οποία 
όπως είπε, μπορούν να συμ-
βάλουν σημαντικά μεταξύ άλ-
λων στην ανάπτυξη προγνω-
στικών μοντέλων αναφορικά 
με τους κινδύνους και τη χρή-
ση των πόρων, στη διαχείριση 
πληθυσμού, στην επιτήρηση 
της ασφάλειας των φαρμάκων 
και του τεχνολογικού εξοπλι-
σμού, στην ιατρική ακριβεί-
ας, στη διασφάλιση της ποιό-
τητας φροντίδας και μέτρηση 
της απόδοσης (performance 
measurement), κ.α.
Την εκδήλωση συντόνισε η 
Δρ Αρετή Μούρκα, σύμβου-
λος Μεταφοράς Τεχνολογίας, 
Δίκτυο ΠΡΑΞΗ/ΙΤΕ. 

To μέλλον της καινοτομίας 
σε Υγεία και Επιχειρηματικότητα

> Στην εκδήλωση του Συνδέσμου Επιχειρήσεων και Βιομηχανικών Πελοποννήσου και Δυτικής Ελλάδος
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«Η βελτίωση της απονομής της Δι-
καιοσύνης μέσα από το δημόσιο 
διάλογο» ήταν το θέμα που ανα-
πτύχθηκε κατά την εκδήλωση του 
Δικηγορικού Συλλόγου Πατρών, 
η οποία πραγματοποιήθηκε στο 
πλαίσιο του 26ου Forum Ανάπτυ-
ξης 2023.
Οι ομιλητές ανέδειξαν πολύπλευ-
ρα το ζήτημα της επιτάχυνσης της 
απονομής της Δικαιοσύνης. Πα-
ρουσιάστηκαν οι παράγοντες που 
συμβάλλουν σε αυτή, τέθηκε το 
ζήτημα της χρήσης της Τεχνητής 
Νοημοσύνης στη δικαιοσύνη αλ-
λά και ο νέος Δικαστικός Χάρτης 
που ετοιμάζεται.
Στην έναρξη της εκδήλωσης ο 
πρόεδρος του Δικηγορικού Συλ-
λόγου Πατρών Αθανάσιος Ζού-
πας, ο οποίος συντόνισε τη συζή-
τηση, επισήμανε την ανάγκη για 
ταχεία απονομή, αλλά και ορθή 
εφαρμογή της Δικαιοσύνης.
«Για την ορθή εφαρμογή των κα-
νόνων δικαίου, για μια δίκαιη δί-
κη μέσα στην οποία εμπεριέχεται 
και το στοιχείο της ταχύτητας, πρέ-
πει να συνεργαστούν σε επίπεδο 
θεσμικό οι φορείς, οι δικηγόροι, 
οι δικαστές, οι εισαγγελείς, οι δι-
καστικοί υπάλληλοι, σε πολλά ζη-
τήματα, για να ξεπεράσουν διάφο-
ρους σκοπέλους και να επιτύχουν 
την ταχεία απονομή της δκαιοσύ-
νης και ορθή εφαρμογή της δι-
καιοσύνης. Αυτό που πάντα λέμε 
είναι ότι, η ταχεία απονομή της 
δικαιοσύνης δεν μπορεί να είναι 
ποτέ σε βάρος της ποιότητας. Δεν 
μπορεί να ζητάμε ταχεία απονο-
μή της δικαιοσύνης σε βάρος των 
δικαιωμάτων των πολιτών. Αυτά 
πρέπει να προασπιστούν πρώτα. 
Θέλουμε μια επιτάχυνση που να 
προασπίζει τα δικαιώματα των πο-
λιτών και όχι να τα συρρικνώνει».
Ο Πάνος Αλεξανδρής, γενικός 
γραμματέας Υπουργείου Δικαιο-
σύνης στάθηκε στα χρονίζοντα 
προβλήματα στον χώρο της Δι-
καιοσύνης, αλλά και στα βήματα 
βελτίωσης που όπως είπε έχουν 

γίνει. «Η απονομή της Δικαιοσύ-
νης είναι πολύ δύσκολο στοίχημα 
και έχει περάσει από διαφορετικές 
φάσεις. Ιστορικά στη χώρα δεν ευ-
δοκίμησαν οι συνθήκες Δικαιοσύ-
νης όπως θα θέλαμε, γιατί η Ελ-
λάδα είναι σε μια γωνιά της Γης 
που γεωπολιτικά έχει περάσει τα 
πάντα. Είναι μια χώρα που έχει 
δοκιμαστεί ως κέντρο πολέμων, 
πέρασε ένα εμφύλιο και δικτατο-
ρίες. Όλα αυτά είναι τραυματικά 
στην πορεία ενός Έθνους και εν 
τέλει εκφράζονται σε όλες τις πτυ-
χές λειτουργίας, μεταξύ των οποί-
ων και η Δικαιοσύνη. Άλλο είναι 
να έχεις έναν αδιατάρακτο Δημό-
σιο Βίο και τελείως διαφορετικά 
να περνάς ανάμεσα από τη Σκύλα 
και τη Χάρυβδη».
Τόνισε ωστόσο πως στη χώρα 
έχουν αλλάξει προς το καλύτε-
ρο πολλά πράγματα λέγοντας χα-
ρακτηριστικά πως «η χώρα στην 
οποία γεννήθηκα το 1960 δεν 
έχει καμία σχέση με το 2023 και 
αναφέρομαι και στη Δικαιοσύνη».
Ως προς το κτιριακό αναφέρθηκε 
στις ενέργειες που γίνονται για την 
αντιμετώπιση προβλημάτων που 
έρχονται είτε από το πιο μακρινό 
είτε από το πιο πρόσφατο παρελ-
θόν, κι έκανε λόγο για σωρευτικά 
προβλήματα «γιατί πολλά πράγμα-
τα δεν μπήκαν σε έναν ορθολογι-
σμό πολιτικής. Άρχισαν να μπαί-
νουν μετά το 2019». Στο πλαίσιο 
αυτό ανέφερε το κτιριακό στο πρό-
γραμμα για την κατασκευή Δικα-
στικών Μεγάρων μέσω ΣΔΙΤ (σύ-
μπραξη δημοσίου και ιδιωτικού 
τομέα, ύψους 700 εκ. ευρώ, για το 
οποίο υπογράμμισε ότι δεν είναι 
εύκολο στοίχημα, καθώς πρέπει 
να είναι ελκυστικό.
Μια ακόμα παράμετρος που ανέ-
δειξε για τα κτιριακά είναι η σκέψη 
«για την αλλαγή της φυσιογνωμί-
ας του ΤΑΧΔΙΚ (Ταμείο Χρηματο-
δοτήσεως Δικαστικών Κτιρίων), 
ώστε να γίνει μια τελείως διαφο-
ρετική δημόσια εταιρεία που να 
μπορεί η ίδια να ασχολείται με 

τα κτίρια και το management των 
κτιρίων και να φύγει αυτό το απε-
χθές έργο από τους Έλληνες δικα-
στές».
Ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσία-
σε το ζήτημα του Δικαστικού Χάρ-
τη που θα πάει στη Βουλή και θα 
τεθεί και σε διαβούλευση. «Δεν εί-
ναι ακόμα βέβαιο για το πώς θα εί-
ναι διότι και οι προτάσεις εκείνων 
που εισηγούνται είναι διαφορετι-
κές. Απαντάμε σε τρία διαφορετι-
κά σενάρια. Όχι μόνο στο σενάριο 
που έχει ακουστεί περισσότερο 
για την ενοποίηση του πρώτου 
βαθμού δικαιοδοσίας, μαζί δηλα-
δή Ειρηνοδικεία και Πρωτοδικεία 
στον πρώτο βαθμό».
Αποκάλυψε πως «υπάρχει σκέ-
ψη για ένα Πρωτοδικείο ανά νομό 
χωρίς αυτό να επιφέρει την κατάρ-
γηση των υπόλοιπων. Θα συνεχί-
σουν να λειτουργούν ως μεταβα-
τικά Πρωτοδικεία στα οποία θα 
γίνεται και εκδίκαση υποθέσεων». 
Για τις κενές θέσεις δικαστικών 
υπαλλήλων είπε πως είναι 3.500 
και αναφέρθηκε στην πρόσληψη 
500 ατόμων.
Στις μορφές του Δημοσίου Διαλό-
γου που μπορούν να συντελέσουν 
στη βελτίωση της απονομής της 
δικαισύνης επικεντρώθηκε ο Πα-
ναγιώτης Δανιάς, πρόεδρος της 
Ένωσης Διοικητικών Δικαστών, 
Εφέτης Δ.Δ. για να επισημάνει 
κλείνοντας ότι «ο δημόσιος διά-
λογος, για να συντελεί στην βελτί-
ωση της απονομής της Δικαιοσύ-
νης, πρέπει να είναι δομημένος, 
δηλαδή να εκφέρεται από τους 
πολίτες και τους φορείς με μετρι-
οπάθεια, χωρίς προσωπικές αιχ-
μές, με ελεύθερη, όμως, κριτική 
στη λειτουργία των Δικαστηρίων 
και των Δικαστών και, κατά το δυ-
νατόν, με διατύπωση προτάσεων 
για την βελτίωση της κατάστασης».
Ο Ευάγγελος Μπακέλας, Πρόε-
δρος της Ένωσης Εισαγγελέων Ελ-
λάδος, Εισαγγελέας Εφετών υπο-
γράμμισε ότι «η Δικαιοσύνη δεν 
είναι τόσο αποτελεσματική όσο θα 

ήθελαν οι πολίτες και εμείς που 
την υπηρετούμε. Διαχρονικό αί-
τημα όλων αποτελεί η επιτάχυν-
ση της απονομής της Δικαιοσύ-
νης». Χαρακτηριστικά επισήμανε 
ότι η καθυστερημένη απονομή της 
Δικαιοσύνης ισοδυναμεί με τη μη 
απονομή της.
Χαρακτήρισε τα προβλήματα στη 
Δικαιοσύνη διαχρονικά και ως 
προς τις συνθήκες που επιφέ-
ρουν την καθυστέρηση στην απο-
νομή της ανέφερε κυρίως, «τις συ-
νεχείς νομοθετικές μεταβολές, την 
έλλειψη δικαστικών υπαλλήλων, 
την έλλειψη σύγχρονων υποδο-
μών, την ελλιπή χρηματοδότηση 
των δικαστικών υπηρεσιών, την 
παντελή σχεδόν έλλειψη αποτελε-
σματικών μέτρων ασφαλείας και 
φύλαξης των δικαστικών υπηρε-
σιών».
Για παράδειγμα είπε πως ΜΟΔ 
συνεδριάζουν σε ισόγειες αίθου-
σες καταστημάτων στην επαρ-
χία, ενώ «την τελευταία διετία, με-
τά την αιφνιδιαστική κατάργηση 
της μεταφραστικής υπηρεσίας του 
ΥΠ.ΕΞ, υπάρχει τεράστια δυσκο-
λία ακόμα και στη μετάφραση δι-
καστικών εγγράφων», ενώ κατέθε-
σε προτάσεις για την επιτάχυνση 
της απονομής της Δικαιοσύνης.
Από την πλευρά του ο Ηλίας 
Κλάπας, πρόεδρος Δικηγορικού 
Συλλόγου Πειραιά και μέλος του 
Προεδρείου της Ολομέλειας των 

Προέδρων των Δικηγορικών Συλ-
λόγων Ελλάδος ανέδειξε το ζήτη-
μα της Τεχνητής Νοημοσύνης.
«H Τ.Ν. δεν δημιουργεί σκέψη, 
αλλά παράγει αποφάσεις με βά-
ση έναν συγκεκριμένο προγραμ-
ματισμό και συγκεκριμένες οδη-
γίες και διατηρεί μια αυτονομία 
στη λειτουργία και στον τρόπο εκ-
μάθησης. Υποστήριξε ότι η Τ.Ν. 
«λειτουργεί ως ένα μαύρο κουτί» 
που καταλήγει σε ένα αποτέλεσμα 
με κριτήρια που δεν είναι διαφα-
νή καθώς δεν υπάρχει αιτιολογία 
και δεν προκύπτουν κατά τρόπο 
ευκρινή τα κριτήρια και η διαδι-
κασία για την έκδοση συγκεκρι-
μένου αποτελέσματος. Διευκρί-
νισε ότι «το βασικό δεν είναι να 
αρνηθούμε την τεχνολογική εξέλι-
ξη. Το βασικό είναι να δούμε πού 
θα βάλουμε τα όρια. Η τεχνολο-
γία είναι αποδεκτή για τη δικαιο-
σύνη. Η Τεχνητή Νοημοσύνη εί-
ναι αποδεκτή και σε ποιο βαθμό; 
Είναι αποδεκτή να αντικαταστήσει 
τον δικαστή; Είναι αποδεκτή ως 
εργαλείο υποβοηθητικό; Ποιος θα 
βάλει τις προδιαγραφές; Αυτή τη 
στιγμή τρέχουν δύο νομοθετικές 
πρωτοβουλίες. Μία σε επίπεδο 
κανονισμού της ΕΕ και μία σε επί-
πεδο σύμβασης του Συμβουλίου 
της Ευρώπης. Πρέπει να εμπλα-
κούμε». Τέλος υπογράμμισε την 
ανάγκη υιοθέτησης νομοθετικού 
ρυθμιστικού πλαισίου.

Ο νέος δικαστικός χάρτης της χώρας
> Στην εκδήλωση του Δικηγορικού Συλλόγου Πατρών
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«Η συμβολή των συνεργασιών στην 
ανάπτυξη της Επιχειρηματικότη-
τας- Καλές Πρακτικές» απασχόλη-
σε την εκδήλωση της Ομοσπονδίας 
Επαγγελματικών Βιοτεχνικών Εμπο-
ρικών Σωματείων Νομού Αχαΐας 
(Ο.Ε.Β.Ε.Σ.Ν.Α.), στο πλαίσιο του 
26ου Forum Ανάπτυξης. 
Στη διάρκειά της αναπτύχθηκε γόνι-
μος προβληματισμός για το οικονο-
μικό περιβάλλον που επικρατεί, για 
την επόμενη μέρα, ενώ εκφράστη-
κε ανησυχία για το νέο φορολογικό 
νομοσχέδιο. Ιδιαίτερο ενδιαφέρον 
παρουσίασαν τα παραδείγματα συ-
νεργασιών που έχουν αναπτυχθεί, 
χωρίς να λείψουν οι αναφορές στην 
ανάγκη και τους τρόπους αξιοποίη-
σης των νέων τεχνολογιών.
Ο πρόεδρος της ΟΕΒΕΣΝΑ Δημή-
τρης Νικολακόπουλος, ο οποί-
ος «άνοιξε» την εκδήλωση επισήμα-
νε ότι οι επιχειρήσεις μπορούν να 
ξεπεράσουν τα εμπόδια του αντα-
γωνισμού, τα θέματα των μεταβο-
λών λόγω των ραγδαίων τεχνολογι-
κών εξελίξεων αλλά και τα ζητήματα 
της ακρίβειας στις πρώτες ύλες και 
τα προϊόντα, μέσω της συνεργατι-
κότητας. Ως βασική προϋπόθεση 
για την επιτυχία ενός συνεργατικού 
σχήματος ανέδειξε την εξασφάλιση 
της απαραίτητης χρηματοδότησης. 
«Χρειάζεται όλοι μας, φορείς και ιδι-
ώτες, να επιμείνουμε στην ύπαρξη 
ενός αποτελεσματικότερου σχεδια-
σμού στρατηγικών και πολιτικής, οι 
οποίες θα περιλαμβάνουν περισσό-
τερη και εστιασμένη πληροφόρηση 
για χρηματοδοτικές ευκαιρίες, αλλά 
να επιδιώξουμε επίσης την ενίσχυση 
και αναβάθμιση των δεξιοτήτων μας 
μέσω της κατάρτισης σε θέματα επι-
χειρηματικότητας, εξωστρέφειας και 
καινοτομίας».
Στον χαιρετισμό του ο πρόεδρος του 
ΤΕΕ Δυτικής Ελλάδας Βασίλης Αϊ-
βαλής τόνισε ότι ο τεχνικός κόσμος 
πρέπει να αντιμετωπίσει την ενεργει-

ακή κρίση και μπορεί να αξιοποιή-
σει «έξυπνα» ό,τι υπάρχει αυτή τη 
στιγμή, «για να μπορέσει να περάσει 
στην επόμενη φάση, δημιουργώντας 
έντονη επιχειρηματική δραστηριότη-
τα και ανάπτυξη στον κλάδο του. Το 
στοίχημα των επόμενων ετών είναι 
οι ΑΠΕ στην περιοχή».
Ο Δημήτριος Βαργιάμης, γενικός 
γραμματέας ΓΣΕΒΕΕ και πρόεδρος 
της Ομοσπονδίας Βιοτεχνών Υδραυ-
λικών Ελλάδας (ΟΒΥΕ) ανέπτυξε τη 
«σημασία των συνεργασιών μικρών 
επιχειρήσεων για την παραγωγική 
τους ενδυνάμωση». Όπως επισήμανε 
είναι ουτοπία ότι με τα νέα φορολο-
γικά μέτρα θα «χτυπηθεί» η φοροδι-
αφυγή. Παρουσίασε την υφιστάμενη 
κατάσταση και τις προκλήσεις που 
αντιμετωπίζουν οι ΜμΕ και χαρακτή-
ρισε τα δάνεια απαγορευτικά.
Πρώτο στη λίστα των προβλημάτων 
έθεσε τις πολύ χαμηλές επενδύσεις. 
«Κάποιοι χρησιμοποιούμε έναν εξο-
πλισμό που είναι πάνω από 20 χρό-
νια και έχει απαξιωθεί. Χρειάζεται να 
μπούμε στις νέες τεχνολογίες, να πά-
ρουμε μέσα και εργαλεία και κυρίως 
να εισέλθουμε στο κομμάτι της ψη-
φιακής μετάβασης. Δυστυχώς όμως 
προκλητικά οι μικρομεσαίες επιχει-
ρήσεις εξαιρέθηκαν από τα δύο χρη-
ματοδοτικά προγράμματα του νέου 
ΕΣΠΑ που ανακοινώθηκαν. Βάζουν 
κόφτες». 
Για το φορολογικό υπογράμμισε ότι: 
«Νομίζω είναι ουτοπία να πιστεύει 
οποιοσδήποτε από εμάς ή από αυ-
τούς που έχουν σχεδιάσει τα νέα φο-
ρολογικά μέτρα, ότι θα χτυπηθεί η 
φοροδιαφυγή με αυτά. Δηλαδή να 
πληρώσουμε όλοι έναν κεφαλικό 
φόρο, όσοι έχουν τη δυνατότητα και 
όσοι δεν έχουν. Όσοι έχουν δηλώσει 
εισοδήματα σε αυτό το νούμερο και 
όσοι δεν έχουν δηλώσει. Σύμφω-
να με τις έρευνες της ΓΣΒΕΕ, 1 στις 
3 μικρομεσαίες επιχειρήσεις και αυ-
τοαπασχολούμενοι, έχουν έστω και 

μία οφειλή. Κι ενώ εμείς ζητάμε να 
θεσμοθετηθούν 120 δόσεις για να 
μπορέσουν να ανασάνουν οι επιχει-
ρήσεις, έρχεται η κυβέρνηση σήμε-
ρα και ανακοινώνει κάποια μέτρα, τα 
οποία για εμάς ουσιαστικά στο πίσω 
μέρος του μυαλού μας, δεν είναι για 
χτυπηθεί η φοροδιαφυγή».
Παρουσίασε παραδείγματα αλλά και 
τα οφέλη από τη δημιουργία συνερ-
γατικών σχηματισμών, καθώς και 
πρωτοβουλίες της ΓΣΕΒΕΕ για τη 
στήριξη των ΜμΕ. Μίλησε για την 
αναγκαιότητα να «σκεφτούμε» διαφο-
ρετικά και πρόσθεσε πως «πιέζουμε 
στην επόμενη προγραμματική περί-
οδο του ΕΣΠΑ να υπάρξουν χρημα-
τοδοτήσεις που να συμβάλλουν στη 
δημιουργία συνεργατικών σχηματι-
σμών».
Ο πρόεδρος του Επιμελητηρίου Αχα-
ΐας και πρόεδρος του ΕΦΕΠΑΕ (Εν-
διάμεσος Φορέας Επιχειρησιακών 
Προγραμμάτων Ανταγωνιστικότητας 
και Επιχειρηματικότητας), Πλάτω-
νας Μαρλαφέκας στην παρέμβασή 
του υπογράμμισε την ανάγκη η χώρα 
μας να παράξει ξανά. 
Ανέφερε ότι ως ΕΦΕΠΑΕ από το 
ΕΣΠΑ κατά την προγραμματική περί-
οδο 2014- 2020 χρηματοδοτήσαμε 
185.000 μικρές και μεσαίες επιχει-
ρήσεις. Και έθεσε το ερώτημα «Μετά 
το ΕΣΠΑ τι;». 
Όπως δήλωσε, θεωρητικά στην Ελ-
λάδα διανύουμε το τελευταίο ΕΣΠΑ. 
«Και λέω θεωρητικά γιατί μετά από 5 
πλαίσια στήριξης τα οποία είναι 30- 
35 χρόνια, δεν έχουμε καταφέρει, 
ούτε να τελειώσουμε τις υποδομές, 
ούτε να έχουνε σύγκλιση της οικο-
νομίας μας με της Ευρώπης. Κι αυ-
τό γιατί δεν έχουμε καταλάβει ποιος 
παράγει πλούτο, τι πρέπει ο καθένας 
μας να κάνει. Η Ελλάδα από το 1980 
και μετά άρχισε να μην παράγει. Πρέ-
πει να ξαναπαράξουμε».
Αναφερόμενος στα προϊόντα της 
πρωτογενούς παραγωγής που ακρι-

βαίνουν ανέφερε πως χρειάζεται να 
καταλάβουμε «ότι πρέπει να ξαναπα-
ράξουμε από το χωράφι. Όχι μόνο 
μεταποίηση. Να μπει νέος κόσμος 
και αυτοί που εργάζονται στο χωράφι 
να μπορούν να βγάζουν ένα εισόδη-
μα όπως τους αξίζει. Γιατί οι μεσάζο-
ντες είναι αυτοί που κερδίζουν. Αυτό 
πρέπει να αλλάξει». 

Ο Δημήτριος Λακασάς, CEO της 
OLYMPIA ELECTRONICS Α.Ε, από 
την πλευρά του ανέπτυξε το θέμα” 
«OLYMPIA ELECTRONICS S. A.: 
Παράγει στην Ελλάδα και εξάγει σε 
72 χώρες, με άξονα την καινοτομία, 
την εξωστρέφεια και την 4η βιομη-
χανική επανάσταση». Το 70% του 
κύκλου των εργασιών της εταιρεί-
ας προέρχεται από τις εξαγωγές, εί-
πε ενώ παρουσίασε τρόπους που το 
«παράγω και εξάγω» μπορεί να γίνει 
πράξη για την Ελλάδα, τονίζοντας ότι 
πρέπει να ξαναεφεύρουμε τη συνερ-
γασία και τη συνέργεια συνεργατικό-
τητα σε μια πιο σύγχρονη μορφή, με 
περισσότερο ψηφιακό μετασχηματι-
σμό.
Ο Αλέξιος Δ. Παυλόπουλος, πρό-
εδρος Πανελλήνιας Ομοσπονδίας 
Σωματείων Εργοληπτών Ηλεκτρολό-
γων Π.Ο.Σ.Ε.Η., και Γ.Γ. του Συνδέ-
σμου Εγκαταστατών Ηλεκτρολόγων 
Ν. ΑΧΑΙΑΣ «Ο ΒΑΤΤ», τόνισε ότι «η 
τεχνολογία προχωρά με ταχύτατους 
ρυθμούς και πρέπει να είμαστε σε θέ-

ση να προλάβουμε τις εξελίξεις. Στό-
χος μας είναι η συνεργασία του κλά-
δου με εταιρείες- πρότυπα, στο χώρο 
του ηλεκτρολογικού υλικού και της 
καινοτομίας».
Ο Γιάννης Διδάχος, Α’ αντιπρό-
εδρος Πανελλήνιας Ομοσπονδί-
ας Επισκευαστών Ε.Ο.Β.Ε.Α.Μ.Μ., 
αντιπρόεδρος Πανελλήνιου Συλ-
λόγου Ι.Κ.Τ.Ε.Ο., αντιπρόε-
δρος Ο.Ε.Β.Ε.Σ.Ν.Α., μέλος Δ.Σ. 
Γ.Σ.Ε.Β.Ε.Ε., πρόεδρος Ι.Κ.Τ.Ε.Ο. 
Γλαύκου, ταμίας Συλλόγου Μηχανι-
κών Αυτοκινήτων Νομού Αχαΐας, 
εστίασε στη «Συνεργασία για την ανά-
πτυξη των Μικρομεσαίων Επιχειρή-
σεων».
Στην τοποθέτησή του εκτίμησε ότι «η 
βελτίωση του επιχειρηματικού περι-
βάλλοντος συνδέεται άμεσα με την 
ανάπτυξη πολιτικών για την ενίσχυ-
ση των συνεργασιών στην ανάπτυ-
ξη της επιχειρηματικότητας», ενώ 
υπογράμμισε ότι «η ελληνική οικο-
νομία και ειδικά οι μικρές επιχειρή-
σεις απαιτούν αυτή τη στιγμή ενεργη-
τική κινητοποίηση και υποστήριξη 
που θα περιλαμβάνει μια συλλογι-
κή στρατηγική στόχευση, αλλά και θα 
διευκολύνει τη δημιουργία δικτύων 
συνεργασίας μεταξύ των μικρών επι-
χειρήσεων, δίνοντάς τους τη δυνατό-
τητα να αντλήσουν οικονομικούς, τε-
χνολογικούς και εμπορικούς πόρους 
και να αναπτύξουν οικονομίες κλίμα-
κας».
Χαιρετισμούς απηύθυναν η Ολυ-
μπία Λόη, Αρχιτέκτων-Μηχανι-
κός πολιτευτής, ο Αλέξης Πλέσσι-
ας προϊστάμενος του παραρτήματος 
Δυτικής Ελλάδας του ΚΕΚ της ΓΣΕ-
ΒΕΕ, που χαρακτήρισε καινοτόμα τη 
διαδικασία της δημιουργίας του και ο 
πρόεδρος του Εμπορικού Συλλόγου 
Πάτρας Κώστας Ζαφειρόπουλος, ο 
οποίος χαρακτήρισε «ταφόπλακα» το 
νέο φορολογικό νομοσχέδιο. «Πάλι 
ενωθήκαμε και ξεκινάμε έναν αγώνα 
για να μην περάσει».

Αναγκαία η ενίσχυση 
των μικρομεσαίων επιχειρήσεων

> Τονίστηκε στην εκδήλωση της Ομοσπονδίας Επαγγελματικών Βιοτεχνικών Εμπορικών Σωματείων Νομού Αχαΐας 



18                                             ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ24 Νοεμβρίου 2023 26ο Forum Ανάπτυξης24 Νοεμβρίου 2023                                             ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ18

«Στροφή» στη φορολογική πο-
λιτική ώστε να παταχθεί η φο-
ροδιαφυγή και να αποκαταστα-
θεί το αίσθημα δικαίου στους 
πολίτες προτάθηκε στην εκδή-
λωση της Νομαρχιακής Επι-
τροπής Αχαΐας του ΠΑΣΟΚ- 
Κίνημα Αλλαγής στο 26ο 
Forum Ανάπτυξης με θέμα 
«Αλλαγή παραδείγματος στην 
Οικονομία».
Την εκδήλωση συντόνισε ο 
γραμματέας της Νομαρχιακής, 
Νίκος Μοίραλης, ο οποί-
ος άσκησε δριμεία κριτική 
στην κυβέρνηση για τις πολι-
τικές που ακολουθεί, εξαιτίας 
των οποίων έχει συρρικνωθεί 
δραματικά το εισόδημα των 
Ελλήνων πολιτών. 
Πρώτος ομιλητής στην εκ-
δήλωση ήταν ο επικεφαλής 
της περιφερειακής παράταξης 
«Νέα Δυτική Ελλάδα», Σπύ-
ρος Σκιαδαρέσης, ο οποί-
ος μίλησε για τις προοπτικές 
της ισόρροπης περιφερειακής 
ανάπτυξης. Μεταξύ άλλων τό-
νισε πως για να επιλυθούν τα 
χρονίζοντα προβλήματα της 
Δυτικής Ελλάδας απαιτούνται 
δύο βασικές προϋποθέσεις, η 

ενίσχυση της συμμετοχής των 
περιφερειών στον αναπτυξια-
κό σχεδιασμό της χώρας και 
δεύτερον, μια συνολική στρα-
τηγική για τον ανασχεδιασμό 
των σχέσεων ανάμεσα στην 
κεντρική διοίκηση και την αυ-
τοδιοίκηση και αποκέντρωση.
«Χρειάζεται να μετατρέψουμε 
τους αυτοδιοίκητους θεσμούς 
σε φορείς μιας εναλλακτικής 
πολιτικής πρότασης. Απαιτεί-
ται μια νέα οριοθέτηση αρμο-
διοτήτων, μεταξύ κεντρικής 
διοίκησης και τοπικής αυτοδι-
οίκησης, στο πλαίσιο μιας δι-
οικητικής μεταρρύθμισης που 

θα εκκινεί αυτή τη φορά από 
την καθιέρωση επιτελικής δι-
οίκησης, με ταυτόχρονη απο-
κέντρωση», τόνισε.
Στη συνέχεια το λόγο πήρε ο 
πρόεδρος του 10ου ΠΤ Β.Δ. 
Πελοποννήσου και Δυτ. Ελλά-
δος του Οικονομικού Επιμε-
λητηρίου, Γιώργος Παππάς, 
ο οποίος κατέθεσε συγκεκρι-
μένες προτάσεις για το φο-
ρολογικό κατακρίνοντας το 
επικείμενο φορολογικό νομο-
σχέδιο. «Η φορολογική συνεί-
δηση προϋποθέτει διαφάνεια, 
έλεγχο και λογοδοσία, ώστε να 
ξέρουν οι φορολογούμενοι ότι 

υπάρχει δίκαιη αντιμετώπιση 
και ότι οι φόροι τους βελτιώ-
νουν την ποιότητα ζωής όλων 
και κυρίως των αδύναμων, όχι 
των ισχυρότερων. Ένα πρώτο 
μέτρο κατά της φοροδιαφυγής 
είναι η δραστική μείωση του 
ορίου των συναλλαγών με φυ-
σικό χρήμα με περαιτέρω δι-
εύρυνση των ηλεκτρονικών 
συναλλαγών. Δεύτερο μέτρο 
είναι η περαιτέρω αναβάθμι-
ση των ηλεκτρονικών εργαλεί-
ων της ΑΑΔΕ. Τρίτο μέτρο εί-
ναι η εφαρμογή προοδευτικής 
ενιαίας φορολογικής κλίμακας 
με πολλά κλιμάκια και τέταρτο 

είναι η μείωση του αφορολό-
γητου ορίου σε δωρεές, γονι-
κές παροχές και κληρονομιές 
και προοδευτική
κλιμάκωση των σχετικών συ-
ντελεστών. Ακόμη πρότει-
νε το αφορολόγητο να πά-
ει στις 12.000 ευρώ, μείωση 
του ΦΠΑ στα είδη «πρώτης 
ανάγκης» και του ΕΦΚ. «Είναι 
αναγκαίο ένα σύγχρονο προ-
οδευτικό μείγμα φορολογικής 
πολιτικής, το οποίο θα περι-
ορίζει το αίσθημα αδικίας και 
θα εδραιώνει τη συνείδηση 
της κοινωνικής χρησιμότητας 
της φορολογίας όταν αυτή εί-
ναι δίκαιη και αναλογική και 
παράλληλα χρηματοδοτεί δο-
μές και υπηρεσίες που είναι 
προσβάσιμες από όλους, ανα-
βαθμίζοντας τους όρους κοι-
νωνικής ευημερίας», ανέφερε 
μεταξύ άλλων.
Τελευταίος ομιλητής ήταν ο 
πρόεδρος του Εμπορικού 
Συλλόγου Πατρών, Κωνστα-
ντίνος Ζαφειρόπουλος, ο 
οποίος αναφέρθηκε στη συρ-
ρίκνωση της ανάπτυξης των 
μικρομεσαίων εμπορικών επι-
χειρήσεων. Όπως τόνισε οι 

μικρές και μεσαίες εμπορικές 
επιχειρήσεις συνεισφέρουν 
κατά 45% στο ΑΕΠ και κατά 
45% στην απασχόληση, ενώ 
όπως είπε, στο σύνολο των ερ-
γαζομένων που απασχολούν 
το 85% είναι πλήρους απα-
σχόλησης. «Είναι τόσο υψηλό 
το κόστος διαβίωσης που δεν 
επιτρέπει στους πολίτες να κα-
ταναλώσουν. Είμαστε σε πολύ 
κρίσιμη καμπή. Η καθημερι-
νότητα κατατρώει το εισόδημα 
των πολιτών», ανέφερε και 
επεσήμανε το σοβαρό πρό-
βλημα που αντιμετωπίζουν οι 
εμπορικές επιχειρήσεις λόγω 
της έλλειψης ρευστότητας και 
του «παγώματος» του δανει-
σμού, επαναλαμβάνοντας το 
αίτημα του εμπορικού κόσμου 
για τη δημιουργία μιας τράπε-
ζας μικροπιστώσεων με εγγυη-
τή το κράτος. 
«Πρέπει να υπάρξει αλλαγή 
πολιτικής, διαφορετικά οι μι-
κρομεσαίες επιχειρήσεις κιν-
δυνεύουν με αφανισμό. Οι συ-
νεργασίες είναι μονόδρομος σ’ 
αυτή την κρίσιμη περίοδο και 
το μεγάλο στοίχημα είναι να τις 
ενθαρρύνουμε». 

Καλές πρακτικές από άλλες πό-
λεις αναδείχτηκαν κατά τη συνεδρία 
που είχε τίτλο «Το Δίκτυο των Υγει-
ών Πόλεων του Παγκόσμιου Οργα-
νισμού Υγείας και η υλοποίησή του 
στην Ελλάδα» που οργάνωσε η δη-
μοτική παράταξη «σπιράλ», στο 26ο 
Forum Aνάπτυξης. Ήταν ουσιαστι-
κά η πρώτη δημόσια τοποθέτηση 
της παράταξης και για το αποτέλε-
σμα των αυτοδιοικητικών εκλογών 
και των μηνυμάτων που έπρεπε να 
δοθούν στην κοινωνία και τους ψη-
φοφόρους. 
Ο Πέτρος Ψωμάς, επικεφαλής της 
παράταξης, σημείωσε ότι: « Είμαστε 
η παράταξη που είναι ταυτισμένη με 
τις καλές πρακτικές αλλά και με τις 
έννοιες της συνεργασίας, της εξω-
στρέφειας και της δικτύωσης. Μια 
Κυριακή απόγευμα στις 8 Οκτωβρί-
ου ένα από τα μηνύματα που πήραμε 
είναι ότι η παράταξη που πρεσβεύ-
ει όλα αυτά ηττήθηκε. Και έξι εβδο-
μάδες μετά θα την έκανε να σιωπά. 
Όμως ήρθε το Forum Aνάπτυξης 
και βάζει ως τίτλο το «συνεργασίες 
παντού». Αυτό μας θυμίζει ό,τι εμείς 
πρεσβεύουμε και θέλουμε να διαδί-
δεται στην Αυτοδιοίκηση. Και έχου-
με λάβει το μήνυμα της κάλπης ώστε 

να φροντίζουμε να ακούγονται αυτά 
που εμείς φρονούμε προαπαιτούμε-
νο για την εποχή».
Στη συνέχεια ο κ. Ψωμάς άσκησε 
κριτική στον Δήμο Πατρέων επειδή 
ενώ αρχικά συμμετείχε για μια πε-
νταετία στο Δίκτυο Πόλεων που έχει 
συγκροτηθεί, στη συνέχεια αποχώ-
ρησε και παραμένει τυπικά στα χαρ-
τιά. «Αύριο δύο Δήμαρχοι του δικτύ-
ου θα πετάξουν στην Ουτρέχτη. Και 
τι δεν θα έδινα εάν ένα στέλεχος του 
Δήμου Πατρέων ή Αντιδήμαρχος 
πετούσε μαζί τους για να συνανα-
στραφεί με αντίστοιχους αυτοδιοίκη-
τούς από όλη την Ευρώπη, να πλη-
ροφορηθεί για καλές πρακτικές και 

να μάθει». Η συμμετοχή της Πάτρας 
έχει αδρανοποιηθεί πλήρως, καθώς 
η δημοτική αρχή απορρίπτει παρό-
μοιες συνεργασίες σε εθνικό και ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο, όπως είπε ο κ. 
Ψωμάς.
 Το «Δίκτυο Υγιών Πόλεων» λειτουρ-
γεί στη χώρα μας εδώ και τέσσε-
ρις δεκαετίες και ο Δήμος Πατρέων 
έπαιξε καθοριστικό ρόλο στο ξεκί-
νημά του. Σήμερα το ελληνικό δί-
κτυο συνεργάζεται με τον Παγκόσμιο 
Οργανισμό Υγείας και στοχεύει στην 
συνεργασία των δήμων-μελών και 
στην αξιοποίηση καινοτόμων προ-
γραμμάτων που καθιστούν τις σύγ-
χρονες πόλεις υγιείς και βιώσιμες. 

Τα οφέλη για τους δημότες των δή-
μων που συμμετέχουν είναι πολλα-
πλά.
Ο Ιωάννης Τούντας, πρόεδρος 
Επιστημονικής Επιτροπής Ελληνι-
κού Διαδημοτικού Δικτύου Πόλε-
ων Προαγωγής Υγείας (ΕΔΔΥΠΠΥ) 
παρουσίασε την ιστορία του φορέα 
και αναφέρθηκε σε όλες τις σύγχρο-
νες εξελίξεις, τα προγράμματα που 
προτάσσει το δίκτυο και τα κέρδη για 
τους δημότες των πόλεων που συμ-
μετέχουν.
 Ο ίδιος είχε ενεργό ρόλο στην συγκε-
κριμένη προσπάθεια και επεδίωξε 
να μετέχει σε σημαντικές πρωτοβου-
λίες. Στην χώρα μας τα συγκεκριμέ-
να δίκτυα ξεκίνησαν πιλοτικά για πέ-
ντε χρόνια και η Πάτρα ήταν εκείνη 
η πόλη που στις αρχές της δεκαετίας 
του 90 εκπροσωπούσε όλη την Ελ-
λάδα σε αντίστοιχο ευρωπαϊκό δί-
κτυο προαγωγής Υγείας. Και ακολού-
θως δημιουργήθηκε εθνικό δίκτυο. 
Ο Ιωάννης Τριανταφυλλάκης, δή-
μαρχος Ξηρομέρου και μέλος του 
Δικτύου Υγιών Πόλεων τόνισε ότι 
την περίοδο του Covid που ο κό-
σμος έψαχνε διέξοδο, ο Δήμος δη-
μιούργησε τηλεφωνικές γραμμές για 
υποστήριξη των δημοτών, συμμετέ-

χει επίσης ο Δήμος σε προγράμματα 
ψυχικής υγείας με έμφαση την τρίτη 
ηλικία κ.α. Επίσης έχει υπάρξει συ-
νεργασίας του Δικτύου των Πόλεων 
με Τράπεζα Δοτών Μυελού.
Ο Βασίλης Μαυρίδης δήμαρχος 
Ορεστιάδας σε διαδικτυακή του πα-
ρέμβαση ανέφερε ότι πέρα από ενη-
μερωτικές ημερίδες, ο δήμαρχος ση-
μείωσε ότι η συμμετοχή στο Δίκτυο 
Υγιών Πόλεων δεν υποκαθιστά τον 
ρόλο των γιατρών, αλλά να δώσει 
τα κατάλληλα εφόδια και να παρέχει 
τις καλύτερες υπηρεσίες. Μια πόλη 
για να χαρακτηριστεί υγιής θα πρέ-
πει να έχει καθαριότητα σε όλους 
τους κοινόχρηστους χώρους και να 
δίνει έμφαση για τα άτομα με ειδι-
κές ανάγκες. Επίσης ο Δήμος προ-
μηθεύτηκε απινιδωτές σε κοινόχρη-
στους χώρους. 
Ο Γιάννης Αρκουμάνης αντιδή-
μαρχος Κοινωνικής Αρωγής και 
Υγείας του Δήμου Παλαιού Φαλή-
ρου σημείωσε ότι κατάφερε να πε-
ράσει την καταιγίδα του Covid από 
τα ΚΑΠΗ του Δήμου και να διασώ-
σει ηλικιωμένα άτομα. Επίσης ο Δή-
μος δημιούργησε ΚΕΠ Υγείας παρέ-
χοντας σημαντικές υπηρεσίες στους 
δημότες που τις είχαν ανάγκη.

Η πρόταση για μια εναλλακτική πολιτική

Οι καλές πρακτικές των πόλεων

> Τέθηκε στην εκδήλωση της Νομαρχιακής Επιτροπής Αχαΐας του ΠΑΣΟΚ- Κίνημα Αλλαγής

> Στην εκδήλωση του «σπιραλ» με τη συμμετοχή εκπροσώπων της Αυτοδιοίκησης
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«Ο δημοσιονομικός χώρος επιτρέ-
πει αφορολόγητο στις 10 χιλιάδες 
ευρώ για όλους το 2023» ανέφερε ο 
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος και 
τομεάρχης Οικονομικών της Κ.Ο. 
του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συμμαχία 
Νίκος Παππάς, μιλώντας σε ένα 
πολυάριθμο ακροατήριο στο ξενο-
δοχείο «Αστήρ» σε εκδήλωση για το 
φορολογικό νομοσχέδιο στο πλαί-
σιο του 26ου Forum Ανάπτυξης.
Ανέφερε πως το θέμα της φορολο-
γίας βρίσκεται στην καρδιά της πο-
λιτικής σκηνής καθώς ξεκινά η συ-
ζήτηση για τον προϋπολογισμό για 
το 2024 όπου συζητείται στην Επι-
τροπή Οικονομικών Υποθέσεων στη 
Βουλή.
Ο κ. Παππάς άσκησε κριτική στην 
οικονομική πολιτική της κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη και εξαπέλυσε βέ-
λη κατά του Υπουργού Οικονομικών 
λέγοντας, μεταξύ άλλων, ότι «είναι 
εξοργιστικό να παριστάνει τον εν-
θουσιασμένο ο κ. Χατζηδάκης με την 
αποεπένδυση του ΤΧΣ από το μετο-
χικό κεφάλαιο των τραπεζών, ενώ το 
δημόσιο χάνει 40 δισ. ευρώ». Υπο-
γράμμισε πως έπρεπε να γίνει ανα-
κεφαλαιοποίηση των τραπεζών χω-
ρίς να ζημιωθεί το κράτος τα 40 δις 
ευρώ.
«Η ελληνική οικονομία αποτελείται 
από μια τεράστια πλειοψηφία μι-
κρών επιχειρήσεων και μαζί με τους 
αυταπασχολούμενους προσεγγίζουν 
τους 700.000, οι οποίοι αδυνατούν 
να καλύψουν τις ασφαλιστικές ει-
σφορές, ενώ ζούμε σε μια χώρα που 
1,500.0000 ΑΦΜ σε μέτρα αναγκα-
στικής εκτέλεσης» ανέφερε σκιαγρα-
φώντας την κατάσταση στην χώρα 
μας και εξέφρασε την αντίθεση του 
ΣΥΡΙΖΑ/ΠΣ στα μέτρα που εισηγεί-
ται η κυβέρνηση βασίζεται στην έκ-
θεση Πισσαρίδη. 
«Μόλις το 4% των επιχειρήσεων 
στην χώρα μας έχουν πρόσβαση 
στο Ταμείο Ανάκαμψης και το 6% 
στο ΕΣΠΑ, σύμφωνα με τα στοιχεία 
των Επιμελητηρίων και της ΓΣΕΒΕΕ. 
Αν δεν είναι αυτό δομικό πρόβλη-
μα της οικονομίας μας και ψάχνουμε 
να βρούμε μπαταχτσήδες και επιχει-
ρήσεις –ζόμπι, τότε έχουμε χάσει το 
δάσος…. Επίσης, το ενεργειακό κό-
στος και η αύξηση του κόστους των 
πρώτων υλών επιβαρύνουν τις επι-
χειρήσεις καθώς δεν μειώνονται οι 
έμμεσοι φόροι» ανέφερε ο κ. Παπ-
πάς τονίζοντας πως 500 επιχειρή-
σεις πήραν δάνεια 12 δις και έχουμε 
700.000 μικρές επιχειρήσεις να στε-
ρούνται δάνεια. 
Σε άλλο σημείο τόνισε πως «δεν 
μπορεί να ανθίζουν οι τράπεζες και 
η οικονομία να είναι σε καχεξία εξαι-
τίας των μικρών επιχειρήσεων» και 
συνέχισε: «Την ώρα που οι τράπεζες 

κερδίζουν 7,5 δισ. ευρώ, ο κ. Μη-
τσοτάκης και ο κ. Χατζηδάκης επι-
χειρούν να εισπράξουν 600-700 
εκατομμύρια ευρώ από την οριζόντια 
φορολόγηση σε βάρος των ελευθέ-
ρων επαγγελματιών».
Υπογράμμισε πως τα μέτρα της κυ-
βέρνησης λειτουργούν ως αντικίνη-
τρα ως προς την φορολογική συμ-
μόρφωση και δεν συμβάλλουν στην 
πάταξη του φαινομένου. 
«Δεν κλείνουμε τα μάτια, βεβαίως 
υπάρχει το πρόβλημα φοροδιαφυ-
γής, δεν θα το αρνηθούμε, όμως η 
λύση δεν μπορεί να βρίσκεται στην 
δημιουργική καταστροφή όπως την 
αντιλαμβάνονται οι φίλοι του κ. Μη-
τσοτάκη. Εμείς λέμε ότι πρέπει να 
γίνει ρύθμιση των χρεών (μόνο το 
10%), να υπάρχει πρόσβαση στο 
Ταμείο Ανάκαμψης, αφορολόγητο 
για όλους 10.000 ευρώ και να λη-
φθούν μια σειρά μέτρων που θα 
προκύψουν μέσα από διάλογο. 
Στον δημοσιονομικό χώρο του 
2023 χωράει αφορολόγητο ύψους 
10,000 ευρώ για όλους, δεν υπάρ-
χει χώρος για τη γνωστή μόνιμη 
ερώτηση που θα βρείτε τα λεφτά, με 
βάσει τα στοιχεία του κ. Χατζηδάκη. 
Έχει έρθει η ώρα, λοιπόν, να συζη-
τήσουμε για προοδευτική κλίμακα 
για τη φορολόγηση για να ελαφρύ-
νουμε τις μικρές επιχειρήσεις» ανέ-
φερε ο κ. Παππάς, τονίζοντας πως 
πρέπει να ανοίξει ο διάλογος μελε-
τώντας τη διεθνή εμπειρία, πρακτι-
κές που εφαρμόζονται ήδη, σε Βρε-
τανία, Ιρλανδία, Βέλγιο, Ολλανδία. 
Και διερωτήθηκε, «γιατί δεν μπο-
ρούμε να κάνουμε αυτήν την τομή 
στην Ελλάδα;».
Υπογράμμισε πως οι προτάσεις του 
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συμμαχία 
για τη φορολόγηση των ελεύθερων 
επαγγελματιών, των αυτοαπασχο-
λούμενων και των ατομικών επιχει-
ρήσεων, που περιλαμβάνουν μεταξύ 
άλλων:
• Αφορολόγητο στις 10.000 ευρώ 
για όλους.
• Κατάργηση του τέλους επιτηδεύ-
ματος.
• Ρύθμιση του ιδιωτικού χρέους 
προς ασφαλιστικά ταμεία και εφο-
ρία, προστασία της α’ κατοικίας, της 

επαγγελματικής στέγης, της αγροτι-
κής γης.
• Πρόσβαση των ΜμΕ στον τραπε-
ζικό δανεισμό, στο Ταμείο Ανάκαμ-
ψης, στα ευρωπαϊκά κονδύλια.

Κάλεσμα για διάλογο
Ο κ. Παππάς κάλεσε για μια ακόμα 
φορά τον κ. Χατζηδάκη να αποσύρει 
το «πισσαρίδειας λογικής» νομοσχέ-
διο και να συζητήσει μαζί με όλους, 
αντιπολίτευση και φορείς, τους τρό-
πους αντιμετώπισης της φοροδια-
φυγής, «την οποία η κυβέρνηση της 
Ν.Δ. δεν φαίνεται να θέλει να ελέγ-
ξει», σημειώνοντας πως προεκλογι-
κά έλεγε πως δεν θα γίνει καμία αύ-
ξηση φόρου και σήμερα επιβάλλει 
άδικη άμεση οριζόντια φορολογία 
στους ελεύθερους επαγγελματίες και 
αυτοαπασχολούμενους, εμμένοντας 
παράλληλα στην άδικη υπερφορο-
λόγηση των πολιτών μέσω των έμ-
μεσων φόρων.
Διεμήνυσε πως ο ΣΥΡΙΖΑ – ΠΣ ως 
υπεύθυνη προοδευτική δύναμη και 
σε συνεργασία με τους επιστημο-
νικούς και κοινωνικούς φορείς θα 
αντισταθεί με κάθε τρόπο στις κυ-
βερνητικές πολιτικές που στραγγαλί-
ζουν την πραγματική οικονομία, αυ-
ξάνουν τις ανισότητες και επιτείνουν 
το κλίμα οικονομικής ανασφάλειας.
Αναφορικά με τη συζήτηση στην Ευ-
ρώπη για το νέο σύμφωνο σταθερό-
τητας ανέφερε πως ο ΣΥΡΙΖΑ/ΠΣ 
προτείνει να επικρατήσουν οι προ-
οδευτικές λογικές, με αυξημένο προ-
ϋπολογισμό, με ορθολογικές πολιτι-
κές και κάλεσε όλες τις παρατάξεις 
να προσέλθουν στον διάλογο με 
ανοικτό μυαλό.

Παρεμβάσεις 
Κραυγή αγωνίας για τις προτεινόμε-
νες φορολογικές αλλαγές κατέθεσαν 
οι εκπρόσωπος παραγωγικών τάξε-
ων και επιστημονικών φορέων.
Την συζήτηση συντόνιζε ο Θάνος 
Χριστακόπουλος, Δημοσιογράφος 
στο Ρ/Σ Στο Κόκκινο Πάτρας 107,7
• Ο εκπρόσωπος του Οικονομικού 
Επιμελητηρίου Πελοποννήσου Στέ-
λιος Τζιβγινίδης ανέφερε πως το 
νέο φορολογικό νομοσχέδιο δεν εί-
ναι προς τη σωστή κατεύθυνση, δι-

ακρίνεται από προχειρότητα και τα 
μέτρα που προτείνει η κυβέρνηση 
δεν είναι αναπτυξιακά. «Το νέο φο-
ρολογικό νομοσχέδιο ενισχύει τον 
αθέμιτο ανταγωνισμό και έτσι θα 
αναγκαστούν να κλείσουν πολλές 
επιχειρήσεις», ανέφερε και προσέ-
θεσε «το χειρότερο από όλα είναι 
ότι το κράτος θεωρεί τους μικρομε-
σαίους και τους ελεύθερους επαγγελ-
ματίες -τη ραχοκοκαλιά της εθνικής 
οικονομίας- ότι είναι φοροφυγάδες, 
δηλαδή ποδοπατά την αξιοπρέπειά 
τους…»
• Ο πρόεδρος του ΤΕΕ Δυτικής Ελ-
λάδας, Βασίλης Αϊβαλής τόνισε 
πως «δεν μπορούμε να κρύψουμε το 
πρόβλημα της φοροδιαφυγής κάτω 
από το χαλί. Ο κ. Χατζηδάκης βρί-
σκεται σε διατεταγμένη υπηρεσία. 
Αυτή η οριζόντια κατεύθυνση δεν θα 
περάσει. Θα πρέπει η κυβέρνηση να 
φέρει ένα φορολογικό νομοσχέδιο 
όχι με οριζόντια μέτρα, γιατί με αυ-
τόν τον τρόπο θίγονται οι πολλοί και 
όχι οι λίγοι. Το Υπουργείο οφείλει να 
καθίσει το τραπέζι με όλους τους φο-
ρείς για τα μέτρα που θα ληφθούν».
• Ο πρόεδρος του Δικηγορικού Συλ-
λόγου Πατρών Θάνος Ζούπας 
ανέφερε πως «για όλους τους ελεύ-
θερους επαγγελματίες και αυταπα-
σχολούμενους αυτό το φορολογικό 
νομοσχέδιο μας συκοφαντεί ως φο-
ροφυγάδες. Πέραν από την κατασυ-
κοφάντηση, υπάρχει θέμα βιωσιμό-
τητας που μπαίνει σε ένα δύσκολο 
στίβο, υπάρχουν συνάδελφοι που 
είναι αξιοπρεπείς, αγωνίζονται και 
δεν έχουν τα εισοδήματα που λέει ο 
κ. Χατζηδάκης. 
• Ο πρόεδρος της ΟΕΣΠ Γιώρ-
γος Βαγενάς ανέφερε πως μειώνο-
νται οι μικρομεσαίοι και οι αυταπα-
σχολούμενοι, ενώ πολλοί έμποροι  
«Μας λέει ο κ. Χατζηδάκης κλέ-
φτες όταν υπάρχει νόμος του κρά-
τους που όταν ο τζίρος ανέρχεται σε 
10.000 ευρώ απαλλάσσεσαι από το 
ΦΠΑ. 
Θέλουν να μας εξοντώσουν και να 
μας βγάλουν εντός. Ομόφωνα απο-
φασίσαμε να συμμετέχουμε με κλει-
στά καταστήματα, θα έχουμε μια με-
γάλη εβδομάδα, η ΕΣΕΕ λέει πως 
θα είναι ανοικτά καταστήματα . Θα 

το παλέψουμε, θα κάνουμε ότι είναι 
δυνατόν για να ανατρέψουμε αυτήν 
την κατάσταση. Χάνουμε επιδόμα-
τα, όπως παιδιού, Μαρκετ πασς, θα 
μαζέψουμε αποδείξεις για τζίρο που 
δεν έχουμε, δεν μπορούν συνάδελ-
φοι να κλείσουν τα βιβλία τους.
• Ο πρόεδρος του Εμπορικού Συλ-
λόγου Πατρών Κωνσταντίνος Ζα-
φειρόπουλος ανέφερε πως «φθά-
σαμε στο σημείο να λένε θα σου 
δώσουμε χρήματα για να ρουφιανέ-
ψεις. Δεν είναι δίκαιο να πληρώσου-
με εμείς αυτά τα χρήματα. Αν ενω-
θούμε όλοι η κυβέρνηση θα πάρει 
πίσω το νομοσχέδιο έκτρωμα».
• Η πρόεδρος του Συλλόγου Επιστη-
μών Μαιών/Μαιευτριών Ν. Αχαΐ-
ας Μαρία Κιούρτη ανέφερε πως τα 
νέα φορολογικά μέτρα πλήττουν και 
τις εκατό μαίες ελεύθερες επαγγελμα-
τίες σε όλη τη χώρα, οι οποίες άνοι-
ξαν κέντρα μητρότητας που δυσκο-
λεύονται πολύ για να επιβιώσουν. 
Απέδωσε ευθύνες για την σημερι-
νή κατάσταση και στην προηγούμε-
νη κυβέρνηση και στην σημερινή 
εκφράζοντας την αγωνία του κλάδου. 
• Ο βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ/ΠΣ, Αν-
δρέας Παναγιωτόπουλος αναφέρ-
θηκε στον ρόλο των μεγάλων τρα-
πεζών, τονίζοντας πως τα υπέρογκα 
κέρδη αυξάνουν ολοταχώς, οι πραγ-
ματικοί μισθοί πέφτουν ολοταχώς. 
Ανέφερε πως ο ΣΥΡΙΖΑ/ΠΣ είναι η 
παράταξη με τα καθαρά χέρια και θα 
συνεχίσει τον αγώνα μέχρι τέλος με 
ψηλά το κεφάλι και με χέρια καθαρά 
για το καλό του ελληνικού λαού.
• Ο πρώην βουλευτής Αχαΐας του 
ΣΥΡΙΖΑ/ΠΣ Γιώργος Κυριακό-
πουλος έστειλε το δικό του πολιτι-
κό μήνυμα λέγοντας «εμείς θέλουμε 
που είμαστε εδώ και θα συνεχίσου-
με να είμαστε με όποιον πρόεδρο 
και να εκλεγόταν στις εκλογές. Υπη-
ρετούμε το κόμμα, τον ΣΥΡΙΖΑ και 
ότι έχει αφήσει παρακαταθήκη ο Α. 
Τσίπρας».
Σε ό,τι αφορά στο φορολογικό τόνι-
σε πως «πρέπει να βρούμε τρόπους 
για ισότιμη φορολογική μεταχείριση 
διότι είναι γνωστό ότι υπάρχει φο-
ροδιαφυγή» και τόνισε πως πρέπει 
όλα τα στελέχη να είναι στην κοινω-
νία, δίπλα στον κόσμο στηρίζοντας 
τα αιτήματά τους.
• Ο βουλευτής του Αιτωλοακαρνα-
νίας ΣΥΡΙΖΑ/ΠΣ Μιλτιάδης Ζα-
μπάρας, ανέφερε πως «η περιοχή 
μας υστερεί ενώ έχει δυνητική κατά-
σταση ανάπτυξης» και τόνισε πως «ο 
ΣΥΡΙΖΑ έχει πρόταση για την ανά-
πτυξη, εύγλυπτη, απλή και εφαρ-
μόσιμη και αυτό πρέπει να περάσει 
στην κοινωνία. Βεβαίως υπάρχει 
πρόβλημα φοροδιαφυγής, δεν θα το 
αρνηθούμε, αλλά η φορολόγηση κα-
τά τεκμήριο δεν είναι λύση». 

«Αφορολόγητο 10.000 ευρώ για όλους»
> Πρόταση για προοδευτική φορολόγηση για την ελάφρυνση των ΜμΕ κατέθεσε ο Ν. Παππάς
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Οι τεχνολογικές εξελίξεις φέρνουν 
αλλαγές στους τρόπους συνεργασίας, 
ενώ αναδεικνύουν και νέες μορφές 
εργασίας. Αυτό ήταν ένα από τα συ-
μπεράσματα που προέκυψαν στην εκ-
δήλωση του Ινστιτούτου Βιομηχανι-
κών Συστημάτων ΙΝΒΙΣ/ΕΚ ΑΘΗΝΑ 
με τίτλο «Έξυπνα Δίκτυα 6ης Γενιάς: ο 
ρόλος της τεχνητής νοημοσύνης και 
καινοτόμες εφαρμογές» που πραγ-
ματοποιήθηκε στο πλαίσιο του 26ου 
Forum Aνάπτυξης.
Την εκδήλωση χαιρέτισε ο διευθυ-
ντής του Ινστιτούτου, Χρυσόστομος 
Στύλιος, ο οποίος ανέφερε πως οι 
περιοχές του 5G και 6G έχουν μέλ-
λον και είναι άρρηκτα συνυφασμένες 
με το ερευνητικό έργο και το αντικεί-
μενο του ΙΝΒΙΣ, το οποίο δραστηριο-
ποιείται ιδιαίτερα σε θέματα μηχανι-
κής μάθησης, αλλά και της τεχνητής 
νοημοσύνης. 
«Όλες αυτές οι τεχνολογίες έρχονται 
να συνδεθούν με το 6G και τα έξυπνα 
δίκτυα με τα οποία ασχολείται ο ανα-
πληρωτής καθηγητής του Πανεπιστη-
μίου Πατρών, Χρήστος Βερυκού-
κης, συνεργάτης του ΙΝΒΙΣ που έχει 
αναλάβει αυτό τον κομμάτι. Είμαστε 
σίγουροι πως μέσα από στοχευμένες 

συνεργασίες θα προκύψουν νέες τε-
χνολογίες που θα δώσουν νέα πνοή 
στο οικοσύστημα της Πάτρας», τόνισε 
ο κ. Στύλιος, δίνοντας τον λόγο στον 
κ. Βερυκούκη, ο οποίος ήταν ο συντο-
νιστής της εκδήλωσης. 
Πρώτος ομιλητής ήταν ο κ. Γεώργιος 
Οικονόμου από την Juniper Hellas, 
ο οποίος αναφέρθηκε στις τεχνολογι-
κές εξελίξεις που οδηγούν την ανά-
πτυξη των σύγχρονων δικτύων κι-
νητής τηλεφωνίας. Ο κ. Οικονόμου 
έκανε μια σύντομη ιστορική αναδρο-
μή στην εξέλιξη του δικτύου κινητής 
τηλεφωνίας από το 1 στο 6G, λέγο-

ντας πως ανά επτά- δέκα χρόνια βγαί-
νει μία νέα γενιά. «Αν υπολογίσου-
με ότι το 5G βγήκε το 2018 τότε θα 
έχουμε το 6G πριν το 2028. Αντίστοι-
χα, αναφέρθηκε και στην εξέλιξη των 
υπολογιστών, εκτιμώντας πως μέσα 
στα επόμενα χρόνια θα υπάρχουν 
εφαρμογές που θα «ζουν» μέσα στο 
δίκτυο, οδηγούν το δίκτυο και οι άν-
θρωποι θα αλληλεπιδρούν με το δί-
κτυο με φυσική γλώσσα.
Στη συνέχεια ο Δρ Βασίλειος Θεο-
δώρου από την Intracom Telecom 
AE αναφέρθηκε σε νέες τεχνολογίες 
για την υποστήριξη εφαρμογών νέας 

γενιάς. Όπως είπε «σήμερα βρισκό-
μαστε στη φάση που κάποιες τεχνο-
λογίες του 5G έχουν ωριμάσει και εί-
μαστε σ’ ένα μεταβατικό στάδιο για τις 
ανάγκες που θα κληθεί να απαντήσει 
το 6G. 
Το 5G έθεσε κάποιους αισιόδοξους 
στόχους, ότι θα φύγουμε από επίπε-
δο δικτύου και θα πάμε στο επίπεδο 
των εφαρμογών και της επιχειρησια-
κής λογικής. Μάλιστα ξεκίνησε με το 
δεδομένο ότι δεν θα είναι απλά ένα 
εξελιγμένο κανάλι επικοινωνίας, αλ-
λά αυτά θα τα κάνει υπό το πρίσμα 
της υποστήριξης κάποιων εφαρμο-
γών και μάλιστα, πολύ διαφορετι-
κών» και παρουσίασε την ερευνητική 
πλατφόρμα π-Edge.
Aκολούθησε η εισήγηση του Δρ Ιω-
άννη Χοχλιούρου από τον ΟΤΕ ΑΕ, 
ο οποίος ανέπτυξε τις δράσεις προώ-
θησης του 6G και στην ΑΙ στον όμιλο 
εταιρειών ΟΤΕ, επισημαίνοντας μετα-
ξύ άλλων πως «ο ΟΤΕ είναι ο βασι-
κός τηλεπικοινωνιακός πάροχος της 
Ελλάδας που επενδύει σ’ ένα αξιό-
πιστο δίκτυο. Την τελευταία δεκαετία 
ο ΟΤΕ έχει επενδύσει περισσότερα 
από 5 δις. ευρώ και θα διαθέσει ακό-
μη 3 δις μέχρι το 2027. Όραμα της 

εταιρείας είναι η ενίσχυση και ο εκ-
συγχρονισμός των υποδομών με την 
ανάπτυξη και νέων εφαρμογών» και 
προσέθεσε πως στόχος του ΟΤΕ εί-
ναι επίσης να προάγει την τεχνολογι-
κή καινοτομία ανακοινώνοντας πως 
από το 2009 έως 2023 συμμετείχε 
σε 122 έργα αναπτύσσοντας συνερ-
γασίες με την αγορά και τον ακαδη-
μαϊκό τομέα. «Για ένα έχουμε καινο-
τομία, θέλουμε ένα σύγχρονο δίκτυο. 
Ο ΟΤΕ προωθεί τη διάσταση της επό-
μενης γενιάς», κατέληξε. 
Ο κύκλος των εισηγήσεων έκλει-
σε με τον Δρ Χρήστο Αλεξάκο, κύ-
ριο ερευνητή του ΙΝΒΙΣ ΕΚ/ΑΘΗΝΑ 
που αναφέρθηκε στις εφαρμογές των 
έξυπνων δικτύων 6ης Γενιάς στη Βι-
ομηχανία και με τον Χρήστο Αντω-
νόπουλο επίκουρο καθηγητής τμ. 
Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Μη-
χανικών Υπολογιστών Πανεπιστήμι-
ου Πελοποννήσου, ο οποίος μεταξύ 
άλλων τόνισε πως η Ευρωπαϊκή επι-
τροπή έχει ξεκινήσει πρωτοβουλία 
επένδυσης 900 εκ. € για την έρευνα 
και ανάπτυξη γύρω από τα 6G δίκτυα, 
τα οποία όπως είπε, αποτελούν ση-
μαντική ευκαιρία που πρέπει να μας 
βρει προετοιμασμένους.

Οι εξελίξεις στα δίκτυα 6ης γενιάς
> Στην εκδήλωση του Ινστιτούτου Βιομηχανικών Συστημάτων ΙΝΒΙΣ/ΕΚ ΑΘΗΝΑ

Το 2025 θα ξεκινήσει η πι-
λοτική λειτουργία των 13 Κέ-
ντρων Καινοτομίας σε όλη 
την Ελλάδα, μεταξύ των οποί-
ων και της Δυτικής Ελλάδας, 
στο πλαίσιο του ευρωπαϊκού 
σχεδίου για τον ψηφιακό με-
τασχηματισμό στην εκπαίδευ-
ση. Αυτό ανακοινώθηκε μετα-
ξύ άλλων στην εκδήλωση που 
διοργάνωσε το ΙΤΥΕ «Διόφα-
ντος» στο 26ο Forum Ανά-
πτυξης με θέμα «Η καινοτομία 
στην εκπαίδευση».
Λεπτομέρειες για τους σκο-
πούς και τη λειτουργία των 
Κέντρων Καινοτομίας παρου-
σίασε ο πρόεδρος του ΙΤΥΕ 
«Διόφαντος», καθηγητής του 
Πανεπιστημίου Πατρών, Δη-
μήτριος Σερπάνος, ο οποί-
ος εξήγησε πως το ΙΤΥΕ έχει 
αναλάβει τη δημιουργία της 
κεντρικής υποδομής υποστή-
ριξης των Κέντρων Καινοτο-
μίας. 
Στο πλαίσιο της λειτουργίας 
τους, θα αναζητηθούν συνέρ-
γειες με άλλα προγράμματα/
δομές/πρωτοβουλίες του Υπ. 
Παιδείας, των Περιφερεια-
κών Διευθύνσεων Εκπαίδευ-
σης, Δήμων ή των Περιφε-

ρειών, κ.α. Παράλληλα, ο κ. 
Σερπάνος τόνισε πως προτε-
ραιότητες του επικαιροποι-
ημένου σχεδίου δράσης για 
την ψηφιακή εκπαίδευση 
(2021-2027) είναι η ποιότη-
τα και συνάφεια της μάθησης, 
η προσβασιμότητα, τα ευέλι-
κτα και προσαρμοστικά μαθη-
σιακά περιβάλλοντα, η ενδυ-
νάμωση των εκπαιδευτικών 
και καινοτόμες παιδαγωγικές 
προσεγγίσεις.
Στη συνεδρία έγινε επίσης 
αναφορά στον Εθνικό Οργανι-
σμό Υποστήριξης e Τwinning 
που λειτουργεί από το ΙΤΥΕ 

«Διόφαντος» σε συνεργασία 
με το Υπουργείο Παιδείας, 
Θρησκευμάτων και Αθλητι-
σμού. Σύμφωνα με τους ειση-
γητές, υπεύθυνους του Οργα-
νισμού, Μιχάλη Παρασκευά 
και Χρύσα Καπράλου στην 
Ελλάδα συμμετέχουν περισ-
σότερα από 14.000 σχολεία 
που έχουν δημιουργήσει πά-
νω από 21.000 συνεργητικά 
έργα. Ακόμη επεσήμαναν πως 
ο Οργανισμός έχει συνεργα-
σίες με αρκετούς εκπαιδευτι-
κούς φορείς, ενώ σημαντικές 
ήταν οι δράσεις που υλοποί-
ησε στη διάρκεια της πανδη-

μίας, όπως τα διαδικτυακά 
σεμινάρια ταχείας επιμόρφω-
σης εκπαιδευτικών για την 
εξ αποστάσεως εκπαίδευσης. 
Στη συνέχεια παρουσίασαν 
τη δράση STEM, η οποία για 
το 2024-2025 θα επεκτείνει 
την κοινότητα σε 1.000 σχο-
λεία με STEM εξοπλισμό και 
5 Πανεπιστήμια που συμμε-
τέχουν στη Δράση ITE. Μάλι-
στα, ανακοίνωσαν πως για την 
περαιτέρω υποστήριξη των 
στοχευόμενων σχολείων και 
την προώθηση της δράσης 
STEM, θα απονέμεται ένα Ει-
δικό βραβείο STEM ανά έτος.

Τέλος αναφέρθηκαν στη χρή-
ση της Τεχνητής Νοημοσύνης 
στην εκπαίδευση, η οποία με-
ταξύ άλλων θα βοηθήσει στην 
ανάπτυξη δεξιοτήτων των μα-
θητών, στην εξατομικευμέ-
νη μάθηση, στην αξιολόγηση 
μαθητών ακόμα και σε αφη-
ρημένες αξιολογήσεις, στον 
εντοπισμό κενών στη διδα-
σκαλία και προβλημάτων του 
εκπαιδευτικού υλικού, ενώ θα 
παρέχει και βοήθεια στους μα-
θητές με ειδικές ανάγκες.
Ακολούθησε η εισήγηση του 
Δρ Θεόδωρου Κομνηνού, 
διευθυντή πληροφοριακών 
συστημάτων εφαρμογών και 
κυβερνοασφάλειας του ΙΤΥΕ 
«Διόφαντος», ο οποίος κατέθε-
σε προτάσεις για την ενίσχυση 
της εμπιστοσύνης στον κυβερ-
νοχώρο, όπως η δημιουργία 
περιφερειακής πλατφόρμας 
ανταλλαγής καλών πρακτικών 
και πληροφοριών νέων επι-
θέσεων, η διοργάνωση σε-
μιναρίων εκπαίδευσης ευαι-
σθητοποίησης χρηστών, η 
λειτουργία εργαστηρίου εκπαί-
δευσης σε θέματα κυβερνοα-
σφάλειας και εφαρμογή εκπαι-
δευτικών ασκήσεων και τέλος 

η συνεργασία πανεπιστημίων, 
ερευνητικών οργανισμών, τε-
χνολογικών εταιριών.
Τελευταίος εισηγητής ήταν ο 
προϊστάμενος του τμήματος 
Πληροφοριακών Συστημά-
των του ΙΤΥΕ «Διόφαντος», 
Δρ Βασίλειος Δελής, ο οποί-
ος παρουσίασε το σχέδιο του 
πλαισίου σχολικού επαγγελ-
ματικού προσανατολισμού με 
τη χρήση μηχανικής μάθη-
σης. Όπως είπε, η μηχανική 
μάθηση δίνει τη δυνατότητα 
επεξεργασίας μεγάλου όγκου 
πολυπαραμετρικών δεδομέ-
νων καθώς και την αυτορρύθ-
μιση μοντέλων και ανάδειξη 
τάσεων/συσχετισμών μη γνω-
στών εκ των προτέρων. 
Ως παράδειγμα στην εκπαί-
δευση ανέφερε την πρόβλε-
ψη μαθητικής διαρροής, της 
επίδοσης/επιλογών στην τρι-
τοβάθμια εκπαίδευση, τη διε-
ρεύνηση των εκπαιδευτικών 
επιλογών των μαθητών σε 
σχέση με το προσωπικό τους 
προφίλ, μελέτη παραγόντων 
που επιδρούν στην επίδοση, , 
πρόβλεψη απουσιών, συσχέ-
τιση προγραμμάτων σπουδών 
με αγορά εργασίας, κ.α.

Κέντρο καινοτομίας και στη Δυτική Ελλάδα
> Παρουσιάστηκε από το ΙΤΥΕ «Διόφαντος», στο πλαίσιο σχεδίου για τον ψηφιακό μετασχηματισμό στην εκπαίδευση
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Η προοπτική δημιουργικών συνα-
ντήσεων ανάμεσα σε λειτουργούς 
των Τεχνών με ανθρώπους της 
Επιστήμης και της Εργασίας, απο-
τέλεσε θέμα προβληματισμού και 
συζήτησης σε μία ιδιαίτερου περιε-
χομένου συνεδριακή εκδήλωση στο 
26ο Forum Ανάπτυξης.
Η εκδήλωση οργανώθηκε σε συνερ-
γασία με τον ποιητή Διονύση Καρα-
τζά και την Μαρία Αργυροπούλου 
ΕΔΙΠ, Τμήμα Διοίκησης Τουρισμού, 
του Πανεπιστημίου Πατρών,στο 
πλαίσιο του Ελεύθερου Βήματος του 
πολυσυνεδρίου
Προλογικά ο εκδότης του «Σ.Ε» Πα-
ναγιώτης Γιαλένιος αναφέρθηκε 
στο ιστορικό της συγκεκριμμένης συ-
νάντησης, που ζητούμενό της είναι η 
συνεργασία ανθρώπων από όλες τις 
Τέχνες (Καλές και Εφαρμοσμένες) 
με ανθρώπους της Επιστήμης και 

της Εργασίας, με στόχο την αναζήτη-
ση αρμών και μέσων ευρύτερης επι-
κοινωνίας των καλλιτεχνικών ανη-
συχιών και προβληματισμών με το 
κοινωνικό γίγνεσθαι. 
Συνεχίζοντας ο ποιητής Διονύσης 
Καρατζάς ανέλυσε την ιδέα, θέτο-
ντας το στίγμα τέτοιων συναντήσεων. 
Συγκεκριμένα, ανέφερε:

«Στις σύγχρονες κοινωνίες με 
την παγκοσμιοποίηση, την υπερ-
πληροφόρηση ή ακόμη και 
παραπληροφόρηση,τις ανισότητες 
και την πολλαπλή, σύγχυση και κα-
χυποψία, έχουμε χάσει την κοινή 
μας γλώσσα, αυτή της κατανόησης 
και της διάθεσης να επικοινωνού-
με με ειλικρίνεια, εμπιστευόμενοι 

την κοινή μας ιθαγένεια ως αν-
θρώπων. Και όσο η επικοινωνία 
γίνεται έκφραση μιας τυπικής άρ-
ρυθμης στο βάθος και συμβατι-
κής ζωής, άλλο τόσο συνηθίζουμε 
να ονομάζουμε γλώσσα την ποσό-
τητα των λέξεων. Παράλληλα, επι-
δεικνύουμε τις εξειδικευμένες γνώ-
σεις μας χωρίς να τις εντάσσουμε 
στη γενικότερη κουλτούρα που εξα-
σφαλίζει κοινωνική και πολιτική 
συνείδηση.
Έτσι; Βιώνουμε την καθημερινότη-
τα μανιχαϊστικά, ταξινομώντας ιδέες, 
σχέσεις και συναισθήματα, σύμφωνα 
με την αρχική θεωρία του καλού – 
κακού, του άσπρου – μαύρου και άλ-
λων ανταγωνιστικών σχημάτων. 
Στην αντίληψή μας υπερτερούν οι 
διαφορές που δημιουργούν αντιθέ-
σεις. Προσπερνάμε, όμως, αφελώς 
τα κοινά εκείνα στοιχεία που απορ-

ροφούν τις εντάσεις, ευνοούν συνθέ-
σεις, γεφυρώνουν αποστάσεις, φω-
τίζουν συγκλίσεις και διευκολύνουν 
συνεργασίες και συμπεριφορές. 
Με βάση αυτές τις σκέψεις προτεί-
νουμε με τον Παναγιώτη Γιαλένιο και 
τη Μαρία Αργυροπούλου τη διοργά-
νωση και άλλων συναντήσεων με αν-
θρώπους της τέχνης, της επιστήμης 
και της εργασίας σε ελεύθερο χώρο 
και χρόνο. 
Θα είναι ενδιαφέρον να παρακολου-
θήσουμε δύο τουλάχιστον συνομιλη-
τές, από διαφορετικό πεδίο δράσης 
στον καθένα, να ανιχνεύουν συγγέ-
νειες και κοινά στοιχεία. Η προσδο-
κία και ο στόχος τέτοιων διαλόγων 
είναι να αναδειχθεί η αξία της ολό-
πλευρης θεώρησης της ζωής μέσα 
από την εσωτερικευμένη βίωσή του 
υλικού και πνευματικού πολιτισμού, 
της ανάπτυξης και της προόδου. 

Δημιουργικές συναντήσεις, αφετηρία ενός γόνιμου 
> Άνθρωποι της Τέχνης, της Επιστήμης και της Εργασίας ανιχνεύουν συγγένειες και κοινά στοιχεία

Η συνεργασία με την Αυτο-
διοίκηση Α΄ και Β΄ Βαθμού, 
με την ακαδημαϊκή κοινό-
τητα, με φορείς και οργανι-
σμούς που προάγουν τον πο-
λιτισμό, μπορεί να επιφέρει 
σημαντικά αποτελέσματα 
προσδίδοντας προοπτικές 
για την Πάτρα και την ευρύ-
τερη περιοχή και ένα σημα-
ντικό αποτύπωμα. 
Το μήνυμα αυτό κυριάρχη-
σε μέσα από την ανάδειξη 
της δράσης της Πολυφωνι-
κής Χορωδίας Πάτρας, ένα 
ζωντανό κύτταρο πολιτισμού 
και παιδείας της πόλης μας 
με πολυσήμαντο έργο, κατά 
την διάρκεια της εκδήλωσης 
το βράδυ της Κυριακής κλεί-
νοντας τις εργασίες του 26ου 
Forum Ανάπτυξης, με μελω-
δικό τρόπο στην γεμάτη από 
κόσμο αίθουσα του ξενοδο-
χείου «Αστήρ».
Τη συζήτηση συντόνιζε ο καλ-
λιτεχνικός διευθυντής της 
Πολυφωνικής Χορωδίας Πά-
τρας Σταύρος Σολωμός, ο 
οποίος έδωσε το στίγμα του 
αναφέροντας τα εξής: «Οι συ-
νεργασίες αποτελούν φιλο-
σοφία και αξίωμα των θέσε-
ων του Οργανισμού μας, που 
αδιαλείπτως και εργάζεται επί 
40χρόνια για τον πολιτισμό, 
σε χορωδιακή, ορχηστρική 
και θεατρική πράξη. Συνερ-
γασίες με την κεντρική τοπι-
κή Εκκλησία, με κρατικούς 

πολιτιστικούς φορείς, κύρια 
το Υπουργείο Πολιτισμού, την 
Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας, 
τον Δήμο Πατρέων, με Συλλό-
γους και φορείς, με τον έντυ-
πο και ηλεκτρονικό Τύπο, με 
προσωπικότητες του πνευμα-
τικού και καλλιτεχνικού στε-
ρεώματος της πατρίδας μας, 
με εξέχοντα πρόσωπα της το-
πικής καλλιτεχνικής δημιουρ-
γίας γεγονός που προκύπτει 
από την πληθωρική συνεργα-
τική δραστηριότητα του Οργα-
νισμού μας» υπογράμμισε ο κ. 
Σολωμός.

Χ. Μπονάνος:
«Κοινωνικές συμμαχίες» 
Ο αντιπεριφερειάρχης Δυτι-
κής Ελλάδας ΠΕ Αχαΐας, Χα-
ράλαμπος Μπονάνος ανα-
φέρθηκε στην κινητικότητα 
του πολιτιστικού ιδεώδους σε 

κάθε γωνιά του νομού με την 
σφραγίδα της Περιφερειακής 
Αρχής συνεισφέροντας στην 
προώθηση της παράδοσης 
και του πολιτισμού μας αλλά 
και στην οικονομική στήριξη 
που παρείχε στους διάφορους 
φορείς και συλλόγους. Έκανε 
λόγο για «έκρηξη» αιτημάτων 
για μουσικοχορευτικές παρα-
στάσεις, ορχήστρες, μουσι-
κά σχήματα μετά την πανδη-
μία με τον προϋπολογισμό 
του 2022 να ξεπερνά το 1,2 
εκ. ευρώ. «Αποτελεί προτε-
ραιότητα η ανάδειξη ιστορι-
κών υποδομών και κτήρια με 
πλούσια πολιτιστική ιστορία 
στον χρόνο, πολλά από αυ-
τά αφημένα στην τύχη τους», 
επεσήμανε και αναφέρθη-
κε στην ένταξη στο ΕΣΠΑ με 
προϋπολογισμό 4 εκατ. ευρώ 
τον περασμένο Αύγουστο για 

την ανάδειξη του πολιτιστικού 
αποθέματος της περιοχής μας 
με δράσεις για την πολιτιστι-
κή και τουριστική αξιοποίηση 
της Δυτικής Ελλάδας. 
«Μέλημά μας είναι να ανα-
δείξουμε το πολιτιστικό χρυ-
σάφι της Περιφέρειάς μας. 
Η συνεργασία για τον πο-
λιτισμό με χώρες του εξω-
τερικού δεν πρέπει να εξα-
ντλείται στο πώς θα φέρουμε 
καλύτερες και περισσότερες 
παραστάσεις. Προέχει η εκ-
παίδευση του αυριανού πο-
λίτη για μία καλύτερη κοινω-
νία, που με τη συμπεριφορά 
του θα οδηγεί σε μια ποιοτική 
ζωή. Είμαστε αποφασισμένοι 
να σχηματίσουμε κοινωνικές 
συμμαχίες, να είμαστε όλοι 
περήφανοι για το πολιτιστικό 
μας απόθεμα», κατέληξε ο κ. 
Μπονάνος. 

Ελ. Αλμπάνη: 
«Πολιτισμός και παιδεία»
Η αντιπρύτανης Φοιτητικής 
Μέριμνας Πανεπιστημίου 
Πατρών, αναπληρώτρια κα-
θηγήτρια Νοσηλευτικής Ελέ-
νη Αλμπάνη, αναφέρθηκε 
στον πολιτιστικό πλούτο της 
ακαδημαϊκής κοινότητας εστι-
άζοντας στους τρόπους σύν-
δεσης του Πανεπιστημίου με 
την πόλη. 
«Πολιτισμός και Παιδεία 
ήταν για τους Αρχαίους Έλ-
ληνες έννοιες ταυτόσημες. Για 
τους προγόνους μας τα θέμα-
τα παιδείας ήταν τα πάντα δι-
ότι προήγαγαν τον άνθρωπο 
σε όλους τους τομείς. Το Πα-
νεπιστήμιο Πατρών έδωσε 
πολύ μεγάλη έμφαση εκτός 
από τους στρατηγικούς του 
στόχους την εκπαίδευση και 
την έρευνα, στην κοινωνική 

προσφορά, διαμορφώνοντας 
υπεύθυνους Έλληνες πολίτες 
με επιστημονική, κοινωνική, 
πολιτιστική και πολιτική συ-
νείδηση. Αυτό το κατάφερε με 
διάφορους τρόπους επενδύο-
ντας σε υποδομές πολιτισμού, 
όπως στο Συνεδριακό Κέντρο 
όπου φιλοξενούνται πλήθος 
παραστάσεων και εκδηλώσε-
ων πολιτισμού, στα τμήμα-
τα- πολιτιστικές ομάδες και 
χορωδίες για τις οποίες είμα-
στε πολύ περήφανοι, τα μου-
σεία, τον ραδιοφωνικό σταθ-
μό που λειτουργεί, αλλά και 
άλλες αντίστοιχες πρωτοβου-
λίες που έχει αναλάβει το Πα-
νεπιστήμιο», ανέφερε μετα-
ξύ άλλων. Ιδιαίτερη έμφαση 
έδωσε στο Φεστιβάλ υποδο-
χής των πρωτοετών φοιτητών 
αλλά και στο ΚΕΔΜΟΜ- Χά-
ριζε Ζωή, ως πόλος διαμόρ-

Πολυφωνική: Συμπράξεις
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Γιατί μπορεί, για παράδειγμα, 
να φαίνονται ασύμβατες έν-
νοιες η ποίηση και ο αθλητι-
σμός ή η οικονομία και η ζω-
γραφική. Συναντώνται όμως 
στη δυνατότητα σεβασμού 
των ιδιαιτεροτήτων τους και 
στην εναρμόνισή τους με ό,τι 
αγαπάμε, ό,τι κάνουμε και ότι 

ονειρευόμαστε. Άλλωστε, ο 
πολιτισμός και κατά συνέπεια 
η κουλτούρα δεν είναι σύμβα-
ση και πόζα. Είναι ήθος και 
πράξη σε κοινωνία με πολίτες 
ελεύθερους και υπεύθυνους».
Από την πλευρά της η Μαρία 
Αργυροπούλου σχολίασε το 
έλλειμα συνεργασίας και η δι-

άθεση επικοινωνίας που πα-
ρατηρείται στην περιοχή και 
τη συνήθεια ο καθένας να μην 
αντιλαμβάνεται το συνολικό 
όφελος. Ενδεικτικά αναφέρ-
θηκε στον τομέα του τουρι-
σμού: «Η Πάτρα είναι μια πό-
λη με σημαντικές δυνατότητες 
και δεν έχει τουρισμό. Είναι 
μόνο πέρασμα για τουριστι-
κούς προορισμούς. Και κά-
θε φορά που συζητάμε για να 
κάνουμε κάτι, είτε αυτό αφορά 
τον πολιτισμό, είτε αφορά πιο 
εξειδικευμένα κομμάτια του 
τουρισμού, ο καθένας οχυ-
ρώνεται στο δικό του μετερίζι 
και μένουμε εκεί. Είπαμε λοι-
πόν, να προσπαθήσουμε να 
το σπάσουμε όλο αυτό» τόνισε 
και συνεχίζοντας φέρνοντας 
ως παράδειγμα την επίσκεψη 

σε ένα μουσείο, τις εικόνες, 
τις ιδέες που συνυπάρχουν, 
τα συναισθήματα που δημι-
ουργούνται, το συνδυασμό τε-
χνών και εποχών, έθεσε το 
ερώτημα: «Μπορούμε να κά-
νουμε μια ουσιαστική σύνδε-
ση ανάμεσα σε αυτά; Μπορεί 
να υπάρχει και να μην ανακα-
λύψουμε τίποτα, αλλά μπορεί 
να διαμορφώσουμε κώδικες 
επικοινωνίας και αυτό είναι το 
ζητούμενο».
Μέσα από συγκεκριμένα πα-
ραδείγματα της τέχνης, της 
εξελικτικής πορείας η κ. Αργυ-
ροπούλου κατάφερε να απο-
δείξει τη διασύνδεση και τον 
συσχετισμό όλων των τομέων 
που στην ουσία έχουν την ίδια 
συνισταμένη και αυτή είναι η 
ανάγκη έκφρασης. 

Παρεμβάσεις
Στην συνεδρία έκαναν πα-
ρεμβάσεις καταθέτοντας τη 
θετική διάθεσή τους για συμ-
βολή στην εξέλιξη της πρω-
τοβουλίας για έναν διαφο-
ρετικό διάλογο τεχνών και 
κοινωνίας οι:
• Αθηνά Καλλιμάνη, μαθη-
ματικός, σκηνοθέτης, διευθύ-
ντρια Θεατρικού Εργαστηρίου 
της Πολυφωνικής Χορωδίας 
Πατρών, δημοτικός σύμβου-
λος Πάτρας
• Χρυσή Καραπαναγιώτη, 
καθηγήτρια, Τμήμα Χημείας 
Πανεπιστήμιο Πατρών
• Μαρία Κοσσυφίδου, εκ-
παιδευτικός, συγγραφέας, φω-
τογράφος
• Γωγώ Νικολοπούλου, συ-
νταξιούχος ΙΚΑ, εθελόντρια 

στην «Κίνηση – Πρόταση»
• Γιάννης Τσάκωνας, ανα-
πληρωτής Προϊστάμενος της 
Βιβλιοθήκης & Κέντρου Πλη-
ροφόρησης του Πανεπιστημί-
ου Πατρών
• Παναγιώτης Δημόπουλος, 
χειρούργος ιατρός 
• Χρυσάνθη Βανταράκη, κα-
θηγήτρια Καλλιτεχνικών Μα-
θημάτων. μέλος του Επιμε-
λητηρίου Εικαστικών Τεχνών 
Ελλάδος
• Ευαγγελία Κανταρτζή, δι-
ευθύντρια Μουσείου Σχολικής 
Ζωής και Εκπαίδευσης
• Ρούλα Μαυριοπούλου, 
καθηγήτρια Χορού
• Απόστολος Ραφαηλίδης, 
αναπληρωτής καθηγητής στο 
Τμήμα Διοίκησης Τουρισμού 
του Πανεπιστημίου Πατρών,

και επίκαιρου διαλόγου για τον Πολιτισμό

φωσης κουλτούρας για τους 
φοιτητές, στις εθελοντικές 
ομάδες π.χ. «Φλέβα» προσφέ-
ροντας πάνω από 80 φιάλες 
αίματος μια φορά τον μήνα. 
«Γνώση δεν αρκεί χωρίς από-
κτηση παιδείας, γιατί χωρίς 
παιδεία δεν υπάρχει πολιτι-
σμός», κατέληξε. 

Θ. Λουλούδης:
«Σημείο συνάντησης»
«Από την παραγωγική ταυτό-
τητα μέχρι την καθημερινότη-
τα της τοπικής ζωής, μας δι-
έπει η καχεξία. Στοιχειώνει 
τις συνειδήσεις των πολιτών, 
κάτι που ανακλάται στο κλίμα 
του κοινού μας βίου. Η μιζέ-
ρια, το έλλειμμα συλλογικής 
αυτοπεποίθησης, η αλληλοα-
παξίωση, κυριαρχούν» σημεί-
ωσε ο εκδότης – διευθυντής 
της εφημερίδας «Πελοπόννη-
σος», οικονομολόγος Θεό-

δωρος Λουλούδης.
Υπογράμμισε, μάλιστα, πως η 
καχεξία επιδρά και στην πο-
λιτιστική ζωή διαπιστώνοντας 
ότι «στενάζει σε περιορισμέ-
νους ορίζοντες» και το κενό 
αυτό επιδιώκουν να αντισταθ-
μίσουν εν μέρει οι συμπρά-
ξεις των κοινωνικών εταίρων. 
Αναφερόμενος στο σημείο 
συνάντησης του οργανισμού 
«Πελοπόννησος» με την Πο-
λυφωνική Χορωδία Πάτρας, 
ανέφερε πως «η Πολυφωνι-
κή αποτελεί θεμέλιο της πολι-
τιστικής μας ζωής, μέσα από 
καταξιωμένες δράσεις, κορω-
νίδα των οποίων είναι το ετή-
σιο κοντσέρτο της, ένας θε-
σμός που διδάσκει τι μπορεί 
να πετύχει η τοπική κοινωνία, 
αθροίζοντας και ενορχηστρώ-
νοντας δυνάμεις, διασπώντας 
τις θολές γραμμές των οριζό-
ντων μας. Η «Πελοπόννησος» 

πιστεύει στον πολιτισμό ως 
κινητήρια δύναμη της κοινω-
νίας, της οικονομίας, του συλ-
λογικού ήθους και ηθικού. Η 
συνάντησή των δύο Οργανι-
σμών, υπό την ομπρέλα των 
κοινών ανησυχιών και της 
αλληλεγγύης, ενισχύει τη φω-
νή τους, συμβάλλει στην αυ-
τοβελτίωσή τους, επαυξάνει 
την κοινωνική τους αναφορά» 
ανέφερε. Κλείνοντας τόνισε 
πως «κοινός μας στόχος είναι 
να πάμε τον τόπο μπροστά, να 
τραβήξουμε την εθνική προ-
σοχή, να αναπτύξουμε και να 
αναπτυχθούμε».

Κ. Σβόλης: «Ο Δήμος να
παράγει πολιτιστικό έργο»
Ο επικεφαλής της μείζο-
νος αντιπολίτευσης του Δή-
μου Πατρέων Κώστας Σβό-
λης στην αρχή της ομιλίας 
του συνεχάρη τον Παναγι-
ώτη Γιαλένιο για τη διοργά-
νωση του 26ου Forum Ανά-
πτυξης 2023 στην πόλη και 
ευχαρίστησε τον Σταύρο Σο-
λωμό, Καλλιτεχνικό Διευθυ-
ντή της Πολυφωνικής Χορω-
δίας Πάτρας, για την τιμητική 
πρόσκληση να συμμετάσχουν 
στη συνεδρία με θέμα «Συνερ-
γασίες στον Πολιτισμό». 
«Η τοπική αυτοδιοίκηση στο-
χεύει, μεταξύ άλλων, στην 
ανάπτυξη και βελτίωση της 
ποιότητας ζωής της τοπικής 
κοινωνίας. Έχει άμεση σχέση 

με τον πολιτισμό που εξυψώ-
νει σωματικά και πνευματικά 
τον άνθρωπο.
Απαραίτητη θεωρείται η συ-
νεργασία κεντρικής διοίκη-
σης, τοπικής αυτοδιοίκησης 
και των τοπικών συλλόγων 
και φορέων που προάγουν 
τον πολιτισμό. Έχουμε υπο-
χρέωση να διατηρήσουμε την 
πολιτιστική μας κληρονομιά, 
να την αναδείξουμε και ταυ-
τόχρονα να συνδυάσουμε τον 
πολιτισμό με την καινοτομία 
και τον τουρισμό.
Πρέπει να στηρίξουμε όλες τις 
τοπικές κοιτίδες πολιτισμού 
και να είμαστε θετικοί σε κάθε 
συνεργασία σε τοπικό, εθνικό 
και διεθνές επίπεδο».
Παράλληλα, ανέφερε πως ο 
Δήμος δεν θα πρέπει να δι-
αμαρτύρεται για την έλλει-
ψη πόρων, αλλά να παράγει 
πολιτιστικό έργο, να αυτο-
τροφοδοτεί τις ανάγκες του 
πολιτισμού, να στηρίζει οικο-
νομικά συλλόγους που παρά-
γουν έργο και να δημιουργεί 
θεσμούς.

Π. Ψωμάς: «Στόχος μας 
η προστιθέμενη αξία»
Στην προστιθέμενη αξία που 
έχει η συνεργασία των καλλι-
τεχνών και των ανθρώπων 
του πνεύματος και του πολιτι-
σμού χωρίς όρια και σύνορα, 
αναφέρθηκε ο Πέτρος Ψω-
μάς, εκπαιδευτικός-σύμβου-

λος επιχειρήσεων, δημοτικός 
σύμβουλος Πατρέων και επι-
κεφαλής του «σπιράλ».
Τόνισε πως είναι αναγκαία η 
συνύπαρξη των πόρων (χρο-
νικοί, οικονομικοί και αν-
θρώπινοι) για να υπάρξουν 
αποτελέσματα, φέρνοντας ως 
παράδειγμα τρεις θεσμούς 
(Μώμος ο Πατρέας, Διεθνές 
Eικαστικό Φεστιβάλ Πάτρας, 
Φεστιβάλ Ποίησης). 
«Η μη διάθεση για συνεργα-
σία, μπορεί να απομειώσει 
κάποιες πολιτιστικές πρωτο-
βουλίες, που διαθέτουν σημα-
ντικό ειδικό βάρος και εκτό-
πισμα. Όπως για παράδειγμα 
το Διεθνές Φεστιβάλ Πάτρας, 
που πλέον έπαψε να είναι δι-
εθνές, ίσως και φεστιβάλ», 
ανέφερε, επισημαίνοντας πως 
θα έπρεπε να υπάρχει διάθε-
ση συνεργασίας των θεατρι-
κών σχημάτων. 
Παράλληλα, έδωσε αντίστοι-
χα παραδείγματα άλλων πό-
λεων, που μέσω της αγαστής 
συνεργασίας της πολιτείας, 
της τοπικής αυτοδιοίκησης 
και των ανθρώπων του πο-
λιτισμού, δημιούργησαν ση-
μαντικούς θεσμούς, ενώ μι-
λώντας για τις συνεργασίες 
της πόλης, αναφέρθηκε στη 
δικτύωση βιβλιοθηκών, την 
επαναφορά αδελφοποιήσεων 
με άλλες πόλεις, τη δημιουρ-
γία μουσείου πόλης, με τεκ-
μήρια από τους ίδιους τους 

πολίτες και θεματικού καρνα-
βαλικού πάρκου κ.ά.
Κλείνοντας, ανέφερε πως τα 
οφέλη της Πάτρας θα ήταν 
πολλαπλά μέσα από συνεργα-
σίες, ενώ πρότεινε το 2028 να 
γίνει ορόσημο για την Πάτρα. 
 
Γ. Κόττορος: 
«Κλειδί η συνεργασία»
Ο πρόεδρος του ΔΣ της Πολυ-
φωνικής Χορωδίας Πάτρας 
Γιάννης Κόττορος εστίασε 
στην πολυετή και ουσιαστική 
συνεισφορά του Οργανισμού 
στο πολιτιστικό γίγνεσθαι 
της πόλης, αναδεικνύοντας 
τις πολύπλευρες πολιτιστικές 
αναφορές του ως πρεσβευ-
τής της Πάτρας. «Δουλεύου-
με πάνω από 800 μέλη στα 
40 χρόνια με 2,500 εκδηλώ-
σεις και συναυλίες στην Ελ-
λάδα και το εξωτερικό, 40 
εκπαιδευτές σε 11 τμήματα 
καλύπτοντας όλο το φάσμα», 
τόνισε, επισημαίνοντας πως 
«προχωράμε όλοι μαζί για να 
πετύχουμε τον κοινό στόχο, η 
συνεργασία είναι αμφίδρομη 
για να αξιοποιηθεί το πολιτι-
στικό απόθεμα με στόχο την 
μέγιστη κοινωνική και οικο-
νομική ωφέλεια»
Ο επίλογος γράφτηκε από το 
σολιστικό κουαρτέτο νυκτών 
εγχόρδων «Vibrato» της Πο-
λυφωνικής Χορωδίας Πά-
τρας, το οποίο κέρδισε το θερ-
μό χειροκρότημα του κοινού. 

Πολιτισμού με... αποτύπωμα
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Μια συγκινητική στιγμή η παρουσία του π. Ν. Σκιαδαρέση στο 26o 
Forum Ανάπτυξης, μαζί με το γιό του Σπύρο και τον Π. Γιαλένιο.

Ενεργή η παρουσία υψηλών εκπροσώπων από όλο το φάσμα 
της τοπικής και περιφερειακής κοινωνίας.

Ο γεν. γραμματέας του υπ. Δικαιοσύνης Πάνος Αλεξανδρής βρέ-
θηκε στις εργασίες του 26ου Forum Ανάπτυξης.

 Ο σεβ. Μητροπολίτης Πατρών κ.κ Χρυσόστομος ευλόγησε τις 
εργασίες του πολυσυνεδρίου. Εδώ με τον πρόεδρο της ΟΕΒΕΣ-
ΝΑ Δημήτρη Νικολακόπουλο και τον Π. Γιαλένιο.

Ο πρόεδρος του Επιμελητηρίου Αχαΐας και πρόεδρος του ΕΦΕ-
ΠΑΕ Πλάτωνας Μαρλαφέκας στο βήμα των εγκαινίων.

Με την υφυπουργό Αλ. Σδούκου πολλοί νέοι σύνεδροι. Χαρακτηρι-
στικό του φετινού πολυσυνεδρίου η παρουσία εκατοντάδων νέων.

Σημαντικές οι ανακοινώσεις από τα βήματα του πολυσυνεδρίου 
του Γενικού Γραμματέα Ιδιωτικών Επενδύσεων Δημήτρη Σκάλκου.

Στο βήμα των εγκαινίων ο Βουλευτής Ιάσονας Φωτήλας.

Στο βήμα ο Βουλευτής Αχαΐας του ΣΥΡΙΖΑ ΠΣ Ανδρέας Παναγι-
ωτόπουλος.

Ο εκδότης και διοργανωτής του 26ου Forum Ανάπτυξης Παν. 
Γιαλένιος με την υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας 
Σοφία Ζαχαράκη.

Υψηλές εκπροσωπήσεις από τον νομικό κόσμο στις φετινές εκ-
δηλώσεις.

Παρών και ο πρώην υφυπουργός Εξωτερικών, βουλευτής Αχαΐ-
ας Ανδρέας Κατσανιώτης.

Ο Δήμαρχος της Πάτρας Κώστας Πελετίδης δίνει το δικό του στίγ-
μα για τις συνεργασίες που πρέπει να εξυπηρετούν τα συμφέρο-
ντα των πολλών.

Ο Πρύτανης του Πανεπιστημίου Πατρών Χρήστος Μπούρας ανα-
δεικνύει τις πρωτοβουλίες εξωστρέφειας του Ιδρύματος.

Γεμάτες σε όλο το πλούσιο διήμερο των εκδήλώσεων οι συνε-
δριακές αίθουσες κι ο εκθεσιακός χώρος του 26ου Forum Ανά-
πτυξης.
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Ουσιαστική στήριξη 
«Θέλω να εστιάσω στο νέο άνθρωπο 
που επιδιώκει να κάνει ένα πλάνο 
ζωής και να αλλάξουν οι σχεδιασμοί 
του για την στεγαστική πολιτική. Κα-
κά τα ψέμματα οι νέοι φεύγουν αργά 
από το σπί τους και εμείς θα θέλαμε 
να τους δώσουμε την ευκαιρία να αλ-
λάξουν σελίδα. Στόχος 
μας να τους βοηθήσου-
με να αποκτήσουν το 
δικό τους σπίτι», αυτά 
ανέφερε στο περιθώ-
ριο του 26ου Forum 
Ανάπτυξης η Σοφία 
Ζαχαράκη υπουργός 
Κοινωνικής Συνοχής 
και Οικογένειας. Συ-
νοδευόμενη από τον 
πρώην επίτροπο Δη-
μήτρη Αβραμόπουλο 
είχε την δυνατότητα 
να ξεναγηθεί και στα διάφορα περί-
πτερα της έκθεσης, στο πλαίσιο του 
πολυσυνεδρίου. Δήλωσε εντυπωσι-
ασμένη, αν και λόγο χρόνου δεν κα-
τάφερε να ενημερωθεί για όλα. Σε 
κάθε περίπτωση, στόχος του Υπουρ-
γείου, όπως διαβεβαίωσε τους συ-
νομιλητές της η Υπουργός, είναι να 
ξεπεραστεί το πρόβλημα του δημο-
γραφικού. Οι τελευταίες αναφορές 
από το Υπουργείο κάνουν λόγο ότι 
παραμένει ανοικτό το ενδεχόμενο 
οικονομικής συνδρομής του κρά-
τους στις προσπάθειες ζευγαριών να 
αποκτήσουν παιδιά μέσω εξωσωμα-
τικής γονιμοποίησης αλλά και στην 
κρυοσυντήρηση ωαρίων.

Το μέλλον της 
Δικαιοσύνης 
«Λιγοστέψαμε πάρα 
πολύ στο Δημόσιο. 
Οι ανθρώπινοι πόροι 
του Δημοσίου δεν εί-
ναι επαρκείς και λό-
γω μνημονίων έφυγαν 
πάρα πολλοί υπάλλη-
λοι. Από τις 9.500 το 
προηγούμενο διάστη-
μα σήμερα υπηρετούν 
6.000 υπάλληλοι» τό-
νισε ο Πάνος Αλεξανδρής, γενικός 
γραμματέας του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης στην αντίστοιχη συνεδρία του 
Δικηγορικού Συλλόγου Πατρών. Ξε-
καθάρισε ότι θα δημιουργηθεί ένας 
νέος δικαστικός χάρτης που θα προ-
βλέπει τη συγχώνευση των Ειρηνο-
δικείων στα Πρωτοδικεία, όμως φά-

νηκε φειδωλός στο να αποκαλύψει 
τις λεπτομέρειες. «Οι προτάσεις που 
γίνονται απαντούν σε τρία διαφορε-
τικά σενάρια και όχι μόνο σε εκείνο 
που προβλέπει την ενοποίηση των 
Ειρηνοδικείων με τα Πρωτοδικεία» 
τόνισε ο κ. Αλεξανδρής. Διαβεβαίω-
σε πάντως ότι το Υπουργείο θα είναι 

προσεκτικό στα βήμα-
τά του και δεν θα φρο-
ντίσει για την εξέλιξη 
των δικαστικών λει-
τουργών όπως επίσης 
και για τις οικονομικές 
απολαβές τους που δεν 
θα αλλάξουν.
«Οποιαδήποτε αλλαγή 
στον χώρο της Δικαι-
οσύνης δεν μπορεί να 
είναι πρόχειρη, πρέπει 
να είναι βαθειά που 
επηρεάζει την πορεία 

όλων» ανέφερε ο κ. Αλεξανδρής.

Στο μισό το 
τέλος επιτηδεύματος 
Στο μισό περικόπτεται το Τέλος Επι-
τηδεύματος για όλους από εφέτος 
όπως δήλωσε μιλώντας στην τηλε-
όραση του ΣΚΑΙ, ο υπουργός Εθνι-
κής Οικονομίας και Οικονομικών 
Κωστής Χατζηδάκης. Η αλλαγή σε 
σχέση με το αρχικό σχέδιο περιέχε-
ται στο φορολογικό νομοσχέδιο που 
κατατέθηκε στη Βουλή. Να σημειω-
θεί ότι με βάση τα όσα έχουν ανα-
κοινωθεί από το 2025 καταργείται 
οριστικά το Τέλος Επιτηδεύματος.
Με βάση το σημερινό πλαίσιο το Τέ-

λος Επιτηδεύματος εί-
ναι 650 ευρώ και κατά 
συνέπεια θα πέσει στα 
325 ευρώ.
Όπως χαρακτηριστι-
κά τόνισε ο υπουργός 
Οικονομικών Κωστής 
Χατζηδάκης, η μείωση 
του τέλος επιτηδεύμα-
τος κατά 50% θα αφο-
ρά όλους τους ελεύθε-
ρους επαγγελματίες. 
Στο αρχικό σχέδιο η 
διάταξη που εμπεριέ-

χονταν στο φορολογικό νομοσχέ-
διο, έδινε έκπτωση 25% ή 50% σε 
συνάρτηση με το εάν το δηλωθέν ει-
σόδημα υπερέβαινε το τεκμαρτό.
Ο Κωστής Χατζηδάκης τόνισε επί-
σης ότι «δεν θα ισχύσει το τεκμήριο 
για εκείνους που θέλουν να ελεγ-

χθούν», ενώ σημείωσε ότι υπάρ-
χουν εννιά σαφείς εξαιρέσεις από το 
μαχητό τεκμήριο.

Λογισμικό διέγραφε 
το 60% του τζίρου
Ακόμα μία τρανταχτή περίπτωση 
«πειραγμένου» και παράνομου λο-
γισμικού ήρθε στο φως, μέσω κα-
ταγγελίας στην εφαρμογή Appodixi 
της Ανεξάρτητης Αρχής Δημοσίων 
Εσόδων. Συγκεκριμένα, οι ελεγκτές 
της ΑΑΔΕ εντόπισαν εστιατόριο, το 
οποίο είχε «πειράξει» το λογισμικό 
τού φορολογικού μηχανισμού ως 
εξής: Το λογισμικό εφαρμογής έκδο-
σης φορολογικών στοιχείων, έδινε 
την εντολή να σταλεί για καταγραφή 
στο Ζ το αρχείο που περιείχε μόνο 
το πρώτο είδος της παραγγελίας. Στη 
συνέχεια, έστελνε προς εκτύπωση 
ένα αρχείο με άλλο περιεχόμενο (με 
όλα τα παραγγελθέντα είδη), ώστε να 
δοθεί στον πελάτη και έτσι αυτός να 
βεβαιωθεί ότι πήρε απόδειξη.
Για να ενισχυθεί η νομιμοφάνεια 
στην όλη διαδικασία έβγαζε στην 
απόδειξη και έναν ψεύτικο σειριακό 
αριθμό (γνωστός και ως ΠΑΗΨΣ).
Τι σημαίνει αυτό σε νούμερα; Ότι το 
2020, το 2021 και το 2022 το πα-
ράνομο λογισμικό είχε μειώσει κα-
τά πάνω από 60% την αξία 18.300 
αποδείξεων, με την επιχείρηση 
να αποκρύβει κατά αυτόν τον τρό-
πο τζίρο 440.000 ευρώ. Τόσο στην 
επιχείρηση εστίασης όσο και στην 
εταιρεία που παρείχε το λογισμικό 
έκδοσης αποδείξεων θα επιβλη-
θούν τα προβλεπόμενα πρόστιμα, 
ενώ ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη περαι-
τέρω έλεγχος.

Το αργότερο μέχρι τις 21 Δεκεμβρίου 
θα πρέπει να έχει πληρωθεί το δώρο 
Χριστουγέννων στον ιδιωτικό τομέα, με 
την περίοδο υπολογισμού για τους εργα-
ζόμενους να ξεκινάει από την 1η Μαΐου 
2023. Όσον αφορά στο δώρο Χριστου-
γέννων για τους ανέργους, αυτό καταβάλ-
λεται από την ΔΥΠΑ το πρώτο 10ημερο 
του Δεκεμβρίου.

Δώρο Χριστουγέννων 2023 δικαιού-
νται δεκάδες χιλιάδες επιδοτούμενοι 
άνεργοι. Ολόκληρο το δώρο στους ανέρ-
γους ανέρχεται στα 479 ευρώ.

!
Η πρόσφατη ανακοίνωση του Υπουργείου Περιβάλλοντος και 
Ενέργειας για τη διαμόρφωση του ειδικού τιμολογίου, δείχνει 
για άλλη μια φορά το πόσο ευάλωτοι θα είναι οι πολίτες στις 
πολιτικές ολιγοπωλίου που έχουν διαμορφωθεί και στον τομέα 
της Ενέργειας. Εν ολίγοις οι πολίτες που δεν θα απαντούν στις 
προσφορές των εταιρειών για μεσοπρόθεσμα συμβόλαια θα με-
ταπίπτουν σε ένα ειδικό τιμολόγιο το οποίο αν και θα εξαρτάται 
σε ένα βαθμό από το Χρηματιστήριο Ενέργειας, οι βασικοί του 
συντελεστές παραπέμπουν και πάλι σε ένα μεταβλητό τιμολόγιο 
στο οποίο οι πολίτες δεν θα έχουν, πραγματικά, τη δυνατότητα να 
ανταπεξέλθουν στο «σαφάρι» τιμολογίων.
Αν αυτή η διατύπωση ακούγεται τραβηγμένη και ο αντίλογος είναι 
ότι πρέπει να αποκτήσουμε καταναλωτική συνείδηση, τότε ας ανα-
λογιστούμε ότι το 50% των Ελλήνων δεν διαθέτει καν τις στοιχειώ-
δεις ψηφιακές δεξιότητες ενώ σύμφωνα με τα πρόσφατα στοιχεία 
της ΓΣΕΕ αυτό το ποσοστό γίνεται 70% στους χειρωνακτικά εργα-
ζόμενους. Εν ολίγοις, το βάρος και η ευθύνη για την επιλογή θα 
πέσει πάλι στους λογιστές, στους μηχανικούς, στους δικηγόρους 
κλπ. Δηλαδή σε επιπλέον κόστη για τους πολίτες ή σε «δωρεάν» 
επιπλέον φόρτο εργασίας για τους ελεύθερους επαγγελματίες.
Και το Κράτος; Η αρμόδια Ρυθμιστική Αρχή; Το Κράτος θα ει-
σπράττει από το ΦΠΑ της ακρίβειας και θα δίνει επιδόματα «κοι-
νωνικής εκτόνωσης» και η Ρυθμιστική Αρχή θα επιβλέπει τον 
υγιή ανταγωνισμό, χωρίς τουλάχιστον μέχρι τώρα να έχει κάνει 
αισθητή την παρουσία της σε αυτό.
Είναι χαρακτηριστικό άλλωστε ότι τα τελευταία δυόμιση χρόνια 
η Ελλάδα βρίσκεται στις πρώτες πέντε χώρες στην ακριβότερη 
τιμή της χονδρικής αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας, στη μέση και 
προς τα πάνω της ευρωπαϊκής κατάταξης ως προς την τιμή για τα 
νοικοκυριά, και στην πέμπτη χαμηλότερη θέση στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση όσον αφορά στο διαθέσιμο εισόδημα. Ναι αλλά θα πει 
κανείς ότι αυτή η κατάταξη οφείλεται στη φοροδιαφυγή. 
Ο ίδιος ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδας μίλησε για 40 
δις ευρώ «μαύρου χρήματος». Οπότε καταλαβαίνει κανείς πολύ 
εύκολα εάν το νέο φορολογικό νομοσχέδιο για τους Ελεύθερους 
Επαγγελματίες και τους Αυτοαπασχολούμενους, το οποίο αφορά 
σε φορολογική ύλη σκάρτου 1 δις ευρώ, αν πραγματικά στοχεύει 
στη φορολόγηση του επαγγέλματος και όχι του εισοδήματος. Άλ-
λωστε γιατί να ελέγξουμε τις off shore εταιρείες και αυτούς που 
έχουν πολυτελή περιουσιακά στοιχεία; Να μας πουν ότι είμαστε 
αδιάκριτοι;
Κάπως έτσι τα πιο ευάλωτα νοικοκυριά διαθέτουν πάνω από 
11% του εισοδήματος τους για ηλεκτρική ενέργεια και ως εκ τού-
του βρίσκονται de facto στο φάσμα της ενεργειακής φτώχειας και 
κάπως έτσι το 18.8% του πληθυσμού της χώρας βρίσκεται σε 
κίνδυνο γενικής φτώχειας με την Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας 
να είναι πρωταθλήτρια μεταξύ των περιφερειών με ποσοστό 
26.7%, δηλαδή πάνω από 170 χιλιάδες πολίτες μόνο στη Δυτι-
κή Ελλάδα. Στη γενικότερη εικόνα...
Το 2024 σύμφωνα με όλα τα στοιχεία αναμένεται να είναι η τρίτη 

Το ειδικό τιμολόγιο 
και τα νοικοκυριά

Eπωνύμως

O κ. Πάνος 
Αλεξανδρής

 Aντί για λάδι... της πήρε 3000 ευρώ 
 Το ποσό των 3.000 ευρώ κατάφερε να αποσπάσει από τον τραπεζικό λο-
γαριασμό 32χρονης στην Πάτρα, άνδρας με το πρόσχημα της επιδότησης 
λαδιού. Ο άνδρας επικοινώνησε μαζί της τηλεφωνικά και επικαλούμενος 
ονόματα γνωστών της προσώπων, υποσχέθηκε πως θα τη βοηθήσει να 
πάρει την επιδότηση. Η νεαρή γυναίκα, έχοντας πεισθεί για τις προθέσεις 
του, μετέβη σε ΑΤΜ της Εθνικής στα Ζαρουχλέικα, πληκτρολόγησε αριθ-
μούς καθ’ υπόδειξή του, δίνοντας εν αγνοία της εντολή για τη μεταφορά 
χρημάτων. Το περιστατικό καταγγέλθηκε στην Ασφάλεια Πατρών και σχη-
ματίσθηκε δικογραφία σε βάρος άγνωστου δράστη για απάτη. Kαι το λάδι 
το πλήρωσε κάτι παραπάνω από ακριβά.

Το κύμα ανατιμήσεων 
στην εστίαση προβλη-
ματίζει. Και αυτό γιατί 
με τις νέες τιμές μια κοκα 
κόλα θα κοστίζει πέντε 
ευρώ στα εστιατόρια. Η 
αύξηση πάντως του ΦΠΑ 
στο 24% για αναψυκτικά 
και ροφήματα θα γίνει 
από 1η Ιανουαρίου. Νέος 
χρόνος, νέες αυξήσεις….

‘‘

‘‘

‘‘

‘‘

...τα τελευταία δυόμιση χρόνια η 

Ελλάδα βρίσκεται στις πρώτες πέ-

ντε χώρες στην ακριβότερη τιμή της 

χονδρικής αγοράς ηλεκτρικής ενέρ-

γειας, στη μέση και προς τα πάνω 

της ευρωπαϊκής κατάταξης ως προς 

την τιμή για τα νοικοκυριά...

του Αθανάσιου Γιανναδάκη

Η κα Σοφία 
Ζαχαράκη

Συνέχεια στη σελ. 19
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Η καταλυτική συμβολή των 
μαιών στην προώθηση του 
μητρικού θηλασμού μέσα 
από δράσεις ευαισθητοποίη-
σης και ενθάρρυνσης στήρι-
ξης των οικογενειών στο υπέ-
ροχο ταξίδι της γονεϊκότητας, 
αναδείχθηκε κατά τη διάρκεια 
της εκδήλωσης που διοργά-
νωσε το πρωί της Κυριακής 
ο Σύλλογος Επιστημόνων 
Μαιών - Μαιευτριών Πάτρας 
στο πλαίσιο του 26ου Forum 
Ανάπτυξης στο ξενοδοχείο 
«Αστήρ».
Τον συντονισμό της ενδιαφέ-
ρουσας συζήτησης έκαναν η 
πρόεδρος του Συλλόγου, μαία 
Μαρία Κιούρτη, η οποία 
αναφέρθηκε στις συντονισμέ-
νες δράσεις για την ανάδειξη 
της αξίας του μητρικού θηλα-
σμού και ο επίκουρος καθη-
γητής Γενικής Ιατρικής Σχολή 
Επιστημών Αποκατάστασης 
Υγείας Πανεπιστημίου Πα-
τρών Παναγιώτης Πλώτας, 
ο οποίος αναγνώρισε τον 
πρωταρχικό ρόλο της μητέ-
ρας σημειώνοντας όμως πως 
και ο πατέρας έχει την δική 
του συμβολή.
Η διοικήτρια του Καραμανδα-
νείου Νοσοκομείου Ασπασία 
Ρηγοπούλου, χαιρετίζοντας 
την εκδήλωση, μίλησε για την 
προσωπική της εμπειρία ως 
μητέρα, αναγνωρίζοντας την 
πολύτιμη καθοδήγηση που 
είχε από τις μαίες που υπηρε-
τούν στο ΕΣΥ ώστε να θηλάζει 
τον γιο της για μεγάλο χρονι-
κό διάστημα, παρά τις αυξη-
μένες επαγγελματικές και κοι-
νωνικές υποχρεώσεις και για 
την σχέση αγάπης που κρύβει 
αυτή η διαδικασία. 
Την εμπειρία από την δημι-
ουργία του πρώτου πιλοτικού 
Δικτύου Μαιών στην Δυτική 
Ελλάδα, στην Ηλεία το 2019 
με τη συνεργασία της τοπι-
κής κοινωνίας και των φορέ-
ων για την ασφαλή μητρότητα 
και την υγεία των γυναικών 
μετέφερε στο ακροατήριο η 
μαία Σοφία Γκάμαρη, πα-
ρουσιάζοντας στοιχεία για το 
έργο των μαιών.
«Μέσα σε μια 7ετία στις δομές 
μας 7.500 γυναίκες υποβλή-
θηκαν σε τεστ ΠΑΠ, κάναμε 
471 εξορμήσεις σε δήμους 
και κοινότητες για λήψη τεστ 
ΠΑΠ και ανταποκρίθηκαν 

6.500 γυναίκες, όσες μας 
επισκέφθηκαν. Κάναμε κατ’ 
οίκον επισκέψεις, ενημερώ-
σεις στα σχολεία, επισκέψεις 
σε δομές προσφύγων, μαθή-
ματα ανώδυνου τοκετού, επί-
δειξη βρεφικού μασάζ, ομιλί-
ες για μητρικό θηλασμό και 
εκδηλώσεις δημόσιου μητρι-
κού θηλασμού», τόνισε σκι-
αγραφώντας τις δράσεις του 
Δικτύου. Υπογράμμισε δε την 
αναγκαιότητα για ένα σχέδιο 
μεταγεννητικής φροντίδας με-
τά τον τοκετό που προάγει τον 
μητρικό θηλασμό για την με-
τάβαση στην γονεϊκότητητα 
και στην φροντίδα της λεχώ-
νας και του νεογνού καθώς 
η παρεχόμενη φροντίδα θα 
πρέπει να γίνεται με μια συ-
νεχή διαδικασία γιατί όλες οι 
γυναίκες χρειάζονται συνεχή 
παρακολούθηση μετά τον το-
κετό και υποστήριξη για την 
μετάβαση στην μητρότητα. 
Η Σοφία Γόνη, μαία από το 
Ιατροκοινωνικό Κέντρο Αιγί-
ου που υπάγεται στο Κέντρο 
Υγείας Ακράτας και ήταν το 
πρώτο που λειτούργησε στην 
Αχαΐα, περιέγραψε την δική 
της εμπειρία τονίζοντας με έμ-
φαση πως «ο θηλασμός δεν 
έχει ώρα και μέρα, δεν έχει 
ωράριο, δεν έχει όρια…». Ση-
μείωσε πως στο Κέντρο υπο-
στηρίζονται 150 – 250 γυ-
ναίκες ετησίως και στα τρία 
τμήματα, Προετοιμασίας Γο-
νεϊκότητας, Μητρικού Θηλα-
σμού και Λοχείας, τονίζοντας 
πως «τα ζευγάρια χρειάζονται 
στήριξη στην συγκεκριμένη 
περίοδο της ζωής τους για να 
ανταποκριθούν στις δυσκολί-
ες» και τόνισε πως ο μητρικός 
θηλασμός θέτει τα θεμέλια μι-

ας υγιούς οικογένειας. 
Η Ιωάννα Καγκελάρη, μαία 
ΜSc, προϊσταμένη Μ/Γ Κλι-
νικής ΓΝΠ «Ο Άγιος Ανδρέ-
ας» δήλωσε περήφανη για το 
έργο που έχει παραχθεί στην 
κλινική που καταγράφονται 
600 με 700 τοκετοί ετησίως 
καθώς από το 2016 που κα-
τατέθηκε η νομοθεσία για τον 
μητρικό θηλασμό με την ευ-
αισθητοποίηση των μαιών 
εφαρμόστηκε πρόγραμμα εν-
θάρρυνσης και στήριξης του 
μητρικού θηλασμού.
«Είμαστε μπροστάρηδες στον 
μητρικό θηλασμό, παρά τα 
προβλήματα στην περίοδο 
της πανδημίας κερδίσαμε το 
στοίχημα και είμαστε περή-
φανες για το έργο μας» ανέ-
φερε παρουσιάζοντας τις δρά-
σεις που έλαβαν χώρα για την 
ευαισθητοποίηση των μητέ-
ρων αλλά και για την δια βί-
ου εκπαίδευση των μαιών με 
αποτέλεσμα να είναι όλες εκ-
παιδεύτριες μαίες» ανέφερε, 
τονίζοντας πως οι συνεργα-
σίες είναι αναγκαίες και πως 
θα πρέπει να βρεθούν χώροι 
στα νοσοκομεία για μαθήμα-
τα ανώδυνου τοκετού και μη-
τρικού θηλασμού για την ίδια 
και για το περιβάλλον της. 
Η Σοφία Γιαννέλου μαία 
ΜSc, υπεύθυνη Μητρικού 
Θηλασμού, ΓΝΠ «Ο Άγιος 
Ανδρέας» από την πλευρά της 
ευχαρίστησε όλες τις μητέρες 
που τους έχουν εμπιστευτεί 
τονίζοντας την τεράστια αξία 
που έχει το μητρικό γάλα και 
εστίασε στην προσπάθεια 
των μαιών για να αναδείξουν 
την σπουδαιότητα του μητρι-
κού θηλασμού, καθώς η φύ-
ση είχε υποκατασταθεί από 

την τεχνητή τροφή για τα μω-
ρά επί δεκαετίες. 
Ο διοικητής του ΓΝΠ «Ο Άγι-
ος Ανδρέας» Ηλίας Θεοδω-
ρόπουλος ευχαρίστησε όλο 
το προσωπικό του Νοσοκο-
μείου και κυρίως τις μαίες, 
που επιτελούν σημαντικότα-
το ρόλο στο με ζήλο, εμπει-
ρία και τεχνογνωσία, τόσο 
ως διοικητής όσο κι ως πα-
τέρας, όπου πριν έναν μήνα 
γεννήθηκε η κόρη του. Από 
την πλευρά του ανέφερε πως 
η διοίκηση καταβάλλει συ-
νεχή προσπάθεια για να πα-
ρέχει βελτιωμένες υπηρεσί-
ες υγείας και για να ενισχύει 
τον εξοπλισμό του, δίνοντας 
βάρος στην εκπαίδευση του 
προσωπικού και στην εξω-
στρέφεια. 
«Λευκό χρυσό» χαρακτήρισε 
το μητρικό γάλα, η Κωνστα-
ντίνα Νούσια, μαία MSc, 
υποψήφια διδάκτωρ Ιατρική 
Αθήνας, ΕΚΠΑ, η οποία μί-
λησε για τα εξωσώματα στο 
μητρικό γάλα και αναφέρ-
θηκε στα πλεονεκτήματα της 
σίτισης με μητρικό γάλα, ει-
δικά στα πρόωρα μωρά. Υπο-
γράμμισε μεταξύ άλλων πως 
η διατροφή των βρεφών με 
μητρικό γάλα μειώνει την πι-
θανότητα εμφάνισης ποικί-
λων μη μεταδοτικών ασθε-
νειών αργότερα στη ζωή και 
σχετίζεται επίσης με βελτιω-
μένα νευροαναπτυξιακά απο-
τελέσματα.
Η Αλεξάνδρα Κοσμαρί-
κου, παιδίατρος, MD, MSc 
«Διατροφή κατά την παιδι-
κή ηλικία» και μέλος της Ελ-
ληνικής Εταιρείας Ομοιοπα-
θητικής Ιατρικής (Ε.Ε.Ο.Ι.) 
έδωσε πολύ χρήσιμες ιατρι-

κές συμβουλές στις μητέρες 
για το πώς μπορούν να θηλά-
ζουν για τις περιπτώσεις που 
δεν πρέπει να προχωρήσουν 
στην διακοπή του μητρικού 
θηλασμού ακόμα και όταν 
νοσήσουν, αρκεί να τηρούν 
βασικούς κανόνες. Σημείωσε 
πως η ξαφνική διακοπή θη-
λασμού μπορεί να οδηγήσει 
σε μαστίτιδα την μητέρα ενώ 
ο ξαφνικός απογαλακτισμός 
μπορεί να διαταράξει την συ-
ναισθηματικής ισορροπίας 
της μητέρας.
Άκρως συγκινητική ήταν η βι-
ωματική εμπειρία της θηλά-
ζουσας μητέρας Δήμητρας 
Γκεζερλή, πολιτικός μηχανι-
κός ΤΕ MSc, υποψήφια δι-
δάκτωρ, η οποία αναφέρθηκε 
στο ταξίδι της γονεικότητας μέ-
σω του μητρικού θηλασμού.
«Μέσα από τον μητρικό θη-
λασμό αγάπησα το παιδί μου 
και τον εαυτό μου ακόμα πε-
ρισσότερο. Ο θηλασμός δεν 
μου στέρησε τίποτα, ο γιος 
μου είναι πάντα μαζί μου και 
το μαγικό αυτό ταξίδι θα συ-
νεχιστεί. Δεν ήταν εύκολη δι-
αδικασία, πολλές φορές αι-
σθάνθηκα μεγάλη κούραση, 
όμως με υπομονή και επι-
μονή τα κατάφερα και κυρί-
ως όταν ένοιωθα την ασφά-
λεια του γιου μου που του 
προσέφερα εκτός από τροφή 
και ασφάλεια…» ανέφερε και 
προέτρεψε όλες τις μητέρες 
να προσπαθήσουν να θηλά-
σουν και να μην εγκαταλεί-
πουν την προσπάθεια, γιατί 
ο θηλασμός είναι ένα μαγικό 
ταξίδι με μεγάλη εμπειρία, εί-
ναι η ελπίδα και το χαμόγελο 
για το μέλλον μας. 
Για το παράδειγμα εθελοντι-

κής δράσης, το «Σπίτι Θη-
λασμού» μίλησε η Ιωάννα 
Βασιλάκη, μαία, IBCLC, πρό-
εδρος ΕΑΜΕΕ στο νεοσύστα-
το Σωματείο Σπίτι θηλασμού 
και γενική γραμματέας Ελλη-
νικής / Ψυχοπροφυλακτικής 
Εταιρείας. 
Ανέπτυξε την φιλοσοφία και 
τον τρόπο υλοποίησης αυτής 
της ιδέας, μίλησε για την ση-
μασία της εκπαίδευσης, της 
δικτύωσης, επικοινωνίας, 
ενημέρωσης, ψυχολογικής 
και σωματικής υποστήριξης, 
ενθάρρυνσης και πρακτικής 
βοήθειας της μητέρας, του 
βρέφους και της οικογένειας 
κατά την περίοδο της εγκυμο-
σύνης, του τοκετού και της με-
ταγεννητικής περιόδου. 
Αναφέρθηκε διεξοδικά στις 
δράσεις που κάνει το Σωμα-
τείο, με επισκέψεις σε δομές, 
κοινωνικά ιατρεία, συλλογή 
μητρικού γάλακτος, ενώ έκα-
ναν οι μητέρες τη δράση της 
αγκαλιάς. 
Την ημερίδα έκλεισε η Διαχει-
ρίστρια της ομάδας υποστή-
ριξης μητέρων στο facebook 
«Αποθηλάζω με αγάπη» Έρ-
ρικα Κοκκόση, μαία, MSc, 
PhDc, η οποία παρουσίασε το 
έργο της εθελοντικής ομάδας 
υποστήριξης μητέρων «Απο-
θηλάζω με αγάπη!»»
Να σημειωθεί πως χαιρετι-
σμό απηύθυνε και ο πολιτευ-
τής της ΝΔ Αχαΐας Άγγελος 
Τσιγκρής, ο οποίος μίλη-
σε ως πατέρας διδύμων δύο 
ετών και εξήρε τον σημαντικό 
ρόλο των μαιών, λέγοντας: 
«Ήρθα να πω ένα μεγάλο ευ-
χαριστώ για την στήριξη που 
παρέχουν οι μαίες σε όλα τα 
παιδιά».

Ο μητρικός θηλασμός αποτελεί
ένα υπέροχο ταξίδι γονεϊκότητας

> Καταλυτικός ο ρόλος της μαίας και σημαντικά τα οφέλη για μητέρα και νεογνό 
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Το πολυδιάστατο και και-
νοτόμο έργο του Μουσείου 
Επιστημών και Τεχνολογίας 
του Πανεπιστημίου Πατρών 
καθώς και η αλληλεπίδρα-
σή του με την κοινωνία ανα-
δείχτηκαν στη διάρκεια της 
σχετικής εκδήλωσης, στο 
πλαίσιο του 26ου Forum 
Ανάπτυξης 2023. 
Ο διευθυντής του Μουσείου 
Ιωάννης Ηλιόπουλος και 
η υπεύθυνη του Μουσεί-
ου Πένυ Θεολόγη Γκού-
τη ανέδειξαν τη διάσταση 
της εκλαΐκευσης των επι-
στημών και της τεχνολογίας 
προς όφελος της αειφορίας.
«Ως Πανεπιστημιακό Μου-
σείο διαφέρει από τα μου-
σεία άλλων τύπων, διότι 
βρίσκεται κοντά στην «Πα-
νεπιστημιακή έρευνα» και 
του προσφέρονται πολλές 
δυνατότητες να χρησιμο-
ποιεί γνώση που απορρέ-
ει από αυτή. Προσφέρεται 
στα μέλη της πανεπιστημι-
ακής κοινότητας ως χώρος 
πειραματισμού με νέες ιδέ-
ες, απόκτησης εμπειρίας και 
έμπνευσης, ενώ μπορεί να 
αξιοποιήσει τη δημιουργι-
κότητα και τις «φρέσκες ιδέ-
ες» των φοιτητών», επισή-

μανε ο κ. Ηλιόπουλος.
Η Πένυ Θεολόγη - Γκούτη 
αναφέρθηκε στη μόνιμη έκ-
θεση του μουσείου, η οποία 
αφορά την ιστορία της εξέ-
λιξης των τηλεπικοινωνι-
ών, στο πλαίσιο της οποίας 
υπάρχει τηλεφωνικό κέντρο 
«που είναι ίσως το μοναδι-
κό στον κόσμο αυτού του 
τύπου, που λειτουργεί».
Στάθηκε στις περιοδικές εκ-
θέσεις για την επιστήμη, το 
περιβάλλον, την αειφορία 
και τις εκπαιδευτικές δρά-
σεις που υλοποιούνται τόσο 
διά ζώσης όσο και εξ απο-
στάσεως τις οποίες έχουν 
παρακολουθήσει μαθητές 
από όλη σχεδόν την Ελλά-

δα. Πρόσφατα το μουσείο 
απέκτησε δύο μουσειοσκευ-
ές, που με απλό και ενδια-
φέροντα τρόπο τα παιδιά 
μαθαίνουν για το νερό. Ήδη 
για αυτές υπάρχει μεγάλο 
ενδιαφέρον από σχολεία, 
ενώ ετοιμάζονται και άλλες 
δύο.
Παράλληλα υπογράμμισε το 
μοντέλο αλληλεπίδρασης 
που έχει αναπτύξει με τη εκ-
παιδευτική κοινότητα και τη 
συνεργασία με φοιτητές του 
Πανεπιστημίου Πατρών, οι 
οποίοι αναλαμβάνουν ρό-
λους εθελοντών.
Το μουσείο ξεκίνησε τη 
λειτουργία του το 2001 
και άνοιξε τις πύλες του 

το 2009. Ξεκίνησε με ετή-
σια επίσκεψη της τάξεως 
των 10.000 ατόμων από το 
2019 ήταν 44.000
Η Γεωργία Πετροπούλου-
Conan, διευθύντρια Γαλ-
λικού Ινστιτούτου Πάτρας 
ανέλυσε το θέμα: «Ανακα-
λύπτοντας και αλληλεπι-
δρώντας με την Επιστήμη 
και τον πολιτισμό της Γαλλί-
ας μέσα από τις δράσεις του 
Μ.Ε.Τ. Π.Π.». «Το Μουσείο 
Επιστημών και Τεχνολογίας 
αποτελεί αναπόσπαστη ψη-
φίδα στο μωσαϊκό της πό-
λης μας. Το πανεπιστήμιο 
Πατρών μπορεί και πρέπει 
να υπερηφανεύεται για την 
ύπαρξή του» τόνισε και ανα-

κοίνωσε τη συνεργασία τους 
στην επικείμενη έκθεση για 
τον Louis Pasteur.
H Χρυσάνθη Βανταράκη, 
πρόεδρος Ένωσης Εικαστι-
κών Πάτρας μίλησε με Θέ-
μα: «Επιστήμη και Τέχνη 
συνδιαλέγονται στο Μ.Ε.Τ. 
Π.Π.». και τόνισε, μεταξύ 
άλλων τη σημαντική συμβο-
λή του Μουσείου στην κατα-
νόηση εκπαιδευτικών θεμά-
των από τους μαθητές όταν 
έρχεται η ώρα να τα διδα-
χτούν στην πράξη. 
Η Βασιλική Μαντζουρά-
του, υπεύθυνη Πολιτιστι-
κών Πρωτοβάθμιας Εκπαί-
δευσης Αχαΐας μίλησε για 
τη «Συνεργασία των Πολι-
τιστικών Τμημάτων με το 
Μ.Ε.Τ. Π.Π.». «Πρόκειται 
για ένα μουσείο ζωντανό και 
δραστήριο, που ακολουθεί 
πάντα τις εξελίξεις και συ-
ναγωνίζεται επάξια όλα τα 
μουσεία του εξωτερικού» εί-
πε χαρακτηριστικά.
Η Νικούλα Κουγιά, αρ-
χαιολόγος, υποψήφια Δρ 
Πανεπιστημίου Πατρών, 
εθελόντρια Μ.Ε.Τ. Π.Π. 
εστίασε στην «εκλαΐκευση 
της επιστημονικής έρευνας 
μέσα από τις δράσεις του 

Μ.Ε.Τ. Π.Π.»
Η Μαρία Κωστούρου, νη-
πιαγωγός-μουσειολόγος, 
εθελόντρια Μ.Ε.Τ. Π.Π. μί-
λησε με θέμα «Έμπνευση 
και Πειρασμός στο Μ.Ε.Τ. 
Π.Π.».
 Ο Νίκος Παπαγεωργίου, 
προϊστάμενος Οικονομικών 
και Διοικητικών Υποθέσε-
ων της ΤΙΤΑΝ ΑΕ εξήγησε 
του λόγους για τους οποίους 
η εταιρεία είναι χορηγός στο 
Μ.Ε.Τ.
«Για τον Τιτάνα η συνερ-
γασία με φορείς όπως εί-
ναι το Μ.Ε.Τ. σχετίζεται με 
την επίτευξη προκλητικών 
στόχων για το περιβάλλον, 
την κοινωνία και τη διακυ-
βέρνηση (ESG)» επισήμα-
νε και πρόσθεσε: «Δίνου-
με μεγάλη έμφαση στο να 
βρισκόμαστε κοντά και να 
στηρίζουμε τη νεολαία, τις 
σοβαρές προσπάθειες ανά-
πτυξης νέων δεξιοτήτων 
των ανθρώπων και την ευ-
αισθητοποίησή τους σε ου-
σιώδη θέματα».
Την εκδήλωση συντόνισε η 
Ελένη Γκέκα, οικονομολό-
γος, πρόεδρος Ομίλου «Δα-
νιηλίς», μέλος ΔΣ Συλλόγου 
Φίλων Μ.Ε.Τ. Π.Π.

Την αναγνώριση της υψηλού επι-
πέδου έρευνας αιχμής που γίνεται 
στο ΑΠΘ και ειδικότερα στο Σπου-
δαστήριο Θεωρητικής Φυσικής 
του Τμήματος Φυσικής, σε τομείς 
όπως η Κβαντική Θεωρία Πεδί-
ου, οι Σύμμορφες Θεωρίες Πεδί-
ου, η Ολογραφία, η Θεωρία Χορ-
δών, η Θεωρία των Μεταβολών 

Φάσης, αλλά και η Carrollian Φυ-
σική, αντικατοπτρίζει η συμμετοχή, 
κατά τα τελευταία έτη, του καθηγητή 
Αναστάσιου Πέτκου, στην επιτρο-
πή των επιστημόνων που συντάσ-
σει προτάσεις για τους υποψηφίους 
του Νόμπελ Φυσικής.
«Οι προτεινόμενοι για τα βραβεία 
Νόμπελ αναδεικνύονται από ομά-
δες περίπου 3.000 επιστημόνων 
από όλον τον κόσμο στους τομείς 
της Φυσικής, της Χημείας και της 
Ιατρικής, οι οποίοι καλούνται από 
την Σουηδική Βασιλική Ακαδημία 
Επιστημών να προτείνουν στην 
επιτροπή επιλογής τους υποψη-
φίους για την εξαιρετική συμβολή 
τους στον τομέα τους» δήλωσε στο 
ΑΠΕ-ΜΠΕ ο κ. Πέτκου. Όπως πρό-
σθεσε, «η αναγνώριση αυτή αφο-

ρά όλο το ΑΠΘ» καθώς «το ότι μέ-
λη ΔΕΠ του ΑΠΘ συμμετέχουν σε 
επιστημονικές και ακαδημαϊκές δι-
αδικασίες στο υψηλότερο διεθνές 
επίπεδο, δείχνει τη δυναμική που 
υπάρχει στο μεγαλύτερο πανεπι-
στήμιο της χώρα μας και που οφεί-
λει να αναδειχθεί και να αναπτυ-
χθεί». «Είναι εξαιρετική τιμή για το 
ΑΠΘ, μέλη του να συμμετέχουν σε 
τέτοια πάνελς, να αναγνωρίζονται 
ως opinion makers, λαμβάνοντας 
υπόψη τη συμβολή τους στην έρευ-
να στον τομέα τους. Στη Σχολή μας, 
στο Τμήμα μας, σε κάθε Τμήμα του 
ΑΠΘ, υπάρχουν μέλη ΔΕΠ που δι-
αδραματίζουν ρόλο πολύ πέρα από 
τα όρια της Θεσσαλονίκης και της 
Ελλάδας. Το ΑΠΘ δεν είναι ένα 
επαρχιακό πανεπιστήμιο και αυτό 

καταδεικνύεται διεθνώς μέσα από 
την αναγνώριση της έρευνας που 
γίνεται εδώ» τόνισε ο κ. Πέτκου.
Στο πλαίσιο αυτό, με γνώμονα την 
παραμονή στην Ελλάδα των νέ-
ων επιστημόνων που αναζητούν 
την επαγγελματική και ακαδημα-
ϊκή εξειδίκευση σε έναν από τους 
πιο περιζήτητους τομείς αυτή την 
περίοδο, ο καθηγητής γνωστοποί-
ησε ότι από το επόμενο ακαδημαϊ-
κό έτος στη Σχολή Θετικών Επιστη-
μών του ΑΠΘ, με πρωτοβουλία του 
Τμήματος Φυσικής θα ιδρυθεί Δι-
ατμηματικό Πρόγραμμα Μεταπτυ-
χιακών Σπουδών στην «Κβαντική 
Επιστήμη και Τεχνολογία», η οποία 
«βρίσκεται στην αιχμή της επιστη-
μονικής και τεχνολογικής έρευνας 
και ανάπτυξης σε παγκόσμιο επίπε-

δο αυτή τη στιγμή».
«Όλοι σχεδόν οι απόφοιτοι τμη-
μάτων θετικών και τεχνολογικών 
επιστημών αναζητούν τέτοια μετα-
πτυχιακά σε όλον τον κόσμο. Θα 
κρατήσουμε στην Ελλάδα τους φοι-
τητές μας και θα τους προσφέρου-
με τα εφόδια να βγουν στην ακαδη-
μαϊκή και στην τεχνολογική αγορά 
εργασίας, πλήρως καταρτισμένοι. 
Στόχος είναι οι νέοι αυτοί επιστή-
μονες εν τέλει να βγάλουν τη χώρα 
μας μπροστά στην Κβαντική Τεχνο-
λογική Επανάσταση, που συντελεί-
ται αυτή τη στιγμή παγκοσμίως. Συ-
γκριτικό μας πλεονέκτημα είναι το 
εξαιρετικό ανθρώπινο δυναμικό 
του ΑΠΘ τόσο σε επίπεδο φοιτη-
τών, αλλά και συναδέλφων μελών 
ΔΕΠ» εξήγησε ο κ. Πέτκου.

Μουσείο Επιστημών και Τεχνολογίας: 
Σημείο αναφοράς για πειραματισμούς

Για πρώτη φορά Έλληνας στην επιτροπή 
για τους υποψήφιους Νόμπελ Φυσικής

> Οπως αναδείχτηκε στη συνεδρία του 26ου Forum Ανάπτυξης

> Είναι μια αναγνώριση του αναγνώριση της υψηλού επιπέδου έρευνας αιχμής στις φυσικές επιστήμες
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Στις Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειες 
ως προς της αξιοποίησή τους και 
κατά πόσο συμβάλλουν στην ανά-
πτυξη επενδύσεις σε ΑΠΕ εστίασε 
η Ένωση Ελλήνων Φυσικών στη 
συνεδριακή ημερίδα που πραγ-
ματοποίησε στο πλαίσιο του 26ου 
FORUM Ανάπτυξης. 
Οι διαδεδομένες πηγές ενέργει-
ας, όπως το πετρέλαιο και ο λι-
γνίτης, εκτός του ότι δεν είναι κα-
θόλου φιλικές για το περιβάλλον, 
δεν είναι ανεξάντλητες, ενώ και οι 
ανοδικές τιμές του πετρελαίου επέ-
βαλλαν τη στροφή επιχειρήσεων, 
αλλά και των ιδιωτών, στην αξιο-
ποίηση των Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας (ΑΠΕ). Παράλληλα η 
κλιματική αλλαγή και η ενεργεια-
κή κρίση επέτειναν την αναζήτηση, 
πόσο μάλλον όταν οι ανάγκες των 
ανθρώπων, συνεχώς αυξάνονται.
Ο Νικόλαος Παπαδημητρίου, 
φυσικός, μετεωρολόγος MSc ανα-
φέρθηκε διεξοδικά στην ενεργει-
ακή μετεωρολογία, κλάδος που 
ασχολείται με την πρόγνωση ηλι-
ακής και αιολικής ενέργειας και 
πως μπορούν να αξιοποιηθούν 
καλυτέρα. Δεδομένου ότι η απόδο-
ση των ΑΠΕ εξαρτάται από τις και-
ρικές συνθήκες, η ενεργειακή με-
τεωρολογία μελετά πόση ενέργεια 
μπορούμε να παράξουμε τις επό-
μενες ώρες. 
Όπως εξήγησε το ενεργειακό δυ-
ναμικό χωρίζεται σε θεωρητι-
κό που αντιπροσωπεύει το σύνο-
λο της διαθέσιμης ενέργειας που 
υπάρχει στη φύση, διαθέσιμο που 
αποτελεί μέρος του θεωρητικού 
το οποίο αφορά σε περιοχές που 
ικανοποιούν τα γεωγραφικά και 
χωροταξικά κριτήρια που προϋ-
ποθέτει η αξιοποίησή του, το τε-
χνολογικό που αφορά το μέρος 
του διαθέσιμου το οποίο μπορεί 
να αξιοποιηθεί από μια συγκεκρι-
μένη τεχνολογία και το οικονομικά 

εκμεταλλεύσιμο, δηλαδή το μέρος 
του τεχνολογικού όπου η αξιοποί-
ησή του είναι οικονομικά βιώσιμη.
Ο Ιωάννης Νταβλούρος, οικο-
νομολόγος μίλησε για τις επιπτώ-
σεις των ΑΠΕ στην ανάπτυξη της 
εθνικής οικονομίας επισημαίνο-
ντας ότι σήμερα η Ελλάδα βρίσκε-
ται στη 16η θέση ανάμεσα σε 40 
ισχυρά οικονομικά χώρες ως προς 
τις επενδύσεις σε ΑΠΕ, καθώς θε-
ωρείται ιδιαίτερα ελκυστική λόγω 
των επιδοτήσεων. 
«Οι επενδύσεις στις ΑΠΕ συμβά-
λουν στην ανάπτυξη καθώς δη-
μιουργούν νέες, ποιοτικές θέσεις 
εργασίες εξειδικευμένου προσω-
πικού» σημείωσε ο ίδιος και τόνι-
σε ότι σύμφωνα με την Διεθνή Ορ-
γάνωση Εργασίας, μέχρι το 2030 
προβλέπονται 24 εκατ θεσεις ερ-
γασίας στην πράσινη οικονομία, 
επισημαίνοντας ότι κάθε μία θέ-
ση εργασίας στην Π.Α. οδηγεί στη 
δημιουργία 1,6 θέσεις εργασίας σε 
ευρύτερους κλάδους. 
«Καταγράφονται πολλαπλά οφέλη 
για την οικονομία, την απασχόλη-
ση και το εμπορικό ισοζύγιο» πρό-
σθεσε κι εκτίμησε ότι «η Ελλάδα 
μπορεί να μετατραπεί σε ενεργει-
ακό κόμβο, αναλογιζόμενοι και τη 
γεωγραφική της θέση».
Την εικόνα που υπάρχει σήμερα 
στην Ελλάδα με 4500 εγκατεστη-
μένα MW σε αιολικά πάρκα και 
5200 MW σε φωτοβολταϊκά πα-
ρουσίασε ο Δρ. Ανδρέας Κόρας, 
φυσικός, με διδακτορικό στην 
υπολογιστική αεροδυναμική με 
εφαρμογή στην σχεδίαση ανεμο-
γεννητριών και αιολικών πάρκων. 
Τεχνικός σύμβουλος σε πολλές 
Ελληνικές και Ευρωπαϊκές εταιρί-
ες ανάπτυξης έργων ΑΠΕ. Ο επί 
30 χρόνια καθηγητής αεροδυνα-
μικής και ρευστοδυναμικής στην 
σχολή Ικάρων ανέλυσε μελέτες 
που έχουν εκπονηθεί και αποδει-

κνύουν ότι σήμερα οι ΑΠΕ έχουν 
χαμηλότερο εσωτερικό και εξω-
τερικό κόστος από την παραγω-
γή λιγνίτη. Ωστόσο καταλήγοντας, 
παρατήρησε: «Αν δεν πετύχουμε 
στην εξοικονόμηση ενέργειας δεν 
θα σωθούμε με τις ΑΠΕ , γιατί θα 
σπαταλάμε ΑΠΕ», τονίζοντας ότι 
πριν την τελευταία διεύρυνση της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην σχετι-
κή κατάταξη για την κατανάλωση 
ενέργειας η Ελλάδα ήταν τελευταία 
ως προς το πιο σπάταλο κράτος.
Η εκδήλωση ολοκληρώθηκε με 
την επίδειξη συσκευής μετατροπής 
βαρυτικής ενέργειας σε ηλεκτρική 
ενέργεια που ήταν η τελευταία πει-
ραματική κατασκευή του Γιώργου 
Μποτσάκη που πρόσφατα έφυγε 
από τη ζωή. 
Την επίδειξη έκανε ο Θόδωρος 
Φιλιππάκης διδάκτωρ φυσικής 
πρώην ΕΚΦΕ Αχαΐας, ενώ ο Ηλί-
ας Καλογήρου και ο Πέτρος Ζω-
γράφος αναφέρθηκαν στη συ-
νεργασία τους με τον αείμνηστο 
φυσικό που αφιέρωσε σημαντικό 
έργο της ζωής του στην εκλαϊκευση 
της φυσικής. 
Στο τέλος της εκδήλωση η Ένωση 
Ελλήνων Φυσικών απένειμε τιμη-
τική πλακέτα για τον εκλιπόντα φυ-
σικό Γιώργο Μποτσάκη που την 
παρέλαβε ο εγγονός του. 

Έρχεται Φεστιβάλ Φυσικής
Με άξονα το κεντρικό θέμα της εκ-
δήλωσης που ήταν «Η Φυσική ως 
Μοχλός Ανάπτυξης», ο Παναγιώ-
της Φιλντίσης, Αντιπρόεδρος Ένω-
σης Ελλήνων Φυσικών, επεσήμα-
νε ότι η φυσική είναι η βασική 
επιστήμη που συνδέεται με μεγάλα 
τεχνολογικά επιτεύγματα που συμ-
βαδίζουν με την ανάπτυξη και ανα-
κοίνωσε ότι η Ένωση στρέφεται 
σε ένα Φεστιβάλ Φυσικής που θα 
απευθύνεται στο ευρύτερο επιστη-
μονικό και ερευνητικό δυναμικό. 

Διαχρονική συνεργασία
Στην έναρξη της συνεδριακής 
ημερίδας ο Παναγιώτης Γιαλένι-
ος εκδότης της εφημερίδας «Σύμ-
βουλος Επιχειρήσεων» και διορ-
γανωτής του Forum Ανάπτυξης 
ευχαρίστησε την Ένωση Ελλή-
νων Φυσικών για την διαχρονι-

κή συνεργασία και μιλώντας για 
«Συνεργασία Παντού» που είναι 
η φετινή θεματική στο Forum 
Ανάπτυξης τόνισε ότι η Φυσική - 
όπως και όλες οι επιστήμες με την 
παραγόμενη έρευνα και την και-
νοτομία - συμβάλει στην ανάπτυ-
ξη του τόπου μας.

Οι ΑΠΕ και η συμβολή τους 
στην οικονομική ανάπτυξη της χώρας

> Αναλύθηκε στη συνεδρία της Ένωσης Ελλήνων Φυσικών 




